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تع�ادل | مدي��ركل دفتر مق��ررات ص��ادرات و 
واردات وزارت صم��ت اع��ام ك��رد: در س��ال 98 
اولويت ويژه براي ثبت س��فارش و تامين ارز مواد 
اوليه و واس��طه اي بخ��ش توليد و اس��تفاده از ارز 
حاصل از صادرات براي تامين نيازمندي هاي اين 
حوزه در نظر گرفته ش��ده و با هدف تحقق ش��عار 
رونق تولي��د و مديري��ت واردات، برخي گروه هاي 
كالاي��ي تغيير كرده ك��ه متعاقباً اعام مي ش��ود. 
س��يد مهدي نيازي در گفت وگ��و با ش��اتا با بيان 
اينكه اولويت ويژه براي ثبت س��فارش و تامين ارز 
مواد اوليه و واس��طه اي بخش توليد در سال جاري 
را تعيين كرده ايم، گف��ت: واردات كالاهاي گروه 4 
در سال 1397 كه ثبت س��فارش و تامين ارز قبل 
از ممنوعيت داش��ته اند، بر اس��اس مقررات و حق 
مكتسبه امكان پذير بوده است. او با اشاره به اينكه 
گروه بندي هاي كالايي متناس��ب با شرايط كشور 
امري ثاب��ت و بدون تغيير نيس��ت گفت: كالاهاي 
گروه 4 با دو شرط داش��تن ثبت سفارش و تامين 
ارز، بر اساس مقررات تجاري كشور امكان واردات 
و ترخيص دارد و از اين حي��ث محدوديتي ندارند. 
زيرا ارز اي��ن كالاها قب��ل از ممنوعي��ت به خارج 
منتقل شده و اگر كالا وارد نشود عما باعث ايجاد 
خس��ارت و عدم امكان رفع تعهد ارزي مي شود و 
سياست گذار در مقررات پيش بيني كرده در زمان 
ممنوعيت، كالا با داشتن اين شرايط امكان ورود به 
كشور را داشته باشد. او همچنين در مورد واردات 
اقام ممنوعه در س��ال 97 با اعام اين خبر گفت: 
اواخر خرداد سال گذش��ته براي مديريت واردات و 
همراستا با سياست هاي ارزي، گروه بندي كالايي 
تعيين و برخي اقام تعرفه اي در گروه 4 و ممنوعه 
قرار گرفتند. نيازي افزود: ب��ا توجه به اين اباغيه، 
ثبت س��فارش جديد براي اين اقام متوقف و تنها 
ثبت س��فارش هاي تامين ارز ش��ده از سوي بانك 
مركزي ام��كان ادامه فرآيند تج��اري را پيدا كرد. 
حتي ثبت سفارش هاي تامين ارز نشده نيز باطل 
و ادامه فرآيند ب��راي آنها متوقف ش��د. بنابراين با 
ممنوعيت اين اقام، صرفاً ثبت سفارش هاي جديد 
و تخصي��ص و تامي��ن ارز براي اين اق��ام متوقف 
مي شود و ساير ثبت س��فارش هاي تامين ارز شده 
امكان ادامه فرايندهاي تجاري و ترخيص و واردات 
كالا را خواهن��د داش��ت. مديركل دفت��ر مقررات 
صادرات و واردات فرآيند تج��ارت و واردات كالا را 
امري مس��تمر، جاري و با زمان چند ماهه دانست 
و عنوان ك��رد: بنابراين از زم��ان ممنوعيت ورود و 
توقف ثبت س��فارش، حداقل تا چندين ماه منعي 
براي استمرار ساير مراحل تجاري براساس قوانين 
و مقررات ايجاد نمي كند. نيازي ادامه داد: واردات 
و ترخي��ص اين كالاها ب��ا توجه به زم��ان بر بودن 

عمليات تجاري )خريد خارجي، نقل و انتقال ارز، 
حمل به بندر يا گمرك مبدا، حمل به مقصد، تخليه 
و...( ممكن است چند ماه به طول انجامد. بنابراين 
واردات و ترخي��ص اين نوع كالاه��ا حتي چند ماه 
پس از ممنوعيت ثبت س��فارش ام��ري طبيعي 
است. او با اشاره به مصوبه دولت در 21 شهريور سال 
گذشته تاكيدكرد: از طرفي با توجه به كالاهاي وارد 
شده به كشور و انباش��ت و دپوي آنها در گمركات، 
هيات محترم وزيران در مصوبه اي اجازه داد، كليه 
كالاهاي موجود در گمرك )از جمله كالاهاي گروه 
4 و به غير از خودرو( ك��ه داراي قبض انبار تا تاريخ 
21 شهريور هستند، با روش بدون انتقال ارز نسبت 
به ثبت س��فارش و ترخيص كالاهاي خ��ود اقدام 
كنند. بنابراين بخش ديگري از واردات اين اقام كه 
در سال گذشته صورت گرفته بر اساس اين مصوبه 
بوده و هيچ محدوديت و منع مقرراتي نداشته است. 
نيازي يادآور شد: بر اساس مصوبات دولت از ابتداي 
س��ال تا مردادماه 1397 ارز به نرخ رس��مي بوده و 
براي كليه كالاهاي داراي اولويت و ثبت س��فارش 
به نرخ 4200 تومان تخصيص يافته اس��ت و از 16 
مردادماه سال گذشته بود كه با گروه بندي كالاها، 
ارز 4200 تومان��ي صرفا براي كالاهاي اساس��ي و 
دارو تخصيص يافت و س��اير كالاهاي اولويت دار و 
داراي ثبت سفارش با ارز به نرخ نيمايي تخصيص 
و تامين ارز ش��ده اند. از اين تاريخ به بعد كالاهايي 
كه مش��مول ارز 4200 توماني نبودند در صورت 
واردات به كشور بايد مابه التفاوت تا نرخ سامانه نيما 

را پرداخت مي كردند.
او با اش��اره به اينكه گروه بندي هاي كالايي امري 
ثابت و بدون تغيير نيست، افزود: گروه بندي هاي 
كالايي با هدف تامين و تنظيم قيم��ت كالاها در 
بازار، حمايت از توليد، مديريت شرايط ارزي و ساير 
ماحظات قابل تغيير است. بنابراين وزارت صنعت، 
معدن و تجارت براساس ماموريت هاي تعيين شده 
در اين رابطه اقدام و هماهنگي لازم با دستگاه هاي 

اجرايي ذي ربط را به عمل مي آورد.
نيازي تاكيد كرد كه در خص��وص تغييرات گروه 
كالايي با توجه به ماموريت هاي سه وزارتخانه جهاد 
كش��اورزي، بهداش��ت درمان و آموزش پزشكي و 
صنعت، معدن و تجارت و تقسيم بندي تعرفه ها بين 
سه دستگاه، پيش��نهادها از دستگاه ها جمع آوري 
و با تصميم گيري جمعي از س��وي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اب��اغ مي ش��ود. بنابراين تعيين 
نوع و مقدار كالاي مورد نياز براي واردات، بررس��ي 
درخواست هاي ثبت سفارش و تاييد آنها از سوي 
اين س��ه وزارتخانه و متناسب با تعرفه تعيين شده 
براي هر دستگاه انجام مي ش��ود و مسووليت آن با 

دستگاه مجوز دهنده ارزي خواهد بود. 

وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي منتشر كرد: مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات خبر داد 
افزايش 243 درصدي شكايت كارگران از حقوق معوقتغيير اولويت بندي در ثبت سفارش  فراز جبلي|

مشاور سردبير|
موعد جدي��د تحريم ه��ا نزديك اس��ت و مقامات 
امريكايي نمايش صفر ش��دن ص��ادرات نفت ايران 
را كليد زده اند بطوري كه اين موضوع را مي ش��ود 
در ديدار ديروز ش��ينزو ابه،  نخس��ت وزي��ر ژاپن با 
دونالد ترامپ،  رييس جمهور امريكا ديد. مساله اي 
كه شايد به ظاهر بسيار س��اده به نظر آيد اما تاثير 
مهمي بر س��اختار جهاني قدرت خواهد داش��ت. 
نگاه اكثر كارشناسان به مس��اله تحريم هاي نفتي 
اي��ران از جنبه ش��رايط ب��ازار جهاني نفت اس��ت. 
بحثي كه توس��ط مايك پمپئو مبني بر جايگزيني 
نفت ايران به وس��يله عربس��تان و ام��ارات مطرح 
مي ش��د نش��ان مي دهد كه حتي سياست گذاران 
امريكا نقطه ضعف اين پ��روژه را در بر هم خوردن 
تعادل در بازار جهاني نفت مي دانن��د در حالي كه 
خطري بس��يار جدي تر اين طرح را تهديد مي كند. 
س��اختار ق��درت در جه��ان داراي پيچيدگي هاي 
زيادي است. يك س��اختار در هم تنيده اقتصادي-

سياس��ي كه ابزارهاي متعددي در آنها وجود دارد. 
ايالات متح��ده امريكا با در اختيار داش��تن كنترل 
بس��ياري از اين ابزارها از موقعيت ممتازي در اين 
مس��ير برخوردار اس��ت. ضمانت اجرايي تحريم ها 
نيز بر اساس همين ابزارها بنا شده است. ابزارهايي 
كه وضعيت ب��ازار پولي جه��ان، بازاره��اي بيمه، 
صنع��ت حم��ل و نق��ل و بس��ياري از پارامترهاي 
مهم را كنترل مي كند. حال اي��الات متحده از اين 
ابزارها براي جلوگيري از فروش نفت ايران استفاده 
مي كند ب��دون آنكه اين س��وال را مط��رح كند كه 
اصولا اجازه چنين كاري توس��ط جامعه جهاني به 
امريكا داده مي ش��ود؟ امريكا بنا ب��ه تصميم خود 
به ساير كشورها دس��تور مي دهد كه از خريد نفت 
ايران خودداري كنند و به وس��يله ابزارهايي كه در 
اختيار دارد اجراي اين دس��تور را كنترل مي كند. 
اما بحث بر سر اين است كه اصولا چه كسي چنين 
اجازه اي به امريكا داده اس��ت؟ اگ��ر دلار ارز اصلي 
مبادلات جهاني اس��ت ب��ه دليل اعتم��اد جامعه 
جهاني به فدرال رزرو و سياس��ت هاي امريكا است. 

تصور كني��د ف��درال رزرو وارد بحث هايي همچون 
Devaluation ب��ه منظ��ور ص��ادرات بيش��تر 
مي ش��د، مطمئنا چنين سياس��تي اعتب��ار فدرال 
رزرو را ناب��ود مي ك��رد و محوري��ت دلار امريكا از 
بين مي رف��ت. در حقيقت اين بحث مطرح اس��ت 
كه هرچند ابزار تحريم در اختيار امريكا اس��ت اما 
آيا جامعه جهاني ب��ه امريكا اجازه اس��تفاده از آن 
را مي دهد؟ يا در آينده اي نه چن��دان دور به دليل 
استفاده از اين ابزارها براي تنبيه يك كشور، شاهد 
ايجاد ابزارهاي موازي توس��ط كشورهايي هستيم 
كه نگ��ران زورگويي امري��كا خواهند بود. س��ابقه 
استفاده از ابزارهايي همچون سوييفت براي اهداف 
غيراقتصادي پيش از اين هم وجود داش��ته است. 
امريكا بع��د از يازدهم س��پتامبر از همي��ن ابزارها 
استفاده كرد تا با تروريس��م مقابله كند. همچنين 
اين ابزاره��ا پيش از اي��ن عليه بعضي كش��ورها از 
جمله ايران به كار رفته اس��ت. اما تفاوت مهم اين 
دوره نوع رفتار دولت ايران در قبال امريكا است. در 
دوره قبلي تحريم رييس جمهوري در ايران بود كه 
با سخنان خود باعث مي ش��د غرب پذيراي تحريم 
عليه ايران باشد و تحريم هاي ايران چندان واكنش 
تندي را همراه نداش��ت، هرچند ك��ه تحريم هاي 
عليه ايران با شعار صفر كردن صادرات نفتي ايران 
نبود. به صورت كلي تحريمي كه پيش از اين غرب 
به س��مت آن حركت كرده اس��ت. اما درباره ايران 
حس��ن نيت با توافق هس��ته اي بر همه ثابت شده 
بود و طبيعتا نمي ت��وان انتظار داش��ت كه جامعه 
جهاني اين مس��اله را قب��ول كند. ش��ايد كه عدم 
پذيرش به معني عدم تمكين نباشد اما در آينده اي 
نه چن��دان دور اثر چنين تصميمي با ش��كل گيري 
آلترناتيوه��اي ابزاره��اي در اختيار امريكا ش��كل 
خواهد گرفت. احتمالا ترامپ متوجه نيست كه چه 
هزينه س��نگيني در بلندمدت ب��راي اين تحريم ها 
خواهد داد، تحريم هايي كه مش��خص نيس��ت به 
سرانجامي برس��د. تاريخ اين تصميم امريكا را يك 
نقطه عطف در تاريخ اقتصاد امريكا خواهد دانست 
كه باع��ث تغيير بس��ياري از مناس��بات در اقتصاد 

جهاني خواهد شد.

قمار امريكايي
سرمقاله

در س��ال 1397 حوادث و آسيب هاي ش��غلي هر كدام 
بيش از 6 درصد كاهش يافته اند اما بررسي ديگر آمارهاي 
مربوط به كار نشان مي دهد شرايط كاري در سال گذشته 
نسبت به سال 96 سخت تر شده است. بحران اقتصادي 
همواره بيشترين اثر خود را بر وضعيت شغلي و دستمزد 
كارگران مي گذارد و اين ام��ر از قبل نيز قابل پيش بيني 
بود. با اين هم��ه رش��د 243 درصد دادخواس��ت هاي 
كارگران در رابطه با مطالبات معوق نش��ان مي دهد كه 
ريشه اعتراضات كارگري در س��ال گذشته هم تا حدود 
زيادي به عدم به موقع پرداخت مزد باز مي گردد. در ايران 
كارگران به افرادي اطاق مي شود كه مزد و حقوق بگير 
بخش خصوصي هستند و آخرين آمارها نشان مي دهد 
اغلب اين افراد در خانوارهاي دهك هاي دوم و سوم قرار 
دارند كه جزو اقشار كم درآمد محسوب مي شوند. عاوه 
بر اين افزايش پرداخت بيمه بيكاري در س��ال گذشته 
نشان دهنده از دست رفتن شغل در برخي از بنگاه هاي 
توليدي بوده كه آمار رش��د منفي بي��ش از هفت درصد 
صنعت در نه ماهه س��ال 97 پيش تر خبر از اين مساله 
مي داد. به گزارش تع��ادل، مركز پژوهش ه��اي وزارت 
كار به مناسبت فرا رس��يدن يك مي، روز جهاني كارگر 
به انتشار ويژه نامه اي در مورد وضعيت كارگران ايران در 
يك سال گذش��ته پرداخت. در روز يك مي سال 1886 
كارگران شهر شيكاگو امريكا در اعتراض به وضعيت خود 
دست به خيابان ها آمدند كه اين اعتراضات موجب كشته 
شدن تعدادي از آنها شد. پس از آن اين روز به عنوان روز 
جهاني كارگر تعيين شد. در ايران نيز، از ابتداي انقاب 
مس��اله حمايت از طبقه كارگر و ديگر فرودستان مساله 
حداقل بخشي از حاكميت جديد بود اما به تدريج از اين 
حمايت ها كاسته شد. به نظر مي رسد نوسان اقتصادي 
در سال گذش��ته مانند هميشه، بيش��ترين فشار خود 
را بر دوش حقوق بگيران و كارگ��ران مي گذارد. افزايش 
اعتراضات كارگري در سال گذشته نشان مي دهد فشار 
بر طبقه كارگر بيشتر شده و مسوولان نيز در بودجه 98 

وعده حمايت بيشتر از رفاه خانوار را داده اند. 

  مزد بگيران در ميان فقرا قرار دارند
در اين رابطه بررس��ي وزارت كار نش��ان مي دهد 37.9 
درصد از خانوارهاي حقوق و مزدبگير بخش خصوصي 
در اي��ران 37.9 درصد دهك دوم درآمدي را تش��كيل 
مي دهند و در دهك س��وم نيز اين بخش س��هم 37.4 
درصدي را دارد. همچنين يك چهارم خانوارهاي دهك 
اول نيز مزد بگير بخش خصوصي هستند. به بيان ديگر 
مزدبگيران اين بخش اغلب بخ��ش كم درآمد جامعه را 
تشكيل مي دهند حال آنكه سهم آنها از كل بخش هاي 
شاغل در كشور 28.7 درصد است. جالب اينكه در دهك 
دهم كه ثروتمندترين بخش جامعه است، غير شاغل ها 
با س��هم 36 درصدي بيشترين س��هم را دارند. به بيان 
ديگر اغلب ثروتمندان در ايران در بخش خاصي شاغل 

نيس��تند و اغلب صاحبان س��رمايه و اماك را تشكيل 
مي دهند كه با اجاره دادن ملك يا سود حاصل از سرمايه 
خود زندگي بهتري را رقم زده اند.  براساس برآوردهاي 
به دست آمده از طرح آمارگيري از هزينه و درآمد خانوار 
مركز آمار، خانوارهاي ش��هري داراي سرپرس��ت مزد 
و حقوق بگير بخش خصوصي، بيش��ترين س��هم را در 
گروه هاي درآمدي با درآمد سالانه 12 تا 16.5 ميليون 
توماني از آن خود كرده اند. به بي��ان ديگر 38.7 درصد 
حقوق بگي��ران بخش خصوص��ي در س��ال 97 ماهانه 
درآمدي ميان يك ميليون تا ي��ك ميليون و 400 هزار 
تومان داش��ته اند. اين در حالي اس��ت كه گزارش مركز 
پژوهش هاي مجلس در مورد خط فقر نشان مي دهد در 
شهرهاي كشور درآمد كمتر از ماهانه دو ميليون تومان 
زير خط فقر مطلق قرار دارد. اين رقم براي شهر تهران و 
تا پايان تابستان 97 به حدود سه ميليون تومان رسيد. 
طبيعتا با تداوم شرايط تورمي تا امروز، خط فقر بالاتر هم 
رفته و مي توان ادعا كرد بخش زيادي از حقوق بگيران 
بخش خصوصي كس��اني هس��تند كه فقرا را تشكيل 
مي دهند. در خانواره��اي حقوق بگير بخش خصوصي 
كل هزينه س��الانه به 29 ميليون و 573 ه��زار تومان 
مي رسد كه 23.4 درصد آن به مواد خوراكي و مابقي به 
اقام غير خوراكي تعلق مي گيرد. ب��ا وجود تاكيد ماده 
41 قانون كار بر افزايش مزد سالانه بر مبناي نرخ تورم و 
هزينه هاي زندگي خانوار كارگري، در مجموع دهه 90، 
تنها در سال هاي 1393 تا 1396 رقم تعيين شده براي 
افزايش حداقل مزد بيش از نرخ تورم بوده و در سال هاي 
90، 91، 92 و 97 ن��رخ تعيين ش��ده از تورم هم كمتر 
بوده است. اين در حالي اس��ت كه شكاف ميان حداقل 
مزد و حداقل معيش��ت همواره پابرجا ب��وده و با وجود 
تاش هايي كه براي نزديك ش��دن اين شكاف صورت 

گرفت، تورم سال گذشته و امسال بر اين شكاف افزود.

  كاهش 74 درصدي بيمه تكميلي
نگاه اجمالي به آماره��اي وضعيت رفاهي كارگران نيز 
حاكي از كاهش چش��مگير در ارايه تسهيات رفاهي 
و بيمه تكميلي در سال 97 نس��بت به سال 96 است، 
بطوري كه 868 هزار و 571 كارگر كمتر از س��ال 96 
از اين تسهيات برخوردار ش��ده اند كه بيانگر كاهش 
73.8 درصدي نس��بت به سال قبل اس��ت. با توجه به 
نتايج طرح آمارگيري نيروي كار در پاييز 97، جمعيت 
ش��اغل 23 ميليون و 992 هزار و 28 نفر بوده اس��ت. 
بنابراين سهم بيمه شده ش��اغل از شاغلين كل 58.4 
درصد است كه اين سهم در سال 96 هم نسبت به سال 
95 يك درصد كاهش يافته است.اين ميان بيشترين 
بيمه شدگان ش��اغل در س��ازمان تامين اجتماعي به 
ترتيب مرب��وط به بيمه ش��دگان اجب��اري، كارگران 
ساختماني، رانندگان و حرف و مشاغل آزاد تعلق دارد. 
ادامه در صفحه 3

كلان گزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

قمار امريكايي
موعد جدي��د تحريم ها 
نزديك است و مقامات 
نمايش صفر  امريكايي 
ش��دن ص��ادرات نفت 
اي��ران را كلي��د زده اند 
بطوري كه اين موضوع را 
مي شود در ديدار ديروز 
شينزو ابه،  نخست وزير 
ژاپن با دونالد ترامپ،  رييس جمه��ور امريكا ديد. 
مساله اي كه شايد به ظاهر بسيار ساده به نظر آيد 
اما تاثير  مهمي بر س��اختار جهاني قدرت خواهد 
داشت. نگاه اكثر كارشناسان به مساله تحريم هاي 
نفتي ايران از جنبه شرايط بازار جهاني نفت است. 
بحثي كه توسط مايك پمپئو مبني بر جايگزيني 
نفت ايران به وس��يله عربس��تان و امارات مطرح 
مي شد نش��ان مي دهد كه حتي سياست گذاران 
امريكا نقطه ضعف اين پ��روژه را در بر هم خوردن 
تعادل در بازار جهاني نف��ت مي دانند در حالي كه 
خطري بسيار جدي تر اين طرح را تهديد مي كند. 

فراز جبلي

 صفحه 3 

كلان

 تزلزل در حقوق مالكيت 
به ضرر ضعفا

چرا هزينه مبادله و نهايتاً هزينه توليد در ايران بالا 
بوده و قدرت رقابت پذيري كش��ور پايين اس��ت؟ 
چرا سرمايه گذاري بخش خصوصي ثابت مانده يا 
حتي رو به كاهش گذاشته است؟ چرا نرخ تشكيل 
و ماندگاري و رش��د بنگاه هاي ايراني بسيار پايين 
است؟ قطعاً پاسخي واحد براي پرسش ها و مسائل 
پيش گفته وجود ندارد. اما به نظر مي رس��د دليل 
اصلي افتادن در» دام بزرگ رشد پايين«  را بايد به 

سيطره نهادهاي بد و معيوب مربوط دانست. 

انرژي

 هيدرولوژي اجتماعي
 حلقه مفقوده سدسازي در ايران

فرداد   احمدي|
در ميان قيل وقال به راه افتاده ميان مهندس��ان و 
متخصصان محيط زيست بر س��ر حكم به اعدام 
رويكردهاي مهندسي ساخت سد يا نشاندن اين 
رويكردها بر تخت سلطنت مطلقه تصميم گيري، 
برخي حقايق عيني را نمي توان كتم��ان كرد. از 
طرفي سد در كنترل س��ياب و ذخيره آب براي 
فصول مورد نياز و توليد برق كاركرد مثبتي دارد 
و از طرف ديگر مردم محل��ي از آبگيري برخي از 
س��دها، نارضايتي اب��راز مي كنند و ب��ه ويژه در 
سال هاي اخير كل »سدسازي« با مخالفت هايي 
روبرو شد. اما نقطه تعادل در اين ماجرا كجاست؟ 
آناهيتا جباري، كارشناس منابع آب معتقد است 
كه در رژيم مطالعاتي فعلي احداث سازه هاي آبي، 
عنصر انس��اني مورد توجه قرار نمي گي��رد و اين 
امر موجب افزايش پيش بيني نش��ده هزينه هاي 

اجتماعي اين پروژه ها شده است. 
7

 بانك »كونلون چين« درباره شيوه فعاليت 
با مشتريان ايراني در آينده اطلاعيه  صادر كرد

شاخص بورس به كانال 210  هزار واحدي نزديك شد

 ضوابط جديد بانك چيني 
براي بازرگانان ايراني

2 درصد بازده بورس در یك روز

پرونده

 دولت چگونه مي تواند
 در مقابل تحريم تاب بياورد

9 14

ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي اي��ران اعام كرد: 
مالكان خودرو و موتورس��يكلت كه به ه��ر دليلي كارت 
س��وخت ندارند، مي توانند از طريق س��امانه دولت همراه 
براي دريافت كارت س��وخت ثبت نام كنن��د. به گزارش 
ش��ركت مل��ي پخ��ش فرآورده هاي نفت��ي اي��ران، اين 
دس��ته از مالكان خودرو مي توانند با مراجعه به س��امانه 
www.mob.gov.ir و همچني��ن اپليكيش��ن دولت 

همراه يا كددستوري #4* به منظور دريافت كارت سوخت 
تقاضاي خود را ثبت كنند. مال��كان خودروهاي عمومي، 
دولتي و مالكان خودروها در استان سيستان و بلوچستان 
كه پيش از اين در دفاتر پليس +10 درخواست خود را ثبت 
كرده اند، نياز به مراجعه به سامانه را ندارند و كارت سوخت 
آنها به نشاني ايشان ارسال خواهد شد. مراحل ثبت نام صرفا 

غيرحضوري و از طريق سامانه دولت همراه انجام مي شود.

آغاز ثبت نام خودروهاي فاقد كارت سوخت 
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روي موج خبر

   ابلاغ قانون حمايت از سپاه در برابر امريكا؛ 
تسنيم|

رييس مجلس قانون اقدام متقابل در برابر اعلام سپاه 
به عنوان س��ازمان تروريستي توسط ايالات متحده 
امريكا را براي اجرا به دولت ابلاغ كرد.  لاريجاني طي 
نامه اي به رييس جمهوري، قانون اقدام متقابل در برابر 
اعلام سپاه پاسداران انقلاب اسلامي به عنوان سازمان 
تروريستي توسط ايالات متحده امريكا كه در جلسه 
روز سه شنبه مورخ 3 ارديبهشت 98 مجلس شوراي 
اسلامي به تصويب رسيده بود را جهت اجرا ابلاغ كرد.

   مراس�م رونماي�ي از ش�انزدهمين جل�د 
خاطرات روزنوشت آيت الله هاشمي؛برنا|

مراسم رونمايي از ش��انزدهمين جلد خاطرات روز 
نوشت آيت الله هاشمي ديروز در كتابخانه ملي برگزار 
شد.مراسم رونمايي از ش��انزدهمين جلد خاطرات 
روزنوش��ت آيت الله هاشمي رفسنجاني كه با عنوان 
سردار س��ازندگي، خاطرات س��ال۱3۷۵ ايشان را 
دربردارد، با حضور عفت مرعشي، محسن هاشمي، 
فائزه هاشمي، اشرف بروجردي، نعيمي پور، شكوري راد 
و محمد هاشمي در حال برگزاري است.اين مراسم در 

تالار قلم كتابخانه ملي در حال برگزاري است.

   تغييرات در دستگاه قضايي؛فارس|
در آخرين دست از تغييرات در قوه قضاييه ذبيح الله 
خداييان از معاونت حقوقي قوه قضاييه به س��ازمان 
ثبت اسناد و املاك مي رود و قرار است مصدق معاون 
اول دادستان كل كشور جايگزين وي شود. با حكم 
رييس قوه قضاييه ذبيح الله خداييان معاون حقوقي 
قوه قضاييه با معاونت حقوقي خداحافظي كرده و به 
سازمان ثبت اسناد و املاك رفته و جايگزين احمد 
تويسركاني مي شود. قرار است حجت الاسلام محمد 
مصدق معاون اول دادستان كل كشور هم جايگزين 
ذبيح الله خداييان معاون حقوقي قوه قضاييه شود.

گفتني است دوشنبه هم مراس��م تكريم و معارفه 
معاون حقوقي قوه قضاييه با حضور غلامحس��ين 
محسني اژه اي معاون اول دستگاه قضايي كشور در 

ساختمان شماره ۲ قوه قضاييه برگزار مي شود.

   ۵۸ روس�تا در مناطق سيل زده جابه جا 
مي شوند؛باشگاه خبرنگاران|

معاون عمراني وزارت كشور گفت: در جلسه يكشنبه 
طرح جابه جايي روستاها مطرح شد كه بر اساس اين 
طرح ۵8 روستا بايد در اين طرح جابه جا شوند.مهدي 
جمالي نژاد در حاشيه دومين جلسه قرارگاه نوسازي 
و بازسازي مناطق سيل زده در جمع خبرنگاران، اظهار 
كرد: بر اساس طرح ارايه شده، ۵8 روستا بايد در اين 
طرح جابه جا شوند، در بحث ايمن سازي بايد ۵۰۰ 
روستا، در بحث بهس��ازي ۴۰۰ روستا را مدنظر قرار 
دهيم كه در نهايت ۷8۰۰ هزار ميليارد ريال بايد براي 
طرح جابه جايي روستا در بخش هاي ايمن سازي و 
بهسازي لحاظ شود.معاون عمراني وزير كشور، اظهار 
كرد: ۱۲۰ شهر و 3هزار و 8۱3 روستا در بخش شبكه 

و تأسيسات برق دچار آسيب شده اند.

   لاريجان�ي و عارف هنوز ب�راي انتخابات 
هيات رييسه اعلام آمادگي نكرده اند؛برنا|

علي اصغر يوسف نژاد عضو هيات رييسه مجلس، در 
خصوص زمان انتخابات هيات رييسه مجلس گفت: 
انتخابات هيات رييسه مجلس در هفته اول خردادماه 
و طبق ايين نامه در سالگرد انتخاب هيات رييسه يا يك 
روز قبل از آن انجام مي شود.او در خصوص اينكه آيا 
بار ديگر شاهد رقابت بين عارف و لاريجاني خواهيم 
بود؟ بيان كرد: بايد منتظر باش��يم تا ببينيم اين دو 
تقاضاي كانديداتوري براي رياست مجلس خواهند 
كرد يا خير. هن��وز هيچ يك اعلام آمادگي نكرده اند. 
عموما دو هفت��ه مانده به انتخابات فراكس��يون ها، 
روش هاي مختلف را بررسي مي كنند. ممكن است 
يكي از روش ها مورد توافق باش��د كه همين شرايط 
بماند كمااينكه در سال دوم اين اتفاق افتاد. يوسف نژاد 
ادامه داد: اگر فراكسيون ها باهم توافق كنند، تركيب 
سهميه بندي مي شود، كاري كه در سال دوم انجام 
شد اما در سال سوم توافق نكردند و عارف در رقابت با 

لاريجاني شركت كرد.

   ارتش آماده مقابله با تهديدات احتمالي 
است؛مهر|

معاون هماهنگ كننده ارتش با بيان اينكه ارتش از 
آمادگي بسيار بالايي براي مقابله با تهديدات احتمالي 
برخوردار است، گفت: نمي شود لحظه اي از آمادگي 
رزم��ي غافل ش��د.امير دريادار حبيب الله س��ياري 
درباره ميزان آمادگي ارتش براي مقابله با تهديدات 
احتمالي، با توجه به درگير بودن بخشي از يگان هاي 
آن در امدادرس��اني به مردم، اظهار داشت: در عرصه 
خدمت رس��اني به مردم كه گرفتار س��يل هستند، 
نيروهاي ما با توان مضاعف و اشتياق فراوان، مشغول 

خدمت رساني به مردم هستند.

   با هر كس�ي كه به اي�ران و برجام احترام 
بگذارد، مذاكره مي كنيم ؛ ايلنا|

ظريف در مصاحبه اخير خود با شبكه سي.بي.اس 
به پرسش خبرنگار اين رسانه مبني بر اينكه »شما 
طرح مبادله زنداني��ان با امريكا را مطرح كرديد، 
اين پيشنهاد چه معني  دارد؟« پاسخ داد: »ما در 
گذشته اين كار را كرده ايم. از اين طريق اين امكان 
فراهم ش��د كه برخي از ايراني هاي زنداني را آزاد 
كنيم. توانستيم از اين طريق به  آنها كمك كرده 
و برخ��ي از امريكايي-ايراني هايي را كه در ايران 
در زندان بودند، آزاد كني��م.« خبرنگار در ادامه 
پرسيد: در حال حاضر پيشنهاد مي دهيد درباره 
اين موضوع با چه كس��ي صحبت كنيد، با وزير 
خارجه امريكا؟« ظريف در پاسخ به سوال گفت: نه. 
امريكا فرد مسوولي را براي اين كار دارد. ما هم فرد 
مسوولي را براي اين كار داريم. اگر آنها با هم در يك 
رده باشند مي توانند با يكديگر ديدار و گفت وگو 
كنند .ما مايليم با هر كسي كه تمايل دارد به ايران 
و توافق هسته اي احترام بگذارد، گفت وگو كنيم. 

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار فرماندهان و مديران نيروي انتظامي

با قاچاق و عوامل ناامن كننده فضاي مجازي برخورد جدي كنيد
حضرت آيت الله خامنه اي فرمانده معظم كل قوا ظهر 
ديروز )يكشنبه( در ديدار فرماندهان و مديران نيروي 
انتظامي، با تأكيد بر لزوم استمرار حركت اين نيرو به 
س��مت نيروي انتظامي مطلوب جمهوري اسلامي، 
نقش آن را در تحقق شعار سال يعني »رونق توليد« و 
همچنين تأمين امنيت فضاي مجازي مهم بر شمردند 
و خاطرنش��ان كردند: نيروي انتظامي بايد به صورت 
جدي با قاچاق مبارزه، و با عوامل ناامن كننده فضاي 

مجازي مقابله كند.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري 
حض��رت آيت الله خامنه اي در اين دي��دار، »اقتدار« و 
»مهرباني« نيروي انتظامي را دو عنصر مكمل يكديگر 
خواندند و با اشاره به كار و تلاش شبانه روزي كاركنان 
زحمتكش اي��ن نيرو در ايام عي��د و تعطيل، افزودند: 
در قضيه س��يل اخير نيروي انتظامي با خدمتگزاري 
به مردم آسيب ديده و تأمين امنيت مناطق سيل زده 

خوش درخشيد.
ايشان پيش��رفت هاي نيروي انتظامي در سال هاي 
اخي��ر را حقيقتي با ارزش دانس��تند و افزودند: البته 
اين به معناي آن نيست كه نيروي انتظامي در سطح 
مطلوب نظام اسلامي قرار دارد، بلكه بايد با تلاش و كار 
مداوم به آن سطح رسيد و هر عاملي را كه فضيلت ها 
و افتخاره��اي نيروي انتظام��ي را در ذهن مردم زير 
س��وال مي برد، ولو يك مامور ناباب در يك كلانتري 

باشد، اصلاح كرد.
رهبر انقلاب اسلامي، تأمين امنيت را لازمه تحرك و 
رونق اقتصادي خواندند و خاطرنشان كردند: يكي از 
موانع تحقق رونق توليد، »قاچاق« است كه امروز به 

صورت دوطرفه درآمده است و علاوه بر واردات قاچاق، 
برخي اجناس مورد نياز مردم و بخش كشاورزي نيز از 

كشور خارج مي شود.
حضرت آيت الله خامنه اي تأكيد كردند: پش��ت پرده 
برخي از اين موارد صرفا سودطلبي نيست، بلكه فكر، 
نقشه و مقاصد سوي در اين قضايا وجود دارد كه نيروي 

انتظامي بايد با مراقبت كامل، با آنها برخورد كند.
»تأمين امنيت فضاي مج��ازي« نكته ديگري بود كه 
رهبر انقلاب اسلامي به آن اشاره كردند و گفتند: فضاي 
مجازي امروز در زندگي مردم گسترش زيادي پيدا كرده 
است و در عين منافع و امكانات، خطرات بزرگي نيز دارد.

ايشان ناامن شدن فضاي مجازي را موجب ضرر و زيان 
به مردم دانستند و بر وظيفه نيروي انتظامي در تأمين 

امنيت فضاي مجازي تأكيد كردند.
حضرت آيت الله خامنه اي، »جلوگيري از خريد و فروش 
س��لاح« را يكي ديگر از وظايف مهم نيروي انتظامي 
برشمردند و افزودند: در برخي كشورها مانند امريكا، 
خريد و فروش سلاح به علت منافع مافياي كمپاني هاي 
اسلحه سازي آزاد است و براي مردم آن مشكل ساز است، 
اما در كشور ما كه چنين مشكلي وجود ندارد و خريد و 
فروش سلاح ممنوع است، بايد جلوي آن گرفته شود.

رهبر انقلاب اسلامي با تأكيد بر جلوگيري از خريد و 
فروش س��لاح در فضاي مجازي، گفتند: قاتل ديروز 
روحاني همداني در صفحه اينس��تاگرام با چهار نوع 
اسلحه تصاويري از خود منتشر كرده است كه مقابله 

با اينگونه موارد وظيفه نيروي انتظامي است.
پيش از سخنان رهبر انقلاب اسلامي، سردار سرتيپ 
اشتري فرمانده نيروي انتظامي، حضور فعالانه و برقراري 

امنيت در موقعيت هاي مختلف همچون راهپيمايي 
اربعين، شناس��ايي و برخورد با مفس��دين اقتصادي، 
اجراي طرح نوروزي و كاهش سوانح و تلفات رانندگي، 

بس��يج امكانات و نيروها براي كمك به سيل زدگان و 
تأمين امنيت آن مناطق را جزو خدمات نيروي انتظامي 
خواند و افزود: در گام دوم انقلاب با عزم و اراده راس��خ، 

سلامت اداري، قاطعيت و خدمت بدون منت به مردم، 
به دنبال دستيابي به پليسِ تراز انقلاب و تمدن اسلامي 

خواهيم بود.

رييس مجلس با انتقاد از رفتار اروپا:

اتحادیه اروپا وزنی برای حفظ معاهدات بین المللی ندارد
رئيس مجلس روز گذش��ته در هماي��ش بين المللی 
جهان اس��لام در افق ۱۴۱۴ از رفتار اروپا در صيانت از 
معاهده هاي بين المللي انتقاد و تصريح کرد: اتحاديه 
اروپ��ا نش��ان داده وزن کاف��ی برای نگه��داری از اين 
معاهدات را ندارد. در مساله هسته ای ايران، بارها گفتند 
ما هستيم اما عملا چيزی نديديم.به گزارش خانه ملت، 
علي لاريجاني افزود: اتحاديه اروپا قدرت حل اين مسائل 
را در سطح بين الملل ندارد. شايد در آينده کشورهايی در 
آسيا قدرت يافته و چندجانبه گرايی را پياده کنند که 
اميدواريم پژوهش بر اين مسائل نتايج مثبتی در آينده 
به دنبال داشته باشد. لاريجاني با اشاره به خروج امريكا از 
معاهده پاريس گفت: اين اقدام باعث می شود معاهدات 
بين المللی بهم بخورد، اما پس از خروج امريكا از معاهده 
پاريس مشکلات جديدی ايجاد ش��د. کشورهای ديگر 
اعلام می کنند زمانی که امريكا اين حجم گاز گلخانه ای 
ايجاد می کند ما نمی توانيم هزينه مبارزه با آن را بپردازيم. 
وی با اشاره به اقدامات سران عربستان سعودی و امارات 
متحده در همراهی امري��كا در تحريم نفتی ايران گفت: 
برخی از کش��ورهای منطقه ای حواس ش��ان بايد جمع 
باشد، ملت ايران رفتار آنها در تحولات منطقه را فراموش 
نمی کنند، به حسابش��ان می گذاريم، انگار برخی حرف 
حساب به گوش شان نمی رود. دشمنان ما در شرق و غرب 
کش��ور برخی گروه های تروريستی را تجهيز می کنند تا 
صدماتی را به اين و آن بزنند، البته بی پاسخ نيستند. وی با 
اشاره به اقدامات سران عربستان سعودی و امارات متحده 
در همراهی امري��كا در تحريم نفتی ايران گفت: برخی از 
کشورهای منطقه ای حواسش��ان بايد جمع باشد، ملت 
ايران رفتار آنها در تحولات منطقه را فراموش نمی کنند، 
به حسابش��ان می گذاريم، انگار برخی حرف حساب به 
گوششان نمی رود. دشمنان ما در شرق و غرب کشور برخی 
گروه های تروريستی را تجهيز می کنند تا صدماتی را به 
اين و آن بزنند، البته بی پاسخ نيستند. وی امنيت را پايه 
توسعه دانست و گفت: وقتی امريكايی ها در کشورهای 
اسلامی نا امنی ايجاد می کنند نمی توانند توسعه پيدا 
کنند، اقدامات صورت گرفته در سريلانکا و اعدام 3۷ 

نفر در عربستان سعودی اقدام کوچکی نيست، به همان 
ميزان که تکه تکه کردن خاشقچی در جهان معضل 
ايجاد کرد اعدام 3۷ نفر بيگناه نيز تبعات فراوانی درپی 
خواهد داشت، شما يک کشور اسلامی هستيد و مکه و 
مدينه در کشور شماست چرا اين گونه رفتار می کنيد؟

لاريجانی گفت: جمهوری اسلامی ايران در چهل سال 
گذشته دست دوستی به س��مت عربستان سعودی 
دراز کرده اما برخی از ح��کام آنها اين موضوع را درک 
نمی کنند، من نمی دانم اين افراد جوانی که در عربستان 
حاکم هس��تند به دنبال چه چيزی هستند. اين رفتار 
آنها به خودشان و کشورهای اسلامی آسيب می رساند.

   راه مذاکره به سوی ایران همواره باز است
وی افزود: البته راه مذاکره از سوی ايران همواره باز است، اما 
رفتار آنها موجب گسترش نفرت در جهان اسلام می شود، 
بر اساس آمار بيش از يک ميليون نفر بعد از ورود امريكا به 
عراق کشته شدند و اين اقدامات موجب گسترش نفرت 
اس��ت. رئيس مجلس همچنين در بخشي از سخنانش 
گفت: ام��روزه برخی از جريان های مخرب که ش��ايد با 

دسيسه های خارجی به وجود آمده اند اما متاثر از تفکراتی 
در درون خود هستند که وجود خود را توجيه می کنند و 
پديده هايی مثل داعش در عراق را نبايد در مطالعات هضم 
شده پنداشت و حتما بايد روی بعد فرهنگی که به نظر من 
امروز اهميت بيشتری از بعد امنيتی ماجرا دارد توجه شود.

وی توجه به پيش��رفت ه��ای علمی را يک��ی ديگر از 
موضوعات مهم در جهان اسلام برشمرد و عنوان کرد: 
متاسفانه با وجود جمعيت ۲۵ درصدی مسلمانان اما 
پيش��رفت های علمی در اين حوزه به نسبت جمعيت 
پايين تر است. مجموعه اختراعات کشورهای اسلامی 
طی سال های گذشته ۱.6 درصد به نسبت اختراعات 
دنيا ب��وده و انتش��ار مباحث علمی ني��ز 6 درصد کل 
انتش��ارات علمی دنيا بوده است که عمده سهم آن نيز 
متعلق به کش��ورهای مالزی، ترکيه و ايران در جهان 
اسلام اس��ت البته روند ۱6 ساله فعاليت های علمی و 
دانشگاهی نش��ان می دهد که کشورهای اسلامی در 
عرصه های مختلف پيشرفت های خوبی داشته اند برای 
مثال توليدات علمی در اين مدت 8.6 برابر شده است که 
در حوزه کشاورزی 6 برابر، در حوزه مهندسی و فناوری 

۵ برابر، در علوم انسانی ۱۰ برابر و در علوم پزشکی ۷.6 
برابر شده است.لاريجانی تصريح کرد: اين آمارها نشان 
می دهد که پس از يک دوره استعمارزدگی، کشورهای 
اسلامی به رشد و توسعه مناسبی دست يافته اند که بايد 

اين ظرفيت را تقويت کرد.

   ارتباطات علمی عمیق تر دنبال شود
وی يادآور شد: البته فش��ار کشورهای بزرگ و قدرتمند 
نيز همواره مانع پيشرفت های علمی کشورهای اسلامی 
شده ولی بايد برای گسترش ارتباطات علمی مسير مجزا 
از مناقشات سياسی و بين المللی تعريف کرد و ارتباطات 
دانش��گاه ها بايد خارج از اين مناقشات امنيتی، پيوندی 
عميق تر داشته باشد.لاريجانی ادامه داد: گسترش پيوند 
دانشمندان، اساتيد و دانشجويان می تواند موجب مأنوس 
شدن و فهم بيش��تر صاحب نظران و حل مناقشات بين 
کشورها ش��وند و اين گسترش همکاری ها از جهت حل 
مناقشات بسيار اهميت دارد.وی يکی ديگر از موضوعات 
مهم را گسترش روابط اقتصادی بين کشورهای اسلامی 
برشمرد و عنوان کرد: تحقيقات نشان می دهد که به طور 
متوسط هرکشور مسلمان حدود 3 دهم درصد از توليد 
ناخالص داخلی دنيا را تصاحب کرده اس��ت که مجموع 
کشورهای اس��لامی ۴.9 درصد از سهم کل دنيا خواهد 
بود که اين آمار حاکی از اين است که کشورهای اسلامی 
طی دوره های اخير رشد ۴.۲ درصدی به صورت متوسط 

داشتند.

   کشورهای اسلامی از منابع انرژی خود به 
خوبی استفاده نکرده اند

رئيس مجلس ش��ورای اس��لامی ادام��ه داد: همچنين 
آمارها نش��ان می دهد که کش��ورهای اسلامی عمدتا با 
کس��ری بودجه 3 درصدی مواجه هستند و صادرات در 
ميان کش��ورهای اسلامی نيز به طور متوسط حدود 6.۵ 
درصد رشد دارد، اين در حالی است که ۷۵ درصد از منابع 
انرژی جهان در کشورهای اسلامی وجود دارد و متاسفانه 
کشورهای اسلامی نتوانس��تند از اين ظرفيت مهم بهره 

برداری کنند. وی ادامه داد: البته استفاده از ظرفيت های 
اقتصادی کار ساده ای نيس��ت و کشورهای بزرگ موانع 
بسياری را در مسير توسعه اقتصادی کشورهای اسلامی 
ايجاد کرده ان��د و نوعی رفتار ويرانگ��ری در اين حوزه از 
کشورهای بزرگ شاهد هس��تيم که عمدتا برای تسلط 
بر منابع اقتصادی و منابع انرژی در منطقه صورت گرفته 
است. رئيس مجلس شورای اسلامی با تأکيد بر اينکه مقوله 
تجارت بين کش��ورهای اسلامی بايد بيش از پيش مورد 
توجه قرار گيرد، عنوان کرد: مجموعه آمارها در اين حوزه 
نش��ان می دهد که تجارت بين کشورهای اسلامی فقط 
حدود ۲۰ درصد است و اين يعنی تجارت بين کشورهای 
اسلامی از رقم بسيار کوچکی برخوردار است. لاريجانی 
ادامه داد: البته مقداری از اين مساله طبيعی و قابل توجيه 
است که می توان به دلايل جغرافيايی و فناوری اشاره کرد 
اما نبايد اين رقم تا اين حد افت داشته باشد. يکی ديگر از 
مسائلی که باعث می شود تجارت بين کشورهای اسلامی 
کاهش پيدا کند عدم شناخت از ظرفيت های يکديگر است 
که اين مساله در تمامی کشورهای اسلامی وجود دارد و 
هيچ يک از کشورها از ظرفيت ساير کشورها مطلع نيستند.

وی اضافه کرد: برخی فشارهای بين المللی نيز در اين 
حوزه اخيرا بيش از پيش تش��ديد شده و شاهد بوديم 
که چندی پيش در رياض همايشی از جنس سياسی 
برگزار شد اما رئيس جمهور امريكا پيش از حضور در 
اين همايش ۱۱۰ ميليارد دلار طلب کرد که اين تجارت 
نيز نوعی تجارت از جنس امروز سياستمداران امريكايی 
است. در مس��ير توسعه تجارت کش��ورهای اسلامی 
سنگلاخ هايی وجود دارد اما نبايد نااميد بود و در فهم 

ظرفيت های اقتصادی کشورها بايد تفکر کرد.
رئيس قوه مقننه تصريح کرد: بانک توس��عه اس��لامی و 
سازمان کنفرانس اسلامی نيز در اين زمينه اقداماتی انجام 
دادند اما کارنامه آنها نشان می دهد با اهدافی که در آينده 
دنبال می کردند بسيار فاصله دارد و اين بيانگر عدم توفيق 
آنها در افق های مد نظر بود. امروز بايد پايه اوليه تجارت بين 
کشورهای مهم در جهان اسلام گذاشته شود و به تدريج 

اين تجارت بين ساير کشورها گسترش يابد.

 ايران خواهان بسته شدن
تنگه هرمز نيست

رييس س��تاد كل نيروهاي 
مسلح تاكيد كرد كه اگر نفت 
م��ا از تنگه هرمز عبور نكند 
نفت ديگر كش��ورها نيز از 
اين تنگه عبور نخواهد كرد.
به گزارش ايسنا، سرلشكر 
محم��د باقري در حاش��يه 
بيست و سومين همايش سراسري فرماندهان، روسا و 
مديران ناجا درباره آخرين وضعيت دو مرزبان ربوده شده 
در كشور پاكستان اظهار كرد: دو تن از همكاران مان در 
اسارت اشرار در پاكستان هستند و پيگيري جدي ما در 
اين خصوص ادامه دارد. نخست وزير پاكستان نيز در سفر 
به تهران قول هايي در اين زمينه دادند كه بايد اجرايي شود.

وي درباره عوامل تروريستي حمله به اتوبوس نيروهاي 
مس��لح در جاده خاش نيز گفت: بسياري از عاملان اين 
حادثه دستگير شدند و برخي ديگر از اين عوامل نيز به 
خاك كشور همسايه فرار كردندرييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح درباره اينكه وزير خارجه تصميم گيري در مورد 
تنگه هرمز را به نيروهاي مس��لح مربوط دانسته گفت: 
همانطور كه پيش از اين نيز بارها توسط مقامات كشورمان 
گفته شده ما خواهان تأمين امنيت تنگه هرمز هستيم و 

امنيت اين تنگه نيز توسط كشور ما برقرار مي شود.

 برجام نتيجه يك
ديپلماسي موفق كارآمد بود

س��فير ايران در فرانسه در 
جمع دانشجويان مليت هاي 
مختل��ف رش��ته امني��ت 
بين الملل موسسه مطالعات 
سياسي پاريس گفت: برجام 
نتيجه يك ديپلماسي موفق، 
كارآمد و اثرگذار در يك امر 
پيچيده و سخت بود.به گزارش ايرنا، بهرام قاسمي اظهار 
داش��ت: برجام نتيجه يك ديپلماسي موفق، كارآمد و 
اثرگذار در يك امر پيچيده و سخت بود كه اهميت آن 
براي سازمان ملل متحد، اتحاديه اروپا و شوراي امنيت به 
عنوان يك دستاورد تاريخي مشخص است. سفير ايران 
در فرانسه در جمع دانشجويان رشته كارشناسي ارشد 
موسسه مطالعات سياسي پاريس و در پاسخ به پرسش 
آنها اظهار داشت: متاسفانه شاهد هستيم با تغيير دولت 
و روي كارآمدن هيات حاكم��ه جديد در امريكا، اين 
كشور ضمن تغيير رويكرد در مواجهه با مسائل جهاني 
و اتخاذ سياست يكجانبه گرايي نه تنها از برجام خارج 
شد بلكه در يك اقدام بي سابقه ساير كشورهاي جهان را 
نيز تشويق به نقض تعهدات بين المللي و تهديد به اعمال 
تحريم يكجانبه در صورت اجراي قطعنامه هاي شوراي 

امنيت سازمان ملل مي كند.

تعيين تكليف وضعيت دو شغله ها 
ظرف يك ماه آينده

س��خنگوي وزارت كشور 
اعلام كرد كه كاركنان شاغل 
در پس��ت هاي مديريتي و 
كارشناس��ي حق عضويت 
همزم��ان در هيات مديره 
دولت��ي،  ش��ركت هاي 
نهادهاي عمومي غيردولتي 
و سازمان ها را ندارند.به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت 
كشور، سيد سلمان ساماني سخنگوي وزارت كشور با 
اشاره به بند 9 تبصره ۲ قانون بودجه سال جاري اظهار 
داشت: بر اساس اين حكم قانوني هيچ يك از استانداران و 
معاونان آنها حق ندارند بطور همزمان عضو هيات مديره 
ش��ركت هاي دولتي و نهادهاي عموم��ي غيردولتي و 
سازمان ها اعم از زيرمجموعه خود و زيرمجموعه ساير 
دستگاه ها باشند.وي در ادامه افزود: همچنين طبق اين 
تبصره قانون بودجه سال 98 كل كشور عضويت همزمان 
مقامات موضوع ماده ۷۱ قانون مديريت خدمات كشوري 
و مديران و معاونان دس��تگاه هاي اجرايي و بطور كلي 
كاركنان شاغل در كليه پست هاي مديريتي و كارشناسي 
در مديريت عاملي و س��اير مس��ووليت هاي اجرايي و 
عضويت هيات مديره ش��ركت هاي دولتي و نهادهاي 

عمومي غير دولتي و سازمان ها ممنوع شده است.

مشكل اسكان موقت تا يك ماه 
 آينده حل خواهد شد

وزير كش��ور در حاش��يه 
دومين جلس��ه ق��رارگاه 
نوس��ازي و بازس��ازي 
مناطق س��يل زده اظهار 
كرد: مشكل اسكان موقت 
را ت��ا يك م��اه آينده حل 

خواهيم كرد.
به گ��زارش فارس، رحماني فضلي وزير كش��ور در 
حاشيه دومين جلس��ه قرارگاه نوسازي و بازسازي 
مناطق سيل زده اظهار كرد: مشكل اسكان موقت را 
تا يك ماه آينده حل خواهيم كرد چرا كه با ورود به 
گرماي هوا مشكلات ساكنان اسكان موقت بيشتر 
خواهد ش��د.  رحماني فضلي اظهار كرد: گزارشي 
كه گروه هاي شش گانه در جلسه امروز ارايه كردند 
روند مطلوب و مناسبي داشته است همه واحدهاي 
تخريب شده شناسايي شد و شناسنامه اي براي آنها 

در نظر گرفته شده است. 
وي ادامه داد: پرداخت خسارت ها آغاز شده است و 
اسكان موقت در اختيارشان قرار گرفته شد كه باتوجه 
به آغاز گرماي هوا و سخت بودن شرايط تلاش داريم 
تا با پرداخت اعتباري آنها بتوانند خانه هايي را براي 

خود اجاره كنند.

حضور در بوسني در چارچوب 
مقررات بشردوستانه بود

رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس تاكيد دارد كه ايران 
هرگز از هلال احمر استفاده 
سياس��ي امنيتي و نظامي 
نكرده و اظهارات س��عيد 
قاسمي درباره نحوه حضور 
ايران در بوسني در س��ال ۱99۰ كذب محض است.
حشمت الله فلاحت پيشه، رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي اسلامي، در 
گفت وگو با برنا درباره اظهارات سعيد قاسمي درباره 
نحوه حضور ايران در جنگ بوسني گفت: اين اظهارات 
كذب محض است. يكسري صحبت هاي كاذب از اين 
نوع، از جانب غربي ها بهانه اي براي فشارهاي جديد به 

ملت ايران مي شود.
وي در اين خص��وص ادامه داد: ايران هرگز هيچ گونه 
ارتباطي با القاعده نداشته و تروريستي هاي مرتبط با 

اين گروه، دست شان به خون مردم ايران آلوده است.
فلاحت پيشه در خصوص ادعاي سعيد قاسمي درباره 
استفاده پوششي از هلال احمر و واكنش اين نهاد به اين 
موضوع گفت: جمهوري اسلامي ايران هرگز از هلال 

احمر استفاده سياسي، نظامي و امنيتي نكرده است.
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مركز پژوهش هاي مجلس وضعيت حقوق مالكيت در ايران را بررسي كرد

تزلزل در حقوق مالكيت به ضرر ضعفا

افزايش 243 درصدي شكايت كارگران از حقوق معوق

چرا هزينه مبادله و نهايتاً هزينه توليد در ايران بالا بوده و 
قدرت رقابت پذيري كشور پايين است؟ چرا سرمايه گذاري 
بخش خصوصي ثابت مانده يا حتي رو به كاهش گذاشته 
است؟ چرا نرخ تشكيل و ماندگاري و رشد بنگاه هاي ايراني 
بسيار پايين است؟ قطعاً پاسخي واحد براي پرسش ها و 
مسائل پيش گفته وجود ندارد. اما به نظر مي رسد دليل 
اصلي افتادن در» دام بزرگ رشد پايين«  را بايد به سيطره 

نهادهاي بد و معيوب مربوط دانست. 
براي رهايي از چنين دامي، نيازمند س��اختن نهادهاي 
خوب هستيم و در بين آنها نهاد احترام به حقوق مالكيت 

خصوصي نقش برجسته اي دارد.
به گزارش »تع��ادل«، مركز پژوهش هاي مجلس اخيرا 
گزارش��ي با عنوان »ارزيابي جايگاه ايران در ش��اخص 
بين المللي حقوق مالكيت در س��ال 2018 )با تمركز بر 
نهادها و هزينه مبادله(«، منتشر كرده و در آن وضعيت 
ايران در بحث حقوق مالكيت و راه��كاري ارتقاي آن را 

بررسي كرده است.
ايران در جديدترين شاخص بين المللي حقوق مالكيت 
)سال 2018(، از بين 125 كشور جهان رتبه 91 و از بين 
17 كشور منطقه منا( به علاوه تركيه و پاكستان )رتبه 13 
را كسب كرده است . بنابراين در شاخص حتي عقب  تر از 
كشورهاي در حال توسعه رقيب مانند تركيه، عربستان 

سعودي، امارات، مالزي و اندونزي قرار گرفته است. 
اين در حالي اس��ت كه به موجب م��اده 22 قانون برنامه 
ششم توس��عه، دولت وحكومت ايران مكلف شده اند در 
پايان س��ال چهارم اجراي قانون برنام��ه، رتبه ايران در 

شاخص بين المللي
حق��وق مالكيت را در ميان كش��ورهاي منطقه س��ند 
چشم انداز به رتبه سوم ارتقا داده و هر سال 20 درصد از 

اين هدف را محقق كنند. 
با ن��گاه به رتبه ايران در روند چندس��اله، ش��اهد بهبود 
پيوس��ته، اما بسيار كند هس��تيم؛ اما تا رسيدن به رتبه 
سوم در منطقه فاصله بس��يار زيادي داريم. بهبود رتبه 
در شاخص بين المللي حقوق مالكيت و توجه به اجزاي 
اصلي آن، به ويژه اعِمال حاكميت قانون، در جهت ارتقاي 
حقوق مالكيت به عنوان يكي از الزامات توسعه اقتصادي، 

ضروري است.

  حقوق مالكيت چيست؟
حقوق مالكيت بر يك دارايي )يا منبع توليد(، به معناي 
اختيار انحصاري تعيين شيوه استفاده از آن دارايي است، 
خواه اين دارايي در مالكيت دولت يا فرد با حقوق مالكيت 
خصوصي، نقشي حياتي در رشد و شكوفايي اقتصادي 
دارد، چون ب��ه عاملان اقتصادي انگيزه مي دهد از منابع 
به كاراترين روش ممكن استفاده كنند و دغدغه حفاظت 
و صيانت از آنها را نيز داشته باشند. بدون حقوق مالكيت 
خصوصي، هيچ كس انگيزه اي براي سخت كار كردن يا 
اختراع جديد يا يافتن روش هاي بهتر انجام كارها نخواهد 
داشت. درگزارش مركز پژوهش هاي مجلس هم چنين 
آمده است: »فاجعه دارايي اشتراكي« به معناي اتلاف و 
نابودي يك دارايي از س��وي همه، هنگامي رخ مي دهد 
كه مالكيت يك دارايي روشن نباشد و به شكل اشتراكي 
اداره ش��ود. وقتي مالكيت يك دارايي همگاني باش��د، 
هيچ كس حاضر نمي شود براي حفاظت يا بهره برداري 
كاراي آن تلاش كند؛ چون پاداش اين زحمات به احتمال 
زياد نصيب ديگران خواهد شد. فاجعه دارايي اشتراكي، 
اس��تدلالي قوي به نفع حقوق مالكيت خصوصي است 
چراكه تجربه شكست خورده كشورهاي كمونيستي نشان 
داد لغو حقوق مالكيت خصوصي، به تخريب منابع موجود 

و فقر و محروميت مردم مي انجامد.
آدام اسميت در كتاب »ثروت ملل« استدلال مي آورد كه 
درآمد ملي هر كشور، به بهره وري نيروي كار آن وابسته 
است و بهره وري نيروي كار نيز به وسعت بازارها و دامنه 
تقسيم كار منوط است، اما چرا برخي كشورها توانسته اند 
تا حد امكان از تقسيم كار بهره ببرند و ثروتمند شوند، در 
حالي كه ساير كشورها ناتوان بودند و در نتيجه فقير باقي 
ماندند؟ پاسخ اسميت به »امنيت حقوق مالكيت افراد« 
برمي گردد كه آنها را قادر مي كند تا »ثمرات كار خويش 
را براي خويش نگه دارند« و تقسيم كار هرچه بيشتري 
امكان پذير مي شود. اسميت در بخش هزينه هاي برقراري 
عدالت در كتاب ثروت ملل با صراحت و تأكيد مي نويسد» 
عدالت بايد همچون ستوني حافظ و حامي جامعه ديده 
شود« و به ادعاي وي آن كشورهايي كه موفق به »اجراي 
نسبتا خوب عدالت«، شوند به نحوي كه حقوق مالكيت 
تضمين ش��ود و اجازه س��رمايه گذاري و دادوستدهاي 
سودآور داده شود،  شاهد رشد و توسعه پيوسته اقتصادي 
خواهند بود.  برخي از اقتصادداناني كه درباره چگونگي طرز 
كار رژيم هاي متفاوت حقوق مالكيت مطالعه مي كنند، 
ادعا مي كنند كه برخورداري از حق مالكيت، پيش شرط 
بنيادي براي شكوفايي استعدادهاي بشري نيز محسوب 
مي شود. به نظر آنان، زندگي در سايه نظام حقوق مالكيت 
خصوصي كه كاملًا روشن و به خوبي تعريف شده باشد، 
كمك مي كند تا در دنيايي صلح آميز كنار همديگر زندگي 

كنيم، از منابع به نحو هوشمندانه استفاده كنيم و براي 
آينده ثمربخش بلندمدت تري برنامه ريزي كنيم.

آرمن آلچيان اقتصاددان كه از پيشتازان تحليل اقتصادي 
حقوق مالكيت است، حقوق مالكيت را اين گونه تعريف 
مي كند: »اختيار انحصاري در تعيين شيوه  استفاده از يك 
منبع )ثروت، دارايي، سرمايه(، خواه آن منبع در مالكيت 

دولت يا افراد باشد«. 
نظام حقوق مالكيتي كه به خوبي تعريف ش��ده و قواعد 
اس��تفاده از منابع براي همه روش��ن و ش��فاف است، به 
افراد جامعه اج��ازه مي دهد با صلح و آس��ايش زندگي 
مسالمت آميزي داشته باشند. به بيان آلچيان چنين نظام 
حقوق مالكيتي »رقابت با ابزارهاي مس��المت آميزي را 

جايگزين رقابت همراه با خشونت مي كند«.
وقتي حقوق مالكيت خصوصي نامطمئن و متزلزل باشد، 
تمايل مردم به سرمايه گذاري كمتر خواهد شد؛ چرا كه 
مي ترس��ند هرگز قادر به بهره مندي از مواهب و ثمرات 
سرمايه گذاري خود نباش��ند. اين فضاي ناامن ناشي از 
بي احترامي به حقوق مالكيت، باعث قحطي س��رمايه و 
نزول جريان سرمايه گذاري در اقتصاد مي شود كه شاهرگ 
توليد براي هر كشوري به حس��اب مي آيد. در جايي كه 
حقوق مالكيت خصوصي به صورت ناقص تعريف شود يا 
ناامن باشد برنامه ريزي براي آينده نيز ناممكن مي شود. 
اين لبّ كلام استدلال لوديگ فون ميزس از بانيان اقتصاد 

اتريشي در »بحثي درباره محاسبه سوسياليستي« بود.
به زعم اين گزارش »رابط��ه نظري بين حقوق مالكيت 
خصوصي و شكوفايي اقتصادي كشورها به خوبي با داده ها 
پش��تيباني مي ش��ود. داگلاس نورث و بري واينگست، 
پيشرفت خارق العاده و ناگهاني سطح زندگي انگلستان در 
قرن هجدهم را به انقلاب باشكوه 1688 نسبت مي دهند 
كه حكومت را مجبور كرد تعهدات معتبري در حمايت از 

حقوق مالكيت خصوصي بدهد .
هرناندو دسوتو اقتصاددان پرويي، از جمله افراد شاخصي 
است كه سال هاي زيادي درباره اهميت نهادها استدلال 
مي آورد. او و تيم پژوهش��ي اش در حلبي آبادهاي ليما، 
پورتوپرنس، قاهره و مانيل ثابت كردند كه اگرچه فقراي 
جهان درآم��د اندكي دارند، اما آنها ميزان املاك و اموال 
ش��گفت آور زيادي دارند. مشكل اين است كه اين اموال 
از حيث قانوني به عنوان دارايي آنها به رسميت شناخته 
نمي ش��ود. گويي همه آنها در محي��ط و اقتصاد »خارج 
از قان��ون« نگهداري مي ش��ود، نه به اي��ن علت كه فقرا 
مي خواهند از ماليات فرار كنند، زيرا آنگونه كه دس��وتو 
روشن مي كند، اقتصاد س��ياه هم ماليات ستاني خاص 
خود را دارد )اخاذي و پول زور، پنهان ش��دن از دس��ت 
مام��ور مالياتي و...(  كه قانوني بودن را به ش��كل مثبتي 

جذاب مي كند.
يكي از يافته هاي به يادماندني كتاب »راز سرمايه«، دسوتو 
اين اس��ت كه ارزش كل املاك و مستغلاتي كه فقراي 
كشورهاي در حال توسعه در اختيار دارند )اما مالك آن 
نيس��تند( به رقم عظيم 9.3 تريليون دلار بالغ مي شود، 
با اين حال در غياب اس��ناد قانوني و نظام كارآمد حقوق 
مالكيت، اين همه دارايي چيزي بيش از يك »س��رمايه 
مرده«، نيست. فقرا از اين سرمايه هاي مرده در اختيار خود 
نمي توانند براي خلق ثروت استفاده كند. فقط با وجود 
يك نظام قضاي��ي كارآمد كه حقوق مالكيت را تعريف و 
پاسداري كند، يك خانه را مي توان به وثيقه تبديل كرد؛ 
خانه اي كه ارزش آن در بازار آزاد تعيين شود و به آساني 

قابل خريد و فروش باشد.
از هنگام انتش��ار كت��اب »راز س��رمايه«، انقلاب ها در 
كشورهايي مانند تونس و مصر شواهدي قاطع در حمايت 
از رويكرد دسوتو ارايه داده است. او »بهار عربي« را عمدتاً 
به عنوان انقلابي از سوي كارآفرينان اميدوار، اما سرگشته، 
عليه رژيم هاي فاس��د و رانت جو مي بيند كه تلاش هاي 
آنها براي انباشت سرمايه را غارت مي كنند. مثال اصلي 
داستان جوان 26 ساله به نام طارق محمد بوعزيزي است 
كه در جلوي ساختمان فرمانداري شهر سيدي بوزيدي 

در دسامبر 2010 خودسوزي كرد. 
بوعزيزي خودش را دقيقاً يك ساعت پس از آن كشت كه 
دو مامور شهرداري دو جعبه گلابي، يك جعبه موز، سه 
جعبه سيب و يك ترازوي برقي به قيمت 180 دلار را از وي 
گرفتند. ترازو تنها سرمايه وي بود. منزل والدينش سند 
مالكيت رسمي نداشت تا بتواند از آن به عنوان وثيقه براي 
گسترش كاسبي خود استفاده كند. حيات اقتصادي وي به 
»پول زوري« وابسته بود كه به ماموران دولت مي پرداخت 
تا اجازه دهند بس��اط ميوه خود را در دو متر مربع فضاي 
عمومي پهن كند. اقدام خودسرانه مصادره اموال محمد 
بوعزيزي، به قيمت معيش��ت و زندگي وي تمام شد، اما 

خودسوزي به يك انقلاب دامن زد.
اگرچه نتيجه اين انقلاب و ميزان ش��باهت آن با انقلاب 
باش��كوه انگلس��تان در 1688 را بايد منتظر ماند و ديد. 
نتيجه دادن و موفقيت اين انقلا ب ها بستگي به اين دارد 
كه چقدر ترتيبات قانون اساسي جديد و قرارومدارهايي 
كه در كشورهايي مانند تونس و مصر گذاشته مي شود به 
گذار از حكومت نظم دسترسي محدود به حكومت نظم 

دسترسي باز كمك مي كند و قدرت مطلقه و خودسرانه 
فرادستان رانتجو به س��مت حاكميت قانون براي همه 
نزديك مي ش��ود. اگر رويكرد دسوتو درست باشد، پس 
مي توان موفقيت دنياي غرب پس از قرن شانزدهم را بر 
اساس اصلاح نهادها و به ويژه حاكميت قانون تبيين كرد. 
آنچه در بطن جنگ هاي انگلس��تان قرن هفدهم بر سر 
قدرت پارلماني قرار داشت، قطعاً حمايت از اموال افراد در 
برابر مصادره خودسرانه نهاد سلطنت بود.  تصويب حقوق 
و آزاديهاي اتباع كشور كه از قانون حقوق 1680 شروع 
شد، پيامدهاي روشني داشت. براي مثال نگارش رشته 
قوانيني براي توس��عه اقتصادي، حمايت از صنايع نوزاد 
نساجي، تشويق به حصاركشي زمين هاي اشتراكي، ترويج 
جاده ها و كانال هاي اصلي را باعث شد. حتي جنگ هم به 
فعاليت پيوسته سودآوري تبديل شد؛ چون گروه ويگ ها 
برنامه خود براي برتري در تجارت جهاني را شروع كردند. 
نتيجه امر روشن بود: نخست انقلاب شكوهمند، سپس 
پيشرفت كشاورزي، سپس گسترش قدرت امپراتوري و 

سپس وقوع انقلاب صنعتي.

  ترازوي شاخص بين المللي حقوق مالكيت
هنگامي كه به بالاي فهرست امتيازات دريافتي حمايت 
محكم از حقوق مالكيت مي نگريم، كشورهاي توسعه يافته 
را مش��اهده مي كنيم. در نقطه مقابل كش��ورهايي كه 
حقوق مالكيت شكننده و متزلزل دارند، به سختي امكان 
توسعه بازارهاي اقتصادي قوي و فعاليت هاي نوآورانه را 
پيدا مي كنند. كش��ورهايي كه در بالاي فهرست حقوق 
مالكيت جاي دارند، درآمد سرانه اي تا 20 برابر كشورهاي 

با رژيم هاي مالكيت ضعيف دارند. 
شاخص حقوق مالكيت در سال 2018 با دربرگيري 125 
كشور جهان كه 98 درصد توليد ناخالص داخلي جهان و 
93 درصد جمعيت جهان را در اختيار دارد، به دوازدهمين 

سال انتشار خود رسيده است.

  نماگرهاي شاخص حقوق مالكيت
 پروژه سنجش شاخص بين المللي حقوق مالكيت، حاصل 
همكاري مشترك 112 انديشكده و نهاد سياست گذاري 
است كه در كار تحقيق، توسعه سياست گذاري، تحصيل 
و ترويج حقوق مالكيت در كشورهايشان فعال هستند. 
شاخص مزبور، همچنان كه گفته ش��د، اهميت وجود 
حقوق مالكيت مطمئن بر توس��عه اقتصادي را به شكل 
تجربي نش��ان مي دهد. اين ش��اخص صرف��اً يك نظام 
درجه بندي نيست، بلكه ابزاري است كه وضعيت حقوق 
مالكيت در سطح جهان و اطلاعات درباره عوامل مختلف 
تقويت كننده اين حقوق را در اختيار سياس��ت گذاران 
مي گذارد.  س��ه نماگر اصلي شاخص بين المللي حقوق 
مالكيت عبارت اند از: محيط حقوقي و سياس��ي، حقوق 
مالكيت فيزيكي و حقوق مالكيت فكري. اين سه نماگر 
كه مجموعاً شاخص بين المللي حقوق مالكيت را تشكيل 
مي دهند، هركدام به چندين مولفه )مجموعا 10 مولفه( 
تقسيم مي شوند.  محيط حقوقي و سياسي داراي چهار 
مولفه به نام هاي حاكميت قانون، استقلال قضايي، كنترل 
فساد و ثبات سياسي است. حقوق مالكيت فيزيكي سه 
مولفه با عناوين حمايت از حقوق مالكيت فيزيكي، آساني 
دريافت وام و ثبت مالكيت دارد. آخرين نماگر كه حقوق 
مالكيت فكري است نيز از س��ه مولفه حمايت از حقوق 
مالكيت فك��ري، حمايت از حق نش��ر و حمايت از حق 
اختراع تشكيل مي شود. نماگر حقوقي و سياسي، بينشي 
درباره قدرتمندي نهادهاي حكمراني يك كشور و احترام 

به »قواعد بازي« در بين ش��هروندان ارايه مي دهد. اين 
نماگر، تأثيري جدي در توسعه و حمايت از حقوق مالكيت 
فيزيكي و فكري دارد. دو نماگر ديگر ش��اخص، حقوق 
مالكيت فيزيكي و فكري، دو ش��كل از حقوق مالكيت را 
بازت��اب مي دهند كه هر دو براي توس��عه اقتصادي يك 
كش��ور نقش حياتي دارند. اقلام شامل ش��ده در اين دو 
دسته، نتايج قانوني و عملي براي كشورهاي بررسي شده 

را نشان مي دهند.

  ايران در ترازوي شاخص بين المللي حقوق 
مالكيت

امتياز ايران در شاخص بين المللي حقوق مالكيت سال 
2018، به ميزان 0.22 افزايش يافت و به عدد 4.47 از 10 
رسيد. بدين ترتيب، ايران در اين شاخص در رتبه 12 در 
بين 15 و در »منا« كشور منطقه رتبه 13 به علاوه تركيه 
و پاكستان ش��امل 17 كش��ور )و 91 در جهان( در بين 
125 كشور  قرار دارد. ايران بر اساس طبقه بندي صندوق 
بين المللي پول در گروه كش��ورهاي خاورميانه، شمال 
آفريقا و پاكستان و توسط بانك جهاني به عنوان كشور با 
درآمد متوسط به بالا قرار مي گيرد. ايران در سال 2018 
نسبت به سال 2013 توانست 16 پله پيشرفت كند و از 
رتبه 107 به رتبه 91 برسد كه 8 پله ازاين بهبود را تنها 

طي يك سال گذشته ميلادي تجربه كرد.
با وجود اين، جايگاه ايران را نمي توان مطلوب دانس��ت؛ 
زيرا هميش��ه در بين 20 درصد پاييني 125 كشور قرار 
داشته است. طي هشت سال گذش��ته كه اطلاعات آن 
موجود اس��ت ميانگين امتياز ايران در مقياس از صفر تا 
10، عدد 4.30 به دست مي آيد. امتياز ايران در سال 2018 
)4.74(، ش��ده است كه از ميانگين جهاني 5.74 ميزان 
يك امتياز كمتر است. بر اساس نتايج شاخص بين المللي 
حقوق مالكيت س��ال 2018، كشور فنلاند بعد از كسب 
موفقيت در زمينه بهبود دسترسي به وام و حمايت از ثبت 
اختراع، توانست رتبه اول را به خود اختصاص دهد و عنوان 
قوي ترين تضمين حقوق مالكيت را به دس��ت آورد. اين 
كشور با امتياز 8.692 در بالاي فهرست قرار مي گيرد. دو 
كشور نيوزيلند با امتياز 8.632 و سويس با امتياز 8.619 

در جايگاه دوم و سوم قرار گرفتند.
ساير كشورهايي كه امتياز 8 يا بالاتر را به دست آوردند و 
به ترتيب در رتبه هاي چهارم تا پانزدهم جاي گرفته اند 
عبارتن��د از: نروژ، س��نگاپور، س��وئد، اس��تراليا، هلند، 
لوكزامب��ورگ، كانادا، ژاپن، دانم��ارك، بريتانيا،  ايالات 

متحده امريكا و اتريش.
 آلمان، هنگ كنگ، بلژيك، ايرلند، ايسلند، امارات متحده 
عربي، تايوان، فرانس��ه، اس��توني، قطر و اسراييل  )رژيم 
صهيونيستي( امتيازهايي بين 7 تا 8 را كسب كرده اند. 
برخي كشورهاي در ميانه با امتيازاتي بين 6 تا 7 و 5 تا 6 
و در جايگاه هاي 27 تا 40 به ترتيب عبارتند از: جمهوري 
چك، پرتغال، ش��يلي، مالت،  كاستاريكا، روندا، اسپانيا، 
مالزي، كره جنوبي، ليتوان��ي، آفريقاي جنوبي، عمان، 
اسلواكي و موريس. اما كش��ورهايي كه حقوق مالكيت 
ضعيف داش��ته و در پايين جدول قرار گرفتند عبارتند 
از: هاييتي با امتي��از 73 / 2 در رتبه 125 )يعني بدترين 
كش��ور جهان )پس از آن از پايين به بالا( از رتبه 124 به 
116(،  يمن، ونزوئلا، بنگلادش، پاكستان، كنگو، چاد، 
بروندي، زيمبابوه و نيجريه كه همگي امتيازهاي بين 3 

تا 4 كسب كردند.
خبر خوب اينكه در سراسر جهان، ميانگين كلي امتياز 
كشورهاي موجود در شاخص طي 4 سال گذشته مرتب 

افزايش يافته است و از 5.30 در سال 2015 به 5.45 در 
سال 2016 و 5.63 در سال 2017 و در نهايت به 5.74 در 
سال 2018 رسيده است. در مورد ايران نيز ميزان امتياز 
عددي اين ش��اخص در سه سال گذشته مرتب افزايش 
يافته است؛ يعني از 3.96 در سال 2015 به 4.24 در سال

2016  و 4.52 در س��ال 2017 و نهايتا به 4.74 در سال 
2018 افزايش يافته است.

ايران در سال 2018 در نماگر محيط حقوقي و سياسي 
امتيازهاي 4.37 براي اس��تقلال قضاي��ي، 3.57 براي 
حاكميت قانون، 3.87 براي ثبات سياسي و 3.56 براي 
كنترل فساد دريافت كرد. در نماگر حقوق مالكيت فيزيكي 
امتيازهاي 4.74 براي حمايت از حقوق فيزيكي، 9.56 
براي ثبت مالكيت و 3.05  براي آساني دسترسي به وام 
دريافت كرد. در نماگر حقوق مالكيت فكري نيز امتيازهاي 
4.09 در حمايت از مالكيت فكري، 5.13 براي حمايت 
از حق اختراع دريافت كرد و براي حمايت از حق نش��ر و 

تكثير هيچ داده اي ندارد .
وضعيت كنوني حقوق مالكيت درايران و پيشنهادهايي 
ب��راي بهب��ود آن  تش��كيل نهاده��اي برقراركنن��ده و 
محافظت كننده از حق��وق مالكيت، كليد بهره مندي از 
ظرفيت هاي بالقوه در بخش رسمي اقتصاد است. البته 
اهميت اين نهادها در كشورهاي در حال توسعه به مراتب 
بيشتر است؛ زيرا بخش غيررسمي در اين كشورها حجم 
بيشتري دارد و لذا پتانسيل رشد بالقوه در آنها بيشتر است.

اگرچه آم��ار ارتقاي رتبه ايران در ش��اخص هاي حقوق 
بين المللي مالكيت گواهي مي دهد حكومت نس��بت به 
مس��اله حقوق مالكيت در يك سال اخير بي توجه نبوده 
و حت��ي در بخش هايي همچون ثب��ت مالكيت جايگاه 
مطلوب 30 را در جهان از ميان 125 كشور كسب كرده، 
اما همچنان نماگرهاي حقوق مالكيت گوياي اين موضوع 
اس��ت كه با وجود بهبود وضعيت اما ش��رايط مطلوب و 
مناسب نيست. البته مشكلات حتي ابتدايي زيادي درباره 
رژيم كنوني حقوق مالكيت ما وجود دارد. براي مثال هنوز 
»كاداستر«، براي كشور تهيه نشده است. ميليون ها ايراني 
روي زمين هايي كار و زندگي مي كنند كه فاقد اس��ناد 
روشن قانوني هستند اسنادي كه يا كاملًا تعريف شده و 
روشن نيستند يا از سوي نهادهاي حكومتي در مواردي به 
رسميت شناخته نمي شوند. بخش زيادي از جامعه ايران 
كه شامل گروه هاي محروم و در حاشيه مانده به دور از نفوذ 
اجتماعي هستند، هنوز در فهم مشترك و روشني نسبت 
به مقوله حقوق مالكيت عاجز هستند و البته قوانين مصوب 
نيز در اين راستا حمايت لازم را از آنها به عمل نمي آورد. 
علاوه بر اين، انبوه موانع دس��ت و پاگير قانوني و اداري و 
تبعيضها هم اج��ازه نمي دهد همه مردم بتوانند از اموال 
خود آنگونه كه به نفع خويش تشخيص مي دهند، استفاده 
كنند. تضعيف حقوق مالكيت خصوصي باعث مي شود 
برخي از افراد بر مبناي ويژگي هاي شخصي فرصتي پيدا 
كنند تا بر فرد ديگري تبعيض روا دارند. در صورتي كه حق 
مالكيت در راستاي بنيادي ترين اهدافش جلوي رقابت 

مخرب براي كنترل منابع اقتصادي را مي گيرد.
همان گونه كه حقوق مالكيت نامطمئن و متزلزل بيش 
از ه��ر چيزي به گروه ه��اي محروم و در حاش��يه مانده 
آسيب مي رساند، به همان اندازه مالكيتي كه به درستي 
تعريف شده باش��د و به خوبي تحت حمايت قرار گيرد، 
مي تواند رقابت مسالمت آميز و مولد را جايگزين رقابت 
خشونت آميز و مخرب كند. به همين دليل استمرار حقوق 
مالكيت به ج��اي آموزش خودخواهي، در عمل حس به 

اشتراك گذاشتن را افزايش مي دهد.

  تشكل هاي كارگري در سال 97
مبناي تصميم گيري هاي مرتبط با كارگران و كارفرمايان 
در ايران، سه جانبه گرايي است. با وجود انتقاداتي كه به اين 
روش در كش��ور وجود دارد و كمبودهاي آن، يكي از اركان 
چنين روشي، سازمان هاي كارگري هستندو با اين همه 
در ايران اغلب شوراي اسلامي، انجمن صنفي و نمايندگان 
كارگري به رسميت شناخته مي شوند. شوراي اسلامي در 
روزهاي پس از انقلاب به عنوان شاخه اي از كارگران حزب 
جمهوري اسلامي و سپس خانه كارگر شناخته شدند. پس 
از آن در دولت اصلاحات به واسطه اصرار سازمان جهاني كار، 
انجمن هاي صنفي كه نام فارسي سنديكا هستند هم مجوز 

فعاليت گرفتند. نمايندگان كارگري هم نوع ديگري است كه 
به انتخاب يك كارگر به عنوان نماينده يك بنگاه مي انجامد. 
بررسي ها نشان مي دهد كارفرمايان ايران اغلب به نماينده 
كارگري ت��ن مي دهند و از اجازه تصميم گيري جمعي در 
غالب انجمن صنفي و حتي شوراي اسلامي سر باز مي زنند. 
در س��ال 97 حدود هزار و 590 انجمن صنفي و دو هزار و 
20 شوراي اسلامي در كشور فعال بودند. حال آنكه 6 هزار 
و 525 نماينده هم حقوق كارگران ديگر را پيگيري كردند. 
اين ميان بيشترين موارد دادخواست هاي مشمولان قانون 
كار در سال گذشته مربوط به عيدي و پاداش بوده كه نسبت 
به سال 95 از رشد 12.6 درصدي خبر مي دهد. همچنين 

دادخواست هاي مربوط به حقوق معوقه، سنوات خدمت و 
حق بيمه اجتماعي در رتبه هاي بعدي قرار دارند. جالب آنكه 
نسبت به سال 95 دادخواست هاي مربوط به حقوق معوقه 
رشد 243 درصدي داشته و در بخش خدمات هم رشد 257 
درصدي حاصل شده است. با اين همه تعداد هيات تشخيص 
دعاوي كار 519 هيات بوده كه نسبت به دو سال گذشته 
تغييري نداشته است. همچنين تعداد هيات حل اختلاف 

دعواي كار نيز بدون تغيير همچنان 260 هيات است.
بررسي بيمه بيكاري و افراد بهره مند از اين مزيت، يكي از 
مواردي است كه مي تواند در تحليل بازار كار كشورها مفيد 
باشد. هر چند بيمه بيكاري منجر به كاهش فاصله طبقاتي 

مي شود و در سياس��ت هاي رفاهي حايز اهميت است اما 
رويكرد جهاني در اين زمينه كاهش تعداد مقرري بگيران با 
تاكيد برحفظ اشتغال است چرا كه افزايش اين امر مي تواند 
بيانگر مشكلات اقتصادي كارگاه ها و تعطيلي آنها باشد. 
بررسي مقرري بگيران جديد در سال هاي 95 تا 97 نشان 
مي دهد روند افزايش��ي اين تغييرات را نشان مي دهد. به 
گونه اي كه ميزان تغييرات سال 97 نسبت به سال قبل 17.3 
درصد بوده است. در سال گذشته مجموع مقرري بگيران 
جديد بيمه بيكاري 259 هزار و 286 نفر بوده است. از اين 
رقم مردان 77 درصد از مقرري بگي��ران جديد را به خود 
اختصاص داده اند. همچني��ن از بين تمام مقرري بگيران 

جديد 84 درصد آنها را افراد متاهل تشكيل مي دهند. 
تعداد حوادث و آسيب ش��غلي در سال گذشته نسبت به 
سال 96 به ترتيب كاهش 6 و 6.6 درصدي را نشان مي دهد. 
همچنين تعداد آسيب شغلي در گذش��ته  9  هزار و 996 
حادثه بوده كه 97.2 درصد آن مربوط به مردان بوده است. 
بيش��ترين تعداد حادثه شغلي به تفكيك عامل حادثه به 
ترتيب به علت س��قوط كردن و لغزيدن ب��ا 34.3 درصد و 
برخورد با اشيا و تجهيزات با 19.9 درصد بوده است. بخش 
س��اختمان 37.8 درصد حوادث شغلي را از آن خود كرده 
و پس از آن بخش صنعت )توليد( با 34.3 درصد و س��اير 

فعاليت هاي خدمات عمومي با 11.3 درصد قرار دارند.

  Mon. Apr 29.   دو شنبه    9 ارديبهشت 1398   23 شعبان 1440  سال پنجم    شماره   1365  2019 

پيش بيني كاهش توان 
پرداخت موديان مالياتي

ايس�نا| علي اكبر عرب مازار رييس اسبق سازمان 
امور مالياتي، با بيان اينكه توان پرداخت ماليات توسط 
موديان مالياتي كاهش پيدا كرده است، اظهار كرد: 
سيلاب اخير باعث ش��د دولت مصوبه اي را تصويب 
كن��د كه بر اس��اس آن به مودي��ان مالياتي مناطق 
سيل زده فرصت بيشتر يا تخفيف هايي داده شود. او 
با اشاره به تحميل فشار بيشتر به درآمدهاي مالياتي 
به دليل فش��ار بر صادرات نفت ادام��ه داد: اگر براي 
افزايش درآمدهاي مالياتي بخواهيم به سمت افزايش 
پايه هاي مالياتي برويم كه اين فرايند بسيار طولاني 
مي شود. از سوي ديگر لايحه ماليات بر ارزش افزوده 
نيز همچنان در مجلس تعيين تكليف نشده است و 
به امسال نمي رسد. عرب مازار با بيان اينكه سازمان 
امور مالياتي بايد بسيار كارآمدتر از گذشته عمل كند 
تا بتواند بخشي از ماليات را وصول كند، اظهار كرد: در 
اين راستا سازمان امور مالياتي بايد سعي كند جلوي 
فرار مالياتي موديان مالياتي را بگيرد. از سوي ديگر 
هنوز بسياري از دستگاه هاي دولتي اطلاعاتشان را 
در اختيار سازمان امور مالياتي قرار نداده اند كه اين 
هم در كاهش درآمدهاي مالياتي موثر است. او ادامه 
داد: وزارتخانه هاي مختلف و همچنين اتاق اصناف 
نيز بايد در اين جهت همكاري كنند، چراكه اگر بنا 
باشد هر دس��تگاهي به بهانه مشكلات اقتصادي از 
دادن ماليات شانه خالي كند اهداف مالياتي محقق 
نمي شود. رييس اسبق سازمان امور مالياتي همچنين 
از عدم پرداخت ماليات توسط بخشي از صادركنندگان 
خبر داد و گفت: بسياري از صادركنندگان براي توليد 
محصولات خود از امكانات يارانه اي دولت اس��تفاده 

مي كنند اما مالياتي پرداخت نمي كنند.

آيين نامه اجرايي سامانه 
صندوق فروش اصلاح شد

سرپرست سازمان امور مالياتي در بخشنامه اي 
اصلاحيه آيين نام��ه اجرايي س��امانه صندوق 
مكانيزه فروش را ابلاغ كرد. سرپرس��ت سازمان 
امور مالياتي كش��ور بخش نامه اصلاح تبصره 2 
ماده 169 قانون ماليات هاي مستقيم كه مربوط به 
شيوه اجراي استقرار سامانه صندوق فروشگاهي 
اس��ت را به ادارات كل امور مالياتي كش��ور ابلاغ 
كرد. محمدقاس��م پناه��ي در بخش نامه  مورخ 
4 ارديبهش��ت امسال آورده اس��ت؛ به پيوست 
تصوير اصلاحيه آيين نامه اجرايي تبصره 2 ماده 
169 قانون ماليات هاي مستقيم موضوع مصوبه 
179970/ت/55754 ه� مورخ 18 اس��فند 97 

هيات وزيران براي اطلاع و اجرا ارسال مي شود.

واكنش گمرك به واردات 
مسافري گوشي  تلفن همراه

گم��رك ايران اعلام ك��رد: فعاليت س��امانه اظهار 
گوش��ي هاي مس��افري به گمرك ادامه دارد و اين 
سازمان پيشنهاد داده تا براي رفع مشكلات مربوط به 
گوشي هاي تلفن همراه مسافري واردات گوشي هاي 
تلفن همراه به صورت تجاري آسان تر شود. گمرك 
در واكنش به گزارشي در مورد »بلاتكليفي كاربران 
در باز و بسته شدن ناگهاني سامانه گمركي موبايل«، 
اعلام كرد: سرويس »ارسال اطلاعات تلفن همراه« 
دچار اختلال بوده و خطاهاي دريافتي مرتبط با اين 
سرويس در مراحل »ثبت شناسه بين المللي گوشي 
تلفن همراه« به همي��ن دليل بوده و اين اختلال از 
سمت گمرك نبوده اس��ت. در توضيحات گمرك 
آمده است: سامانه گوش��ي هاي مسافري گمرك 
همچنان فعال است و موضوع چگونگي فعال سازي 
گوشي هاي مسافري مربوط به سياست گذاري ساير 
نهادها است كه گمرك در اين خصوص صرفاً يك 
سازمان مجري است. در اين مورد كميته راهبري 
طرح رجيستري سياست گذاري مي كند كه زيرنظر 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و ستاد مركزي 
مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز فعالي��ت دارد و گمرك 
مجري تصميمات و سياس��ت هاي اين كميته در 
حوزه رجيستري گوشي هاي تلفن همراه مسافري 
بوده و سامانه ثبت اطلاعات گوشي هاي مسافري 
طبق ضوابط و سياس��ت هاي اين كميته همچنان 
فعال است. در حال حاضر پس از پرداخت حقوق و 
عوارض گمركي تلفن همراه توسط شخص متقاضي، 
طبق قوانين و مقررات مربوطه، اطلاعات از طريق 
سرويس »ارسال اطلاعات تلفن همراه« كه زيرنظر 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت فعاليت دارد براي 
ساير سامانه ها جهت صحت سنجي اطلاعات و به 
س��امانه همتا جهت فعال سازي گوشي هاي تلفن 

همراه ارسال مي شود.

ترخيص كالاهاي متروكه 
بدون اخذ مجوز ممنوع است

علي وكيلي سرپرست مركز واردات و امور مناطق 
آزاد و ويژه در بخش��نامه اي ب��ه ناظرين گمركات 
اس��تان ها و مديران كل و مديران گمرمات اجرايي 
مستقل موضوع »لزوم اعلام اخذ مجوزهاي مورد 
نياز به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي« را 
ابلاغ كرد. در اين بخشنامه آمده است: پيرو بخشنامه 
شماره 260/ 94/ 151134  مورخ 12/ 08/ 94  اين 
مرك��ز، موضوع نحوه و چگونگي انجام تش��ريفات 
متروكه جهت كالاها و ماشين آلات مستعمل، بنا 
بر اطلاع واصله برخي از بازرگانان نسبت به واردات 
اينگونه كالاها و ماشين آلات بدون اخذ مجوزهاي 
قانون��ي و مقرراتي به ويژه مج��وز كميته ماده يك 
آيين نامه اجرايي قانون مقررات صادرات و واردات 
اق��دام نموده و پس از اتمام مهل��ت ماندگاري كالا 
موضوع ماده 24 قانون امور گمركي و متعاقب تنظيم 
و ارسال اظهارنامه متروكه به سازمان جمع آوري و 
فروش اموال تمليك��ي مراجعه و درصدد ورود كالا 
به كشور بدون اخذ مجوزهاي فوق الاشاره هستند.

ادامه از صفحه اول



بانك و بيمه4اخبار

بانك مركزي از برقراري ارتباط مستقيم بين واردكنندگان و صادركنندگان خبر داد

رييس كل بانك مركزي به دنبال اعلام سياست هاي قبلي در بازار ارز و پول اعلام كرد

تسهيل فرآيند واردات در مقابل صادرات در سامانه نيما

سياست گذاري بانك مركزي براي مهار نرخ تورم

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
روز يك شنبه 8 ارديبهشت 98، نرخ لحظه اي دلار در 
سامانه سنا به 14 هزار و 150 تومان و يورو به 15 هزار 
و 950 تومان رس��يد و همچنين بر اساس قيمت هاي 
ميانگين ارز روز شنبه سامانه س��نا دلار به 13 هزار و 
943تومان، يورو 15 هزار و 777 تومان، درهم 3 هزار 
و 787 توم��ان و پوند 17 هزار و 862 تومان، ليرتركيه 
2467  و ي��وآن 2110 تومان اعلام ش��د. به گزارش 
»تعادل«، در صرافي هاي مجاز بانكي از جمله صرافي 
ملي نيز نرخ دلار به 14150 فروخته و 14050تومان 
خريداري شد. نرخ فروش يورو نيز 15950و نرخ خريد 
15850 تومان معامله شده اس��ت. در بازار معاملات 
نقدي نيز دلار تا 14340 تومان و درهم تا 3925 تومان 
افزايش ياف��ت.  به دنبال افزايش نس��بي نرخ دلار در 
روزهاي اخير در بازار آزاد معاملات نقدي و نرخ اونس 
جهاني 1286 دلاري، نرخ س��كه و طلا نيز تاحدودي 
افزايش داشته و هرگرم 18 عيار 447 هزار تومان، مظنه 
مثقال 17 عيار آبش��ده 1 ميليون و 939 هزار تومان، 
سكه طرح جديد 5 ميليون و 70 هزار تومان، سكه طرح 
قديم 4 ميليون و 850 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 
770 هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 790 هزار تومان 
و سكه گرمي 975 هزار تومان معامله شد. همچنين در 
ساعات قبل از ظهر در جريان معاملات بازار آزاد تهران، 
قيمت سكه طرح جديد، روز يك شنبه 8 ارديبهشت 98 
به 4 ميليون و 985 هزار تومان رسيد.همچنين قيمت 
هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح قديم، 4 ميليون و 
770 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 760 هزار تومان، 
ربع سكه 1 ميليون و 820 هزار تومان و سكه يك گرمي 

975 هزار تومان است.

  ارز مسافرتي ۴۵۰ تومان گران شد
بانك ها نيز روز يك ش��نبه ارز مس��افرتي را تا حدود 
450تومان در هر يورو گران تر از روز شنبه فروختند و 
قيمت ارز در بانك ها با افزايش همراه شد؛ بطوري كه ارز 
مسافرتي كه براي هر يورو در روز شنبه 15774 تومان 
قيمت گذاري شده بود روز يك شنبه به حدود 16220 
تومان رسيده كه 446 تومان گران تر شده است. اين در 
حالي اس��ت كه در حال حاضر هر يورو در صرافي هاي 
بانكي تا 16 هزار تومان معامله مي شود و نشان مي دهد 
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها از بازار بالاتر رفته است. 
همچنين قيمت خريد ارز در شبكه بانكي نيز با افزايش 
همراه بود؛ به گونه اي كه هر دلار از 13 هزار و 450تومان 
روز قبل به 13 هزار و 700 تومان رس��يده كه نشان از 
رشد 250 توماني آن دارد. همچنين بانك ها هر يورو 
را حدود 15 ه��زار و 300 تومان مي خريدند كه 282 
تومان نسبت به روز شنبه افزايش دارد. در مجموع روز 
يك شنبه قيمت ها تا حدي افزايشي بوده و در صرافي ها 
نيز دلار ب��ه 14 هزار و 300 و يورو ب��ه 16هزار تومان 

رسيده است.

  تس�هيل فرآيند واردات در مقابل صادرات 
در سامانه نيما

بان��ك مركزي اع��لام كرد: در راس��تاي تس��هيل در 
فرآين��د واردات در مقاب��ل صادرات غي��ر )واگذاري 
پروانه صادراتي(، ارتباط مستقيم بين واردكنندگان 

و صادركنندگان در س��امانه نيما و در بستر ارتباطي 
س��امانه جامع تجارت برقرار شده است.  بدين ترتيب 
در چارچوب دس��تورالعمل 27 آبان و بسته تشويقي 
ابلاغي م��ورخ 24 بهمن، صادركنن��دگان مي توانند 
ارزهاي حاصل از صادرات خود را در قالب »آگهي« در 
سامانه جامع تجارت به ثبت رسانده و واردكنندگاني كه 
متقاضي استفاده از اين ارزها هستند، با صادركنندگان 
وارد مذاكره و معامله ش��وند. رفع تعهد بازگش��ت ارز 
حاصل از صادرات براي صادركنندگان، منوط به طي 
نمودن كامل فرآيند و ثبت اطلاعات پروانه صادراتي در 
بانك عامل توسط واردكننده خواهد بود و ثبت آگهي 

به خودي خود موجب رفع تعهد نمي گردد.

  طلاي آب شده نخريد
همچنين رييس اتحاديه طلا و جواهر اس��تان تهران 
درباره خريد طلاي آب شده گفت: مردمي كه اهل فن 
نيستند، به سمت طلاي آب شده نروند و از مصنوعات 
طلا استفاده كنند. آيت محمدولي درباره ممنوعيت 
خريد طلا گفت: در قانون منعي براي خريد طلا وجود 
ندارد. رييس اتحاديه طلا و جواهر استان تهران با تأكيد 
به اينكه فلز طلا، فلز خاصي است و نياز به اهل فن دارد 
توضيح داد: هر كسي امكان سنجش و تشخيص درجه 
و عيار طلا را ندارد و نمي تواند ذاتش را تشخيص دهد. 
ب��ه همين علت از مردم تقاضا داريم به س��مت طلاي 
آب ش��ده نروند. وي با بيان اينكه در هر صنفي افراد و 
واحدهاي صنفي متخلفي وجود دارد كه كل صنف را 
زير سوال مي برند، افزود: توصيه ما اين است كه مردم 
وقتي اهل فن نيستند، به سمت طلاي آب شده نروند 
و از مصنوعات طلا استفاده كنند زيرا سازمان و تشكلي 
وجود دارد كه درباره آن پاسخ بدهد اما فروشندگاني 

كه به صورت گذري بدون جا و مكان وجود دارند، امكان 
رديابي و رهگيري وجود ندارد.

محمدولي درباره اينكه افراد به چه علت به سمت طلاي 
خام مي روند، توضيح داد: يكي از دلايل عمده گرايش به 
سمت طلاي آب شده اين است كه هزينه كمتري بابت 
طلاي آب ش��ده پرداخت مي كنند ولي اين نكته را در 
نظر نمي گيرند كه هزينه خريد طلاي آب شده و ضرر 
و زيان آن به علت مقدار و حجم زيادش بسيار بالاست 
چرا كه اتحاديه امكان رصد و پيگيري آن را ندارد. رييس 
اتحاديه طلا و جواهر استان تهران با بيان اينكه تفكري 
كه وجود دارد اين است كه طلاي خام اجرت ندارد اما 
به اين نكته توجه نمي كنند كه طلا هيچ گاه ضرر ندارد، 
توضيح داد: تجربه نشان داده است كه طلا تنها فلزي 
اس��ت كه هر كس آن را خريداري كن��د، ضرر و زياني 
نخواهد كرد و در بلندمدت هميشه قيمت طلا افزايش 
يافته است. وي ادامه داد: با مقايسه طلاي ساخته شده 
و طلاي خام درمي يابيم كه ضرر و زيان در طلاي ساخته 
شده بس��يار پايين تر از آن مقدار است كه بابت اجرت 

پرداخت مي شود.
محمدولي با اشاره به مردم ديگر كشورها گفت: مردم 
ديگر كشورها نيز به خريد مصنوعات و طلا روي آورده اند 
چرا كه طلا به عنوان يك سرمايه در ديگر كشورها نيز 
در نظر گرفته مي شود. همچنين ذخيره استراتژيك و 
پشتوانه پولي هر كشور طلا است. رييس اتحاديه طلا و 
جواهر استان تهران درباره نحوه مشخص شدن قيمت 
طلا گفت: اولين چيزي كه در تعيين قيمت طلا نقش 
دارد، قيمت جهاني هر اونس طلا است. بنابراين قيمت 
هر اونس طلاي جهاني قيمت طلا در ايران را مشخص 
مي كند. يعني قيمت طلا در تمام دنيا چه در ايران، چه 
در كش��ورهاي عربي و چه در اتحاديه اروپا يك قيمت 

اس��ت. وي با توضيح اينكه دلار و طلا مكمل يكديگر 
هستند، تش��ريح كرد: قيمت ارز و دلار در كشور ايران 
به نوعي است كه دلايل نوسانات در بازار طلا را فراهم 
كرده است. محمدولي افزود: مردم به عنوان تقاضاكننده 
براي مصارف خود تقاضاي ارز و طلا دارند و مي بايست 
هر آنچه تقاضا برايش وجود دارد، مسوولان اقتصادي 
برايش عرضه ايجاد كنند تا بازار به تعادل برسد آن هم 
به قيمت ثابت. يكي از دلايل مهم گراني طلا، افزايش 
قيمت ارز اس��ت. رييس اتحاديه طلا و جواهر استان 
تهران تأكيد كرد: بايد سياس��ت هاي اقتصادي كشور 
را به س��متي ببريم تا بتوانيم آرام��ش را در بازارهاي 
كش��ور ايجاد و با مديريت صحيح، از بروز نوسانات در 
بازار جلوگيري كنيم. وي با انتقاد از وضعيت بازار سكه 
گفت: اگر به اندازه كافي سكه گرمي براي تقاضاي مردم 
وجود داش��ته باش��د، يك گرم طلا نبايد يك ميليون 
تومان قيمت گذاري شود. محمدولي با اشاره به حضور 
همتي در بانك مركزي توضيح داد: تغيير در مديريت 
بانك مركزي، برخي از معضلات و مشكلات را برطرف 
و موضوع بازار متش��نج س��كه را كمتر كرده است اما 
همچنان حباب در بازار سكه وجود دارد. رييس اتحاديه 
طلا و جواهر استان تهران اذعان كرد: توليدكنندگان 
و فروشندگان طلا از التهابات بازار اصلًا راضي نيستند. 
افزايش قيمت يك گرم طلا كه از يكصد هزار تومان در 
سال 96 به 500 هزار تومان در حال حاضر رسيده است 
در حقيقت به نوعي باعث ركود كسب و كار اين صنف 
هم شده است. وي درباره ماليات بر طلا توضيح داد: به 
علت وجود ماليات بر طلا، تقاضا براي خريد طلا كاهش 
پيدا كرده است. محمدولي ادامه داد: اگر دفاتر روزانه 
بنك داران و فروش��ندگان عمده طلا را بررسي كنيم، 
معاملات آنها با همكاران ش��ان در صنف طلا نس��بت 

به سال هاي گذشته به شدت كاهش پيدا كرده است. 
رييس اتحاديه طلا و جواهر اس��تان تهران با تأكيد بر 
اينكه ذات طلا امكان گرفتن ماليات بر آن وجود ندارد، 
توضيح داد: اگر به اين شيوه فعلي ماليات بر ارزش افزوده 
از طلا گرفته شود، بعد از 10 مرتبه خريد و فروش طلا، 
يك گرم طلاي خريداري ش��ده از بين مي رود و ديگر 
ب��ه وجود نخواهد آمد چرا كه از ذات طلا و خودِ طلاي 
آب شده كه هيچ تغييري نكرده است، ماليات دريافت 
كرده ايد. وي با اشاره به موضوع صادرات توضيح داد: با 
وجود هزينه هاي سربار از جمله ماليات بر ارزش افزوده، 
گمرك و ... امكان صادرات و رقابت در بازارهاي جهاني 

براي صادركنندگان طلا و جواهر ايران وجود ندارد.
محمدولي با تأكيد بر اينكه صادرات طلا نياز به آرامش 
در اقتصاد دارد، توضيح داد: وجود آرامش در بازار سبب 
مي شود كه خريد و فروش هم براي فروشنده و هم براي 
خريدار به صرفه باشد و ايجاد ضرر براي دو طرف نخواهد 
داشت. رييس اتحاديه طلا و جواهر استان تهران با اشاره 
به حذف ارزش افزوده و مقررات گمركي براي واردات 
شمش طلا گفت: بازارهاي عراق، پاكستان، بحرين و 
عمان از مصنوعات ايران به شدت استقبال مي كنند و 
مايلند كه كار دست هنرمندان ايراني را خريداري كنند 
و با تس��هيل در فرآيند واردات شمش طلا و صادرات 
مصنوعات طلايي، افزايش مش��تريان طلاي ايراني را 

فراهم مي كنيم.
وي درباره موضوع مطرح شده درباره پول - طلا گفت: 
در اين باره مطلبي را نشنيده ام اما اگر اين اتفاق بيفتد 
نياز دارد تا راهكارهاي آن به لحاظ ساختاري و عملياتي 
در نظر گرفته ش��ود و بعيد اس��ت كه امكان عملياتي 
شدن اين طرح وجود داشته باشد. محمدولي با اشاره به 
افزايش جمعيت جهان توضيح داد: با افزايش جمعيت، 
تقاضا براي خريد طلا نيز افزايش مي يابد. اين در حالي 
است كه امكان جوابگويي اين تقاضا با منابع فعلي طلا 

در جهان وجود ندارد.
رييس اتحاديه طلا و جواهر اس��تان تهران با اشاره به 
افزايش تقاضا تأكيد كرد: در آينده به علت افزايش تقاضا، 

قيمت نيز در جهان افزايش پيدا خواهد كرد.
وي در مورد تعداد واحدهاي فعال صنفي در حوزه طلا و 
جواهر در تهران گفت: در حال حاضر 7 هزار واحد صنفي 
در تهران فعال هستند كه از اين 7 هزار واحد، تنها 3 هزار 
واحد داراي پروانه كسب هستند. محمدولي با اشاره به 
وضعيت نابسامان اقتصادي تأكيد كرد: از 7 هزار واحد 
فعال ف��روش در صنف طلا و جواه��ر حدود يك هزار 
واحد از اوايل سال 96 تاكنون تعطيل شده اند كه يكي 
از دلايل اصلي تعطيلي اين واحدهاي صنفي، ماليات بر 
ارزش افزوده است.  رييس اتحاديه طلا و جواهر استان 
تهران درباره توليدكنندگان طلا و جواهر گفت: در حال 
حاضر يك هزار و 500 توليدكننده كوچك و بزرگ طلا 
و جواهر در سطح استان تهران فعاليت دارند كه پس از 
نابساماني هاي اقتصادي و شرايط سخت درآمدي، 700 
الي 800 واحد صنفي از ابتداي سال 96 تعطيل شدند. 
وي با اشاره به تعطيلي واحدهاي توليدكننده و فروشنده 
طلا و جواهر توضيح داد: وقتي مش��كلات اقتصادي 
زياد شود، واحدهاي توليدكننده خرد توان ادامه كار را 
نخواهند داشت و صنف طلا و جواهر را رها مي كنند و 

برخي نيز به كار پيك موتوري مشغول مي شوند. 

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
 رييس كل بانك مركزي به دنبال اعلام سياست هاي اين 
بانك در بازار ارز، پول، مقابله با لغو معافيت هاي نفتي، برنامه 
كنترل تورم را نيز در دستور كار قرار داده است كه البته ساير 
سياست هاي اعلام ش��ده تاكنون از جمله كنترل نرخ ارز، 
نرخ سود و نقدينگي نيز به صورت مستقيم و غيرمستقيم بر 

كنترل تورم اثرگذار خواهد بود. 
به گزارش »تعادل«، سياست هاي قبلي عبدالناصر همتي 
و ساير كارشناسان بانك مركزي، موضوع نظارت بر بازار ارز، 
كنترل نرخ ها، ساماندهي صرافي ها، تشكيل بازار متشكل 
ارزي، تقويت سامانه هاي سنا و نيما، اعلام سياست بازار باز و 
نوسان نرخ سود در كريدور بانك مركزي و تعيين كف و سقف 
نرخ سود با هدف كاهش نرخ سود سپرده ها، نقدينگي و تورم 
حاصل از آن و در نهايت كاهش نرخ سود تسهيلات و حمايت 
از رونق توليد، سياست هاي بانك مركزي و دولت براي مقابله 
با اثرات لغو معافيت نفتي را مطرح كرده است كه اين موارد 
علاوه بر برنامه هاي جاري و روزمره بانك مركزي در كنترل 
بازارها، موضوع برخورد ريشه اي و ساختاري با بي انضباطي 
در بازارهاي مالي، پولي و ارزي را مورد توجه قرار داده است. 
اين نكات نشان مي دهد كه رييس كل بانك مركزي بيش از 
آنكه به موضوع نوسان نرخ ارز توجه كند، مسائل ساختاري 
رش��د نقدينگي و تورم از جمله نرخ س��ود بانكي، ناترازي 
بانك ها، اضافه برداش��ت بانك ها از بانك مركزي، عرضه و 
تقاضاي پول، بي انضباطي در تقاضاي پول را عامل اساسي 
نوسان ها و بحران هاي موجود ارزيابي كرده است و لذا لازم 
اس��ت كه در كوتاه مدت و ميان م��دت، راهكارهايي براي 
كاهش هزينه بانك ها، سود بانكي، نقدينگي و تورم در دستور 
كار قرار گيرد.  مجموعه اين سياست ها كه رييس كل بانك 
مركزي تاكنون بر آن تاكيد داشته، در نهايت انضباط مالي 
دولت و اصلاح ناترازي ترازنامه بانك ها، كنترل تقاضا و عرضه 
ارز وتقاضاي پول را به همراه دارد كه مي تواند از شوك هاي 
بازار جلوگيري كرده و مانع از نوسان نرخ هاي مختلف شود. 
در اين زمينه عبدالناصر همتي از برنامه ريزي براي برون رفت 
از شرايط خاص اقتصادي كشور به ويژه مهار نرخ تورم خبر 
داده و در يادداشتي اينستاگرامي نوشت: با وجود نوسانات 
اقتصادي سال پيش، با اقدامات كنترلي، رشد نقدينگي در 
سال 97 معادل 23 درصد، يك واحد درصد بيشتر از سال 

96 و 7 واحد درصد كمتر از سال 94 ثبت شد. وي ادامه داد: 
در شرايط حاضر نبايد با تشديد نااطميناني، تقاضاي داخلي 
تشديد شود، به  همين دليل، بانك مركزي براي برون رفت 
از شرايط خاص اقتصادي كشور به دنبال راه حل هاي بهينه، 
مدرن و امكان پذير براي كنترل نوسانات متغيرهاي كلان و 
به ويژه مهار نرخ تورم است. در ساختار سياست پولي جديد 
و به كمك عمليات بازار باز، بانك مركزي به دنبال آن است 
كه با مديريت نرخ سود كوتاه مدت و تغيير كانال اثرگذاري 
سياست پولي، نرخ تورم را به صورت پايدار مديريت كند. 
رييس شوراي پول و اعتبار افزود: بديهي است، سياست هاي 
پولي پيشين در كنترل مقداري كل هاي پولي، با ساختار 
جديد سياس��ت گذاري پولي اصلاح ش��ده و نااطميناني 
كنترل تقاضاي پول كاهش پيدا خواهد كرد. شرط موفقيت 
اين سياس��ت هاي اصلاحي، انضباط مالي دولت و اصلاح 
ناترازي ترازنامه بانك هاست كه به ياري خدا با قوت پيگيري 

خواهد شد.

   كريدور نرخ سود
بانك مركزي قصد دارد به جاي تعيين نرخ قطعي س��ود 
براي بانك ها، دامنه اي از نرخ سود را تعيين كند كه بانك ها 
موظند در آن چارچوب عمل كنند. پيش از اين نيز، برخي 
كارشناسان با توجه به درجه اعتبار هر بانك، و شاخص هايي 
مانند توان دارايي ها و سپرده ها، كفايت سرمايه، تجهيز منابع 
و كسب سود هر بانك پيشنهاد كرده بودند كه بايد براي هر 
بانك يك سياست كف و سقف نرخ سود در نظر گرفته شود 
تا بانك به ورطه زيان دهي و قرض گرفتن از س��اير بانك و 
اضافه برداشت از بانك مركزي نيافتد و از سوي ديگر، قادر به 

نرخ شكني و رقابت منفي با ساير بانك ها نباشد. 
 در حال حاضر، شاخص هايي مانند نرخ تورم كه متاثر از نرخ 
ارز و تحريم ها افزايش زيادي پيدا كرده نمي تواند مبنايي 
براي تعيين نرخ سود باشد و از آنجا كه بانك مركزي با پديده 
موسس��ات غيرمجاز و برخي بي انضباطي ها در بانك هاي 
ديگر مواجه نيس��ت، راحت تر مي توان��د از طريق كاهش 
نرخ سود بانكي، هزينه بانك ها، رشد نقدينگي و زيان دهي 
بانك ها را كنترل كند. اما نكته مهم اين اس��ت كه بانك ها 
نبايد از يك سياست ثابت نرخ سود مثلا 15 درصدي براي 
جذب سپرده ها و مديريت منابع خود بهره ببرند. زيرا نرخ 

ثابت 15 درصد، عملا امكان رعايت نرخ س��ود در بانك ها 
را از بي��ن برده و برخي نرخ ها را به ش��كل هاي مختلف و از 
طريق صندوق سرمايه گذاري، تشويق هاي مختلف تا 20 
و بالاي 20 درصد افزاي��ش داده اند.  برخي بانك ها نيز در 
جهت تخريب بانك هاي ديگر، و رقابت منفي اقدام كرده و با 
شايعات و نرخ هاي مختلف، عملا منابع آنها را جذب كرده اند 
يا با عدم رعايت نرخ ها، زمينه نرخ شكني و رقابت هاي منفي 
و عدم رعايت نرخ مصوب را فراهم كرده اند.  بخش��ي ديگر 
از بانك ها كه به دلايل مختلف از جمله نبود منابع عظيم 
دولتي، با گردش هاي خرد و بخش خصوصي همراه هستند 
و براي جذب منابع بايد نرخ هاي بالاتر پرداخت كنند يا در 
طرح هايي سرمايه گذاري كنند كه بازگشت سرمايه گذاري 
طولاني تر اس��ت، در نتيجه با كمبود منابع و گراني جذب 
سپرده مواجه شده و ناچار به قرض گرفتن از بازار بين بانكي 
و اضافه برداشت از بانك مركزي شده اند و همين موضوع 
بسياري از بانك ها را در معرض زيان دهي و خطر قرار داده 
است.   از اين رو، تعيين كريدور نرخ سود، ضمن آنكه به بانك 
مركزي امكان اجراي سياست پولي و كنترل نقدينگي و 
جلوگيري از هدايت پول به سمت ارز و سكه و... را مي دهد، 
در عين حال وضعيت برخي بانك ها كه با زيان مواجه هستند 
و اضافه برداشت بيشتر دارند را سامان مي دهد و به آنها اجازه 
مي دهد كه با نرخ بالاتري جذب سپرده داشته باشند و رقابت 

منفي در بانك ها بر سر يك نرخ خاص را كاهش مي دهد. 
از اين رو، بايد وضعيت س��اختاري هر بانك بررسي شود تا 
كاهش اضافه برداشت و رشد نقدينگي امكان پذير باشد. 
نمي توان كريدور نرخ س��ود و كف و سقف را براساس يك 
قاعده كلي در نظر گرفت زيرا اين كريدور نيز مانند همان نرخ 
سود ثابت عمل كرده و امكان رعايت نرخ ها از بين مي رود. لذا 
بايد در مورد بانك هاي داراي مازاد منابع و دولتي و بانك هاي 
خصوصي، به گونه اي عمل شود كه ضمن رعايت توان رقابتي 
همه بانك ها و عدم انتقال پول از يك بانك به بانك ديگر به 
خاطر نرخ سود بالاتر، مديران بانك ها با توجه به وضعيت 
ترازنامه اي سال هاي قبل بتوانند در يك كريدور نرخ سود 
متناسب با واقعيت بازار پول، قدرت انتخاب داشته باشند 
و هزينه فاي��ده كنند. قطعا هيچ بانكي نمي خواهد هزينه 
بيشتر داشته باش��د يا زيان ببيند و اضافه برداشت داشته 
باش��د يا نقدينگي از دس��ت بدهد. بانك مركزي در دوره 

جاري در دوره هاي زماني متفاوت برنامه هاي مشخصي را 
پيگيري كرده و تلاش مي كند تا آنها را عملي كند كه در اين 
راستا نيز، عمده تمركز بانك مركزي بر يكي از برنامه هاست، 
هرچند كه به گفته رييس كل بانك مركزي، ساير برنامه ها 
نيز همزمان ب��ا هم پيش خواهد رفت. در مدت اخير بانك 
مركزي بحث اصلاح ناترازي آنها را در دستور كار خود قرار 
داده و اين موضوعي است كه همتي، رييس كل بانك مركزي 
سال گذشته نيز از آن به عنوان يكي از مهم ترين بخش هاي 
اصلاح نظام بانكي نام برده و تاكيد كرده بود كه تا وقتي اضافه 
برداش��ت بانك ها از بانك مركزي سر و سامان پيدا نكند، 
سيستم بانكي كشور اصلاح نخواهد شد. البته به گفته وي 
اصلاح ناترازي بانك ها از نخستين مراحل اصلاح نظام بانكي 
است، اما با توجه به اينكه بيشتر وقت بانك مركزي در سال 
گذشته صرف رسيدگي و كنترل بازار ارز شد، اين برنامه ها با 
سرعت كمتري پيش رفت. البته چندين قانون نيز در راستاي 
شفافيت مالي در سال گذشته از سوي بانك مركزي پيگيري 
و در شوراي پول و اعتبار تصويب شد كه به نظر مي رسد اين 

اقدامات نيز در راستاي طرح اصلاح نظام بانكي بوده است.
با اين حال، بانك مركزي اين روزها به دنبال اين است تا با 
ساماندهي روش هاي جذب سپرده از سوي بانك ها، اضافه 
برداشت آنها از بانك مركزي را مديريت كرده و به نوعي از 
بدهي بانك ها بكاهد. طي روزهاي گذشته دستورالعمل 
اجراي عمليات بازار باز از سوي شوراي پول و اعتبار به تصويب 
رسيد كه دو نكته مهم اين دستورالعمل اين است كه اين 
بازار علاوه بر اينكه، امكان معاملات اوراق بهادار دولت را بين 
بانك ها و بين بانك مركزي و بانك ها فراهم مي آورد، در واقع 
اوراق بهادار دولتي را به دارايي هايي بدون ريس��ك تبديل 

مي كند، ولي به گفته همتي همزمان نرخ تنزيل در بازار در 
قالب دامنه نرخ سود تعريف خواهد شد.

به اين ترتيب آن طور كه رييس كل بانك مركزي درباره اين 
عمليات گفته، اجراي اين طرح شكل پيش رفته عمليات 
سياست پولي اس��ت كه همزمان نه تنها معاملات اوراق و 
نحوه تعامل بانك مركزي با بانك ها را س��امان خواهد داد، 
بلكه با توجه به مسير تورمي كه بانك مركزي ترسيم خواهد 
كرد، دامنه تعيين شده نرخ سود، سامان ساختار يافته اي به 
نرخ سود خواهد داد تا نرخ ها از حول و حوش يك بازه، زياد و 
كم نشوند. اين صحبت ها نشان مي دهد كه بانك مركزي به 
جاي اينكه مانند گذشته به دنبال ايجاد نرخ سود مشخص 
و ابلاغ آن به بانك ها باشد كه نتيجه آن نيز دور زدن قوانين 
از سوي بانك ها و پرداخت و دريافت سودهاي بالاتر است، 
قصد دارد تا بازه اي از نرخ سود را براي بانك ها تعريف كند تا 
بانك ها در چارچوب آن بازه فعاليت كنند، چراكه بدون اين 
دامنه، ممكن است آشفتگي زيادي در نرخ هاي بين بانكي 
به وجود  آيد. البته هنوز جزيياتي از اين دامنه نرخ سود اعلام 
نشده، اما ممكن است نرخ سود براي بانك هاي مختلف با 
توجه به شرايط آنها متفاوت باشد يا اينكه يك بازه براي همه 
بانك ها تعريف شود كه اين بانك ها موظف باشند نرخ سود را 
در آن بازه تعيين كنند. در عين حال نظارت و جديت بانك 
مركزي در اجراي اين عمليات نيز از مهم ترين فاكتورهاي 
موفقيت آن به شمار مي رود و اگر اين نظارت به درستي انجام 
نشود، مي تواند مشكلات زيادي را همچون گذشته ايجاد 
كند كه رييس كل بانك مركزي در اين زمينه نيز با جديت به 
بانك ها هشدار داده بود كه در صورتي كه سقف 20 درصدي 

نرخ سود را رعايت نكنند، به شدت با آنها برخورد مي شود.
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نماد بانك پاسارگاد با رشد 33 
درصدي در قيمت بازگشايي شد

پس از برگ��زاري موفقيت آميز مجمع عمومي 
عادي سالانه سال هاي 1395 و 1396 و با انتشار 
عملكرد درخش��ان 6 ماهه بانك پاسارگاد، نماد 
اين بانك در يازده��م دي ماه 1397 و اول ژانويه 
س��ال 2019 ميلادي بازگش��ايي ش��د. بر اين 
اساس، با استقبال چشمگير سهامداران، تعداد 
يك ميليارد و 200 ميليون سهم بانك پاسارگاد 
با رشد 33 درصدي در قيمت توسط سهامداران 

در بورس معامله شد.

رونق توليد بدون همراهي 
بانك ها امكان پذير نخواهد بود

مديرعامل بان��ك ملت به همراه عضو هيات مديره و 
تعدادي از مديران ارشد اين بانك، از نمايشگاه بورس، 
بانك و بيمه بازديد كرد. ب��ه گزارش روابط عمومي 
بانك ملت، دكتر محمد بيگدل��ي در اين بازديد كه 
دكتر حميد تاجيك عضو هيات مديره، مرتضي نجف 
و محمدتقي صمدي معاونان مديرعامل، علي اكبر 
صابريان مدير امور روابط عمومي و همچنين دكتر 
ابراهيم پور مديرعامل گروه مالي ملت، وي را همراهي 
مي كردند از غرفه بانك ملت و ش��ركت هاي وابسته 
ديدن كرد و با كارشناس��ان حاض��ر در اين غرفه به 
گفت وگو پرداخ��ت. وي در اين بازدي��د از خدمات 
ارايه شده از سوي بانك ملت و شركت هاي وابسته و 
همچنين نحوه استقبال بازديدكنندگان، از نزديك 
آشنا شد. مديرعامل بانك ملت در حاشيه اين بازديد 
در گفت وگويي، با تاكيد بر اين نكته كه بورس، بانك 
و بيم��ه از بازيگران اصلي صحنه اقتصادي كش��ور 
هستند، اظهار داشت: هم راستايي و باهم بودن اين 
سه صنعت در نمايش��گاه، نشان دهنده هماهنگي 
آنها براي تامين مالي صنايع و كمك به رونق توليد 
و اشتغال در كشور است. وي ادامه داد: هراندازه اين 
هم افزايي بيشتر باشد بي ترديد نقش آفريني اين سه 
صنعت در بخش تامين مالي كشور نيز افزايش خواهد 
يافت. دكتر بيگدلي اظهار اميدواري كرد كه نمايشگاه 
بورس، بانك و بيمه اثرات مثبتي را در توسعه اقتصادي 
كشور به جاي بگذارد. وي در عين حال با بيان اين نكته 
كه بيش از 90 درصد تامين مالي كش��ور در شرايط 
كنوني از طريق بانك ها انجام مي شود، اقتصاد ايران را 
بانك محور خواند و افزود: رونق توليد بدون همراهي 
بانك ها امكان پذير نخواهد بود. مديرعامل بانك ملت، 
مسووليت بانك ملت را به عنوان يك بانك بزرگ در 
اين شرايط، بسيار سنگين خواند و ادامه داد: اين بانك 
براي افق چش��م انداز 1400، برنامه هايي را تدوين 
كرده كه حمايت از توليد نيز در آن وجود داشت اما با 
نامگذاري سال 98 از سوي مقام معظم رهبري به نام 
سال رونق توليد، رويكردهاي بانك ملت با تغييراتي رو 
به رو شد و به سمت اعطاي تسهيلات به بخش توليد 
و تامين سرمايه در گردش واحدهاي توليدي و به تبع 
آن رونق توليد، س��وق پيدا كرد. وي درباره وضعيت 
بانك ملت در سال گذشته نيز اظهار داشت: اين بانك 
در سال گذشته در اكثر شاخص ها عملكرد مثبتي را 
به ثبت رساند و توانست كه سود پيش بيني شده هر 
سهم را بدون در نظر گرفتن سود حاصل از تسعير نرخ 
ارز، محقق كند. دكتر بيگدلي انضباط مالي حاكم بر 
بانك ملت را بسيار بالا عنوان كرد و گفت: اين بانك 
يك ريال هم اضافه برداش��ت از منابع بانك مركزي 
نداشته و در سال گذشته براي نخستين بار، تراز مالي 
آن مثبت شده است. وي قيمت سهام بانك ملت را 
جزو قيمت هاي بالا در بورس اوراق بهادار كشور خواند 
و يادآور شد: هم اكنون بعد از 10 سال بالاترين قيمت 
سهام بانك در بورس به ثبت رسيده است. مديرعامل 
بانك ملت در بازديد از نمايشگاه بورس، بانك و بيمه 

از چند غرفه ديگر در اين نمايشگاه نيز ديدن كرد.

امكان پرداخت چك از 
موجودي سيار حساب ها

گروه بانك و بيمه|بانك مركزي در بخشنامه اي 
اعلام ك��رد كه بانك ه��ا در صورت كاف��ي نبودن 
موجودي حس��اب مكلف به پرداخت وجه چك از 
محل موجودي ساير حساب هاي صاحب حساب و 
مسدودسازي تمامي حساب و كارت هاي بانكي به 
ميزان مبلغ چك هستند. به گزارش »تعادل«، بانك 
مركزي جمهوري اس��لامي ايران در بخشنامه اي 
به مديران عامل ش��بكه بانكي پيرو تصويب قانون 
اصلاح چك با مصوبه مجلس ش��وراي اس��لامي، 
تغيي��رات و اصلاحاتي را با توجه به تاكيد مديريت 
كل مقررات، مجوزهاي بانكي و مبارزه با پولشويي 
ابلاغ كرد كه اصلاحات جديد بايد در س��امانه هاي 
داخلي بانك هاي كش��ور لحاظ و عملياتي ش��ود. 
مديريت كل اعتبارات بانك مرك��زي اعلام كرده 
كه بر اساس مفاد قانون جديد چك و دستورالعمل 
حساب جاري كه بانك مركزي به شبكه بانكي، در 
صورت كافي نبودن موجودي حساب صادركننده 
چك، ابلاغ كرده بانك ها مكل��ف به پرداخت وجه 
چك از محل موجودي س��اير حساب هاي صاحب 
حساب به ترتيب اولويت از حساب جاري، حساب 
قرض الحسنه پس انداز، حس��اب سرمايه گذاري 
كوتاه مدت و حساب س��رمايه گذاري بلندمدت و 
همچنين مسدود كردن كليه حساب ها و كارت هاي 
بانكي و هر مبلغ متعلق به صادركننده به ميزان مبلغ 
چك هستند. در زمينه عملياتي نمودن مفاد جديد 
قانون چك به منظور مسدودي حساب در صورت 
كافي نبودن موجودي حساب، تاكيد شده كه بايد 
مشخصات صادركنندگان چك برگشتي از سوي 
بانك مركزي جهت شناسايي حساب هاي ايشان 
و انس��داد مبالغ چك هاي برگشتي از طريق بستر 
سامانه كاشف انجام شود كه پس از اعمال تغييرات 
لازم اعلام خواهد شد؛ استفاده از سامانه كاشف بر 
اساس پيگيري خبرنگار ايبِنا در اين زمينه در دستور 
كار بوده و با عملياتي سازي نسخه جديد كاشف در 
آينده اي نزديك اين مورد به سامانه تعاملي كاشف 

افزوده خواهد شد.



رويداد 5 بازار سرمايه

شاخص بورس به كانال 210  هزار واحدي نزديك شد

بازدهي 2 درصدي بورس در يك روز

چگونههوشماليبهافزايشدرآمدافرادموفقكمكميكند؟

گروه بورس|هادي سلگي|
كارشناسان رشد 3هزار و 900 واحدي شاخص بورس را 
به عواملي چون تداوم روند افزايشي نرخ دلار، همسازي 
ارزش شركت ها با رشدهاي سابق دلار، افزايش تقاضا 
و اش��باع و چش��م انداز تيره بازارهاي م��وازي مرتبط 
مي دانند.  به گزارش »تعادل« بازار سهام در دومين روز 
هفته جاري در ادامه روند رشدهاي هفته گذشته خود 
اين بار ركورد جديدي به ثبت رساند و طي اين يك روز 
با رش��دي حدود 2 درصدي به رقم 209 هزار واحدي 

دست يافت. 
مهدي طحاني، مدير سرمايه گذاري شركت مديريت 
سرمايه كيان در گفت وگو با »تعادل« به رشد شاخص 
كل بازار سهام در هفته و روزهاي گذشته اشاره كرد و 
گفت: روز گذشته شاخص 2 درصد رشد داشت، هفته 
گذشته هم 2 درصد رشد كرد و روز شنبه هم رشدي 
حدود يك درصد به ثبت رساند. لذا به مقياس امروز اين 
رشد حدود 2.5 درصد شده است.  وي عوامل اصلي اين 
رشد را افزايش نرخ دلار و شرع آزمايشي بازار متشكل 
ارزي عنوان ك��رد و در زمينه عام��ل دوم اظهار كرد: 
گمانه زني در بين فعالان بازار وجود دارد كه شركت هايي 
مثل پتروشيمي ها كه قبلا مجبور بودند دلار خود را در 
سامانه نيما عرضه كنند حالا شانس بيشتري دارند كه 
ارز خود را با قيمت بالاتري به فروش برس��انند كه اين 

موضوع بالطبع روي سود آنها تاثير خواهد گذاشت. 
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه بازار متشكل ارزي 
فروشندگان و خريداران را به صورت شفاف روبه روي 
هم قرار مي دهد و اين اتفاق مي تواند تكليف فروشندگان 
ارز را روش��ن كند. وي گفت: اگر به صورت تاريخي به 
وضعيت مديريت بازار ارز طي يكسال گذشته نگاه كنيم 
ابتدا يك نرخ دس��توري 4 هزار و 200 توماني انتخاب 
شد و بعد سامانه نيما و بعد سامانه سنا را تشكيل دادند. 
به صورت تجربي و آزم��ون و خطاهاي صورت گرفته 
سياست گذار متوجه شد كه اين سامانه ها كارايي لازم 
را ندارند و تا يك بازار ش��فاف و آزاد ايجاد نشود امكان 
كشف قيمت واقعي وجود نخواهد داشت. اين بازار كارا 
همان بازار متشكل ارزي است كه باعث مي شود نرخ 
دلار واقعي شود و صاحبان صنايع تكليف خود را به جاي 
چند نرخ مختلف، تنها با يك بازار روشن كنند.  طحاني 
يكي ديگر از عوامل رش��د شاخص را به افزايش تقاضا 
مرتبط دانس��ت و در اين خصوص اظهار كرد: در گروه 
محصولات فولادي و فلزي در بورس كالا مي بينيم در 
اين يك روز، يكي از شركت هاي فلزي با رشد قيمتي 
18 درصد مواجه ش��د. اين موضوع نشان مي دهد كه 

اس��تقبال زيادي از اين ش��ركت ها در بازار وجود دارد 
و حجم تقاضا خيلي بيش��تر از حجم عرضه است. لذا 
مجموعه اين عوامل باعث شده كه گمانه  زني هايي از 
افزايش سودآوري شركت هاي بورسي شكل بگيرد و 
همين عوامل اقبال افراد را به بازار بالا ببرد. وي در ادامه 
به اين نكته هم اش��اره كرد كه روند رشد شركت هاي 

كوچك در روز گذشته برعكس شده است. 
وي افزود: وقتي به ش��اخص ها نگاه مي كنيم متوجه 
مي ش��ويم كه در روزهاي گذش��ته بيشتر سهم هاي 
كوچك بازار بودند كه رشد قيمت داشتند و سهم هاي 
بزرگ شانس كمتري داشتند اما اين روند در روز گذشته 
برعكس شد و سهم هاي بزرگ بود كه مورد توجه قرار 

مي گيرند و رشد قيمتي دارند.

آوردگاههمگاني
طحاني در ادامه به سهم تقاضاي گروه هاي حقوقي و 
حقيقي اشاره كرد و گفت: اكنون بيشتر حقيقي ها در 
بازار حض��ور دارند، هرچند كه حقوقي ها هم كمرنگ 
نيستند. در واقع آوردن پول به بازار به صورت همه جانبه 
صورت مي گيرد بطوري كه ميانگين حجم معاملات در 
سال حدودا 700 هزار ميليارد تومان است. روز شنبه 
محدوده معاملات خرد هم حدود 1300 ميليارد تومان 
بود. روز گذشته هم جمع كل معاملات نزديك 2200 
ميليارد توم��ان و حجم معاملات خرد 1800 ميليارد 
تومان بوده اس��ت. اين موارد نشان مي دهد كه حجم 
معاملات بالاس��ت و در آن هم حقوقي ها و حقيقي ها 

حضور دارند.

رشدتاچهزمانيادامهدارد؟
طحاني در ادامه پيش بيني هاي خود را در زمينه تداوم 
رش��د بازار هم ارايه كرد. وي با بيان اينكه اين رشد به 
نرخ دلار چسبيده است، گفت: ما يك تورم حدود 30 تا 
40 درصدي داريم و در نتيجه كسي كه ريال نگه دارد 
حتما متضرر خواهد شد. لذا تاكنون نقدينگي موجود در 
جامعه يا به سمت خودرو رفته كه باعث رشد حدود 300 
درصدي قيمت خودرو ش��د يا اينكه به سمت مسكن 
حركت كرد و رشد 250 درصدي اين بازار را موجب شد، 
لذا اين تنها بازار سهام بوده كه خود را با نرخ دلار تطبيق 
نداده كه اكنون اين هماهنگي در حال شكل گيري است 
و به نظر من اين يك فرصت براي بازار سرمايه است و 

سرمايه گذارها مي توانند از آن استفاده كنند. 
يكي ديگر از كارشناسان بازار سرمايه هم در گفت وگو 
با »تعادل« به اين همسازي نرخ دلار با ارزش سرمايه ها 

اش��اره كرد. مجتبي شهبازي، مدير معاملات شركت 
كارگزاري بانك پاسارگارد گفت: تحليل هاي ما درباره 
ارزش بنيادين بازار نشان مي دهد كه هنوز دارايي هايي 
كه در بازار سرمايه ارزش گذاري شده اند نسبت به رشد 
دلار عقب مانده اند يعني تمام داراييهايي از قبيل طلا، 
خودرو، مس��كن و ... با نرخ دلار منطبق ش��دند و تنها 
دارايي هاي بازار سرمايه است كه هنوز اين همسازي در 
آنها صورت نگرفته است. لذا اين اولين پتانسيلي بوده 

كه هنوز به بالفعل كامل هم نرسيده است.
وي علاوه بر اين موضوع به برخي ديگر از عوامل رشد 
بازار اشاره مي كند. ش��هبازي در اين خصوص عنوان 
كرد: رشد سود سهام شركت ها با توجه به نرخ دلار بالا 
و ادامه دار بوده كه نشان دهنده نرخ هاي مبادلات كالا 
در بورس كالا بوده است. يعني اگر به وضعيت رشد نرخ 
محصولات بورس كالا را نگاه كنيم متوجه مي ش��ويم 
كه بخشي از نقدينگي در حال حركت به سمت خريد 
كالاها اعم از فلزات و پتروشيمي و... است، بنابراين در 
بعد P/E بازار هم انتظار رشد سودآوري داريم و به تبع 

آن كاهش P/E. پس بازار همه اين شرايط را ديده و به 
پتانسيل هاي ش��ركت هاي مختلف اعتقاد پيدا كرده 
است كه با اين قيمت ها هنوز سهم ها را مي خرند، اما به 
هر حال نوسان در ذات بازار هست و نمي توان گفت رشد 
با همين شيب تداوم يابد ولي با توجه به نرخ هاي فعلي 
محصولات شركت ها و فروش ماهانه آنها كه گزارش 
ماهانه اكثر شركت ها مخصوصا در گروه فلزات، معدن 
و حتي پالايش��گاه ها خوب بوده است، ما پيش بيني 

مي كنيم كه اين رشد ادامه دار خواهد بود. 
وي افزود: بنابراين بطور كلي روند بلندمدت با توجه به 
شرايط بنيادين بازار اعم از ارزش گذاري سهام و رشد 

سودآوري شركت ها، مثبت خواهد بود. 
مدير معاملات كارگزاري بانك پاسارگاد درباره وضعيت 
حضور حقوقي و حقيقي ها هم گفت: به نظر من حقيقي 
و حقوقي آنچنان با يكديگر متفاوت نيستند. هرچند 
م��ا صندوق هاي س��رمايه گذاري را ش��خصيت هاي 
حقوقي ب��ازار مي دانيم، ولي ذاتش��ان در واقع همان 
پول حقيقي هاست كه وارد اين صندوق ها شده است. 

در كل اگر رشد و كس��ادي )ابتدا رشد و بعد كسادي( 
بازارهاي موازي سرمايه گذاري مانند مسكن و طلا و ارز 
را مورد نظر قرار دهيم، مي بينيم در واقع افق پيش روي 
بازارهاي موازي ديگر خيلي روشن و مثبت نيست، لذا 
اين موضوع عاملي شده كه نقدينگي به سمت بازارهاي 
ديگري كه از اين رشد عقب افتاده اند و هنوز پتانسيل 
ارزش گذاري دارند، حركت كند.اين انگيزه هايي است 
كه باعث جلب توجه نقدينگي به سمت بازار سرمايه شده 
است، هرچند ما اين تحليل ها را قبل از عيد هم داشتيم 
اما نقدينگي اي در بازار وجود نداشت اما بعد ازعيد نوروز 
نقدينگي به بازار آمد و باعث ش��د رشد خوبي در بازار 
سرمايه رقم بزند. شهبازي درباره نزديك شدن مجامع 
نيز گفت: فصل مجامع براي بازار جذاب اس��ت و آنچه 
باعث تحرك بازار شده گزارش هاي ماهانه شركت ها 
بوده است كه از فروش و مقدار فروش و نرخ محصولات 
باعث جلب توجه بازار و ميزان سودآوري اين شركت ها 
شده است. اما قطعا مجامع امسال يكي از جذابيت هايي 
است كه مي تواند سود خوبي نصيب سهامداران كند. 

هوش مالي، يعني توانايي تصميم گيري هاي صحيح و 
هوشمندانه در مورد مسائل مالي و خرج كردن درآمد. 
مي تواني��د از درآم��د و اندوخته  خود به نحو احس��ن 
اس��تفاده كنيد و حتي آن را براي كسب درآمد بيشتر 
ب��ه كار بيندازيد. ب��ا افزايش هوش مال��ي مي توانيد 
تصميم هاي خوبي در مورد مسائل اقتصادي و راه اندازي 
كس��ب وكارهاي جديد يا ارتقاء كسب وكارهاي قبلي 
بگيريد. اين تصميمات صحيح و هوشمندانه به كسب 
درآمد بيشتر منجر مي شوند. به گزارش سنا، با ارتقاء 
هوش مالي به مرور زم��ان، روش هاي مديريت پول را 
ياد مي گيريد. شكس��ت ها و موفقيت هاي اين مسير، 
تجربه اي مي ش��وند تا در كسب وكارهاي آتي بتوانيد 
از آنها به بهترين ش��كل اس��تفاده كنيد. هدف نهايي 
اين نيست كه درآمدي كس��ب كنيد؛ بلكه اين است 
كه با كمك درآمد خود بتواني��د منابع جديدي براي 
كس��ب پول پيدا كنيد. بايد به دنبال درآمدها و ثروت 
طولاني مدت باشيد تا بتوانيد روي كسب وكار و درآمد 
خود حساب كنيد. فهرستي كه در ادامه معرفي شده 
است، ، ويژگي هاي افرادي است كه با كمك هوش مالي، 

سعي در ارتقاء سطح درآمد خود دارند.

داشتنبرنامهريزيدقيقومنظم
افرادي كه هوش مالي فوق العاده اي دارند، يك برنامه 
مال��ي منظم و دقي��ق تهيه مي كنند و ب��ه آن پايبند 
هستند. اين برنامه مالي، يك برنامه دقيق روزانه است 
كه براساس اصول هفتگي و ماهانه و حتي سالانه تعيين 

شده است.

پساندازكردن
افرادي كه از نظ��ر مالي رفتاري هوش��مندانه دارند، 

هميشه بخشي از درآمد خود يعني حداقل در حدود 
10 درصد از آن را پس انداز مي كنند. البته پس انداز به 
اين معنا نيست كه هرگز آن پول را خرج نمي كنند، بلكه 
از آن براي راه اندازي كسب وكارهاي جديد و ايجاد يك 

منبع درآمد بلندمدت بهره مي برند.

كمتركردنبدهيها
افرادي كه هوش مالي قابل توجهي دارند، مي دانند كه 
بدهي ها مي تواند تاثيرات منفي زيادي بر درآمد كلي 
شما داشته باشد. بايد تا جايي كه ممكن است، ميزان 
بدهي هاي خود را كاهش دهي��د و خريدهايي انجام 

ندهيد كه شما را زير بار قرض و بدهي مي برد.
قبل از اينكه هر محصولي بخريد، دنبال باكيفيت ترين 
و ارزان ترين محصول باشيد. بابت امكاناتي كه به كارتان 
نمي آيد، هزينه اضافه براي خريد يك محصول جديد 

نپردازيد.

تعييناهدافماليكوتاهمدتوبلندمدت
داش��تن اهداف مالي در كنار برنامه ري��زي دقيق، از 
مهم ترين عوامل موفقيت اس��ت. اگر ب��راي خودتان 
اهداف مالي كوچك و ب��زرگ در نظر بگيريد، همواره 
براي رسيدن به آنها، انگيزه و اشتياق كافي داريد. اين 
كار باعث مي شود كه تمركزتان را روي هدف بزرگ تر، 

از دست ندهيد.

خرجكردنهدفمندانهپول
انسان هايي كه از نظر مالي موفقند و در واقع هوش بالاي 
مالي دارند، براي هر خريدي كه انجام مي دهند، با دقت 
تصميم مي گيرند. اين افراد هيچ وقت  پول شان را صرف 

كارهاي بيهوده نمي كنند.

اگر مي خواهيد با اس��تفاده از هوش مالي، درآمد خود 
را افزاي��ش دهيد بايد بدانيد ك��ه حتي كوچك ترين 
تصميمات، تاثيراتي بلندمدت و بزرگ دارند. هزينه هاي 
كوچك غيرضروري اگر در كنار هم جمع شوند، مبلغ 
قابل توجهي مي ش��وند كه به راحت��ي نمي توان از آن 
چشم پوش��ي كرد.خرج هاي اضافي، بدهي ش��ما را 
افزايش مي دهند و فرصت  را براي افزايش درآمد، از شما 
مي گيرند.افراد باهوش از نظر مالي، آينده نگر هستند. 
يعني موقع خريد و خرج كردن پول، آينده را نيز در نظر 
مي گيرند و نتايج هر خريد را به دقت بررسي مي كنند.

استفادهازتوصيههاياقتصادي
اگر مي خواهيد هوش مالي خود را افزايش دهيد و از اين 
طريق، درآمدتان را بيشتر كنيد، بايد از توصيه هاي مالي 

و اقتصادي افراد حرفه اي و موفق بهره ببريد.
استفاده از تجربيات ديگران، باعث مي شود كه اشتباهات 
آنها را تكرار نكنيد و دچار مشكلات و كمبودهاي مادي 
نشويد. در اين مسير، از توصيه افراد باتجربه و متخصص 

كمك بگيريد.

تعاملباافرادموفق
براي اينكه مدير خوبي در زمينه هاي مالي باش��يد، با 
افراد موفق، معاشرت و تعامل داشته باشيد. اين برقراري 
ارتباط با افراد موفق باعث مي شود كه عادت ها و اصول 
زندگي آنها را ياد بگيريد و در زندگي خود به كار ببنديد.

هر ارتباطي كه با افراد موفق برقرار كنيد، تجربه اي عالي 
است كه شما را يك قدم به موفقيت نزديك تر مي كند. 
اين كار باعث مي ش��ود كه در تصميمات بزرگ مالي، 

مشاوراني عالي داشته باشيد.
با گسترش تعاملات خود، منابع اطلاعاتي ارزشمندي 

خواهيد داش��ت كه براي ايجاد منابع درآمد جديد و 
راه اندازي كس��ب وكارهاي موفق، برايت��ان حياتي و 

مهم است.

يادگيرياستراتژيهايجديدمالي
افرادي ك��ه هوش مالي قابل توجه��ي دارند، هرگز از 
يادگرفت��ن چيزهاي جدي��د در مورد پ��ول، اقتصاد، 
سرمايه گذاري، املاك، سهام و غيره دست نمي كشند. 
براي آنها، پول درست مثل هوايي كه نفس مي كشند، 

با زندگي روزمره گره خورده است.
هر روز از عمرشان در حال يادگيري يك مبحث جديد 
در مورد پول و مديريت آن هستند. برنامه هاي راديويي 
و تلويزيوني اقتصادي، كتاب هاي صوتي، ش��ركت در 
س��مينارهاي اقتصادي و خواندن بخ��ش اقتصادي 
روزنامه ها و مجلات، از عادات هميشگي آنها است كه 
ترك نمي شود. اگر همواره به دنبال كسب آگاهي ها و 
مهارت هاي جديد باشيد، علاوه بر اينكه سطح هوش 
مالي ش��ما افزايش پيدا مي كند، در كس��ب وكار نيز 
موفق تر خواهيد بود. هميشه ايده هاي جديدي براي 
راه اندازي كسب وكارهاي تازه و منابع درآمد ديگر، در 

ذهن داريد.

استفادهدرستازپول
يكي از نكاتي كه همواره بايد به خاطر داشته باشيد اين 
است كه براي پول كار نكنيد، بلكه كاري كنيد كه پول 
براي شما كار كند. براي اينكه به اينجا برسيد، بايد بدانيد 
كه پول، چط��ور كار مي كند و چه تاثيري مي تواند در 
زندگي شما داشته باشد. قبل از هر چيز بايد ترس خود 
را كنار بگذاريد. بسياري از افراد، حاضر مي شوند كه كار 
خود را هرگز ترك نكنند چون مي ترسند كه نتوانند كار 

بهتري پيدا كنند. اگرچه بايد در زندگي تصميم هاي 
هوشمندانه و آگاهانه گرفت، ولي اين بدان معنا نيست 
كه دست از ريسك كردن بكشيد. ريسك كردن، يكي 
از مهم ترين ويژگي هاي افراد موفق در زمينه هاي مالي 

و تجاري است.

راهاندازيكسبوكارشخصي
شغل و كس��ب وكار، دو مفهوم متفاوتند. نبايد از نظر 
مادي فقط به شغل تان اتكا كنيد و بايد به دنبال كسب 

درآمد ديگر و ايجاد يك كسب وكار اختصاصي باشيد.
يكي از دلايل مشكلات اقتصادي متعدد ما اين است 
كه همواره به دنبال كسي هستيم تا برايش كار كنيم 
در حالي كه بسياري از ما به قدري توانمند هستيم كه 

مي توانيم كسب وكار خودمان را داشته باشيم.
درآمدي را كه از ش��غل فعلي خود داريد، براي ايجاد 
كسب وكار جديد و ايجاد منبع درآمد ديگر هزينه كنيد. 
هر چقدر كه براي يادگيري مهارت هاي جديد هزينه 
كنيد، ارزش دارد. آن را هزينه ندانيد بلكه به عنوان يك 

سرمايه گذاري به آن بنگريد.
براي داشتن درآمد بيشتر، نسبت به بازار سهام، بورس، 
املاك و غيره نيز توجه داش��ته باشيد و مهارت كار با 

آنها را ياد بگيريد.

ايجادفرصتها
بيشتر افراد به دنبال ش��انس و فرصت مي گردند ولي 
افراد موفق و ثروتمند، خودشان فرصت سازي مي كنند.

اگر افكار بزرگ نداش��ته باشيد و ريسك نكنيد، هيچ 
فرصت جدي��دي برايتان پيش نمي آي��د. فقط تمام 
عمرتان را در انتظار يك موقعيت جديد يا شانس سپري 

كرده ايد؛ فرصتي كه هرگز خودبه خود پيش نمي آيد.
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رسيدگيبهتخلفات
تفويضاختياربعديبورسها

شاپور محمدي در خصوص اقدامات انجام شده در 
سال گذشته اين سازمان به واگذاري برخي اختيارات 
به بورس ها اش��اره كرد و گفت: هدف از واگذاري اين 
وظايف به بورس ها، نخست ايجاد رقابت سالم بين 

بورس و فرابورس به دليل نزديكي اين دو بازار است.
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با سنا، 
خاطرنشان كرد: ويژگي دوم اين اقدام، خواسته فعالان 
و اهالي بازارسرمايه اين بود كه سازمان بورس به دليل 
دارا بودن جايگاه نظارتي بايد كمتر در بعد اجرايي وارد 
شود، مگر در جاهايي كه بورس ها به لحاظ سازماني 
و اداري امكان دنبال كردن مسائل را نداشته باشند؛ 
از اين جهت سازمان تصميم گرفت بعضي افشاها و 
گرفتن اطلاعات را به بورس ها واگذار كند.  محمدي 
اضافه كرد: در حال حاضر همه فعالان بازار اطلاع دارند 
كه فرم هايي براي افشاي اطلاعات وجود دارد كه با 
حرف »ب« به معني بورس آغاز مي شود، همچنين 
فرم هاي شماره بندي شده اي وجود دارد كه با حرف 
»س« به معني سازمان شروع شده اند؛ اين موضوع 
نش��ان دهنده برخي تكاليفي است كه براي افشاي 
اطلاعات است با چارچوبي مشخص به بورس ها واگذار 
شده است. او تفويض هاي انجام شده در بورس ها را 
عملكردي مناسب عنوان كرد و افزود: بطور مثال حوزه 
توقف و بازگشايي نمادها در بازار پايه فرابورس تفويض 
شده است. در حوزه كانون ها هم تعدادي تفويض انجام 
شده است، به طوري كه سازمان معتقد است بخشي 
از كارها بايد توسط خود كانون ها انجام شود. كانون 
نهادهاي سرمايه گذاري و كانون كارگزاران در حال 
حاضر بخشي از كارها را انجام مي دهند. از جمله كميته 
سازش كه كانون كارگزاران در گذشته فعال بود در اين 
حوزه اما كانون نهادهاي سرمايه گذاري نياز به تقويت 
در اين حوزه داشت كه انجام شد و هم اكنون با سازو كار 
مشخصي در حال انجام است. رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار تصريح كرد: موضوع ديگر قابل بررسي، 
رسيدگي به تخلفات است. در برنامه سازمان بورس 
مقرر شده اس��ت كه برخي از تخلفات مطابق قانون 
توسط بورس ها رسيدگي شوند؛ بنابراين، بايد تلاش 
شود اين حوزه بورس ها نيز تقويت شود تا به اين طريق 
بخش عمده اي از تخلفات توسط آنها رسيدگي شود، 
البته مرجع تجديد نظر نيز طبق قانون سازمان بورس 

است كه در هيات مديره اين سازمان اقدام مي كند.
وي در پايان تاكيد كرد: قصد داريم برخي اختيارات 
را هم به كانون ها بدهيم تا بتوانند اعضاي خودشان را 
ساماندهي كنند، تا بتوانيم به مفهوم نهادهاي خود 
انتظام بيشتر نزديك شويم. در حال حاضر عملكرد 

كانون و بورس ها در اين حوزه خوب و مناسب است.

مديرعاملشركتمديريت
فناوريبورستغييركرد

با تصميم هيات مديره شركت مديريت فناوري بورس، 
روح الله دهقان به عنوان مديرعامل شركت مديريت 
فناوري بورس انتخاب ش��د. به گزارش سنا، دهقان 
كه پيش از اين مديرعامل رايان ب��ورس و قبل تر از 
آن، مدير فناوري اطلاعات سازمان بورس و شركت 
فراب��ورس ايران بوده اس��ت، از اين پس، مديرعامل 
شركت مديريت فناوري بورس را بر عهده مي گيرد. 
ش��ركت مديريت فناوري بورس ته��ران به عنوان 
يكي از ش��ركت هاي زير مجموعه  س��ازمان بورس 
و اوراق به��ادار براي ارايه  خدم��ات به چرخه  كامل 
»معاملات الكترونيكي« ابزارهاي مالي به اركان بازار 
سرمايه فعاليت مي كند. ارايه انواع خدمات تخصصي، 
فني و مش��اوره اي در زمينه هاي مختلف پردازش 
داده ها و اطلاعات مالي و اقتص��ادي و كاربرد رايانه 
شامل س��خت افزار، نرم افزار، شبكه هاي رايانه اي و 
سامانه هاي كاربردي رايانه اي و همچنين بهينه سازي 
و پياده سازي روش هاي عملياتي، مديريتي و رايانه اي 
در معاملات انواع اوراق به��ادار و ابزارهاي گوناگون 
مالي به تمامي فعالان و ذي نفعان در بازار سرمايه و 
اوراق بهادار شامل تمام مواردي كه در قانون بازار اوراق 
بهادار جمهوري اسلامي ايران مصوب اول آذرماه 84 
آمده است از جمله وظايف اين شركت است. پيش از 
اين مرتضي آنالويي، براي چهار سال اين مسووليت 

را برعهده داشت.

  رش�د ۴۳ درصدي در درآمد »ش�خارك«: 
شركت پتروشيمي خارك در دوره يك ماهه منتهي به 
پايان فروردين ماه 1398، معادل 2 هزار و 495ميليارد 
و 805 ميليون ري��ال از محصولات خود را به فروش 
رساند كه نس��بت به دوره مشابه در سال پيش رشد 
43 درصدي را نشان مي دهد. به گزارش سنا، شركت 
پتروشيمي خارك با س��رمايه 2 هزار ميليارد ريال 
گزارش فعاليت يك ماهه منتهي به پايان فروردين ماه 
سال جاري را منتشر كرد. شركت پتروشيمي خارك 
در دوره يك ماهه منتهي به پايان فروردين ماه سال 
جاري، معادل 2 هزار و 495 ميليارد و 805 ميليون 
ريال از محصولات خود را به فروش رسانده است كه 
نسبت به دوره مشابه در سال پيش از رشد 43 درصدي 
برخوردار بوده اس��ت. بررس��ي آمار توليد و فروش 
اين شركت نش��ان مي دهد در اين دوره »متانول« با 
توليد ۶0 هزار و 805 تن در صدر بيش��ترين توليد 
در بين محصولات ش��ركت پتروشيمي خارك قرار 
داشته است. در اين دوره يك ماهه، همين محصول 
نيز با فروش 73 هزار و ۶81 تن در صدر فروش هاي 

فروردين ماه »شخارك« قرار گرفت.

آموزش

گروه بورس|  شاخص هاي بورسي در روز گذشته، با 
جهش هماهنگ مواجه بودند و مشاهده نمودار رشد 
شاخص كل، شاخص كل هم وزن، شاخص كل قيمت 
وزني- ارزش��ي، سلسله جبالي اس��ت كه به قله هاي 

تاريخي خود رسيده اند. 
البته فتح قله هاي جدي��د در روزهاي اخير، موضوع 
تكراري اس��ت كه ديگر نمي توان از آن تحت عنوان 
ارزش خبري وي ژه ياد كرد. در هر صورت ديروز شاخص 
كل بورس، 395۶ واحد رش��د كرد كه باعث رسيدن 
اين ش��اخص به رقم 209هزار و 243واحد اس��ت و 
حاكي از رشد حدود 2 درصدي تنها در يك روز دارد. 
در روز يك شنبه، شاخص قيمت »وزني - ارزشي« با 
1140 واحد افزايش معادل 1.93 درصد به ۶0 هزار 
303 واحد، شاخص كل »هم وزن« با 718 واحد رشد 

معادل 1.72 درصد به 42 هزار و 577 واحد، شاخص 
قيمت »هم وزن« با 500 واحد افزايش، معادل 1.72 
درصد به 29 هزار و ۶۶۶ واحد، شاخص آزاد شناور با 
4382 واحد صعود، معادل 1.89 درصد به 23۶ هزار 

و 271 واحد رسيد.
اتفاق ديگري كه در روز گذش��ته رخ داد، ركورد زني 
ارزش بازار بورس تهران بود كه براي اولين بار از مرز به 

801 هزار ميليارد تومان عبور كرد. 
از سويي ديگر، 7 نماد »فولاد با 393 واحد، شپنا با 2۶1 
واحد، شبندر با 2۶1 واحد، كگل با 235 واحد، شتران 
با 210 واحد، رمپنا با 194 واحد و فملي با 191 واحد 
« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس 

بر جاي گذاشتند. 
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز قبل بورس، 

در 304 هزار و 748 نوبت معاملاتي، 4 ميليارد و 738 
ميلي��ون برگه اوراق بهادار ب��ه ارزش 14 هزار و 995 
ميليارد تومان در بورس معامله ش��د و ارزش بازار به 

801 هزار و ۶92 ميليارد تومان رسيد.

رشد2درصديآيفكس
مش��اهده وضعيت معاملات فراب��ورس در روز قبل، 
نشانگر  افزايش حجم و ارزش مبادلات فرابورس است 
و به موازات آن، شاخص كل  فرابورس ايران كه ديروز 
2۶ واحد رش��د كرده بود، با تجربه صعود 48 واحدي 
)مع��ادل حدود 2 درص��د( در  ارتفاع 2 ه��زار و 5۶8 

واحدي قرار گرفت. 
فرابورس اي��ران در دومين روز كاري هفته منتهي به 
سيزدهم ارديبهشت ماه ميزبان دادوستد نزديك به 

شاه نشيني شاخص ها 
يك  ميليارد و 450 ميليون ورقه بهادار در 179  هزار مروري بر آمار معاملات بورس و فرابورس 

و 381 نوبت معاملاتي بود كه ارزش اين مبادلات به 
بيش از   ۶ هزار و 948 ميليارد ريال رس��يد.  نيمي از 
حج��م و 40 درصد از ارزش كل مب��ادلات بازارهاي 
نه گانه  فرابورس در تاريخ هشتم ارديبهشت ماه 98 در 
 بازارهاي اول و دوم دست به دست شد و بدين ترتيب 
در اين  دو بازار شاهد نقل وانتقال بيش از 773 ميليون 
سهم بوديم كه ارزش  2 هزار و 843 ميليارد ريالي را 

به ثبت  رساند. 
معامله گران سهام در بازار پايه نيز بيش از ۶42 ميليون 
سهم را به ارزش افزون بر يك هزار و 847 ميليارد  ريال 
جابه جا كردند كه در اين ميان   90درصد از حجم و 87 
 درصد از ارزش كل مبادلات اين بازار به تابلو   »پايه ب« 

اختصاص يافت.  
بيشترين حجم و ارزش معاملاتي در ميان نمادهاي 
بازار پاي��ه اي  نيز به نماد »لكما«  مربوط به ش��ركت 

كارخانجات مخابراتي ايران، تعلق گرفت. 
در ميان نمادهاي فرابورس��ي نيز نماد معاملاتي دو 

شركت ليزينگ ايران و ش��رق و بازرگاني و مديريت 
انرژي  اميد تابان هور در حالي بيشترين افزايش قيمت 
 را به همراه داشتند كه نمادهاي »زماهان« و »ساينا« 

با  بيشترين افت قيمت  روبرو شدند. 
همچنين در ميان نمادهاي پرتاثير بر ش��اخص كل 
فراب��ورس، دو نماد معاملاتي »كگه��ر« و »دماوند« 
مجموعا ب��ا  بيش از 14 واحد اث��ر  مثبت بر آيفكس، 

بيشترين نقش را در رشد اين نماگر ايفا كردند. 
در ميان اوراق با درآمد ثابت نيز اوراق اس��ناد خزانه 
اسلامي در نماد »اخزا 703« بيشترين حجم و ارزش 
 مبادلاتي را به خود  اختصاص داد.  از س��وي ديگر در 
تابلو اوراق تسهيلات مسكن، امتياز تسهيلات مسكن 
 فروردين ماه جاري بيش��ترين اس��تقبال را س��وي 

خريداران و فروشندگان به همراه داشت. 
 در مجموع 33 ميليون ورقه به ارزش بيش از دو هزار 
و 252 ميليارد ريال در بازار ابزارهاي نوين  مالي شامل 
اوراق تسهيلات مس��كن،  ETF  و اوراق بدهي، تغيير 

 مالكيت يافت. 

رويخطشركتها



تشكلها6اخبار

بررسي راهكارها براي تحمل فشار تحريم

محركه اي براي خروج از اقتصاد نفتي درآمدهاي مالياتي ؛
نفت به عنوان يك كالا يا منبع سرمايه براي كشورهاي 
دارنده اين ذخاير ارزش��مند، نوعي امتياز امنيتي و 
اقتصادي محسوب مي ش��ود. همين امر زمينه ساز 
درگيري ها و جنگ هاي بسيار زيادي براي تصاحب 
و س��لطه بر اين كشورها توس��ط قدرت هاي مستبد 
جهان مي شود چرا كه كش��ورهاي داراي نفت براي 

ابرقدرت هاي جهان يك نوع هراس ايجاد مي كنند.
اما طي سال هاي گذشته اين جنگ فيزيكي تبديل 
به جنگ نرم و رواني شده و كشورهايي نظير امريكا با 
تحريم صادرات نفت برخي كشورها همچون ايران، 
ونزوئلا و ليبي قصد برهم زدن طبيعت اقتصاد آنها را 
دارد. غافل از اينكه اين موضوع هم تقريبا منقضي شده 
و اقتصاد هر كش��ور تنها با دانش و مهارت نخبگان و 
سياست تجاري روساي آن جامعه مديريت مي شود.

تحريم صادرات نفت ايران خبري اس��ت كه تنها در 
حيطه رسانه ها قصد برهم زدن ثبات داخلي كشورمان 
را دارد، موضوعي كه سال هاست از جانب دولت هاي 
ايالات متحده امريكا دنبال مي شود اما باز هم ثمره اي 
نداشته و تنها در ميان مدت كشورهاي وابسته به نفت 

ايران را دچار التهاب و سردرگمي كرده است.
از اين رو مسوولان ايران براي مديريت صحيح كشور 
و جلوگيري از فشارهاي خارجي به معيشت داخلي، 
وابستگي به نفت در بودجه امسال را به پايين ترين حد 
خود رسانده اند و بر پايه اين هدف، وابستگي نفت به 
بودجه تنها ۲۷ درصد از فروش آن خواهد بود، البته 
در لايحه بودجه امسال، درآمدهاي مالياتي به عنوان 
دومين بازوي درآمدي دولت با توجه به نرخ تورم، ۲۰ 

درصد رشد داشته است.
كارشناسان اقتصادي براين باورند كه براي رهايي از 
حربه امريكا و متحدانش در به صفر رساندن صادرات 
نفت ايران، دولت بايد به گونه اي برنامه ريزي كند كه 
وابستگي بودجه خود را به نفت به صفر رسانده و بيشتر 
در زمينه افزايش درآمدهاي مالياتي خود مانور دهد 
كه براي تحقق اين موضوع بايد توليد رونق يابد. اكنون 
كه شعار امس��ال تحت عنوان رونق توليد نامگذاري 
ش��ده است فرصت مهياس��ت كه با تقويت پايه هاي 
توليد، فصل افزايش وابس��تگي درآمدهاي دولت به 
ماليات و كاهش وابستگي به فروش نفت با جديت و 

شتاب هر چه افزون تري آغاز شود.

 بازار رقابتي توليدكنندگان را براي توليد 
بيشتر مشتاق مي كند

مجيدرضا حري��ري، نائب رييس اتاق بازرگاني ايران 
و چين ايجاد يك اتاق شيش��ه اي در جهت شفافيت 
عملك��رد دولت ه��ا در واقعي س��ازي رون��ق توليد 
را از ضرورت ه��اي اقتص��اد ايران دانس��ت و گفت: 
سال هاست اقتصاد كشور با بيماري هاي مزمني كه از 
خارج تحميل شده است دست و پنجه نرم مي كند، 
موضوعات��ي مختلف كه اقتصاد را به حاش��يه برده و 

منجر به كاهش رشد اقتصادي در جهان شده است.
وي افزود: براي بهبود ش��رايط فعلي توليد و تجارت 

ايران با توجه به اعمال تحريم ها و محدوديت فروش 
نفت ايران، بايد ابتدا شفافيت در بازارها تعريف شود، 
س��پس با تعريف اين مقوله كارشناسان و مسوولان 
 به بررس��ي ظرفيت هاي اقتصاد كشورمان بپردازند، 
به عبارتي بايد مشخص شود كه چه حجمي از اقتصاد 
براي توليد كشش لازم را داشته و چه بخشي نيازمند 

فعاليت هاي خدماتي است.
حريري ابراز كرد: قطعا در بس��ياري از كشورها براي 
توسعه شرايط اقتصادي شفافيت تعريف شده، اما در 
ايران هنوز نقش��ه راه كاملي براي فعالان اقتصادي 
تبيين و تدوين نشده است. رقابت محور بودن و فضاي 
لياقت سنجي يا همان رتبه بندي اعتباري از عواملي 
است كه در اقتصاد كشور تعريف نشده است تا بتوان 

رونق توليد را از قالب شعار به واقعيت تبديل كرد.
وي بيان كرد: اقتصادي كه فعاليت هاي آن برمبناي 
رقاب��ت و لياقت عملكرد تجار باش��د قطعا توليدات 
بهتر و بيشتري را شامل مي شود. توليداتي كه علاوه 
بر تامين نياز داخلي، مطابق با نياز كشورهاي ديگر 
نيز توليد شده است، اگر سهم هر يك از بخش هاي 
كش��اورزي، صنعت��ي و معدن��ي و س��اير توليدات 
در كش��ور كاملا مش��خص باش��د مي توانيم براي 
درآمدهاي ماليات��ي از اين بخش ها نيز برنامه ريزي 

درستي را انجام دهيم.
حريري با توجه به وضعيت تحريم ها و سخت تر شدن 
مس��يرهاي ارتباطي مانند كنلون بانك چين با بيان 
اينكه امكان دارد در روش و مدل دادوستد تغييرات 
اجرايي به وجود آمده باش��د اما در ماهيت آن اتفاق 
خاصي نيفتاده، خاطرنش��ان ساخت: اين امر حاصل 
مذاكرات رسمي بين دو كشور است. براين اصل شايد 
در برخ��ي موارد در بحث تجارت خارجي با مش��كل 
مواجه شويم اما بايد اين نكته را در نظر بگيريم كه در 
شرايط عادي نيستيم و تحريم ها محدوديت هايي را 
براي ما به وجود آورده، بنابراين امكان دارد يك گروه 
يا فرد در معاملات تجاري شان با چين دچار مشكل 
شوند و در مقابل برخي هم بتوانند امتيازات بيشتري 
بگيرند ولي اينها موارد اس��تثنايي است و نبايد آن را 
به كل تعمي��م داد. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران و 
چين در پاسخ به اين س��وال كه وضعيت صادرات به 
كشور چين در سال جاري چگونه ارزيابي مي شود؟ 
عنوان كرد: از آنجا كه تحريم ها درمورد صادرات غير 
نفتي مطرح نيست ومقصد بزرگ صادراتي كشور هم 
با بيش از ۲3 درصد از صادرات غير نفتي در حوزه هاي 
پتروش��يمي، ميعانات، معادن بزرگ و مواد معدني 
كشورچين اس��ت، پيش بيني مي شود كه اين روال 
ادامه پيدا كند. البته تج��ارت خارجي ما با زمان غير 
تحريم تفاوت هاي بس��يار دارد و قطعا آثار تحريم در 
مبادلات ما با دنيا در آمار گمرك اعلام مي شود اما به 
مفهوم اين نيست كه عمليات تجاري ما متوقف شده 
بلكه عمليات جاري است با موانعي كه حاصل تبعات 
تحريم است كه در مورد چين اين محدوديت ها بسيار 

كمتر از ساير كشورها است. 

  دول�ت ب�راي افزاي�ش درآم�د مالياتي با 
توليدكنندگان تفاهم كند

امي��ر ع��ادل طاهرخاني عضو هي��ات نماين��دگان اتاق 
بازرگان��ي قزوين ب��ا اعلام اينكه براي تحقق ش��عار رونق 
توليد ضروري اس��ت در قوانين مالياتي كش��ور بازنگري 
صورت گيرد گفت: متاس��فانه در كش��ور ما هنوز چنين 
سازوكاري براي اس��تفاده بهينه از درآمد هاي مالياتي در 
بخش توليد بطور مناس��ب تعريف نش��ده و درآمد هاي 
 مالياتي بخش عم��ده اي از درآمد دولت را تامين مي كند.

وي با اشاره به مشكلات عديده توليد كنندگان و صنعتگران 
در سال گذشته افزود: همان طور كه شرع مقدس در شرايط 
اضطرار و براي حفظ بقاء برخي اعمال ممنوع را جايز شمرده 
است؛ در شرايط فعلي اقتصادي كشور نيز براي جلوگيري از 
مرگ اقتصاد و حفظ بقاء توليد بايد از برخي قوانين با تسامح 
و تفاهم عبور ك��رده و تجديد نظر صورت گيرد و منظور از 
تسامح در برخي قوانين، اعمال مشوق هاي مالياتي يا تسهيل 
در زمان دريافت ماليات بر ارزش افزوده و ماليات بر درآمد با 

تعريف فرجه زماني براي توليد كنندگان است.
طاهرخان��ي تاكيد كرد: منظ��ور توليدكنندگان و بخش 
خصوصي از معافيت ه��ا لزوما قطعا كامل دريافت ماليات 
از بخش توليد نيس��ت بلكه در ش��رايط دش��وار كنوني 
انتظار مي رود زمينه تسهيل شرايط براي توليدكننده در 

بخش هايي نظير ماليات و حق بيمه كارفرما ايجاد شود.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني قزوين در ادامه ضمن 
انتقاد به افزايش حق بيم��ه كارفرما گفت: مي پذيريم كه 
دولت نيز در شرايط اضطرار اقتصادي است و فشار زيادي را 

متحمل مي شود، اما افزايش حدود 3۶ درصدي براي بخش 
توليد در كشور منصفانه نيست.

وي يكي از عوامل موثر در رونق توليد را حذف چند نرخي 
بودن ارز در كشور دانسته و گفت: در اقتصاد هرگاه يك كالا 
يا يك مولفه اقتصادي دچار بيماري چند نرخي شود، فساد 

و هرج و مرج را به دنبال خواهد داشت.
طاهرخان��ي در ادامه با اش��اره به نقش دول��ت در افزايش 
درآمد ه��اي مالياتي گف��ت: با افزايش تع��داد واحد هاي 
تولي��دي قطع��ا چ��رخ مالي��ات س��تاني ني��ز افزايش 
پيدا خواه��د كرد، اما به ش��رطي كه فاكت��ور حمايتي و 
 ملاحظه گ��ري تولي��د كنن��ده ني��ز لح��اظ گ��ردد.

وي در پايان تاكيد كرد: بخش خصوصي در كشور نيازمند 
نظارت است و نه دخالت، يعني دولت با اعمال قوانين و تعريف 
چارچوب اجازه تخطي را به بخش خصوصي ندهد، ولي در 

نحوه عملكرد اعمال سليقه نكند.

 كشورهاي داراي نفت، لنگ محروميت هاي 
جهاني نمي مانند

محمدج��واد عاصمي پور، معاون اس��بق وزير نفت و 
مديرعامل اس��بق ش��ركت ملي حفاري نفت ايران و 
طراح، مجري و موسس بورس نفت ابراز كرد: اقتصاد 
نفتي تعبير درس��تي نيست زيرا كش��ورهاي داراي 
نفت قطعا اين س��رمايه را براي كشور خود يك امتياز 
مي دانند و هر قدر كه با راهكارهاي مناس��ب بتوانند 
محصولات نفتي و ميعانات را بفروشند راه اقتصاد خود 
را هموار تر كرده اند. در واقع كشورهاي داراي نفت براي 

ابر قدرت هاي جهان يك نوع هراس ايجاد مي كنند.
وي اف��زود: قطعا كش��ورها بدون ان��رژي نمي توانند 
اقتصاد را مديريت كنند ولي اين به آن معنا نيس��ت 
ك��ه تحريم نفت��ي، اي��ران را فلج خواهد ك��رد بلكه 
اي��ن موضوع مناب��ع نفتي را به س��مت توليد صنايع 
مش��مول نفت و فرآورده ه��اي نفتي مي ب��رد. پس 
از جن��گ تحميل��ي اگر نگاه��ي به پالايش��گاه ها و 
 همچنين پ��ارس جنوبي ب��ا آن عظم��ت بيندازيم، 
درمي يابيم كه صنعت توليدات قطعات استخراج نفت و 
تبديل آن به مواد پتروشيمي از فروش نفت خام پيشي 
مي گيرد. عاصمي پور بيان كرد: كشوري كه داراي منابع 
نفتي است هيچ گاه لنگ محروميت ها و تحريم هاي بي 
منطق نمي ماند بلكه با تبديل خام فروشي به فروش 
توليدات داخلي و افزايش محصولات پتروش��يمي به 
چرخش ارزش اف��زوده اين محصولات از جمله دكل 
حفاري، مته حفاري و ساير قطعات اين صنعت حركت 
مي كند، بنابراي��ن با افزايش تولي��دات داخلي چرخ 
ماليات ستاني آن هم در ابعاد بسيار گسترده افزايش 
پيدا كند. اقتصاد ايران داراي ظرفيت هاي بسيار زيادي 
است كه تنها نفت گوشه اي از آن است، اگر به ظرفيت 
بالقوه ساير حوزه هاي توليدي به اندازه نفت توجه شود، 
قطعا س��ودي چند برابر درآمدهاي نفتي عايد كشور 
خواهد كرد. به هر حال براي پايان دادن به سوءاستفاده 
دشمنان از نقطه ضعف خود )وابستگي به نفت( اتكا به 
درآمدهاي مالياتي بهترين و مثمرترين راهكار است 

كه اين مهم نيز در سايه رونق توليد امكان پذير است.

رييس اتاق اصناف ايران:رييس كميسيون سرمايه گذاري اتاق ايران: 

اتاق اصناف؛ عضو كارگروه رونق توليد شدسرمايه هاي كشور در اقتصاد غير مولد قفل شده است
رييس كميسيون سرمايه گذاري اتاق ايران معتقد است راه 
كاهش مشكلات دوران تحريم حمايت از بخش خصوصي 
اس��ت و دولت بايد در ش��رايط كنوني پش��تي بان بخش 
خصوصي باشد. فريال مستوفي مي گويد: »يكي از بزرگترين 
مشكلات كنوني كسب و كارهاي كشور كمبود منابع مالي 
و سرمايه كافي براي راه اندازي و ادامه فعاليت هاي اقتصادي 
است. نقدينگي به حجم بسيار زيادي رسيده اما بخش قابل 
توجهي از سرمايه ها به بورس بازي و فعاليت هاي اقتصادي 
غيرمولد تزريق شده است. حتي نهادهاي پولي و اعتباري كه 
متولي تامين سرمايه براي كسب وكارها هستند نيز بسياري 
از منابع خود را در املاك و س��رمايه گذاري هاي غير مولد 
گذاشته اند و به اين ترتيب، عملا سرمايه هاي كشور را كه بايد 
چرخ هاي كسب وكارها و توليد را بچرخانند قفل كرده اند.«

اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران با اشاره به اينكه در 
شرايط كنوني شركت هاي بخش خصوصي كه از توجه و 
حمايت سخاوت مندانه اي كه به شركت هاي دولتي مي شود 

 برخوردار نيستند، آسيب هاي بيشتري مي بينند، ادامه داد: 
» تشكل هاي بخش خصوصي كه اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي برجسته ترين آنهاست بايد تلاش كنند 
كه نياز اقتصادي كشور به سرمايه گذاري و كمبودها در اين 
عرصه را به مسوولان و متوليان امر گوشزد و مدام تاكيد كنند 
كه اگر موانع بر سر سرمايه گذاري ها حل نشود، اقتصاد كشور 
از بزنگاه هاي سخت همچون تحريم ها نمي تواند با كمترين 
آسيب ها گذر كند.« مستوفي معتقد است در دوران حاضر، 
همه كشورها به اين نتيجه رسيده اند كه كليد توسعه پايدار 
و حكمراني مطلوب در عرصه اقتصاد ب��ازي دادن بخش 
خصوصي و ايفاي نقش موثر توسط اين بخش است و ادامه 
مي دهد: » در ايران نيز سال هاس��ت كه مس��وولان درباره 
اهميت بخش خصوصي و برنامه ريزي براي مشاركت موثر 
اين بخش در تمام عرصه هاي فعاليت هاي اقتصادي سخن 
مي گويند اما در عمل، همچنان كاستي هاي زيادي در اين 
باره وجود دارد. در كش��ورهاي در حال توسعه، دولت ها با 

قواعد و مقرراتي كه وضع مي كنند زمي��ن بازي را به نفع 
بخش خصوصي تغيير مي دهند و حتي در مراحل ابتدايي 
توسعه دست اين بخش را مي گيرند و با حمايت هاي خود به 
آن كار مي سپارند تا به تدريج بخش خصوصي روي پاي خود 
بايستد. اما در كشور ما، به دليل اينكه ساختار دولتي همچنان 
در اقتصاد دست بالا را دارد، بخش خصوصي بازيگر اصلي به 
حساب نمي آيد و در عمل، عمده سرمايه گذاري ها به سوي 

بخش دولتي يا عمومي سرازير مي شود.«
رييس كميسيون سرمايه گذاري اتاق ايران مي گويد: » 
شاهد اين هستيم كه شركت هاي خصوصي براي تامين 
سرمايه مشكلات زيادي دارند اما نهادهاي دولتي خيلي 
به اين مقوله اهميتي نمي دهند. اتاق بازرگاني صنايع 
معادن و كشاورزي طي سال هاي اخير تلاش كرده است 
اين نوع نگاه را تغيير دهد و تا حدي نيز موفق بوده اما 
مي توان با برنامه ريزي و ارتباطات بيشتر با مقامات، به 

دستاوردهاي بيشتري در اين زمينه رسيد.«

رييس اتاق اصن��اف ايران گفت: با ابلاغ معاون اول 
رييس جمهور به وزراي كشور و استانداران اتاق هاي 
اصناف به عنوان عضو رسمي كارگروه ويژه »رونق 

توليد« انتخاب شدند. 
س��عيد ممبيني در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق 
اصناف ايران، گفت: طي درخواس��ت اتاق اصناف 
ايران و موافق��ت و ابلاغ نامه اس��حاق جهانگيري 
معاون اول رييس جمهور به وزراي كشور و صنعت، 
معدن و تجارت، اتاق هاي اصن��اف به عنوان عضو 
رسمي كارگروه ويژه »رونق توليد« انتخاب شدند.
 او افزود: خانواده بزرگ اصناف طي ۴۰ سال گذشته 
تا به امروز در س��خت ترين شرايط يار و سرباز نظام 
مقدس جمهوري اسلامي ايران بوده است و تلاش 
خواهيم كرد در اين روزهاي س��خت كه دشمن به 
دنبال خدشه وارد كردن به اقتصاد ايران است مانع 

از محقق شدن اين امر شوم و شيطاني شويم.

او اظهار كرد: با توجه به نامگذاري س��ال جاري به 
عنوان رونق توليد، نقش و جايگاه تشكل هاي صنفي 
كشور به عنوان بزرگ ترين نهاد عمومي غيردولتي 
در تحقق اين خواسته مهم است از دولت درخواست 
حض��ور اثر گذار ات��اق اصناف اي��ران و بهره گيري 
اس��تانداران و فرمان��داران در تصميم گيري هاي 
اقتص��ادي و اج��راي مقابله با تحريم و مش��اركت 
اقتصادي را كرديم، چرا كه معتقد هس��تيم حوزه 
اصناف، نقش كليدي در رش��د و پويايي كس��ب و 

كار بازار دارد. 
ممبيني افزود: در روزهاي گذش��ته ب��ا ابلاغ نامه 
اس��حاق جهانگيري مع��اون اول رييس جمهور به 
وزراي كش��ور و صنعت، معدن و تجارت، اتاق هاي 
اصناف به عنوان عضو رس��مي كارگروه ويژه رونق 
توليد انتخاب شدند و اين امر گامي مهم در تحقق 

شعار سال ۱3۹۸ است.
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لزوم گسترش ديپلماسي 
اقتصادي

يك عضو اتاق بازرگاني تهران معتقد است براي بهبود 
شرايط اقتصادي كشور بايد سراغ گزينه هاي بلندمدت 
رفت، زيرا دور زدن تحريم ها در ش��رايط فعلي يك 
مسكن به شمار مي رود.  عباس آرگون در گفت وگو با 
ايسنا، اظهار كرد: اقتصاد ايران در طول ماه هاي گذشته 
با تحريم هاي يكجانبه امريكا مواجه شده و هدف اصلي 
اين تحريم ها محدود كردن فعاليت هاي اقتصادي 
كشور و گسترش فشار بر اقشار مختلف مردم است. با 
وجود اين فشارها اما مي توان به راهكارهايي انديشيد 
كه بتوان در كوتاه مدت و بلندمدت ش��رايط امروز را 
تغيير داد. به گفت��ه وي، با وجود آنكه در كوتاه مدت 
بسياري به دور زدن تحريم ها فكر مي كنند اما براي 
عبور از اين ش��رايط و ايمن ش��دن اقتصاد كشور از 
اين فشارها بايد به راه حل هايي طولاني مدت تر هم 
فكر كرد. اين فعال بخش خصوصي با بيان اينكه در 
شرايط فعلي دو طيف تصميم گيري همزمان بايد در 
دستور كار قرار گيرد، توضيح داد: در حوزه اول ما بايد 
به شكلي جدي به تقويت ديپلماسي اقتصادي خود 
در نقاط مختلف جهان بپردازيم. با وجود آنكه امريكا 
ما را تحريم كرده اما بسياري از كشورهاي جهان با اين 
تصميم مخالفند و همين موضوع مي تواند بستر تقويت 
ديپلماس��ي و افزايش نفوذ ايران در جهان را فراهم 
كند. آرگون ادامه داد: در ش��رايطي كه امريكا تلاش 
كرده فروش نفت ايران را محدود كند، ما مي توانيم بر 
گسترش صادرات ديگر محصول ها تمركز كنيم و از 
فشارهاي فعلي فرصتي براي تقويت توليد و صادرات 
به وجود آوريم. وي با بيان اينكه گام دوم براي مقابله 
با تحريم ها، عبور از خودتحريمي هاي داخلي است، 
اظهار كرد: اينكه اقتصاد ما براي توليدكنندگان شرايط 
را سخت كرده، موضوعي قطعي است. ما بايد شرايط 
براي س��رمايه گذاران جديد فراهم كنيم، قوانين و 
مقررات دست و پا گير را لغو كنيم و آنچه سال هاست 
به نام بهبود فضاي كسب و كار مطرح است را به مرحله 
اجرا برسانيم. اواضافه كرد: اگر در كشور صحبت از رونق 
توليد است يا مي خواهيم براساس اقتصاد مقاومتي، 
درون زايي و برون نگري را دنبال كنيم؛ بايد كشور به 

مزيت هاي اقتصادي خود توجه كند. 

دولت دست از تصميم گيري 
براي صنعت خودرو بردارد

به گفته يك كارشناس صنعت خودرو، حذف قوانين 
دس��توري براي اج��راي تصميمات و واگذاش��تن 
صنعتگران اين حوزه براي ادامه مس��ير، بهترين راه 
براي مقابله با تحريم ها است. فربد زاوه با بيان اينكه 
بايد قبل از آنكه تحريم هاي امريكا صنعت خودرو را 
به چنين نقطه اي برساند، فكري برايش مي شد، اظهار 
كرد: اگر اكنون هم بخواهيم تأثير تحريم هاي امريكا را 
در صنعت خودرو كاهش دهيم، بايد سعي كنيم عمق 
بهره وري و مديريتي را در حوزه مالي و همچنين حوزه 
انساني افزايش دهيم. بدين معنا كه بايد از رفتارهاي 
دستوري كه با هدفي غير از اقتصادي بودن صنعت 
خودرو به اين صنعت تحميل مي شود، دست برداشت.

او مدعي شد: به طور مثال اينكه اين صنعت موظف 
مي شود براي افزايش اشتغال و به واسطه اينكه دولت 
در اين حوزه آمار دهد، افرادي را استخدام كند؛ يا اينكه 
روزانه از سوي مجلس و نهادهاي دولتي توصيه هايي 
مي ش��ود مبني بر اينكه اش��تغال يا خريد از منبع 

مشخص اتفاق بيفتد، همگي به نوعي جمع شوند.
وي تاكيد كرد: كوتاه تري��ن راه حل ممكن در حال 
حاضر اين است كه شركتهاي خودروسازي بايستي 
به عنوان واحدهاي اقتصادي مستقل، در مورد حيات 
و مديرت امورشان، خود به طور مستقل تصميم گيرند، 
نه اينكه به صورت دستوري تصميمات به آنها ابلاغ 
شود. بايد در حوزه هاي صنعتي بازنگري صورت گيرد 
و بنگاه ها به عنوان جايي كه قرار است به سهامداران و 
سرمايه گذاران خود اعطاي سود كنند، ديده شوند، نه 
به عنوان نهادهايي كه قرار است مسائل سياسي كشور 
را حل كنند؛ لذا واگذاري تصميم گيري براي صنعت 
خودرو به خود صنعتگران اين حوزه براي مسائل، گذر 
از مسائل و رفتارهاي سياسي، تا حد زيادي مي تواند 
مشكلات را كاهش دهد. زاوه خاطرنشان كرد: علاوه 
بر اين خودروسازان براي آنكه از اين فشار رواني بيرون 
آيند، بايد سعي كنند كه تمامي تصميمات را بر مبناي 
اقتصادي گرفته و از هزينه هاي مازاد خود بكاهند. به 
عبارتي بايد يكسري رياضت هاي اقتصادي شديدي 
را متحمل شوند. در حال حاضر اين رياضت اقتصادي 
براي خودروسازي ايران به شدت مورد نياز است؛ لذا 
خودروسازان بايد تلاش كنند با كاهش هزينه هاي 
بي مورد، مناب��ع مالي خود را حفظ كرده تا بتوانند با 

بيشترين بازدهي فعاليت خود را رونق ببخشند.

مشكلي در صنعت شيشه نداريم
محمدعلي قنبري رييس اتحاديه شيشه و آينه با بيان 
اينكه طي هفته گذشته افزايش قيمت ۱۰ درصدي 
را در صنعت شيشه ش��اهد بوديم، گفت: هم اكنون 
مشكلي در اين صنعت نداريم. وي ادامه داد: چند سالي 
است كه قيمت شيشه تغييري نداشته است و علت آن 
را مي توان ازدياد توليد در اين صنعت دانست كه همين 
موضوع باعث شد بتوانيم در اين صنف، به خودكفايي 
كامل دست يابيم. اوبا بيان اينكه ۴۰ درصد در صنعت 
شيشه صادرات داريم، گفت: شيشه به كشور هايي 
همچون حوزه خليج فارس، آس��ياي ميانه، عراق، 
افغانستان و حتي اروپا صادر مي شود. قنبري، با بيان 
اينكه مسائل ارزي در كشور تا حدي توانست در اين 
صنعت تاثيرگذارد، اظهار كرد: هم اكنون در صنعت 
شيشه حدود ۵ درصد واردات داريم. او با بيان اينكه 
حدود ۸۰۰ واحد صنفي شيش��ه در تهران مشغول 
به فعاليت هستند، تصريح كرد: در ساليان گذشته، 
بسياري از واحد هاي صنفي تعطيل شدند كه علت 

اين امر را مي توان سختي كار در اين صنف دانست.
به گفته قنبري، زماني كه نوس��اني در بازار ش��كل 
مي گيرد، دلالان از اين موضوع سوءاستفاده كرده و به 

جمع آوري شيشه در بازار دست مي زنند.

تهديدهاي صادرات فرش ماشيني
عضو هيات مديره اتحاديه فرش ماشيني در گفت وگو 
با اگزيم نيوز اعلام كرد: س��هم قابل قبولي از صادرات 
غيرنفتي ايران به فرش ماشيني مربوط است كه اين 
رقم در محدوده 3۰۰ تا ۴۰۰ ميليون دلار در سال است 
و نشان مي دهد اين صنعت پتانسيل بزرگي براي اقتصاد 
ايران محسوب مي شود كه مي تواند در حوزه هايي مانند 

اشتغال و بهبود رشد اقتصادي كمك شاياني كند. 
محمدرضا محسن شيرازي تصريح كرد: قطعا بواسطه بالا 
رفتن نرخ ارز صادرات فرش ماشيني ايران نيز افزايش داشته 
به طوري كه مي توان گفت س��ال گذشته در مجموع 3۶۵ 

ميليون دلار صادرات داشته ايم كه رقم قابل توجهي است.
با اين حال نوس��ان ش��ديد قيم��ت ارز باعث مي ش��ود تا 
صادركنندگان نتوانند برنامه ريزي بلندمدت براي كار خود 
داشته باش��ند. به گفته وي در ايران حدود ۹۰۰ كارخانه و 
كارگاه فرش ماشيني )شامل تك ماشيني و چند ماشيني( 
وجود دارد كه منجر به توليد ۱۶۰ الي ۱۷۰ ميليون مترمربع 
فرش ماشيني شده است. از رقم ۱۷۰ ميليون مترمربع فرش 
ماشيني، ۹۰ ميليون مترمربع مربوط به مصرف داخلي و ۶۰ 
ميليون مترمربع مختص صادرات به خارج از كشور است 
كه رقم قابل توجهي از ارز را وارد كش��ور مي كند. شيرازي 
با بيان اينكه ايران رتبه پنجم صادركننده فرش در جهان 
اس��ت تاكيد كرد: اگر حمايت هاي دستگاه هاي دولتي و از 
ميان برداشتن مشكلات اين صنعت به ياري ما بيايد قطعا با 

پتانسيلي كه در صنعت فرش ايران وجود دارد مي توانيم جاي 
تركيه را به عنوان اولين صادركننده فرش ماشيني بگيريم 
چرا كه آن جايگاه به حق از آن كشور ماست. در اين ارتباط 
رييس اتحاديه فروشندگان فرش ماشيني و موكت مي گويد 
بيشتر صادرات فرش ماشيني ايراني به كشور هايي همچون 
چين، كانادا، افغانستان، عراق و اروپا است. كماليان با اشاره 
به مشكلاتي كه سال گذشته در تامين مواد اوليه براي اين 

صنعت وجود داشت به اگزيم نيوز گفت اكنون تحريم ها نيز 
مي توانند مشكلاتي را در اين مسير ايجاد كنند. كماليان ادامه 
داد تهديدهاي صادراتي در شرايطي است كه در نتيجه افت 
ارزش ريال قدرت خريد داخل نيز براي فرش كاهش يافته 
و باعث شده تقاضا در مجموع كاهش يابد با اين حال امسال 
احتمالا شرايط بهبود يابد. كماليان افزود: فرش ماشيني 
در دو دهه اخير چه در بخش توليد فرش هاي ماش��يني با 

كيفيت و همراه با تكنولوژي و خلاقيت و چه در بخش فروش 
و صادرات همواره سير صعودي داشته است و از آنجايي كه 
اكثر اين كارخانه ها از دستگاه هاي مدرن و به روز دنيا بهره 
مندند، امكان دو برابر شدن توليد وجود دارد. وي با اشاره به 
اينكه بايد جلوي واردات فرش به كشور را گرفت و به همين 
دليل بايد در زمينه بهبود نقش فرش در جهت تامين ذائقه 
مش��تري ها اقدام كرد. وي درباره مشكلات صادرات فرش 
گفت: رابطه مالي ما با كشورهاي ديگر به شكل صرافي است 
كه اين مش��كل بزرگي براي ماس��ت و همچنين برخلاف 
كشورهاي ديگر از توليدكنندگان فرش ماشيني در كشور 
حمايت نمي ش��ود. در اين ارتباط يونس ژائله، رييس اتاق 
بازرگاني تبريز با اشاره به جايگاه كشورهاي برتر در زمينه 
صادرات فرش دستباف در سال ۲۰۱۷ اظهار داشت: ايران 
با ميزان صادرات ۴۲۶ ميليون دلار و سهم ۲۷.۹ درصدي از 
صادرات جهاني، كشور هند با ميزان صادرات 3۸۵ ميليون 
دلار و س��هم ۲۵.۲ درصدي از صادرات جهاني، پاكستان 
با ميزان صادرات ۶۹ ميليون دلار و س��هم۴.۵ درصدي از 
صادرات جهاني، نپ��ال با ميزان صادرات ۶۷ ميليون دلار و 
سهم ۴.۴ درصدي از صادرات جهاني، چين با ميزان صادرات 
۵۹ ميليون دلار و س��هم 3.۹ درصدي از صادرات جهاني و 
تركيه با ميزان صادرات ۴۵ ميليون دلار و سهم ۲.۹ درصدي 
از صادرات جهاني را به خود اختصاص داده است. ژائله حجم 
كل صادرات فرش دستباف در جهان در سال ۲۰۱۷ را برابر 

با ۱ ميليارد و ۵۲۴ ميليون دلار ذكر و خاطرنشان كرد: در 
سال ۱3۹۶ مقصد صادرات اصلي فرش دستباف ايران، امريكا 
بوده اس��ت كه حدود 3۰ درصد از حجم صادرات را به خود 

اختصاص داده است.
 وي با اشاره به مهم ترين مقاصد صادراتي فرش دستباف 
ايران بر اساس آمار و اطلاعات ارايه شده از سوي مركز ملي 
فرش ايران گفت: مهم ترين مقاص��د صادرات فرش ايران، 
امريكا با حجم صادرات به ميزان ۱۲۶ ميليون دلار، آلمان 
با حجم ص��ادرات به ميزان ۵۸ ميليون دلار، لبنان با حجم 
صادرات به ميزان 3۰ ميليون دلار، انگلستان با حجم صادرات 
به ميزان ۲3 ميلي��ون دلار، ژاپن با حجم صادرات به ميزان 
۲3 ميليون دلار، امارات متحده عربي با حجم صادرات به 
ميزان ۲3 ميليون دلار، پاكستان با حجم صادرات به ميزان 
۲۰ ميليون دلار، آفريقاي جنوبي با حجم صادرات به ميزان 
۱۵ ميليون دلار، ايتاليا با حجم صادرات به ميزان ۱۲ ميليون 
دلار، اس��تراليا با حجم صادرات به ميزان ۱۱ ميليون دلار، 
كانادا با حجم صادرات به ميزان ۱۰ ميليون دلار بوده است.

رييس اتاق تبريز گفت: متاسفانه در سال هاي اخير، دو 
بازار بزرگ فرش دستباف در دنيا، يعني امريكا و آلمان، 
از آن كشور هند بوده است. هند در سال ۲۰۱۷ به ميزان 
۲۵۶ ميليون دلار به امري��كا و به ميزان ۱۰۹ ميليون 
دلار به آلمان صادرات فرش دستباف داشته است كه 

در حدود ۲ برابر ايران بوده است.



كوتاه از دنياي انرژي

وراي مرزها

7 انرژي

فوربس: واشنگتن در تحريم نفتي جدي نيست فريدون بركشلي: بازار آمادگي تصميم نفتي ترامپ را ندارد 
ايلنا|

مدير گروه مطالعات انرژي وين گفت: چين، هند، كره 
جنوبي، ژاپن و حتي تركيه، متوجه منافع بلندمدت 
خود هستند و آينده سياست هاي توسعه پايدار خود 
را بطور كامل با اهداف سياسي و استراتژيك امريكا، 

جمع نمي بندند.
فريدون بركش��لي، با اشاره به لغو معافيت هاي نفتي 
ايران اظهار داش��ت: امريكا روز دوشنبه رسما اعلام 
كرد كه معافيت از تحريم هشت كشور را كه در واقع 
همان ها خريداران اصلي نفت خام ايران هستند از دوم 

ماه مه تمديد نخواهد كرد. 
ايالات متحده به عهدنامه اي كه با كشورهاي عربستان 
و امارات امضا كرده، اشاره كرده كه در آن كشورهاي 
مذكور متعهد شده اند حذف كامل نفت ايران از بازار 

جهاني را با افزايش توليد خود جبران خواهند كرد.
وي اف��زود: مقامات امريكا گفته ان��د اين تصميم در 
راستاي اعمال فشار حداكثري بر جمهوري اسلامي 
ايران گرفته شده است. اما بايد گفت تصميم امريكا 
چنان شتاب زده و عجولانه اتخاذ شده كه عملا هيچ 
يك از دس��ت اندركاران بازار، آمادگي چنين اقدامي 

را ندارند.
مدير گروه مطالعات انرژي وين تصريح كرد: عربستان 
كه قرار است وزن اصلي اين افزايش توليد را عهده دار 
شود به روسيه و سازمان اوپك تعهد داده توليد خود را 
جهت تعادل بازار جهاني نفت كاهش دهد و تا به امروز 
هم خويشتن داري قابل ملاحظه اي از خود نشان داده 
است. س��ازمان اوپك از اول ژانويه ۲۰۱۹ كه كاهش 
جمعي ۱.۲ ميليون بشكه در روز را پذيرفته هم كاملا 
مسوولانه عمل كرده و در نتيجه قيمت جهاني نفت كه 

مي رفت تا به سطوح زير ۳۰ دلار در بشكه سقوط كند، 
اينك در حد ۷۰ دلار در بشكه ثبات پيدا كرده است.

    تعهدات  متناقض عربستان
وي گفت: ترامپ بارها اوپك را تهديد كرده و هم اكنون 
درص��دد اقامه دع��وي در دادگاه ه��اي امريكا عليه 
سازمان اوپك است. در همين حال از اوپك مي خواهد 
تا بطور جمعي توليد خود را به منظور جبران غيبت 
نفت اي��ران از ب��ازار، افزايش دهند. ب��ه اين ترتيب 
توليدكنندگان هم براي ثبات بازار توليد كرده اند و از 
سوي ديگر بايد توليد خود را در راستاي اراده امريكا 

افزايش دهند. 
از س��وي ديگر، امري��كا در حال برداش��ت از ذخاير 
اس��تراتژيك خود اس��ت تا از يك وارد كننده خالص 
به يك صادر كننده تبديل شود كه اين امر به كاهش 
قيمت نفت كمك مي كند ولي در يك فاز زماني بعدي 
مجددا براي پر كردن ذخاير بايد دس��ت از صادرات 
بردارد و قيم��ت بالا خواهد رفت. عربس��تان هم در 
يك س��و تعهد كاهش توليد و در س��وي ديگر تعهد 

افزايش دارد.
بركش��لي در ادام��ه اظه��ار داش��ت: در اي��ن ميان 
مصرف كنندگان نفت كه عمدتا آس��يايي هستند و 
نياز شتابان به مصرف نفت دارند، اينك توسعه خود 
را در گروگان سياس��ت هاي انرژي امريكا مي بينند. 
امريكا، گلوگاه انرژي جهان را در قبضه خود مي بيند و 
سياست هاي خود را همانند دهه هاي ۱۹۴۰ و ۱۹۵۰ 
بعد از جنگ دوم جهاني به دنيا ديكته مي كند. دنياي 
كنوني ش��اهد عصر تازه اي از نفت بيداري است. اما 
اين بار مصرف كنندگان قدرتمندانه وارد كارزار بازار 

بين المللي نفت مي ش��وند. چين، هند، كره جنوبي، 
ژاپن و حت��ي تركيه، متوجه مناف��ع بلندمدت خود 
هستند و آينده سياست هاي توس��عه پايدار خود را 
بطور كامل با اهداف سياس��ي و استراتژيك امريكا، 

جمع نمي بندند.
وي بيان كرد: ما وقتي از عرضه نفت صحبت مي كنيم، 
كمتر ب��ه جزييات و منجمله كيفيت و مش��خصات 
نفت توجه مي كنيم. بايد در نظر داشت پالايشگاه ها 
به س��هولت نمي توانند، كيفيت نفت مصرفي خود را 
تغيير دهند. اين تغييرات پر هزينه است. در واقع در 
دوره قبلي تحريم كه توسط شوراي امنيت سازمان 
ملل بر ما تحميل ش��د، هم همين كشورها و همين 
پالايش��گاه ها نفت ما را مصرف مي كردند. صادرات 
نفت ايران با ۱۵ همسايه در مرزهاي خشكي و آبي، 
بدون خريدار نخواهد بود ولي هزينه صادرات بيشتر 
مي شود. مدير اسبق امور اوپك وزارت نفت تاكيد كرد: 
من فكر نمي كنم صادرات نفت ايران در هيچ مقطعي 
به زي��ر يك ميليون بش��كه در روز كاهش پيدا كند. 
همانطور كه مسوولان اقتصادي كشور بيان كرده اند 
دوران سختي در پيش خواهد بود. چالش ها سنگين 
هستند ولي فرصت هاي مناسبي هم فراهم مي آيند.

وي در ادامه يادآور شد: به هرحال امريكا نمي توانست 
زماني بدت��ر از حالا را براي اعمال سياس��ت به صفر 
رسانيدن صادرات نفت ايران پيدا كند. شرايط ونزوئلا، 
ليبي، سودان و الجزاير هر كدام تهديدات مهمي براي 

بازار هستند. 
پرزيدنت ترامپ هيچ يك از وعده هاي انتخاباتي خود 
را عملي نكرده و حالا در آس��تانه ۲۰۲۰ مي خواهد 

نمايشي از قدرت را ارايه دهد.

ايرنا| 
نشريه »فوربس« در مطلبي نوشت: واشنگتن نمي تواند 
با تحريم هاي شديدتر نفتي، شركاي بزرگ نفتي ايران را 
مجبور به نخريدن نفت از اين كشور كند زيرا چنين موضوعي 
در نهايت به دس��تور كار داخلي امريكا لطمه مي زند و در 

كمترين حالت سبب افزايش بهاي نفت مي شود.
در مطلب اين نشريه كه به قلم »پانوس موردوكوتاس« استاد 
اقتصاد دانشگاه »ال. اي. يو« نيويورك و با عنوان »تحريم هاي 
نفتي ايران؛ چين هنوز آماده رويارويي با امريكا نيس��ت« 
نوشته شده، آمده است: عزم امريكا براي تحميل تحريم ها و 
رساندن صادرات نفت ايران به صفر، چين را مجبور به انتخاب 
كرده است. چين از جمله كشورهايي است كه پيش از اين 
از تحريم نفتي ايران معاف شده بود. اما پكن در پي رد تمديد 
معافيت ها، از انتقاد از واشنگتن پرهيز كرد و در سرمقاله اي 
در روزنامه »گلوبال تايمز« يكي از روزنامه هاي پرتيراژ چين 
تلاش كرد منافع خود در خاورميانه را روشن كند و راه هاي 
بالقوه اي كه مي تواند تلفات بالقوه تحريم ها را كاهش دهد، 
روشن سازد. در اين سرمقاله آمده است: »ما فكر مي كنيم 
چين بايد منافع و اصول خود را درباره خريد نفت از ملت هاي 
خاورميانه روش��ن و تلاش كند نابودي منافع ملي چين 
را كاهش دهد.«  در ادامه مطلب درج ش��ده در اين نشريه 
امريكايي تصريح شده است: پكن همچنين در اين سرمقاله 
از قصد خود همراه با اروپايي ها و روس ها براي حفظ روابط 
خوب با ايران نوشت. در اين سرمقاله اضافه شده است، »چين 
بايد بطور مشترك از توافق هسته اي ايران با انگليس، فرانسه، 
آلمان و روسيه محافظت و همچنين بايد روابط دوستانه و 
همكاري با ايران را حفظ كند«. ظاهرا چين هنوز براي مقابله 
با امريكا آماده نيست. چين حق ژئوپليتيك و نظامي مناسبي 
براي انجام اين كار را ندارد و زمانبندي آن هم درست نيست، 

زيرا پكن در حال مذاكرات تجاري با واشنگتن است. با اين 
حال، »تئوپانيس ماتسوپولوس« تحليلگر نفتي مستقر در 
آتن به روشني توضيح مي دهد چين از خروج ايران از بازار 
جهاني نفت آسيب مي بيند.  ماتسوپولوس مي گويد: ايالات 
متحده امريكا عليه اقتصادهاي مهمي مانند چين و اتحاديه 
اروپا اعلان جن��گ اقتصادي مي كند و خروج نفت ايران از 
بازار جهاني انرژي سبب افزايش بهاي نفت خام مي شود، 
زيرا حدود ۲ ميليون بشكه نفت در روز از بازار خارج خواهد 
شد. اين امر سبب تسريع تورم اقتصادي در چين مي شود 
و كندي رشد اقتصاد آن را هم سرعت مي بخشد.  در همين 
حال، ماتسوپولوس، اروپايي ها را در اين مساله در كنار چين 
نمي بيند. وي مي گويد: كشورهايي كه بطور مستقيم با برنامه 
سرمايه گذاري »راه ابريش��م جديد« ارتباط دارند از چين 
حمايت مي كنند. اما اتحاديه اروپا سياست هاي مشترك 
خارجي با چين ندارد. بنابراين ديگر جايي براي همكاري 
با چين عليه سياست خارجي قدرتمند و جامع امريكا باقي 
نمي ماند.  با اين حال، »جف ياسيتن« تحليلگر ارشد بورس 
فكر نمي كند كه واشنگتن در اجراي كامل تحريم هاي نفت 
ايران جدي باشد.  وي افزود: آخرين باري كه دولت امريكا 
اين مساله را مطرح كرد، بيشتر يك تهديد توخالي بود. كاخ 
سفيد هرگز اين تهديد را دنبال نكرد و در آخر هم به جاي 
آنكه فشار را بر بزرگ ترين خريداران نفت ايران بيشتر كند، 
گفت: فراموشش كنيد. من انتظار دارم اين بار هم مانند قبل 
باشد. در واقع اين اهداف بيشتر به منظور رسيدن به اهداف 

سياسي داخلي مطرح شده نه موارد ژئوپوليتيك.
به گفته ياستين، واشنگتن نمي تواند با تحريم هاي شديد 
نفتي، شركاي بزرگ نفتي ايران را وادار به پيروي از آن كند 
زيرا اين امر در نهايت به دس��تور كار داخلي امريكا لطمه 
مي زند و در كمترين حالت سبب افزايش بهاي نفت مي شود. 
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 دستور پوتين 
براي بررسي نفت آلوده

تس�نيم| رييس جمهور روسيه گفت بررسي 
آلودگي نفت روس��يه بايد با كمك آژانس هاي 
مجري قانون انجام ش��ود. به گزارش يورونيوز، 
رييس جمهور روسيه گفت بررسي آلودگي نفت 
روسيه بايد با كمك آژانس هاي مجري قانون انجام 
شود. لهستان، آلمان، اوكراين و برخي كشورهاي 
ديگر واردات نفت از روسيه را از طريق خط لوله 
دروژبا معلق كردند و دليل آن آلودگي نفتي اين 
خط لوله است. روس��يه قصد دارد عرضه نفت از 
طريق اين بزرگ ترين خط لوله انتقال نفت جهان 
را به اروپا، طي دو هفته از سر بگيرد. مشكل زماني 
به وجود آمد كه يك توليد كننده ناشناس هفته 
گذش��ته مقدار زيادي كلرايد آلي به نفت اضافه 
كرد. از اين ماده براي تقويت توليد نفت استفاده 
مي شود ولي بايد قبل از ارسال محموله ها از نفت 
جدا شود چون مي تواند تاسيسات پالايشگاهي 

را خراب كند.

 افزايش 26 درصدي 
قيمت بنزين در امريكا 

تسنيم|  قيمت بنزين در امريكا از ابتداي سال جاري 
ميلادي ۲۶ درصد افزايش يافته كه سه عامل اصلي 
براي اين مس��اله وجود دارد: توليد بنزين تابستانه، 
باران هاي سيل آسا و افزايش قيمت نفت. طبق آمار 
اداره اطلاعات انرژي امريكا طي هفته نخست ژانويه 
سال جاري ميانگين قيمت خرده فروشي بنزين ۲.۲۴ 
دلار در هر گالن در امريكا بود، تا اواسط آوريل قيمت 
بنزين ت��ا ۲.8۳ دلار در هر گالن بالا رفت، يعني يك 
افزايش ۲۶ درصدي داش��ت.  گرچه معمولا قيمت 
بنزين بين ژانويه تا آوريل بالا مي رود، ولي افزايش سال 
جاري بسيار شديد بود. سه عامل اصلي براي اين مساله 
وجود دارد:  هر سال در بهار تركيبات بنزين از زمستانه 
به تابستانه تغيير مي كند. توليد بنزين زمستانه ارزان تر 
است. تفاوت آنها به ميزان تبخير بنزين بستگي دارد.  
فشار بخار بنزين به دما بستگي دارد.با افزايش دما فشار 
بخار مايعات افزايش مي يابد بنابراين در تابستان پايين 
نگه داشتن فشار بخار بنزين اهميت بيشتري نسبت به 
زمستان دارد.  تمام فرايندهاي تبديل اين دو بنزين به 
هم در بهار يعني فصل نگهداري و تعمير پالايشگاه ها 
صورت مي گيرد. هر سال در بهار برخي پالايشگاه ها 
بسته مي شوند تا تعميرات استاندارد را انجام دهند. اين 
كار بر كاهش توليد جهاني بنزين تاثير مي گذارد و چند 
هفته مقدار توليد را پايين نگه مي دارد.  ولي امسال دو 

عامل ديگر هم بر قيمت بنزين تاثير گذاشته است.

    باران هاي سيل آسا
س��يل در ايالت هاي مياني امري��كا بر قيمت بنزين 
تاثيرگذار بود. چند هفته پيش چندين پمپ بنزين 
درفونيكس امريكا چند درجه از بنزين را تمام كرده 
بودند و دليل آن را تاخير در تحويل محموله هاي اتانول 
به خاطر سيل عنوان كردند. از اتانول در عرضه سوخت 
استفاده مي شود و براي تقويت اكتان هم كاربرد دارد. 
در اي��ن منطقه كم بود درجات ب��الاي اكتان وجود 

داشت. كمبود موقتي اتانول قيمت آن را بالا مي برد.

    افزايش قيمت نفت
قيمت نفت به طرز قابل توجهي از آغاز سال بالارفته 
است. در واقع قيمت نفت در فاصله بين اول ژانويه تا 
اواسط آوريل ۳۷ درصد افزايش داشت كه به تنهايي 

براي توضيح افزايش قيمت بنزين كافي است.
با توجه به ترتيب اين سه عامل از ابتداي سال جاري، 
جاي تعجب اس��ت كه قيمت بنزين تنها ۲۶ درصد 
افزايش يافته اس��ت. با افزايش ۳۷ درصدي قيمت 
نفت، توليد بنزين تابستانه و سيل در امريكاي ميانه 

بايد شاهد افزايش ۵۰ درصدي قيمت بنزين باشيم.
ولي هنوز يك ماه تا اوج معمول قيمت بنزين مانده 
است .احتمالا شاهد افزايش شديد تري در قيمت 

در هفته هاي آتي خواهيم بود.

 نياز به لايروبي رودخانه هاي 
سيستان 

پاون|مديرعامل شركت مديريت منابع آب ايران 
گفت: در پي خشكسالي هاي اخير و انباشت ماسه 
بادي، لايروبي انهار و رودخانه هاي سيستان لازم و 
ضروري است. همچنين وزارت نيرو بزودي پروژه 

افزايش ارتفاع سد پيشين را آغاز خواهد كرد.
»محمد حاج رسولي ها« شامگاه شنبه در جلسه 
كارگروه آب، كش��اورزي و منابع طبيعي استان 
سيستان و بلوچستان افزود: با افزايش ارتفاع سد 
پيشين، حجم آن به ميزان ٧٥ ميليون مترمكعب 
افزايش مي يابد. مديرعامل شركت مديريت منابع 
آب ايران با اش��اره به تفاوت ها و ويژگي هاي اين 
استان نسبت به ديگر استان ها اظهار كرد: مديريت 
منابع آب در سيستان و بلوچستان بر اساس سه 
سناريوي س��ال هاي خش��ك، نرمال و ترسالي 
تدوين شده اس��ت. »احمدعلي كيخا« رييس 
كميسيون آب و كشاورزي مجلس و نماينده مردم 
زابل، زهك و هيرمند در مجلس شوراي اسلامي 
در اين جلسه با بيان اينكه مردم مناطق سيل زده 
كش��ور خواس��تار توجه عادلانه و متوازن دولت 
هس��تند، گفت: وزارت نيرو با همكاري سازمان 
مديريت و برنامه ريزي كش��ور، كار ساماندهي و 
لايروبي رودخانه هاي سيستان را كمافي السابق 
منظم انجام دهد. »اتابك جعفري« مديرعامل 
شركت آب منطقه اي سيستان و بلوچستان نيز 
در اين جلسه با اشاره به وضعيت منابع آبي استان 
گفت: احداث س��ازه جايگزين و اصلاح هندسي 
رودخانه هاي منطقه از اولويت هاي مديريت منابع 

آب سيستان به شمار مي آيد.

»تعادل« در گفت وگو با يك كارشناس منابع آب بررسي كرد

هيدرولوژي اجتماعي، حلقه مفقوده سدسازي در ايران
گروه انرژي| فرداد احمدي|

در ميان قيل وقال به راه افتاده ميان مهندس�ان و 
متخصصان محيط زيس�ت بر س�ر حكم به اعدام 
رويكردهاي مهندسي ساخت سد يا نشاندن اين 
رويكردها بر تخت سلطنت مطلقه تصميم گيري، 
برخ�ي حقايق عين�ي را نمي توان كتم�ان كرد. از 
طرفي س�د در كنترل س�يلاب و ذخيره آب براي 
فصول مورد نياز و توليد ب�رق كاركرد مثبتي دارد 
و از طرف ديگ�ر مردم محلي از آبگي�ري برخي از 
سدها، نارضايتي ابراز مي كنند و به ويژه در سال هاي 
اخير كل «سدس�ازي« با مخالفت هايي روبرو شد. 
ام�ا نقطه تع�ادل در اين ماجرا كجاس�ت؟ آناهيتا 
جباري، كارش�ناس منابع آب معتقد اس�ت كه در 
رژيم مطالعاتي فعلي احداث سازه هاي آبي، عنصر 
انساني مورد توجه قرار نمي گيرد و اين امر موجب 
افزايش پيش بيني نشده هزينه هاي اجتماعي اين 
پروژه ها شده است. وي با معرفي بحث »هيدرولوژي 
اجتماعي«، نظام تازه نفسي در مطالعات هيدرولوژي 
آب دنيا را معرفي مي كند.به گفته اين دانش آموخته 
حوزه منابع آب، اين نظام مطالعاتي، با پيش كشيدن 
»تئ�وري ب�ازي« در مطالعات هيدرول�وژي تلاش 
مي كند با در نظر گرفتن عنصر انس�ان، محاسبات 
مهندس�ي را از رويكرد كاملأ سازه اي خارج كرده؛ 
انسان، محيط زيست و مولفه هاي سازه اي را با هم 

نگريسته و سپس اقدام كند.

آيا سد شر است يا نيك؟ اين پرسشي است كه اين روزها نقل 
مجالس مهندسي آب و محيط زيست شده است و هر طرف 
با ادله به دفاع از موضع خود مي پردازد، بي آنكه تمايلي به 
تفهم سخنان طرف مقابل داشته باشد. فارغ از اين هياهوها، 
»روزنامه تعادل« تلاش دارد مولفه سومي را وارد كارزار كند 
كه حلقه مفقوده پروژه هاي آبي ايران است: در نظر گرفتن 
عامل »انسان «. از اين رو »تعادل« گفت وگويي را با موضوع 
»هيدرولوژي آب« با آناهيتا جباري، دانش آموخته حوزه 
منابع آب انجام داده است. فايده يا ضرر سدسازي، نخستين 
مساله ايس��ت كه جباري به آن مي پردازد.  اين كارشناس 
منابع آب در اين باره مي گويد: »هر س��دي شرايط خاص 
خ��ودش را دارد و من قبول ندارم كه همه س��دهاي ايران 
به جا و درست ساخته شده اس��ت، اما نبودن سدها را هم 
قبول ندارم. ايرانيان در بحث هاي مهندسي دچار دوگانگي 
مي ش��وند، بدين معني كه يا به كل وجود چيزي را منكر 
مي شوند يا كاملأ آن را قبول مي كنند. در صورتي كه بايد 
ببينيم هر سازه اي كه ساخته مي شود چه خوبي ها و چه 
بدي هايي دارد و از س��ازه هاي ناموفق درس بگيريم تا در 
پروژه هاي آتي آن اشتباهات را تكرار نكنيم. به عنوان مثال، 
در سيل اخير سد دز نقش بسيار زيادي در كنترل سيلاب ها 
داشت.« جباري درباره نقش مولفه هاي محيط زيستي در 
محاسبه پروژه هاي آبي اظهار مي كند: »مساله آب موضوعي 
نيست كه بتوان يك جانبه به آن نگريست، به عنوان مثال، در 

موضوع چاه هاي غيرمجاز، تعداد زياد چاه ها در حال خسارت 
زدن به محيط زيست است، اما اگر مسوولان بروند و تمامي 
چاه هاي غيرمجاز برخي مناطق را مسدود كنند، مردم محلي 
از معاش بازمي مانند و موج مهاجرت از روستاهايي كه زندگي 
مي كردند به شهرها شكل مي گيرد. بنابراين بهتر است كه 
مهندسي را به سمتي پيش ببريم كه تمامي مولفه ها را در 
نظر بگيرد و مهندسي بايد كمي نرم تر با موضوعات برخورد 

كند و از حالت كاملأ سازه اي بيرون بيايد.«
وي در توضيح ضرورت نگاه چندجانبه به مساله آب، »تئوري 
بازي« را مطرح كرده و در خصوص آن مي گويد: »در »تئوري 
بازي« سود و زيان اقدامات بطور كامل در نظر گرفته شده و 
بعد حركتي انجام داده مي شود. مثلا درباره ساخت سد، اگر 
در فرايند تصميم گيري منافع و مضرات احداث با هم ديده 
ش��ود، تئوري هاي بازي براي تصميم گيري ارايه مي شود 

كه بهترين نتيجه در مدل هاي بهينه سازي گرفته شود. در 
ايران به اين مدل ها »مدل هاي بهينه سازي« گفته مي شود، 

اما »تئوري بازي« عنوان بهتري است.«
اين كارشناس منابع آب درباره اينكه چه مولفه هايي براي 
محاسبه احداث سدها مورد نظر قرار مي گيرند، مي گويد: 
»چند سالي است كه بحثي به نام »هيدرولوژي اجتماعي« 
مطرح اس��ت. اما متأس��فانه در ايران خيلي م��د نظر قرار 
نمي گيرد. در هيدرولوژي سنتي و محاسبات قديمي، يك 
چرخه آبي بسته در نظر گرفته مي شد و محاسبات انجام 
مي شد. اكنون در هيدرولوژي اجتماعي، انسان را به عنوان 
يك عنصر پويا وارد محاسبات چرخه آبي مي كنند و تأثيراتي 
كه انسان بر چرخه آبي مي گذارد و تأثيراتي كه مي پذيرد را 
در محاسبات وارد مي كنند و به طبع يكي از مواردي كه براي 
انسان بسيار مهم است، بحث محيط زيست است. محيط 

زيس��ت امروزه يكي از مهم ترين مولفه هاي حساسيت زا 
براي مردم شده است.« وي ادامه مي دهد: »در مكان يابي 
سدهايي كه سطح نارضايتي را در مناطقي افزايش داده اند، 
برخي مسائل مانند گونه هاي زيس��تي كه از ساخت سد 
تاثير مي گيرند ديده نشده است. اما بايد در نظر داشت كه 
بايد خوبي ها و بدي هاي پروژه ها را با هم سنجيد و سپس 
اقدام كرد. همچنين بايد در نظر داشت كه هيچ چيز بيش از 
جان انسان مهم نيست و زماني حادثه اي پيش مي آيد، آن 
پروژه اي كه بتواند از تلفات جاني انسان ها بكاهد، حتي اگر 

اندك كاستي هايي داشته باشد، باز هم قابل دفاع است.«
اما »هيدرولوژي اجتماعي« در كجاي اين داس��تان قرار 
مي گيرد و چه كمكي را فراهم خواهد كرد؟جباري عنوان 
مي كن��د: »هيدرول��وژي اجتماعي نوعي بس��يار قوي از 
هيدرولوژي اس��ت كه عمر آن نهايتأ به ۱۵ سال در جهان 

مي رس��د. پيش از اين هيدرولوژي س��نتي جاي خود را 
به مديريت يكپارچه مناب��ع آب )IWRM( داد و اكنون 
مفهوم مديريت يكپارچه مناب��ع آب دارد جاي خود را به 
آرامي به هيدرولوژي اجتماعي مي دهد. با توجه به مقالات 
علمي چاپ شده در ايران، اين موضوع هنوز در كشور مورد 
استفاده قرار نگرفته اس��ت؛ البته بنده از پروژه هايي كه در 
بدنه سازمان ها انجام ش��ده خبر ندارم.« او ادامه مي دهد: 
»هيدرولوژي اجتماعي تركيبي از علم هيدرولوژي با علوم 
اجتماعي و روان شناسي است. اين رويكرد براي نخستين بار 
نقش انسان را در طبيعت كه امر بسيار مهمي است، در نظر 
مي گيرد. به عنوان مثال، يك پروژه در استراليا مورد بررسي 
قرار گرفته بود و روند مهاجرت ساكنان حاشيه يك رود از 
بالادست به پايين دست را در طول ۱۱۰ سال مورد بررسي 
قرار داده بودند. نگارندگان به اين نتيجه رسيده بودند كه اگر 
سناريوهاي هيدرولوژي را تنها بر مبناي علوم محض روي 
كاغذ و علوم آبي بيان كنيم، به نتيجه درستي نمي رسيم و 

مولفه انسان را بايد حتما در نظر بگيريم.« 
پيش��تر رحيم ميداني معاون وزير ني��رو در گفت وگو با 
»تعادل« از تجربه اتفاقي مش��ابه در ايران صحبت كرده 
و گفته بود كه در رودخانه كشكان استان لرستان، پس از 
ساختن سد، مردمي در بالادست با قرار دادن پمپ آب در 
مخزن سد، تمامي آب موجود را به زمين هاي كشاورزي 

خود سرازير مي كردند و آبي به پايين دست نمي رسيد. 
بنا به گفته هاي آناهيتا جباري، هيدرولوژي اجتماعي، با 
وارد كردن مولفه انس��اني به مطالعات هيدرولوژي تلاش 
مي كند، پيش از احداث سازه ها احتمال رخدادهايي همانند 
آنچه در بالاتر گفته شد را پيش بيني كرده و از قبل نسبت 
به آن چاره انديشي كند. جباري در توضيح »هيدرولوژي 
اجتماعي« اضافه مي كند: »انسان فاكتورهاي فراواني دارد. 
شرايط مالي، شرايط روحي، فرهنگ آبا و اجدادي و مواردي 
از اين دست بر نگرش و رفتار بشر اثرگذار هستند و يكي از 
اتفاقاتي كه علاقه نداريم رخ دهد، مهاجرت شديد از روستا 
به شهرها است. براي ايجاد ثبات جمعيتي در روستاها بايد 
كشاورزي حفظ شود و براي حفظ كشاورزي محيط زيست 

در حال قرباني شدن است.«
او در ادامه عنوان مي كند: » مطالعاتي موفق خواهند بود 
كه با درنظر گرفتن اين تناقض، بهترين راه حل ها را براي 
ايجاد كمترين ض��رر و زيان در هر دو جانب ارايه دهد. 
بنابراين بهترين راه اين است كه از مدل هاي سنتي كمي 
فاصله بگيريم و طراحي ها را به گونه اي اجرا كنيم كه چه 
محيط زيست و چه انسان كمترين صدمه را متحمل 

شوند و بيشترين سود را ببرند.«
 به گفته جباري »يكي از مش��كلات ايران ناهمزماني 
بارش ها با فصل نياز به آب است. بارش ها اغلب در فصول 
غيركاشت و سردتر سال رخ مي دهند. اين ناهمزماني 
باعث مي شود كه ايران به منابع ذخيره آب نياز پيدا كند 
و در كل داشتن سد براي اقليم ايران را ضروري مي سازد. 
اما بايد اشاره كرد كه بخش كشاورزي بايد مدرن شود 

و هدررفت آب در اين بخش بايد كاهش پيدا كند«.

  بر اس�اس آم�ار س�دها و نيروگاه ه�اي برق آبي 
كشورهاي جهان در س�ال 2017، ايران 490 سد 
بزرگ )بالاي 60 متر( س�اخته است كه با ظرفيت 
توليد برق 11 ه�زار و 354 مگاواتي نيروگاه هاي 
برق آبي آنها مي تواند 5.6 درصد از برق مورد نياز 
خود را تأمين كند. اين كشور از نظر تعداد سدهاي 

احداث شده در رده شانزدهم جهان جاي دارد.

   كشورهاي با بيشترين تعداد سد
بر اس�اس آم�ار س�دها و نيروگاه ه�اي برق آبي 
كش�ورهاي جهان در س�ال 2017، كشور چين با 
اختلاف زياد بزرگ ترين سازنده سدهاي عظيم 
بوده است. اين كشور بيش از 38 هزار سد بزرگ 
ساخته كه با استفاده از آنها 332 هزار مگاوات يا 
19.2 درصد از نيروي برق مورد نياز خود را تأمين 

مي كند. ايالات متحده امريكا با احداث بيش از 6 
هزار و 400 س�د بزرگ و توليد نيروي برق آبي 80 
هزار مگاواتي كه 6 درصد از برق اين كشور را تأمين 
مي كند، در رده دوم كش�ورهاي با بيشترين سد 
بالاي 60 متر قرار دارد. كشور هند، 4 هزار و 857 
سد بزرگ ساخته است و 58 هزار و 913 مگاوات 
ي�ا 9 درصد از برق مورد نياز خود را با اس�تفاده از 
آنها تأمين مي كند كه اين كش�ور را در رده سوم 
كشورهاي داراي بيشترين سد بزرگ قرار مي دهد. 
ژاپن كه چهارمين كش�ور داراي سدهاي عظيم 
است، از 3 هزار و 120 س�د بزرگ بهره مي برد و با 
اس�تفاده از آنها 27 هزار و 953 م�گاوات انرژي 
الكتريكي تولدي مي كند كه 8.3 درصد كل نيروي 
برق اين كشور را تش�كيل مي دهد. كره جنوبي، 
پنجمين كشور داراي سدهاي بزرگ، هزار و 271 

سد در اختيار دارد و با آنها هزار و 567 مگاوات يا 
يك درصد از برق خود را تأمين مي كند.

    همسايگان ايران
كشور عراق 11 سد بزرگ احداث كرده است كه با 
استفاده از آنها 2 هزار و 514 مگاوات يا 4 درصد از 

برق مورد نياز خود را مي تواند تأمين كند.
كش�ور تركيه 863 سد بزرگ س�اخته است كه 
توان توليد برق 26 ه�زار و 682 مگاوات يا 24.6 
درصد از نياز برق اين كشور را فراهم مي كند. اين 
كشور در رده نهم كشورهاي داراي بيشترين سد 
بالاي 60 متر قرار دارد. كش�ور س�وريه با ساخت 
76 س�د بزرگ، هزار و 80 مگاوات ي�ا 9 درصد از 
نياز برق خود، پاكستان با ساخت 140 سد بزرگ، 
7 هزار و 270 مگاوات يا 33.9 درصد از نياز برقي 

خود، كش�ور جمهوري آذربايجان با احداث 54 
س�د بزرگ، ه�زار و 105 مگاوات ي�ا 7.9 درصد و 
كشور ارمنستان با س�اخت 35 سد بزرگ، هزار 
و 297 مگاوات ي�ا 32 درصد از برق خود را تأمين 
مي كنند. كشورهاي عربس�تان و عمان با وجود 
آنكه به ترتيب 57 و 7 سد بزرگ احداث كرده اند، 
اما از آنها ب�راي توليد برق اس�تفاده نمي كنند و 
از كش�ورهاي امارات متحد عربي، قطر، بحرين، 
كويت، تركمنستان و افغانستان آماري در دست 

نيست.

    آمار جالب برخي كشورها
كشور نروژ كه در زمره كشورهاي با استانداردهاي 
بالاي محيط زيس�تي جهان قرار مي گيرد، 336 
سد بزرگ در اختيار دارد كه با آنها 31 هزار و 671 

مگاوات يعني 96.3 درصد از برق مورد نياز خود را 
تأمين مي كند. كشور كانادا با دارا بودن 85 درصد 
از ظرفيت آب شيرين كل دنيا، عنوان پايتخت آب 
شيرين جهان را يدك مي كشد، از 1000 سد بزرگ 
بهره مي ب�رد و 79 هزار و 323 م�گاوات يا 62.6 
درصد از انرژي الكتريس�يته خود را با استفاده از 
آنها تأمين مي كند. كشور برزيل 330 سد بزرگ 
ساخته است و با آنها 96 هزار و 930 مگاوات معادل 
60 درصد از برق خود را تأمين مي كند. اين كشور 
در مرز خود با كشور پاراگوئه و روي رودخانه پارانا، 
سد ايتايپو كه طولاني ترين سد جهان است و از نظر 
ظرفيت توليد برق در رده دوم جهان قرار دارد را 
احداث كرده است. كشور فرانسه 572 سد بزرگ 
ساخته كه 25 هزار و 482 معادل 12 درصد از برق 

مورد نياز خود را با آنها تأمين مي كند.

آمار

  آناهيتا جباري، كارشناس منابع آب : 
هيدرولوژي اجتماعي نوعي بس�يار قوي از هيدرولوژي 
است كه عمر آن نهايتأ به 15 سال در جهان مي رسد. پيش 
از اين هيدرولوژي سنتي جاي خود را به مديريت يكپارچه 
منابع آب )IWRM( داد و اكنون مفهوم مديريت يكپارچه 
مناب�ع آب دارد ج�اي خود را ب�ه آرامي ب�ه هيدرولوژي 

اجتماعي مي دهد. 

با توجه به مقالات علمي چاپ ش�ده در ايران، اين موضوع 
هنوز در كشور مورد استفاده قرار نگرفته است؛ البته بنده 
از پروژه هايي كه در بدنه سازمان ها انجام شده خبر ندارم 
...هيدرول�وژي اجتماع�ي تركيبي از عل�م هيدرولوژي با 
علوم اجتماعي و روان شناس�ي اس�ت. اين رويكرد براي 
نخستين بار نقش انسان را در طبيعت كه امر بسيار مهمي 

است، در نظر مي گيرد.

برش



دريچه8اخبار

آيا تلقي بديل از نظم بين المللي درحال شكل گيري است؟

بازنگري تعريف قدرت 
شي جين پينگ، رييس جمهور چين طي سه سال 
گذش��ته تقريباً از هر فرصتي براي اعلام طرح هاي 
خود در حوزه سياست خارجي استفاده كرده است. 
مهم تر از همه، وي با هدف احياي كشور چين طرح 
موس��وم به »روياي چين« را به عنوان هدف اصلي 
برنامه سياس��ي خود معرفي كرده است. همچنين 
آقاي شي، روابط با امريكا و روسيه را به عنوان »نوع 
جديدي از روابط مي��ان قدرت هاي بزرگ« تعريف 
كرده اس��ت كه احترام متقابل و توجه به منافع ملي 
طرف مقابل بايد ش��الوده اصلي آن را تشكيل دهد. 
وي همچنين بر اهميت كش��ورهاي همسايه چين 
تأكيد كرده، از ضرورت شكل گيري مفهوم تازه اي از 
امنيت در آس��يا سخن گفته و طرح موسوم به »يك 
كمربند يك جاده« را كليد زده است. در ميان تمامي 
اين طرح ها، طرح »يك كمربند يك جاده« جايگاه 
ممتازي دارد. اين طرح با فاصله بس��ياري از س��اير 
طرح ها، فراگيرترين و مشهودترين ابتكار عمل چين 
در سه سال گذشته به شمار ميرود. طرح يك كمربند 
يك جاده نه تنه��ا جايگزين مفهوم »جامعه-جهان 
هماهنگ« مي ش��ود، بلكه ابزار اصلي آقاي شي در 
جهت تحقق طرح »روي��اي چين« و تبديل مجدد 
اين كشور به يك ابرقدرت به شمار مي رود. بنابراين 
طرح يك كمربند يك ج��اده به طور بالقوه مي تواند 
ضمن تبديل شدن به مفهومي جايگزين نشان دهد 
كه چگونه عرصه مش��ترك سياس��ت بين الملل را 
مي توان در آينده سامان داد. بدين ترتيب، اين طرح 
دورنماي غرب از نظام بين الملل را به چالش گرفته و 
مي تواند عملا به متحول شدن ساختار كنوني حاكم 

بر نظم بين الملل منجر شود.
از همي��ن رو، اراي��ه تصويري از ط��رح يك كمربند 
يك ج��اده در ي��ك چارچوب گس��ترده تر بس��يار 
ضروري است. اما لازم اس��ت به جاي تمركز صِرف 
بر س��ازوكارهاي خاص مرتبط با اي��ن طرح، مانند 
بانك سرمايه گذاري هاي زيربنايي آسيا به ارايه يك 

رويكرد تحليلي جامع در قبال اين طرح پرداخت.
 اما پي��ش از انجام اي��ن كار ارايه ش��رح مختصري 
پيرامون س��ه چالش عمده نظم ج��اري بين الملل 
يعني ضعف دموكراس��ي، رقاب��ت ايدئولوژي هاي 
مختلف و افزاي��ش نقش ش��يوه هاي عمل روزمره 
در عرصه سياس��ت بين الملل و به تب��عِ آن افزايش 
قدرت چانه زني چين و س��اير بازيگ��ران به منظور 
اراي��ه تعاريف تازه��اي از نظ��م بين الملل، منطقي 

خواهد بود.
طرح يك كمربند يك جاده چين را مي توان در يك 
كلام به عنوان دورنمايي براي تش��كيل يك شبكه 
فرهنگي، اقتصادي و سياس��ي فراگير به شمار آورد 
كه با هدف تقويت ارتباط و همكاري ميان كشورها، 
مناطق و ش��هرهاي واقع در مس��ير جاده ابريش��م 
طراحي شده است. علاوه بر اين، طرح يك كمربند 
يك جاده، طرحي انعطاف پذير، فراگير و باز اس��ت. 
گس��تره جغرافيايي اين طرح هنوز مشخص نيست 
و رهبران چين نيز هنوز نقش��ه رسمي آن را منتشر 
نكرده اند. بنابراين تمامي علاقه مندان به اين طرح 
يا هر يك از نهادهايي ك��ه در اين طرح پيش بيني 
شده اند مي توانند بخشي از آن باشند. خود طرح يك 
كمربند يك جاده نه يك موسس��ه يا سازمان، بلكه 
يك شبكه اس��ت. اين طرح دربردارنده موسسات و 
س��ازوكارهاي متعدد مختلفي است و حتي روابط 
دوجانبه چين نيز به ش��كل فزاينده اي با آن پيوند 
يافته اند. بنابراين مجاري مالي تازه تأس��يس مانند 
بانك سرمايه گذاري هاي زيربنايي آسيا يا صندوق 
جاده ابريش��م و نيز سازوكارهاي چندجانبه كنوني 
)گروه بريكس متشكل از برزيل، روسيه، هند، چين 
و آفريقاي جنوبي يا سازمان همكاري هاي شانگهاي( 
اكنون به عنوان بخشي از طرح يك كمربند يك جاده 
تلقي مي ش��وند. بدين ترتيب در شبكه يك كمربند 
يك جاده امكان همكاري ميان تمامي انواع بازيگران 

و در چارچوب هاي مختلف متعدد وجود دارد.
اما خطر اصلي براي كش��ورهاي اروپايي و اتحاديه 
اروپا، تمركز برخي انواع سازوكارها يا حتي پروژه هاي 
خاص در چارچوب طرح يك كمربند يك جاده است. 
اين مساله مي تواند موضع بازيگران چيني را مثلا در 
قرار دادن هر يك از كشورهاي عضو اتحاديه اروپا در 
برابر كل اين اتحاديه يا ق��رار دادن اتحاديه اروپا در 
برابر نهادهايي مانند مجمع اروپاي مركزي و شرقي 
با استفاده از سازوكار موسوم به چين )1+16( تقويت 
كند. تمركز صرف بر بخش هاي خاصي از طرح يك 
كمربند يك جاده موجب پنهان ماندن اين واقعيت 
مي ش��ود كه بخش عمده اين پروژه ها، سازوكارها و 
منابع مالي بخش��ي از دورنماي يك ش��بكه فراگير 
هس��تند كه بطور بالقوه مي تواند در سرتاسر جهان 

گسترش يابد .
از همي��ن رو كش��ورهاي اروپاي��ي -ب��ه وي��ژه 
وزارتخانه ه��اي امور خارجه اين كش��ورها- بايد در 
وهله نخست به گردآوري و توزيع اطلاعات در مورد 
تمامي فعاليت هاي چين در كشورهاي متبوع شان 
در ارتباط با طرح ي��ك كمربند يك جاده بپردازند. 
بدين ترتيب اين كشورها با سهولت بسيار بيشتري 
مي توانند به شكل فعالانه مشخص كنند كه در چه 
حوزه هايي خواستار همكاري با چين هستند و در چه 
حوزه هايي حاضر به همكاري با اين كشور نيستند. 
ثانياً بس��تر تازه تأسيس ايجاد پيوس��تگي متقابل 
مي��ان اعضاي اتحادي��ه اروپا نبايد صرف��اً به عنوان 
بس��تري براي تعريف پروژه هاي زيربنايي مشترك 
مورد استفاده قرار گيرد، بلكه اين مركز بايد به مركز 
اصلي هماهنگ سازي تمامي فعاليت هاي بازيگران 
چين��ي در پيوند با طرح ي��ك كمربند يك جاده در 

حوزه اتحاديه اروپا تبديل شود.

3چالشفراروينظمبينالملل
كارشناسان و سياس��تگذاران در ش��رايط بحران با 
رخدادهاي سياس��ي جديد، حجم بس��يار انبوهي 
از داده ها در م��ورد وقوع اين رخدادها در سرتاس��ر 
جهان و نيز سرعت بسيار بالا و در عين حال غيرقابل 
كنترل انتش��ار اطلاعات مواجه مي ش��وند. مقاطع 
بحران رخدادهايي هس��تند كه بازيگ��ران را به ابراز 
فوري تفس��يرها و گزينه هاي خ��ود در ميدان عمل 
واميدارند. بدين ترتيب، بحرانها لحظاتي از جابه جايي 
و اتخاذ تصميمات هستند كه در آنها اصول، ارزش ها 
و تفس��يرهاي سياس��ي بازيگران ب��ه چالش گرفته 
مي ش��وند و در عين حال ضرورت بازآفريني آنها نيز 

به شدت مطرح مي شود.
بحران هاي پرش��مار بين الملل��ي، منطقه اي و ملي 
سال هاي اخير نقاط ضعف نظم بين المللي موجود را 
به عنوان نمونه در زمينه قابليت حكمراني نهادهاي 
جهان��ي، چالش هاي فراروي قدرت ه��اي بزرگ در 
بازتاب دادن قدرت خود در قالب پيامدهاي مشخص 
ي��ا تلاش فزاينده براي حفظ انس��جام ملي آش��كار 
كرده اند. علاوه بر اي��ن، تمركز دولت هاي اروپايي بر 
مديريت بحرانهاي حاد غالب��اً مانع از طرح مباحثي 
پيرامون چالش بنيادي ت��ر يعني ارايه تعاريف بديل 
از مفهوم نظم بين المللي از س��وي س��اير بازيگران 

غيرغربي، غير دولتي و... شده است. 

بنابراين بحث و گفت وگوي مجدد جامع تر پيرامون 
پرسش هايي از اين قبيل كه »نظم بين الملل چيست« 
ضروري اس��ت. به هر حال، آراي متعدد و گوناگوني 
در مورد نحوه سازماندهي عرصه سياست بين المللي 
وجود دارد. بنابراين، تأمل جدي پيرامون اين پرسش 
كه چ��ه تعاريف بديلي از مفهوم نظ��م وجود دارند و 
اين تعاريف چگونه مي توانند نظم موجود، ارزش ها 
و موازين آن را به چالش بگيرند، بسيار حياتي است.

اما پيش از اينكه نشان دهيم طرح يك كمربند يك 
جاده را چگونه مي توان به عنوان يك تعريف بديل از 
س��وي چين براي مفهوم نظم بين الملل تلقي كرد، 
نخست سه چالش كليدي فراروي ساختار كنوني نظم 
جهاني يعني ضعف دموكراسي، رقابت ايدئولوژي ها و 
نقش فزاينده كردوكارهاي روزمره در عرصه سياست 
بين الملل را مورد بررسي قرار ميدهيم. اين چالشها 
قدرت بازيگراني مانند چين را جهت ترويج نظر خود 

پيرامون مفهوم نظم جهاني افزايش مي دهند.

ضعفدموكراسي
در پي فروپاش��ي اتحاد جماهير ش��وروي، هيجان 
پيروزي نهايي غرب در اين ادعاي مشهور فرانسيس 
فوكوياما بازتاب يافت كه »آنچه ممكن اس��ت شاهد 
آن باش��يم نه پايان دوران جنگ س��رد يا پايان دوره 
خاص��ي از تاريخ جنگ س��رد، بلكه پاي��ان تاريخ به 
معناي واقعي آن يعني نقطه پايان تكامل ايدئولوژيك 
نوع بش��ر و جهاني شدن ليبرال دموكراسي غربي به 
عنوان ش��كل نهايي حكومت هاي بشري است«. اما 
با گذشت تقريبا سه دهه، اين اعتماد به نفس تقريبا 

مفرط غرب جاي خود را به نقطه مقابل آن داده است. 
پاي��ان تاريخ و به ويژه پاي��ان ايدئولوژي هاي متضاد 
محقق نشده اس��ت امروزه اين نكته به وضوح آشكار 
شده است كه حكومت هاي ليبرال دموكراسي تنها 
يكي از شيوه هاي ساماندهي همزيستي انسان ها در 
كنار يكديگر هستند و اين حكومت ها نيز همواره به 
واسطه بحران هاي بيروني و به همان اندازه تهديدات 
داخلي ب��ه چالش گرفت��ه مي ش��وند. از اين جنبه، 
بحرانهاي گوناگون پرش��مار سال هاي اخير )يونان، 
روس��يه-اوكراين، بحران پناهجويان، معضل گروه 
موسوم به داعش، جنبش هاي اشغال و...( نشان دهنده 
آسيب پذيري حكومت هاي دموكراتيك ما هستند. 

اين ضعف آشكار دموكراسي موضوع مصاحبه جيووانا 
بورادوري با يورگن هابرم��اس و ژاك دريدا، اندكي 
پس از حملات يازده س��پتامبر نيز بوده است. دريدا 
در بح��ث پيرامون تأثير اين حملات تروريس��تي بر 
زندگي، سياس��ت، و جوامع ما بر پديده »خودايمني 
دموكراتي��ك« تأكيد داش��ت ك��ه ناظر ب��ر يكي از 
ضعف هاي مشخص ليبرال دموكراسي است. مفهوم 
خودايمني مفهومي مرتبط با علوم پزشكي است. اين 
مفهوم بيانگر نوعي سوء كاركرد سيستم ايمني بدن 
است. معمولا سيستم ايمني بدن يك انسان سالم در 
برابر مواد بيروني از خود واكنش نشان مي دهد اما به 
خود بدن حمله نمي كند. اما زماني كه سيستم ايمني 
به سلولها و بافت هاي خود بدن حمله مي كند، بيماري 
خودايمني به وجود مي آي��د . دريدا از اين مفهوم در 
بستر سياسي براي بيان اين ديدگاه استفاده مي كند 
كه نظام هاي دموكراتيك امكان نابودي و شكس��ت 
خود را در درون س��اختارهاي خود دارند. طبق اين 
منطق خودايمني، حكومت هاي دموكراتيك »غالبا 
مولد، ابداع كنن��ده و تغذيه كنن��ده همان هيولايي 

هستند كه ادعاي غلبه بر آن را دارند.« 
اي��ن نكته ما را ب��ه دو نقط��ه ضعف عم��ده ليبرال 
دموكراسي رهنمون مي شود: اولا باز بودن به عنوان 
يكي از مولفه هاي ضروري دموكراسي آن را در معرض 
خطر قرار مي ده��د و ثانياً حكومت ه��اي برخوردار 
از مش��روعيت دموكراتيك ممكن است در مواجهه 
با بحران ه��اي داخلي يا خارجي در حوزه سياس��ي 
تصميماتي اتخ��اذ كنند كه با اص��ول و ارزش هاي 
بنيادي��ن دموكراتي��ك ناس��ازگار باش��ند. به ديگر 
سخن، حكومت هاي دموكراتيك گاه براي صيانت از 
دموكراسي در برابر دشمنان آن به شيوه هايي متوسل 
مي شوند كه دموكراتيك نيستند. جورجو آگامبن در 
بحث پيرامون مفهوم »وضعيت اس��تثنايي« بر اين 
جنبه خاص انگش��ت مي گذارد. آگامبن در اينجا از 
تعريف مشهور كارل اشميت از مفهوم حق حاكميت 
بهره مي گي��رد كه ناظر بر ق��درت تصميم گيري در 
م��ورد وضعيت اس��تثنايي اس��ت. بدين ترتيب، در 
وضعيت هاي استثنايي يا اضطراري، حكومت مجاز 
است براي اعمال حق حفظ بقاي خود اجراي قانون 
را معلق كند. آگامبن وضعيت استثنايي را به عنوان 
»س��اختار اصلي« تلقي مي كند »ك��ه در آن قانون 
موجودات زنده را به واسطه تعليق خود دربر مي گيرد« 
مفهوم خودايمني دموكراتيك دريدا و نظر آگامبن 
در باب وضعيت استثنايي، بازتاب دهنده مولفه هاي 
ساختاري دموكراسي هستند. اما اين مولفه ها ممكن 
است در شرايط بحراني به نقاط ضعف دموكراسي بدل 
شوند. كه البته در اين صورت از ديد طرفهاي بيروني 

مانند چين نيز پنهان نخواهند ماند. 

رقابتايدئولوژيها:پيچيدگي
افقيجهان

تلق��ي اروپا مركز از نظم جهاني ب��ه مدت حدود 222 
سال نحوه درك ما از عرصه سياست بين الملل را شكل 
داده اس��ت. در جو حاكم بر ق��رون هجدهم و نوزدهم 
ميلادي، انديش��مندان اروپايي هويتي اروپايي را »در 
برابر بقيه« شكل دادند. ايده برتري اروپايي ها و عادت 
واره توسعه قلمرو دركنار هم رشد كردند و پديده اي را 
به وجود آوردند كه جان ام هابسون آن را با عنوان »مرزي 
ساختگي از آپارتايد تمدني كه به شكلي بنيادين ميان 
شرق و غرب جدايي و شكاف ايجاد مي كرد« توصيف 
كرده اس��ت. با اين حال، صرف ابداع يك جهان بيني 
اروپامركز چندان هم يك ويژگي اختصاصي نيس��ت 

)تمامي امپراتوريهاي بزرگ يك جهان بيني خاص و 
مس��لط را با مركزيت خود پديد آورده اند.( اما آنچه به 
شكلي غيرقابل اجتناب اروپامركزي را از ساير مكاتب 
فكري متمايز مي كند اين واقعيت است كه ايده هاي 
منبعث از اين طرز فك��ر حداقل از قرن نوزدهم به اين 
سو بر تمامي حوزه هاي علمي، سياسي، سرزميني و... 
س��ايه افكنده اند. در نتيجه و با وجود آنكه كشورهاي 
بسياري تصاوير، نقشه ها يا تعاريفي از جهان ارايه كردند 
و اين ديدگاه هاي متف��اوت براي مدت زماني طولاني 
دركنار هم به حيات خود ادامه مي دادند يا بر يكديگر 
تأثير مي گذاشتند، اما همچنان شرايط همان است كه 
وايگن و لوييس توصيف كرده اند: »با پيروزي امپرياليسم 
اروپا، ديدگاه معاصر اروپاييان در باب تقسيمات جهان، 

پذيرشي تقريباً جهانشمول يافت.« 
در دو دهه اخي��ر، تعريف اروپامرك��ز از مفهوم نظم 
جهاني، آشكارا و به واسطه طيف متنوعي از بازيگران 
نوظهور به چالش گرفته شده است و اين بازيگران به 
شكلي فزاينده قدرت هاي س��نتي را به توجه جدي 
به خواس��ته هاي خود وادار مي كنند. اين بازيگران، 
كشورهايي مانند برزيل، هند، چين و تركيه هستند 
كه ب��ه تنهايي يا در كن��ار هم )مث��لا در قالب گروه 
بريكس( صداي خ��ود را بلند كرده ديدگاه هاي خود 
را پيرامون ساختار آينده نظم جهاني يا بخش هايي از 

اين ساختار مطرح مي نمايند. 

بدين ترتيب، اين بازيگران ديگر صرفا مفعول نيستند 
و خ��ود به فعالان عرصه سياس��ت بين الملل تبديل 
شده اند علاوه بر اين، شمار فزاينده بازيگران قدرتمند 
غيرحكومتي، گروه هاي فراملي و بازيگران جهاني، 
چالش ديگري را در برابر اصول، هنجارها و ارزش هاي 

حاكم بر نظم جهاني كنوني قرار داده است.
بدين ترتيب جهان صرفاً به اين معنا كه مقدار ثابتي 
از مناب��ع قدرت ي��ا ظرفيت هاي موج��ود در ميان 
بيش از دو كش��ور توزيع شود و بر مبناي اين منطق 
نئورئاليستي شمار بيشتري از كشورها براي ايفاي 
نقش رهبري در نظام بين الملل با يكديگر وارد رقابت 
شوند، چندقطبي نشده اس��ت. در واقع پيچيدگي 
افقي جهان در وهله نخست ناظر بر تنوع تازهاي از 
بازيگران است كه مي كوشند از زواياي كاملا متفاوت 
و نه صرفاً در س��طح حكومت ها ب��ر فضاي گفتمان 
سياسي مسلط ش��وند. ثانياً اين پيچيدگي در قالب 
رقابت مي��ان ديدگاه ها/مكاتب فك��ري در پيوند با 
نظم جهاني و دركي چندوجهي از مفهوم قدرت نيز 

بازتاب يافته است. 
چنانكه موف نيز به درس��تي تأكيد مي كند، »بايد 
اذعان كني��م كه جهان ماهيتي متكثر اس��ت و نيز 
بايد درك كنيم كه پذيرش تنوع اش��كال سياس��ي 
سازماندهي بيش از تحميل يك الگوي جهانشمول 
به استقرار صلح و ثبات كمك خواهد كرد«. قدرت 
ديگر به مثابه توزيع صرف ظرفيت ها تعريف نمي شود 
و پرس��ش درباب چيستي قدرت ديگر به اندازه اين 
پرس��ش كه قدرت چه مي تواند بكند حائز اهميت 

نيست. 

چين:تهديديابديل؟
آنچه به وي��ژه در محافل دانش��گاهي و ني��ز در ميان 
سياستگذاران در غرب سلطه قدرت هاي غربي )عمدتاً 
امريكا( را در نظام بين الملل به چالش مي گيرد، روايت 
ظهور چين است. اين چالش در حوزه روابط بين الملل 
غالباً با استفاده از نظريه گذار قدرت توصيف مي شود. 
نظريه گذار قدرت عمدتا به ظهور مكرر تحولات جهاني 
در عرصه ق��درت و تأثيرات ناش��ي از اين تحولات بر 
ساختار نظام بين الملل مي پردازد. در اين ارتباط، نظريه 
گذار قدرت متضمن اين استدلال است كه قدرت گيري 
چين و به ميزان بس��يار كمتري ساير قدرت هاي غير 
غربي مي تواند به افزايش تنشها و حتي احتمالا رويارويي 
با امريكا يا غرب به طور اعم منجر شود. جان آيكنبري در 
مورد آينده روابط ميان امريكا و چين بر اين نظر تأكيد 
دارد كه »داستان قدرت گيري چين سبب مي شود كه 
يك چين در حال قدرت گيري و يك امريكاي رو به زوال 
بر سر موازين حاكم بر نظام بين الملل و رهبري اين نظام 
با يكديگر وارد نبردي بزرگ شوند.« ظاهراً چين عامل 
اصلي تهديدكننده نظام موجود بين الملل است. اما چرا 
اين روايت همچنان روايتي نسبتاً غالب است. شگفت 
آنكه تنها عامل اين مساله، قدرت فزاينده چين نيست، 
بلكه اين واقعيت كه چين از بسياري جهات در تفسير 
ما از نظم بين الملل يك »ديگري« مطلق است نيز در 

مقبوليت اين ديدگاه موثر بوده است. 
نخس��ت بايد توجه داش��ت كه چين ي��ك حكومت 
غيردموكراتي��ك و ب��ه بيان دقيق ت��ر، يك حكومت 
غيردموكراتيك س��رمايه داري اس��ت و اين كشور از 
اين جهت نمونه نقيض اين روايت ليبرال اس��ت كه بر 
مبناي آن، توسعه اقتصادي لزوماً تابع فرايند استقرار 
دموكراسي سياسي به معناي غربي آن است. ثانيا چين 
يكي از بازيگران نوظهوري است كه قدرت ها و نهادهاي 
سنتي را به توجه جدي به خواسته هاي خود وادار كرده 
است. ثالثا چين مجبور است با پديده هاي تازه اي دست 
و پنجه نرم كند كه انسجام ملي و ثبات اين كشور را به 
مخاطره مياندازند و چين به ش��يوه خود با اين عوامل 
برخورد مي كند. از همين رو شي جين پينگ آشكارا 
فعاليت هاي سامانه كنترل و شنود در چين را به ويژه 
در ارتباط با مسائل مربوط به ديجيتالي شدن جامعه 

افزايش داده ست.
اتفاق عمده اي كه در سال هاي اخير در حوزه تعاملات 
م��ا با چين رخ داده اين اس��ت كه ما دس��ت به خلق 
روايتي سياسي زده ايم كه در يك سوي آن »ما« و در 
سوي ديگر آن نيز »آنها« قرار دارند. به ديگر سخن، 
ما غالباً ميان »ما«- يعني نظام سياس��ي، س��نت ها، 
تفكر و ارزش هاي سياسي خودمان- و »آنها« قائل به 
تمايزي آشكار هستيم. در نتيجه، مباحث ما در محافل 
دانشگاهي و سياسي پيرامون احتمال قدرت گيري 
مسالمت آميز چين، تهديد بالقوه اين كشور براي نظم 
بين الملل يا حالت تهاجمي تازه در سياست خارجي 
اين كشور، به نحوي چين را به عنوان كشوري تصوير 
مي كند كه خارج از تلقي ما غربي ها از مفهوم سياست 
ورزي ش��رافتمندانه عمل مي كن��د. البته اين امري 
غيرمعمول نيست زيرا هر هويت سياسي يا جمعي بر 
پايه فرايندي از تفكيك ميان يك »ما« و يك »آنها« 
استوار است. بدين ترتيب، تفكيك ميان كساني كه به 
»ما« تعلق دارند و كساني كه به »ما« تعلق ندارند نه 
امري تصادفي، بلكه يكي از پيش شرط هاي تشكيل 
جامعه است . اما چنانكه موف نيز به درستي استدالل 
مي كند، »اين بدان معنا اس��ت كه همواره اين امكان 
وجود دارد كه اين رابطه ميان »ما« و »آنها« به رابطه 
ميان دوست و دشمن تبديل ش��ود.« ا گر چين را به 
عنوان يك تهديد و حتي با نگاهي خصمانه تر به عنوان 
دش��من در نظر بگيريم، اين امر در همه حال امكان 
نابودي فيزيكي را نيز در خود دارد . اما لزومي ندارد كه 
تمايز ميان »ما« و »آنها« ضرورتاً به اين شكل باشد. 
ما بايد به ديگران نه به عنوان دش��من، بلكه به عنوان 
رقيب بنگريم كه به باور موف همان دشمنان دوست 
هستند، يعني كساني كه به واسطه اشتراك در يك 
فضاي نمادين مشترك دوست ما محسوب مي شوند 
اما به دليل تلاشش��ان براي س��اماندهي اين فضاي 
نمادين به شكلي متفاوت، دشمن نيز به شمار مي روند 
. بدين ترتيب، پرسش هاي اصلي عبارتند از اينكه چين 
چگونه مي خواهد فضاي مشترك سياست بين الملل را 
سامان دهد و آيا رهبران اين كشور از قدرت چانه زني 
فزاينده خود در جهت ترويج يك فهم جايگزين از نظم 

بين الملل استفاده مي كنند يا خير. 
در پرداخت��ن ب��ه اين مس��ائل توج��ه به اي��ن نكته 
بس��يار ضروري اس��ت كه مفهوم نظ��م بين الملل در 
دانشكده هاي روابط بين الملل در چين چندان مورد 
بحث ق��رار نمي گيرد، بلكه معناي نظم سياس��ي در 
رش��ته هاي ديگري مانند زبان شناسي، تاريخ، فلسفه 
و جامعه شناسي بررسي مي شود. دانشكده هاي روابط 
بين الملل در چين عمدتاً از افرادي تش��كيل شده اند 
كه مهم ترين متون غربي در حوزه روابط بين الملل را 
خوانده يا حتي آنها را به چيني نيز برگردانده اند. علاوه 
بر اين، مباني علمي آنها- اين مس��اله به ويژه در مورد 
اكثر كارشناسان حوزه روابط بين الملل در چين صادق 
اس��ت- همچنان دقيقا همان مفاهيمي هستند كه 
مباني جهان بيني مدرن غربي را تشكيل مي دهند. ما 
تمركز اصلي ما در اينجا ارايه شرح مختصري از تفسير 
سنتي چيني ها از مفهوم نظم، مفهوم شبكه و فلسفه 
سياس��ي ژائو تين جيانگ خواهد بود، زيرا تمامي اين 
موارد عناصري از كنش سياسي چيني ها را برجسته 
مي سازند كه مي توانند در درك ويژگي هاي اصلي طرح 
شي جين پينگ موسوم به طرح يك كمربند يك جاده 

نيز مفيد واقع شوند.
منبع: مركز بررسي هاي استراتژيك 
رياست جمهوري

  نظريه گذار قدرت توصيف مي شود. 
نظريه گذار قدرت عمدتا به ظهور مكرر 
تح�ولات جهان�ي در عرص�ه ق�درت و 
تأثيرات ناشي از اين تحولات بر ساختار 
نظام بين الملل مي پردازد. در اين ارتباط، 
نظريه گذار قدرت متضمن اين استدلال 
اس�ت كه قدرت گيري چين و به ميزان 
بس�يار كمتري س�اير قدرت ه�اي غير 
غربي مي تواند به افزايش تنشها و حتي 
احتم�الا رويارويي با امري�كا يا غرب به 
طور اعم منجر ش�ود. جان آيكنبري در 
مورد آينده روابط مي�ان امريكا و چين 
بر اين نظ�ر تأكي�د دارد كه »داس�تان 
قدرت گيري چين سبب مي شود كه يك 
چين در حال قدرت گيري و يك امريكاي 
رو به زوال بر س�ر موازين حاكم بر نظام 
بين المل�ل و رهبري اين نظام با يكديگر 

وارد نبردي بزرگ شوند.«

برش
  ش�ي، روابط با امريكا و روسيه را به عنوان 
»نوع جديدي از روابط ميان قدرت هاي بزرگ« 
تعريف كرده اس�ت كه احترام متقابل و توجه 
به منافع ملي طرف مقابل بايد ش�الوده اصلي 
آن را تش�كيل دهد. وي همچنين بر اهميت 
كش�ورهاي همس�ايه چين تأكيد ك�رده، از 
ضرورت شكل گيري مفهوم تازه اي از امنيت در 
آسيا سخن گفته و طرح موسوم به »يك كمربند 
يك جاده« را كليد زده است. در ميان تمامي اين 
طرح ها، طرح »يك كمربند يك جاده« جايگاه 
ممتازي دارد. اين طرح با فاصله بسياري از ساير 
طرح ه�ا، فراگيرترين و مش�هودترين ابتكار 
عمل چين در سه سال گذشته به شمار ميرود. 
طرح يك كمربند يك جاده نه تنها جايگزين 
مفهوم »جامعه-جهان هماهنگ« مي ش�ود، 
بلكه ابزار اصلي آقاي شي در جهت تحقق طرح 
»روياي چين« و تبديل مجدد اين كشور به يك 

ابرقدرت به شمار مي رود.

برش
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امضاي64ميليارددلارتوافقنامه
درنشست»كمربند،جاده«

رييس جمهوري چين اعلام كرده اس��ت كه در 
دومين اجلاس بين اللملي »كمربند، جاده« 283 
قرارداد و تفاهمنامه به ارزش 64 ميليارد دلار ميان 

چين و كشورهاي ديگر امضا شده است.
  به گزارش ايرنا، شي جين پينگ گزارش پاياني اين 
اجلاس به خبرنگاران در پكن گفته: »در حاشيه 
تداركات و برگزاري مجمع، طرف هاي مختلف 
به 283 نتيجه ملموس و عملي از جمله برگزاري 
نخستين همايش صاحبان موسسات، شركت ها 
و امضاي توافقنامه هاي هم��كاري به ارزش 64 
ميليارد دلار رسيدند. امضاي اين تعداد تفاهمنامه 
و قرارداد، نشان مي دهد ساخت مشترك كمربند 
و ج��اده با جريان عصر حاض��ر همخواني دارد و 
علاوه بر آنكه مورد توجه مردم قرار گرفته، به نفع 
بهبود وضعيت زندگي آنها و حفظ منابع جهاني 
است.« رييس جمهوري چين تاكيد كرده رهبران 
و مسوولان سازمان هاي بين المللي شركت كننده 
گفت وگوهايي عميق با يكديگر داش��تند كه در 
آن ايده هاي همكاري تكميل و موضوعات اصلي 
آن مشخص شد و شركت كنندگان براي تقويت 
س��ازوكار همكاري و همين ط��ور درخصوص 
ساخت مشترك كمربند و جاده به تفاهم گسترده 
رس��يدند.  ش��ي گفته: »اين تفاهم ها در بيانيه 
مشترك اين گردهمايي منعكس شده و راهنماي 
اقدام هاي آينده در همكاري بين المللي كمربند و 

جاده خواهد بود.« 
رييس جمهوري خلق چين تاكيد كرده طرف هاي 
مختلف شركت كننده در اين مجمع معتقدند كه 
مجمع همكاري بين الملل��ي كمربند، جاده راه 
بستري مهم براي همكاري چندجانبه است و از 
برگزاري مداوم اين مجمع و تقويت همكاري هاي 
عملي در راس��تاي دس��تيابي به نتايج ملموس 

بيشتر پشتيباني كرده اند. 
دومي��ن اج��لاس بين المللي كمربن��د، جاده 
ب��ا حضور هيات هاي��ي از 110 كش��ور از جمله 
جمهوري اس��لامي ايران از پنجش��نبه در پكن 
آغاز به كار كرد و شنبه شب پايان يافت. در 6 سال 
گذشته حجم تجارت چين با كشورهاي مسير 
كمربند، جاده از 6 تريليون دلار فراتر رفته و حجم 
سرمايه گذاري هاي انجام شده در اين كشورها هم 

به 80 ميليارد دلار رسيده است. 
علاوه بر اين، پروژه هايي كه در چارچوب اين طرح 
به اجرا در آمده نزديك به 300 هزار فرصت شغلي 
فراهم كرده اند.  اين پروژه در ابتدا با سرمايه گذاري 
بيش از يك هزار ميليارد دلار توس��ط چين آغاز 
شد و تا مارس 2019 ميلادي 125 كشور و 29 
سازمان بين المللي 173 توافق همكاري با چين در 
اين مورد امضا كرده اند.  جنگ تجاري شركت هاي 
امريكايي را از چين به هند فراري داد،تداوم جنگ 
تجاري بين چين و امريكا باعث شده است صدها 
شركت امريكايي به فكر تغيير مكان خط توليد 

خود از چين به هند افتاده اند.

جنگتجاريامريكاييها
رابههندفراريداد

ادامه يافتن جنگ تجاري بين امريكا و چين باعث 
شده اس��ت صدها ش��ركت امريكايي كه در چين 
خط توليد دارند به فك��ر جابه جا كردن خط توليد 
خود بيفتند تا از عواقب ادامه اين جنگ تجاري دور 
بمانند. به گزارش فارس به نقل از راشاتودي، هند 
يكي از كشورهايي است كه پتانسيل ميزباني اين 
شركت ها را دارد. اين طرح از سوي مجمع شراكت 
استراتژيك هند- امريكا در حال دنبال شدن است 
و اين مجمع موضوع انتقال خط توليد از چين به 
هند را با حدود 200 شركت امريكايي مطرح كرده 
است. اين گروه همچنين فهرستي از پيشنهادات را 
براي طرف پيروز در انتخابات آتي هند آماده كرده 
است. موكش آگهي دبير اين مجمع مي گويد ما 
بايد درك كنيم كه چگونه مي توانيم اين شركت ها 
را جذب كنيم. وي خواستار تسريع روند اصلاح 
اقتصادي در هند ش��د كه به بهبود ش��فافيت و 
تس��هيل روند اعطاي زمين به شركت ها منجر 
مي شود. آگهي معتقد است اصلاحات زيادي بايد 
انجام شود و اين مساله مي تواند فرصت هاي شغلي 

زيادي در هند به وجود بياورد.

لابيچينباآسآن
برايحذفدلار

يك روزنامه ژاپني گزارش داد چين و كشورهاي عضو 
آسه آ ن قرار اس��ت يوآن چين و ين ژاپن را به شبكه 

سوآپ ارزي 240 ميليارد دلاري خود اضافه كنند.
روزنامه نيكي ژاپن گزارش داد چين و كشورهاي عضو 
اتحاديه كشورهاي جنوب شرق آسيا، آ سه آن، قصد 
دارند موضوع اضاف��ه كردن يوآن چين و ين ژاپن به 
شبكه سوآپ ارزي خود را بررسي كنند. قرار است 10 
كشور عضو آسه آن به همراه چين، ژاپن و كره جنوبي 
اين موضوع را در نشس��تي كه در روز 2 مه  در فيجي 
برگزار مي شود مطرح كنند. اين جلسه با حضور وزراي 
اقتصاد و روساي بانك هاي مركزي اين كشورها برگزار 
خواهد شد. اين كشورها از س��ال 2000 يك توافق 
سوآپ ارزي با نام چيانگ ماي امضا كرده ا ند و حجم 
اين قرارداد هم اكنون به 240 ميليارد دلار رس��يده 
اس��ت. هدف از انجام اين تواف��ق جلوگيري از تكرار 
بحران ارزي در س��ال 1997 در آسيا بود. در صورتي 
كه كشورهاي عضو اين پيمان ارزي بتوانند به جاي 
دلار به ارز كشورهاي آسيايي دسترسي پيدا كنند 
اين مساله مي تواند به گسترش استفاده از اين ارزها به 
خصوص در حساب ذخيره خارجي آنها منجر شود. 
اضافه شدن ين ژاپن و يوآن چين به چارچوب سوآپ 
ارزي چيانگ ماي وابستگي آسيا به دلار امريكا در زمان 
بحران را كاهش مي دهد. طرح اين مساله به شدت از 
سوي چين حمايت مي شود چرا كه به گسترش نفوذ 

اقتصادي اين كشور در منطقه منجر خواهد شد.
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گروهاقتصادكلان|اميرعباسآذرموند|
باافزايشفش�ارهايامريكابراقتصادكشورو
لغومعافيتخريدنفت�يازايراناكنونبهنظر
ميرسدسال98ساليسختترازآنچهتصور
ميشد،خواهدبود.اينمهمرادربرآوردهاي
مراكزمختلفاقتصاديهمميتوانمشاهده
كردكهدرهردورپيشبينيهايمنفيترياز
وضعيتاقتصاديكش�وراراي�هدادند.دراين
شرايطكهعرصهازهميشهبرايدولتتنگتر
ميشودواحتمالامانندسالگذشتهمجبوربه
فروشدلاربرايبالانسبودجهخواهدشد،يك
كارشناساقتصاديدرگفتوگوبا»تعادل«از
ضرورتانعطافپذيريبيشتردولتدرمقابل
مردمبهويژهدرعرصههايسياسيواجتماعي
صحبتكردوگفت:درشرايطيكهفشارهاي
اقتصاديهرروزهبهمردمآنهاراعصبانيكرده
بايدباانعطافبيش�تردربخشهايسياسيو
اجتماعيتاحدودياعتمادراجلبكرد.اعتماد
عموميبهدولتدرماههايگذشتهكمترشده
وبااينشرايطبايدقوهمجريهبهدنبالافزايش
اعتمادوخوشبينيدرجامعهباشدوگرنههيچ

نسخهاقتصادينميتواندشفابخشباشد.
سال98پيشازآنكهآغازشود،ازسختيهاي
ف�راوانخبرم�يداد.درحاليكهس�ال97از
فروردي�نماهوهنگاميكههنوزبس�ياريدر
س�فرهاينوروزيبودندنوس�اناتقيمتارز
ازروزهاييس�ختخبردادن�دودرحاليكه
دولتدراوايلارديبهشتماهبهدنباليافتن
راهيبرايآرامك�ردنبازاربود،دونالدترامپ
ازواش�نگتنخبرازخروجكشورشازبرجام
رادادتانهتنهاس�ال97بلكهس�ال98همبه
ساليسختبراياقتصادايرانتبديلشود.در
حاليازآبانماهسالگذشتهتحريمهايامريكا
عليهايرانآغازشدكههنوزثمرهتوافقبرجام
دراقتصادكش�ورآنطوركهبايدوشايدخود
رانش�انندادهبود؛نههواپيماهايخريداري
شدهبهصورتكاملتحويلايرانشدهبودونه
توتالتوفيقچندانيدرتوسعهفازهايپارس
جنوبيداشتاماهمينخبرسببشدتماماين
قراردادهاتعليقشوندودوبارهكشوربهشرايط
سال91و92بازگردد.اينمياندولتهمتصور
نميكردكهبهاينراحتييككشوربتواندزير
توافقاتخودبزند،بههميندليلآغازتحريمها

باسردرگمينسبيهمراهشد.
بااينهمهخوشبينيمس�وولانبيشازهمه
خودرادرلايحهبودجه98نشانداد.آنجايي
كههمچنانامي�دواريبهف�روشروزانهيك
وني�مميليونبش�كهنفتخودرانش�انداد.
درحال�يكهمرك�زپژوهشه�ايمجلسدر
گزارشهايمتعددخوداينرقمراخوشبينانه
تصورميكردوبح�ثرابرفروشحداكثريك
ميليونبشكهمتمركزكردهبود.ازسويديگر
كمترمقاممسووليانتظارداشتاينبارامريكا
سختگيريهاراحتيبيشازقبلاعمالكند.
همزمانافزايشنرختورمباوجودكنترلبازار
ارزازميانهسالگذشتهبهمسيرخودادامهداد
تادرفروردين98نرختورمميانگينيكسالبه

بالاي30درصدهمبرسد.

   برآوردها منفي تر مي شوند
پيش بيني موسسات مختلف پس از اعلام تحريم هاي 
امريكا به تدريج به سوي منفي تر شدن حركت كرد. 
صندوق بين المللي پول رشد اقتصادي ايران در سال 
2018 را منفي 1.8 درصد ب��رآورد كرده بود ولي در 
عمل رشد اقتصادي 9 ماهه نخست سال 97 به منفي 

3.8 درصد رس��يد. در ادامه صندوق بين المللي پول 
در حالي كه در ابتدا رش��د اقتصادي 2019 را منفي 
3.6 درص��د ارزيابي كرده بود، اين رقم را در نهايت به 
منفي 6 درصد كاهش داد. در مقابل نرخ تورم را براي 
سال جاري 38 درصد پيش بيني كرد. هر چند به نظر 
مي رس��د صندوق همچنان ت��لاش دارد به وضعيت 
اقتصادي كش��ور خوش بينانه بنگرد و انتظار فروش 
نفت نزديك به يك ميليون بشكه را در سر مي پروراند 
اما تصميم اخي��ر رييس جمهوري امري��كا مبني بر 
لغو معافيت خريد نف��ت، مي تواند اين ارقام را باز هم 

منفي تر كند.
در مقابل مركز پژوهش هاي مجلس هم در تابستان 
97 به بررسي بخش هاي مختلف اقتصاد پرداخت و در 
دو سناريو رشد اقتصادي 97 را به ترتيب يك درصد 
و منفي دو درصد پيش بيني كرد كه به نظر مي رسد 
ارزيابي هاي اين مركز هم نسبت به واقعيت اقتصادي 
كشور خوش بينانه بوده است. در دومين تحليل اين 
مركز، رشد اقتصادي كش��ور با فرض كاهش فروش 
500 هزار بش��كه اي نف��ت منف��ي 0.5 و در صورت 
كاهش يك ميليون بشكه اي منفي 2.8 درصد خواهد 
شد كه در عمل اين ارقام هم محقق نشد و نرخ رشد 
اقتصادي از اين نيز منفي تر ش��د. براي س��ال جاري 
نيز آخرين پيش بيني هاي مركز پژوهش هاي رشد 
اقتصادي را بين منفي 3.8 درصد و منفي 5.5 درصد 

ارزيابي كرده است.
بررسي عوامل مختلف اقتصادي نشان مي دهد كار از 
اين نيز سخت تر خواهد بود و دولت در شرايطي قرار 
دارد كه رشد اقتصادي در شرايط منفي تر شدن است. 
دونالد ترامپ با افزايش س��خت گيري به فروش نفت 
اي��ران قصد دارد فش��ارها را بيش از پيش بر كش��ور 
متمركز كند. ايران دو مش��تري هميش��گي و مهم 
براي نفت خوي��ش دارد، چين و هند. چين 6 درصد 
از مصرف نفت خ��ود را از ايران تهيه مي كند و گرچه 
اين رقم چندان بالا نيس��ت ولي اهميت بالايي براي 
اين كشور دارد. اولا ايران يكي از مشتريان هميشگي 
كالاهاي اين كشور است و علاوه بر اين چيني ها اصلا 
تمايل ندارند كه از متحدان خود در خاورميانه چشم 
بپوشند و ايالات متحده را به فعال مايشا در اين بخش 

تبديل كنند.
در مقابل ترامپ هم براي افزايش تمايلات چين وعده 
داده كه نياز نفتي اين كش��ور را ب��ا توليدات امارات 
و عربس��تان تامين كند. اين مي��ان در صورت خريد 
چين نيز احتمالا پول آن نه به دلار بلكه با يوان چين 
پرداخت ش��ود. در رابطه با هند نيز اين بحث مطرح 
اس��ت؛ هندي ها در دوره تحريم هاي قبلي هم خريد 
نفت از اي��ران را متوقف نكردند اما به نظر مي رس��د 
افزايش فش��ارهاي امريكا اين كشور را هم به سمت 
تهاتر نفت و كالا سوق دهد. چنانچه اين اتفاق بيفتد 
احتمالا قيمت ارز در كش��ور دوباره شتاب افزايشي 
بگي��رد. پيش بيني قانون بودجه ف��روش 148 هزار 
ميليارد تومان نفت ب��وده كه حدود 14 ميليارد دلار 
آن هم به ش��كل دلار چهار هزار و 200 توماني براي 
كالاهاي اساس��ي در نظر گرفته شده است. اين رقم 
با فرض فروش يك و نيم ميليون بش��كه نفت در روز 
خواهد بود. مركز پژوهش هاي مجل��س از ابتدا اين 
رقم را بالا دانس��ت و خواه��ان در نظر گرفتن فروش 
يك ميليون بش��كه اي در روز بود. با اين همه اعمال 
تحريم هاي امريكا و لغ��و معافيت ها مي تواند فروش 

نفت را به 600 هزار بشكه كاهش دهد.

   رابط�ه نفت ب�ا 57 درصد تولی�د ناخالص 
داخلي

نفت سهمي 15 درصدي از توليد ناخالص داخلي دارد 
و با بخش ه��اي بازرگاني، صنعت، خدمات عمومي و 
س��اختمان هم رابطه تنگاتنگ��ي دارد. به اين اعتبار 

مي توان گفت كاهش ف��روش آن بر 57 درصد توليد 
ناخالص داخلي تاثير خواهد گذاشت. همچنين اين 
بخش يكي از مهم ترين بخش هايي است كه ارز مورد 
نياز كش��ور را هم تامين مي كند و كاهش فروش آن 
ارز م��ورد نياز را گران تر خواه��د كرد. هر چند دولت 
مانند س��ال 97 مي تواند با فروش ارز دولتي در بازار 
آزاد تا حدودي به جبران كس��ري بودجه دست بزند 
اما افزايش 10 درصدي قيمت ارز تورم را يك درصد 
بالا مي برد و تورم ناش��ي از افزايش قيمت ها در سال 
گذشته تا نيمه اول امسال به روند صعودي خود ادامه 

خواهد داد.
اگر دوباره قيمت ارز افزايش يابد، باز هم نرخ تورم بالا 
مي رود كه اين امر در نهايت به زيان دولت خواهد شد. 
گرچه به نظر مي رس��د براي امسال دولت در صورت 
تورم مي تواند تمام درآمدهاي مالياتي پيش بيني شده 
در بودجه را اخذ كند اما از آن جايي كه خود بزرگ ترين 
مصرف كننده اس��ت، در ميان مدت هزينه هاي اين 

بخش به شدت بالاتر خواهد رفت.
به نظر نمي رس��د راهكار چنداني ب��راي دولت باقي 
مانده باشد و نهايتا دولتي ها مجبور خواهند بود چون 
گذشته با فروش ارز دولتي و اقداماتي از اين دست از 
بروز كسري بودجه ممانعت به عمل آورند اما امسال 
هم سال پرهزينه اي است؛ سيل اخير بخش زيادي از 
محصولات كشاورزي بالغ بر هزار پل و صد هزار واحد 
مسكوني را از بين برد. دولت در اين ميان نه مي تواند 
صرفا نظاره گر باشد و نه توان مالي مداخله گري فعال 
را دارد، حال آنك��ه انتظارات از اين نهاد روز به روز در 
حال افزايش است. در شرايطي كه انتظار مي رود نرخ 
رش��د اقتصادي به منفي هش��ت درصد كاهش يابد 
كه يك ركورد در سال هاي اخير است و نرخ تورم در 
تابستان امسال به بالاترين رقم پس از سال هاي انقلاب 
برسد، قوه مجريه بايد سال 98 را به پايان برساند و به 

استقبال سال 99 برود. 

   اعتماد عمومي تقويت شود
در همين رابطه، علي مزيكي، كارشناس اقتصادي، به 
»تعادل« گفت: اقتصاد ايران همواره مشكلات فراواني 
داشته، فساد سيستماتيك و مشكلات ساختاري از 
اصلي ترين اين مشكلات بودند. با اين همه در شرايط 
فعلي شرايط متفاوت ش��ده و مشكلات فعلي صرفا 

همان مش��كلات تاريخي نيستند. در حال حاضر دو 
مش��كل خارجي و داخلي اقتصاد كشور را به سمت 
ركود مي برد كه همراه با افزايش نرخ تورم ش��رايط را 

بيش از گذشته دشوار كرده است.
وي با اش��اره به جدي و عديده بودن مشكلات فعلي 
در اقتص��اد گفت: در حال حاضر نمي ت��وان از دولت 
انتظار داش��ت كه رش��د توليد را مثبت كند و بتواند 
ديوار تحريم ها را بشكند. اگر چنين چيزي عملي بود 
قطعا دولت و نظام در انج��ام آن كوتاهي نمي كردند 
اما مش��كلات تاريخي اقتصاد امكان چنين كاري را 

نمي دهند.
درنتيجه مهم ترين راهكاري كه به ذهن من مي رسد 
و فكر مي كنم دولتمردان كش��ور بايد آن را سرلوحه 
خود قرار دهند، افزايش انعطاف پذيري در دو بخش 
خارجي و داخلي اس��ت. به بيان ديگر در سياس��ت 
خارجي دولتمردان بايد به انعطاف پذيري بيشتر در 
قرارداد بس��تن و روابطه با كشورهاي خارجي دست 
بزنند. به هر روي ثابت شده اقتصاد ايران در سياست 

درهاي بسته شانسي براي رشد و توسعه ندارد.
اين كارشناس اقتصادي با اشاره به وضعيت اجتماعي 
در كش��ور تاكيد كرد: بايد با م��ردم انعطاف پذيرتر 
عمل كرد. ب��ه ويژه در حوزه سياس��ي و اجتماعي با 
تسهيل روابط مردم و انعطاف بيشتر بايد از ايجاد هر 
نارضايتي جلوگي��ري به عمل آورد و مردم را به ادامه 
راه اميدوار كرد. هنگامي ك��ه حداقل در كوتاه مدت 
راه حل اقتصادي مهمي وجود ندارد، با تلطيف شرايط 
در بخش هاي ديگر مي توان مردم را نس��بت به ادامه 

راه اميدوار كرد.

   بي اعتمادي مشكلات اقتصادي را تشديد 
مي كند

مزيكي با اشاره به اعتراضات متعدد به افزايش قيمت ها 
در ماه هاي گذش��ته، تاكيد كرد: اقشار مختلف مردم 
به ويژه اقش��ار فرودست، كم توان و طبقه كارگر بايد 
دولت را حامي خود ببينند. آنها انتظار دارند دولت با 
سياست گذاري هاي مناسب راه را براي بهبود معيشت 
اقشار باز كند. افزايش اعتراضات اين بخش بطور جدي 

مي تواند اقتصاد كشور را فلج كند.
وي با بيان اينكه سياس��ت گذاري در شرايط فعلي به 
مراتب پيچيده تر و سختتر از گذشته است اما بايد به 

اين سمت حركت كرد، ادامه داد: در گذشته نيز بارها 
سياست هايي جهت حمايت از اقشار خاص و به ويژه 
فرودستان اجرا شده بود كه عملا به زيان اين بخش ها 
شد. طراحي غلط سياست ها و استفاده از ساده ترين 
راه هم��واره به بهبود وضعيت منجر نخواهد ش��د. با 
ارزان كردن تعدادي از كالاها و محصولات و توليدات 
متنوع نمي توان انتظار داشت كه حتما معيشت جامعه 
بهبود يافته است اما اين سياست ها صرفا در كوتاه مدت 
جوابگو خواهد بود. در گذش��ته بارها سياس��ت هاي 
حمايتي دولت به بهبود وضعيت فرودستان نينجاميد 
و بارها پرداخت تس��هيلات به بخش ه��اي نيازمند 
جامعه نه تنها زندگي اين اقشار را بهبود نبخشيد بلكه 
با انح��راف به افزايش نقدينگي و ن��رخ تورم انجاميد 
كه سرانجام بيشترين فش��ارها را بر فرودستان وارد 
مي كند. دولت ها به اين دست سياست ها علاقه دارند 
چون به راحتي مي توانند اين سياس��ت را اجرا كنند. 
با اين همه سياست هاي بي هدف در نهايت كشور را 

مشكل دار خواهد كرد.
مزيكي گفت: همچنين در حوزه افزايش دستمزدها 
هم دولت بايد منعطف عمل كند و حقوق كارگران را 
افزايش دهد تا حداقل حمايت گروه هاي كم درآمد و 
طبقه كارگر هم از دولت بالاتر برود. به كساني چون 
من هم گوشت يارانه اي رسيد اما ديده مي شود بخشي 
از فرودستان از داشتن چنين امكاني محروم هستند. 
به نظر من دولت بايد دوس��واس بيشتري براي خرج 
كردن داش��ته باشد و در اين راس��تا داشتن يك نگاه 

جامع ضروري است. 
وي در پاسخ به سوالي مبني بر دادن وعده هايي چون 
ايجاد يك ميليون ش��غل، كه از سوي مقامات دولتي 
مطرح مي ش��ود، گفت: دولت هم اكنون زير فش��ار 
اعتراض��ات بخش هاي مختلف به ويژه فرودس��تان 
قرار دارد. اعلام چنين وعده هايي شايد براي چند ماه 
مسكن باشد، اما س��رانجام به كاهش اعتماد خواهد 
انجاميد. در اين زمينه بارها ديده شده مردم به فردي 
كه ابتدا اعتماد داش��تند، بي اعتماد مي شوند و عملا 
كاري مي كنند كه آن فرد كنار برود. در سال 96 هم 
رييس كل بانك مركزي چند ب��ار وعده كنترل بازار 
ارز را داد اما هنگامي كه عملي نشد، درنهايت از نظر 
بخش��ي از جامعه مقصر ماجرا جلوه داده شد و نهايتا 

مجبور به كنار رفتن شد.

جلسه هيات امنای صندوق توسعه ملی با حضور رئيس 
جمهور تشکيل ش��د و در آن ضمن بررسی عملکرد 
بودجه صندوق در س��ال 1397، بودجه پيشنهادی 
س��تاد صندوق توسعه ملی برای س��ال 1398 مورد 

بررسی و تصويب قرار گرفت.
در اين جلس��ه، اعضای هيات امنا در فرآيند تصويب 
بودجه پيش��نهادی صندوق توس��عه ملی برای سال 
1398 مقرر کردند تا متناسب با شرايط کشور حداکثر 
انضب��اط مالی را مد نظ��ر قرار گيرد و هي��ات امنای 
صندوق توس��عه ملی با بررسی پيشنهادهای واصله، 
ضمن اصلاح چند مورد از مصوبات قبلی، مواردی را به 

شرح اين به تصويب رساند:

1- نرخ س��ود تسهيلات ريالی از محل منابع صندوق 
توس��عه ملی برای صادرکنندگان کالاهای صنعتی و 

کشاورزی 11 درصد تعيين شد.
2- سرمايه گذاری در بازارهای پولی و مالی بين المللی 
به صورت مستقيم )توسط صندوق( و يا غيرمستقيم 
)برون سپاری( از طريق بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ايران، ش��رکت س��رمايه گذاری های خارجی ايران و 
يا ش��رکت های مديريت دارايی ص��ورت می پذيرد. 
همچنين سقف س��رمايه گذاری های مزبور به ميزان 

50 درصد افزايش يافت.
3- تس��هيلات ريالی صندوق توس��عه ملی علاوه بر 
طرح های توس��عه ای مربوط به واحدهای دامپروری 

و زنجيره های گوش��ت قرمز، گوشت سفيد و شير، به 
طرح های جديد الاح��داث اين واحدها و زنجيره ها با 

اولويت طرح های توسعه ای نيز اختصاص می يابد.
4- با توجه به ضرورت کنترل رش��د س��طح عمومی 
قيمت ها، به هيأت عامل اجازه داده شد تا صرفاً در مورد 
طرح هايی که از محل سپرده های ريالی صندوق توسعه 
ملی تا پايان خرداد 1397 تأمين مالی شده اند، متناسب 
با ميزان پيشرفت پروژه با درخواست اعطای تسهيلات 
تکميلی به طرح های دارای توجيه مالی و اقتصادی با 
تأييد بانک عامل حداکثر تا 40 درصد تسهيلات اوليه 
و تنها از طريق بانک اعطا کننده تس��هيلات اوليه، به 
ش��رط اطمينان از به بهره برداری رسيدن طرح ظرف 

مدت حداکثر يک سال موافقت كند.
5- از آنجايی که توسعه و تکميل زيرساخت های حمل 
و نقلی همواره از فعاليت ه��ای واجد اولويت دريافت 
تس��هيلات از محل منابع صندوق توسعه بوده است 
در اين راستا، زمان تسهيلات موضوع بند »و« تبصره 
)4( قانون بودجه سال 1397 کل کشور شامل جدول 
درياف��ت و بازپرداخت، مطابق ش��رايط اصل قرارداد 

فاينانس تعيين گرديد.
در اين جلسه همچنين علاوه بر مصوبات فوق، هيات 
امن��ای صندوق توس��عه ملی به هي��ات عامل اجازه 
داد پ��س از تأييد نهايی رئيس جمه��ور، صندوق در 
راستای انجام رس��الت اجتماعی خود و برنامه حذف 

فق��ر مطلق مبل��غ 500 ميليارد ريال از محل س��ود 
س��اليانه صندوق را برای مشارکت در تأمين مالی دو 
هزار واحد مس��کونی برای ايتام تحت پوشش کميته 
امداد و سازمان بهزيستی با اولويت مناطق سيل زده 
شامل خانوارهای تحت پوشش کميته امداد و سازمان 

بهزيستی اختصاص دهد.
در ايتدای اين جلس��ه، رئيس هي��ات عامل صندوق 
توس��عه ملی گزارش��ی از عملکرد صندوق در س��ال 

1397 ارائه کرد.
همچنين گزارش هيات نظارت در مورد صورت های 
مالی 1395 و 1396 صندوق مورد بحث و بررسی قرار 

گرفت و تصميمات لازم مصوب شود.

گزارش ش��اخص قيمت مصرف كننده كل كشور بر 
اس��اس دهك هاي هزينه اي فروردين ١٣٩٨ نش��ان 
مي دهد كه نرخ تورم كل كشور در فروردين ماه ١٣٩٨ 
برابر 30.6 درصد بوده است كه در دهك هاي مختلف 
هزينه اي در بازه ٢٩.٩ درصد براي دهك اول تا ٣٢.٧ 

درصد براي دهك دهم نوسان دارد.
محدوده تغيي��رات تورم دوازده ماه��ه در گروه عمده 
»خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« بين 4١.٣ درصد 

براي دهك اول تا 45.9 درصد براي دهك دهم است.
همچنين اطلاع مذكور در مورد گروه عمده »كالاهاي 
غير خوراكي و خدمات« بين ٢٠.٩ درصد براي دهك 

اول تا ٢٩.٨ درصد براي دهك دهم است.
بر اس��اس اعداد مربوط به ت��ورم در ميان دهك هاي 
مختلف هزينه اي، فاصله تورمي دهك ها در اين ماه به 

2.8 درصد رسيد كه نسبت به ماه قبل )3 درصد(، 0.2 
واحد درصد كاهش نشان مي دهد.

فاصله تورمي در گ��روه خوراكي ها، آش��اميدني ها و 
دخانيات نس��بت به ماه قبل 0.5 واحد درصد در گروه 
كالاهاي عمده غيرخوراكي و خدمات نسبت به ماه قبل 

1.0 واحد درصد افزايش نشان مي دهد.

رييس سازمان خصوصي سازي، درباره برنامه هاي پيش 
روي اين س��ازمان در ادامه اجراي خصوصي سازي در 
سال جاري گفت: بطور كلي همه بنگاه هايي كه بر اساس 
مصوبات هيات وزيران در گروه يك قرار دارند، طبق قانون 
بايد در ليست واگذاري باشند، مگر اينكه هيات وزيران 

بخواهد عكس اين را تصويب كند.
ميرعلي اش��رف عبدالله  پوري حس��يني در مورد روند 
واگذاري شركت هاي موجود در گروه 2 خاطرنشان كرد: 
اين شركت ها داراي معافيت 20 درصدي در واگذاري 
هستند؛ به اين صورت كه80 درصد آنها واگذار مي شود 
و 20 درصد ديگر در تص��دي دولت باقي مي ماند. مگر 
اينكه هيات وزيران عك��س اين را تصويب كنند، لذا بر 
اساس قانون شركت هاي گروه 2 به ميزان 80 درصد و 
شركت هاي گروه يك به ميزان 100 درصد در ليست 

واگذاري هستند. رييس سازمان خصوصي سازي تعداد 
بنگاه هاي ليست واگذاري را براي سال 98 حدود 600 
بنگاه و سهام شركت عنوان كرد و افزود: به دليل طولاني 
ش��دن تعطيلات ابتداي س��ال 98 و تراكم برنامه هاي 
اعضاي هيات واگذاري پس از اتمام اين تعطيلات، اين 
هيات هنوز در س��ال جاري تشكيل جلسه نداده است. 
البته ممكن است طي هفته جاري اين جلسه تشكيل 
ش��ود. ضمن اينكه هر واگذاري را بايد هيات واگذاري 

تصويب كند تا قانوني و لازم الاجرا شود.
وي افزود: هيات واگذاري مي توان��د مصوبه ديگري را 
تصويب كند، اما به نظر مي رسد طبق روال سنوات قبل 
همه شركت هاي گروه يك و باقيمانده شركت هاي گروه 
دو را در ليست قرار مي دهد. البته حجم اين شركت ها 
نيز بسيار بالاست و به نظر هم نمي رسد كه در بهترين 

شكل و فرم و حتي اگر همه عوامل اعم از مجلس، دولت، 
هيات واگذاري و ش��وراياري ها هم دست به دست هم 
بدهند بتوانند در س��ال 98 همه 600 بنگاه در ليست 

را واگذار كنند.
پوري حسيني در تشريح دلايل اين اظهار خود مبني بر 
نشدني بودن واگذاري اين تعداد بنگاه در طي سال جاري 
خاطرنشان كرد: سال گذشته عملا نيمي از سال فرصت 
واگذاري پيدا كرديم و در اين فرصت چيزي حدود 55 
بنگاه را واگذار كرديم. امسال حتي اگر بتوانيم دو يا سه 
برابر اين را نيز واگذار كنيم، باز بنگاه هاي بسياري براي 
سال 99 باقي خواهد ماند. البته براي اظهارنظر قطعي در 
اين باره بهتر است منتظر تشكيل هيات واگذاري شويم 
و مصوبه اين هيات هر چه شد سازمان خصوصي سازي 

اطلاع رساني لازم را انجام خواهد داد.
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از عدم تدوين برنامه توسعه 
پايدار رنج مي بريم!

يك پژوهشگر اقتصاد توسعه با بيان اينكه در بازسازي 
مناطق سيل زده بايد دقت كنيم كه پروژه محوري 
بر برنامه ريزي و نهادسازي، تقدم پيدا نكند، گفت: 
ما اكنون در روستاهاي كشور هم از ترسالي و هم از 
خشكسالي آسيب مي بينيم چرا كه برنامه توسعه 

پايدار براي مناطق روستايي تدوين نشده است.
كمال اطهاري اظهار كرد: به دنبال سيل ويرانگر اخير 
كه در كش��ور اتفاق افتاد بسيار صحبت از بازسازي 
مناطق مي شود. بازسازي يعني دوباره ساختن همه 
آن مواردي كه در نهاي��ت باعث اين نوع تخريب ها 
شد. حتي ترسالي بيشتر از خشكسالي به روستاهاي 
ما آس��يب زده است؛ چرا كه برنامه توسعه پايدار در 
مورد مناطق روستايي تدوين نشده و چيزي را كه 
تا به حال الگوي توسعه روستايي اجرا شده، برنامه 

ناموفقي بوده است.
وي با بيان اينكه مثال هاي زيادي در خصوص ناموفق 
بودن الگوهاي گذشته وجود دارد گفت: طبق اعلام 
فائو حد علمي برداش��ت از ذخاير آبي در جهان 40 
درصد است كه امكان تجديد منابع را مي دهد اما در 
ايران اين رقم به 80 درصد مي رسد. ميزان بهره وري 
كشاورزي در ايران نصف ميانگين جهاني و در مقايسه 
با امريكا يك س��وم اس��ت. ما به تدريج كشت هاي 
اس��تراتژيك مثل پنبه يا سويا را دس��ت داده ايم يا 
توليدمان راندمان كافي را ن��دارد. اما ميزان آبي كه 
براي توليد خربزه و هندوانه مصرف مي كنيم چندين 
برابر ذخيره آب سد كرج است. اين پژوهشگر اقتصاد 
توسعه تاكيد كرد: بازسازي اگر طبق مدل هاي قبلي 
در دستوركار قرار بگيرد در واقع انهدام دوباره مناطق 
روستايي را به همراه خواهد داشت؛ در حالي كه بايد 
بتوانيم موهبت نهفته در مصيبتي كه وارد آمده را 
بيرون بكشيم و نيروها به توسعه روستايي متمركز 
شوند؛ نه صرفاً بازسازي روس��تاها. اطهاري اضافه 
كرد: در سال 1378 برنامه ريزي براي منظومه هاي 
روستايي توسط شوراي عالي شهرسازي و معماري در 
دولت اصلاحات تصويب شد. منظومه هاي روستايي، 
مجموعه هايي هستند كه در يك حوزه آبخيز قرار 
دارند كه پيوند دروني روستاها با شهرها و كل اقتصاد 
بايد برنامه ريزي شود. در ايران تخمين زده شده 800 
منظومه روستايي داريم كه بايد براي آنها برنامه ريزي 
منطقه اي ش��ود. الگوي نوين توسعه روستايي نيز 
همين اس��ت. اما اقداماتي كه بطور مثال در بحث 
آبخيزداري و آبخوان داري صورت گرفته به ش��كل 
پراكنده بوده و انس��جام لازم را ندارد. تا سال 1393 
حتي طرح هم براي اين موارد تهيه نشد. اقداماتي مثل 
تهيه طرح هادي روستايي نيز به هيچ وجه پاسخگوي 
نياز روستايي نبوده است. تا به حال هم اعلام نشده 
طرح هايي كه از آن زمان براي منظومه هاي روستايي 
تعيين شده به مرحله اجرا رسيده است يا خير. وي با 
بيان اينكه در طرح هاي توسعه روستايي حدود 20 
سال غفلت صورت گرفته است گفت: اگر بعد از سيل 
اخير به الزامات و پيش نيازها توجه نكنيم با تخريب 
مجدد مواجه مي شويم. اگر اين اتفاق نيفتد باز هم 
پروژه ها بر برنامه ها و برنامه ها بر نهادسازي تقدم پيدا 
مي كند. بطور مثال اينكه طرح هادي روستايي تهيه 
شود يا يك خانه آي سي تي ساخته شود يك پروژه 
است كه بايد در چارچوب برنامه منظومه روستايي 
قرار بگيرد اما بي توجهي به اين مس��اله باعث ش��د 
بس��ياري از خانه هاي آي سي تي تعطيل شود؛ زيرا 
نهادهاي آن تعريف نشد و نتوانست پايدار باشد. اين 
پژوهشگر اقتصاد توسعه يادآور شد: متأسفانه توسعه 
روستايي تقليل پيدا كرده به رشد كشاورزي و همين 
موضوع به ضد توسعه تبديل منجر شد و به هدررفت 

منابع آبي انجاميد.

 مالیات بر ارزش افزوده 
حمل و نقل ريلي صفر شد

سازمان مالياتي با صدور بخشنامه اي نرخ ماليات 
و عوارض ارزش افزوده خدمات حمل و نقل ريلي 
بار را صفر درصد تعيين كرد. سازمان امور مالياتي 
بخش��نامه مربوط به صورتجلس��ه 26 اسفندماه 
1397 شوراي عالي مالياتي در ارتباط با حكم بند 
ب ماده 52 قانون برنامه پنج س��اله ششم توسعه 
نسبت به ماليات بر ارزش افزوده خدمات حمل و 
نقل ريلي را ابلاغ كرد. در قسمتي از اين بخش نامه 
آمده اس��ت كه به استناد ماده )17( قانون ماليات 
بر ارزش اف��زوده، ماليات هايي كه در موقع خريد 
كالا يا خدمت براي فعاليت هاي اقتصادي خود به 
استناد صورتحساب هاي صادره موضوع اين قانون 
پرداخت كرده اند، با رعايت مقررات قابل استرداد 
است. همچنين در متن ابلاغيه اين بخشنامه آمده 
است كه »با توجه به حكم بند )ب( ماده )52( قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه مبني بر اينكه ماليات 
بر ارزش افزوده خدمات حمل و نقل ريلي علاوه بر 
معافيت مذكور در بند )12( ماده )12( قانون ماليات 
بر ارزش افزوده با نرخ صفر محاسبه خواهد شد. از 
آنجايي كه به موجب بن��د )12( ماده )12( قانون 
ماليات بر ارزش افزوده، خدمات حمل و نقل عمومي 
مسافري درون و برون شهري جاده اي، ريلي، هوايي 
و دريايي از پرداخت ماليات و عوارض موضوع قانون 
ماليات بر ارزش افزوده معاف هس��تند.« در ادامه 
نيز قيد شده است اس��ت كه »بنابراين در اجراي 
حكم بند )ب( ماده )52( قانون برنامه پنج س��اله 
ششم توسعه در طول اجراي برنامه مذكور علاوه 
بر معافيت خدمات حمل و نقل عمومي مسافري 
ريلي، ماليات و عوارض ارزش افزوده خدمات حمل 
و نقل ريلي بار با نرخ صفر محاسبه و به استناد ماده 
)17( قانون ماليات بر ارزش افزوده، ماليات هايي 
كه در موقع خريد كالا يا خدمت براي فعاليت هاي 
اقتصادي خود به استناد صورتحساب هاي صادره 
موضوع اين قان��ون پرداخت كرده ان��د، با رعايت 
مقررات قابل اس��ترداد است. بديهي است رعايت 
مف��اد اي��ن بخش��نامه در خصوص آن دس��ته از 
پرونده هاي ماليات بر ارزش افزوده كه در مراحل 

دادرسي مطرح هستند الزامي است.«



دانش و فن10اخبار 

تصميم جديد براي ثبت گوشي مسافري 

فعالسازي گوشي در سامانه همتا با »صحت سنجي اطلاعات «
گروه دانش و فن | مرجان محمدي|

در خالي كه طي چند روز گذشته وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات خبر از بازگشايي سامانه همتا براي ثبت گوشي 
مس��افري داد و اعلام كرد با رايزني هاي صورت گرفته 
از اين پس مس��افران مي توانند همانند گذشته گوشي 
وارداتي و مسافري خود را بر روي اين سامانه ثبت كنند 
و فعال شود،  اما به نظر مي رسد يك روز بعد از انتشار اين 
خبر سامانه همتا دوباره از دسترس خارج شد،  مساله اي 
كه باعث سردرگمي كاربران و فعالان بازار تلفن همراه 
شده اس��ت . اين در حالي است كه در گذشته مسافران 
مي توانستند طي يك سال يك گوشي وارد كنند و با ثبت 
شناسه در بخش گوشي مسافري از گوشي وارداتي خود 
استفاده كنند،  اما بعد از مدتي اين طرح دچار مشكل شد، 
و به منظور جلوگيري از برخي سوءاستفاده ها اين سامانه 

از دسترس خارج شد .
گفتني است با اجرايي شدن رجيستري بر روي تمامي 
برندها تنها گوشي ها يي در ش��بكه فعال مي شوند كه 
شناسه آنها در سامانه ثبت شده باشد، چرا كه رجيستري 
براي جلوگيري از ورود گوشي قاچاق به كشور اجرايي شد 
به طوري كه در اين طرح مقرر شد تنها محموله هايي كه 
از طريق مبادي رسمي )گمركي( وارد كشور مي شوند، 
سريال شان در مركز داده تعبيه شده ثبت شود تا زماني 
كه مشتركان س��يم كارت خود را در آن قرار مي دهند، 
امكان استفاده از آن گوشي ها وجود داشته باشد. در غير 
اين صورت اگر گوش��ي خارج از مسير رسمي )مبادي 
گمركي( وارد كشور شده باشد، به دليل آنكه سريال آنها 
در س��امانه مذكور ثبت نشده، امكان اس��تفاده از آن در 

شبكه اپراتورها وجود نخواهد داشت.
چرا كه بس��ياري از مس��وولان معتقدند كه 95 درصد 
واردات گوش��ي از مب��ادي قاچ��اق و غير رس��مي وارد 
كشور مي شود،  از همين رو با ساماندهي و اجراي طرح 
رجيستري به راحتي مي توان مانع از ورود گوشي قاچاق 
به كشور شد . طرحي كه با اجرايي شدنش قيمت گوشي 
را دربازار به يك باره بي��ن 20 تا 40 درصد افزايش داد و 
بسياري از فروشندگان با اين بهانه كه گوش هاي آنها از 
مبادي رسمي وارد شده است و قاچاق نيست قيمت ها را 

افزايش دادند،  اما هنوز مدت زمان زيادي از طرح نگذشته 
بود كه خبر رسيد برخي واردكنندگان تلفن همراه با يك 
پاسپورت و يك كد ملي بالغ بر 5 هزار گوشي را از گمرك 
ترخيص مي كنند، مساله اي كه بلافاصله با واكنش وزير 
ارتباطات و سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
مواجه شد بطوري كه سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي در اطلاعيه اي اعلام كرد:  از اين پس رجيستري 
گوشي هاي مسافري با محدوديت كد ملي انجام خواهد 
شدو هر مسافر به ازاي كد ملي و شماره پاسپورت خود 
مي توانند فقط يك گوشي موبايل وارد كشور كرده و در 

سامانه رجيستري ثبت كنند.
در همين خصوص حس��ين فلاح جوش��قاني، معاون 
وزي��ر ارتباطات اعلام كرد: از آنجا كه برخ��ي از افراد در 
س��امانه آنلاين طرح رجيستري با يك پاسپورت و يك 
كد ملي، به تعداد نامحدود اقدام به ثبت گوشي مسافري 
كردن��د و هيچ محدوديتي براي اين كار نداش��تند و در 
اين خصوص سوءاستفاده هاي زيادي صورت گرفت، به 
منظور جلوگيري از اين سوءاستفاده ها سامانه رجيستري 
را به سامانه نيروي انتظامي متصل كرده ايم تا محدوديت 
واردات با كد ملي ايجاد كنيم؛ يعني هر مس��افر به ازاي 
كد ملي و شماره گذرنامه خود فقط يك گوشي موبايل 
مي تواند وارد كرده و آن را رجيستري كند. در حالي كه 
اين روند ادامه داشت و مسافران مي توانستند صرفا يك 
گوش��ي وارد كنند و با ثبت آن بر روي سامانه گمرك يا 
همان همتا آن را درش��بكه فعال كنند، به يك باره اين 
روند متوقف شد،  روندي كه با اعتراض بسياري از كاربران 
همراه بود تا اينكه ط��ي چند روز اخير خبرهايي مبني 
بر بازگشايي و متعاقبا از دس��ترس خارج شدن سامانه 
همتا منتشر ش��د تا جايي كه روز گذشته گمرك ايران 
اعلام كرد: فعاليت س��امانه اظهار گوشي هاي مسافري 
ب��ه گمرك ادامه دارد و اين س��ازمان پيش��نهاد داده تا 
براي رفع مش��كلات مربوط به گوشي هاي تلفن همراه 
مس��افري واردات گوش��ي هاي تلفن همراه به صورت 

تجاري آسان تر شود.
در توضيحات گمرك آمده اس��ت: سامانه گوشي هاي 
مس��افري گم��رك همچنان فع��ال اس��ت و موضوع 

چگونگي فعال سازي گوشي هاي مس��افري مربوط به 
سياس��ت گذاري ساير نهادها اس��ت كه گمرك در اين 
خصوص صرفاً يك س��ازمان مجري است. در اين مورد 
كميته راهب��ري طرح رجيس��تري سياس��ت گذاري 
مي كند كه زيرنظر وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
و س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز فعاليت دارد و 
گمرك مجري تصميمات و سياست هاي اين كميته در 
حوزه رجيستري گوشي هاي تلفن همراه مسافري بوده و 
سامانه ثبت اطلاعات گوشي هاي مسافري طبق ضوابط 

و سياست هاي اين كميته همچنان فعال است.
در حال حاضر پس از پرداخت حقوق و عوارض گمركي 

تلفن همراه توس��ط ش��خص متقاضي، طبق قوانين و 
مقررات مربوطه، اطلاعات از طريق س��رويس »ارسال 
اطلاعات تلف��ن همراه« ك��ه زيرنظ��ر وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت فعاليت دارد براي س��اير س��امانه ها 
جهت صحت س��نجي اطلاعات و به سامانه همتا جهت 

فعال سازي گوشي هاي تلفن همراه ارسال مي شود.
حال به نظر مي رس��د ب��ا دس��تورالعمل هاي جديد و 
راستي آزمايي كه قرار است از اين پس صورت بگيرد بايد 
در انتظار چالش هاي جديد هم براي كاربران و هم براي 
وارد كنندگان رسمي تلفن همراه باشيم . اين در حالي 
اس��ت كه با اجرايي شدن رجيس��تري براي بار دوم در 

كشور قرار بر اين بود تا اين طرح مانع ورود گوشي قاچاق 
به كشور شود،  مس��اله اي كه به نظر مي رسد همچنان 
ادامه دارد و هنوز هم هستند وارد كنندگاني كه از مبادي 
غير رسمي اقدام به واردات گوشي تلفن همراه مي كنند 
و ازآنجا كه مي توانند قوانين رجيس��تري را دور بزنند، 
توانسته اند كالاهاي وارداتي خود را در شبكه فعال و به 
فروش برسانند .  در هر صورت بهتر است كميته راهبردي 
رجيستري قوانين خاص و سخت تري را وضع كند تا در 
اين بين هم وارد كنندگان رس��مي تلفن همراه متضرر 
نشوند و هم كاربران بتوانند با خيال راحت اقدام به خريد 

گوشي تلفن همراه كنند .

ديفنس وان | 
وزارت دف��اع امري��كا قصد دارد ت��ا پايان س��ال جاري، 
مجموعه اي از ربات ها را در برخي بخش ها به جاي انسان ها 
به كار بگيرد. وزارت دفاع امريكا قصد دارد تا پايان س��ال 
20۱9، مجموعه اي از ربات هاي مجازي را به كار گيرد كه 
در شبكه عملكرد مستقل داشته باشند و جايگزين برخي 
از نيروهاي انساني شوند. اين سازمان در حال حاضر نيز 
هر دو هفته، از يك اپليكيش��ن خودكار جديد استفاده 
مي كند. »جان لاكوود«، مدير اين برنامه گفت: اين سازمان 
در نظر دارد كه تا ماه سپتامبر، ۷5 فرآيند خودكارسازي 
ربات ها را به كار بگيرد تا حتي كنترل منابع انساني و مالي 
خود را به صورت رباتي��ك درآورد. فرآيندهاي گوناگون 
كنوني، بسيار زمانبر هس��تند اما ما با اين كار مي توانيم 
س��الانه صدها يا هزاران ساعت زمان را ذخيره كنيم. اين 
طرح، با ايده اي آغاز ش��د كه پژوهشگران طي آن، امكان 
خودكار شدن فرآيندها را بررسي و ارزش سرمايه گذاري 
بر آنها را مش��خص كردند. تحليل ها نشان مي دهند كه 
س��رمايه گذاري در اين زمينه، ارزش قابل توجهي دارد و 
پژوهشگران قصد دارند اين پروژه را طي يك فرآيند چهار 
مرحله اي انجام دهند. تخمين زده مي شود كه هر مرحله 
از پژوهش، حدود دو هفته زمان ببرد و اتمام آن، به هشت 
هفته زمان نياز داش��ته باشد. اين فرآيند براي طرح هاي 

پيچيده تر، به زمان بيشتري نياز خواهد داشت اما لاكوود 
ميانگين اين بازه زماني را كمتر از هشت هفته مي داند.

وي افزود: ما پيش از اين بايد اپليكيش��ن هايي را ارسال 
مي كرديم كه فرستادن آنها به زمان زيادي نياز داشت. ما 
در حال حاضر ارسال اپليكيشن ها را هر دو هفته يك بار 
انجام مي دهيم تا روش متفاوت خود را اثبات كنيم. يكي 
از عواملي كه سرعت فرآيندها را كاهش مي دهد، امنيت 
اس��ت. ربات هاي مجازي كنوني در حال حاضر توس��ط 
انسان ها راه اندازي و متوقف مي شوند اما پژوهشگران ما 
س��عي دارند كه اين ربات ها را در يك پلتفرم امنيتي و به 

عنوان بخشي از كار روزمره خود به كار ببرند.
پژوهش��گران قصد دارند ربات هاي مجازي را طوري به 
كار ببرند كه عملكرد آنها مانند كارمندان معمولي باشد 

اما مجبور به رعايت ساعت هاي استاندارد كاري نباشند.

تك كرانچ | 
پژوهش��گران امريكايي، ابزاري اب��داع كرده اند كه 
مي توان��د داده هاي غيرمرتبط را با س��رعت و دقت 

بيشتري شناسايي و حذف كند.
ما در جه��ان داده ها زندگي مي كنيم. بيش��تر ابزار 
مورد اس��تفاده ما، هوش��مند هس��تند و كليدها و 
حس��گرهاي گوناگوني دارند ك��ه داده ها را تحليل 
مي كنند و ب��ا روش هاي متفاوتي ب��ه كار مي برند. 
در چنين شرايطي، ممكن اس��ت داده هاي اشتباه 
هم وجود داش��ته باشند و ارسال ش��وند؛ در نتيجه 
نياز به شناسايي داده هاي اش��تباه و پاكسازي اين 
داده هاي موس��وم به »داده هاي كثيف« احس��اس 
مي شود. پژوهشگران »دانشگاه واترلو«، »دانشگاه 
ويسكانسين- مديسن« و »دانش��گاه استنفورد«، 
ابزاري ابداع كرده اند كه مي تواند داده هاي كثيف را 

شناسايي و حذف كند.
داده هاي كثيف، نويزهايي هس��تند كه با حسگرها 
ي��ا الگوريتم ه��اي گوناگوني گردآوري مي ش��وند. 
سيس��تمي كه داده هاي ي��ك وبس��ايت را تحليل 
مي كند، مي تواند به همه انواع اطلاعات دست يابد 
اما لزوماً همه داده ها، واقعي نيس��تند و ش��ايد فقط 
نويزهايي باشند كه در همه سيستم هاي الكترونيكي 

وجود دارند.
اين ابزار جديد موس��وم به »هولوكلين«، نخستين 
فناوري مبتني بر هوش مصنوعي است كه مي تواند 
داده هاي كثيف را تش��خيص دهد و آنها را پيش از 
گذشتن از مرحله پردازش، تصحيح كند. دانشمندان 
باور دارند كه اين ابزار مي تواند براي س��ازمان هاي 
گوناگون��ي كه با حج��م گس��ترده اي از داده ها كار 

مي كنند، مفيد باشد.
بانك ها، ش��ركت هاي فع��ال در ح��وزه نرم افزار و 
بس��ياري ش��ركت هاي ديگر، با مجموعه بزرگي از 

داده ه��ا س��ر و كار دارند. طبيعي اس��ت كه در اين 
مجموعه بزرگ، داده هاي غير مرتبط يا اش��تباه هم 
وجود داشته باش��ند. هولوكلين را مي توان طوري 
آم��وزش داد كه اش��تباهات را شناس��ايي و آنها را 

تصحيح كند.
آموزش هوش مصنوع��ي، به تنهايي ي��ك فرآيند 
طولاني محسوب مي ش��ود اما هولوكلين مي تواند 
با س��رعت كمتري داده ها را مورد بررسي قرار دهد، 
اش��تباهات را تفكي��ك و آنها را تصحي��ح كند. اين 
قابلي��ت، مجموعه داده پاكي را براي كاربران فراهم 
مي كند تا تجزيه و تحليل خود را به س��ادگي انجام 
دهند و نهايتاً نتايج دقيق تر و معتبرتري به دس��ت 

آورند.
شناس��ايي و تصحيح داده ها تا به ام��روز به صورت 
دس��تي انجام ش��ده اس��ت. اين روش، ب��ه زمان و 
هزينه بيش��تري نياز دارد و دقت كامل را نيز ندارد. 
دانش��مندان اميدوارند ك��ه هولوكلين كمك كند 
تا اين كار، به س��ادگي و با س��رعت و دقت بيشتري 

انجام شود.
سيس��تم هاي كنوني، مشكل را در قسمتي گزارش 
مي كنن��د كه خالي از اطلاعات اس��ت اما اين روش 
درست نيست. هولوكلين به جاي ارايه اطلاعاتي كه 
وجود ندارند، اطلاعات اش��تباهي كه درست جلوه 

مي كنند، شناسايي و حذف مي كند.

ورج |
فيسبوك برخلاف تمام رسوايي هاي امنيتي و اطلاعاتي 
همچنان وضعيت خوبي را از لحاظ مالي و افزايش كاربران در 
نخستين فصل سال جاري ميلادي براي خود به ثبت رسانده 
است.  فيسبوك در چند سال اخير به شدت از سوي نهادهاي 
سياسي، دولتي و غيردولتي در جهان به خصوص ايالات 
متحده امريكا تحت فش��ار قرار گرفته و بارها جريمه هاي 
سنگيني را به خاطر سهل انگاري و همكاري با موسسات 
تحقيقاتي و افشاي اطلاعات خصوصي كاربران و نقض حريم 
خصوصي آنها متحمل شده است، حالا به نظر مي رسد كه 
همه اين موارد نتوانسته جلوي موفقيت و محبوبيت اين 
شبكه اجتماعي را بگيرد چرا كه فيس بوك با انتشار گزارش 
مالي خود در سه ماهه نخست سال جاري ميلادي نشان 
داد كه همچنان آمار كاربرانش رو به افزايش گزارش شده 
كه اين امر براي يك شبكه اجتماعي بسيار افتخارآميز به 
شمار مي رود. در اين بازه زماني 2.۳۸ ميليارد كاربر ماهانه از 
فيس بوك استفاده كردند كه 2.5 درصد بيشتر از آمار مربوط 
به آخرين فصل از سال گذشته ميلادي بوده است. همچنين 
آمار كاربران فعال روزانه فيس بوك نيز از مرز ۱.5۶ ميليارد 
نفر عبور كرده كه نسبت به فصل گذشته كه ۱.52 ميليارد 
نفر بوده، يك رشد و افزايش 2.۶۳ درصدي را تجربه كرده 
است. بطور كلي مي توان ادعا كرد كه فيس بوك در دو فصل 
گذشته رش��د و افزايش قابل ملاحظه اي را از لحاظ تعداد 
كاربران فعال در اين پلت فرم براي خود به ثبت رسانده است.

انتشار اين گزارش ارزش س��هام فيس بوك را با رشد 
قابل قبول��ي مواجه كرد و آن را به ش��اخص ۱9۷.۸4 
دلار رساند كه در مقايسه با پايين ترين آمار مربوط به 
ماه دسامبر سال گذشته كه معادل ۱24.0۶ دلار بود، 
شاهد يك رشد ۸.۳ درصدي بوده است كه البته فعالان 
وال اس��تريت جريمه احتمالي فيسبوك را نيز در اين 

ارزش گذاري سهام آن در نظر گرفته اند.

ورج | 
كميس��يون ارتباطات فدرال امريكا )FCC( با تاييد 
درخواست شركت فضايي اسپيس ايكس براي تغيير 
مدار قرارگيري ماهواره اينترنتي اين شركت موسوم به 
»استارلينك«، اين پروژه را يك گام ديگر به بهره برداري 
نزديك كرد. به موجب توافق اوليه ميان كميس��يون 
ارتباطات فدرال و اس��پيس ايكس، اين شركت مجاز 
به فرس��تادن 4 ه��زار و 425ماهواره اس��تارلينك به 
مدارهايي در ارتف��اع ۱ هزار و ۱۱0 ت��ا ۱ هزار و ۳25 
كيلومتري زمين ش��ده بود. اما اسپيس ايكس در پي 
درس هايي كه از ارسال دو ماهواره آزمايشي آموخت، 
تصميم گرفت ت��ا در عوض ۱ ه��زارو 5۸4 ماهواره را 
به مدارهايي در ارتفاع 550 كيلومتري زمين ارس��ال 
كند.  قرار گرفت��ن ماهواره هاي اينترنتي در مدارهاي 
پايين تر با كاهش تاخير در انتقال س��يگنال ها، زمان 
انتقال داده ها را به تنها ۱5 ميلي ثانيه مي رساند و از اين 
طريق مي توان با ۱۶ ماهواره كمتر محدوده مشابهي 
را پوش��ش داد. علاوه بر اين، ماهواره ها در ارتفاع 550 
كيلومتري بيش��تر از قبل تحت تاثي��ر جو زمين قرار 
گرفته و سريع تر از ماهواره هايي كه در مدارهاي بالاتر 
قرار دارند، از مدار خارج مي شوند. بنابراين اگر هركدام 
از ماهواره هاي استارلينك از كار بيفتد، خارج كردن آن 
از مدار و سوختنش در اتمسفر، با سرعت نسبتا بالايي 
انجام مي شود.  اسپيس ايكس در نظر دارد تا با ارسال 
نزديك به ۱2 هزار ماهواره به مدار زمين، دسترسي به 
اينترن��ت را در هر نقطه اي از جهان ممكن كند.  با اين 
وجود، اين شركت زمان زيادي براي عملي كردن ايده 
صورت فلكي ماهواره اي خود ندارد. تصويب اين صورت 
فلكي توسط كميسيون ارتباطات فدرال، مشروط به اين 
است كه اسپيس ايكس دست كم نيمي از اين ماهواره ها 

را تا ۶ سال آتي به مدار زمين ارسال كند. 

پي سي ورلد | 
ش��ركت آمازون با انتش��ار گزارش مالي سه ماهه نخست 
سال جاري ميلادي نشان داد كه از پيش بيني بسياري از 

تحليلگران وال استريت نيز عملكرد بهتري داشته است.
با توجه به آنكه با پايان فصل نخست سال 20۱9 ميلادي 
بسياري از شركت هاي مختلف اعم از غول هاي تكنولوژي 
اقدام به انتشار گزارش مالي خود در اين بازه زماني مي كنند، 
آمازون به عنوان بزرگ ترين شركت خرده فروشي آنلاين در 
جهان و همچنين يكي از موفق ترين شركت هاي فناوري 
امريكايي پس از آنكه گزارش مالي سه ماهه اول سال 20۱9 
ميلادي را منتشر كرد، نشان داد كه برآوردهاي انجام شده از 
سوي بسياري از كارشناسان و تحليلگران وال استريت بسيار 

پايين تر از عملكرد موفقيت آميز آمازون بوده است.
اين نشان مي دهد كه عملكرد شركت آمازون بسيار فراتر از 
انتظارات خوش بين ترين تحليلگران وال استريت بود البته 
اين در حالي است كه سرعت افزايش درآمدزايي اين شركت 
تا حدودي روندي نزولي را در پيش گرفته اما ش��ايان ذكر 
است كه سودآوري آمازون رشد و افزايش قابل ملاحظه اي 
را تجربه كرده است. بر اس��اس آمارهاي ارايه شده درآمد 
آمازون با افزايش ۱۶.9 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته كمترين درآمد از سال 20۱5 ميلادي را شاهد بوده 
است و اين بدان معناست كه آمازون در زمستان سال 20۱9 
ميلادي درآمدي بالغ بر 59 ميليارد دلار كسب كرده است.

بر اساس همين آمار و اطلاعات ارايه شده، سود خالص كسب 
شده توسط آمازون در اين بازه زماني به عدد ۳.۶ ميليارد دلار 
رسيده كه ركورد جديدي براي اين شركت به شمار مي آيد. 
بخش اعظمي از اين سودآوري مرهون سرويس هاي آنلاين 
مربوط به سرويس هاي ابري )كلاد( و همچنين تبليغات و 
آگهي هاي اخذشده بر رويي پلت فرم هاي آمازون بوده است. 
سود عملياتي به دست آمده نيز براي اين شركت 4.4 ميليارد 

دلار گزارش شده است.

تك تايمز | 
 )Hayabusa2( »2فضاپيماي ژاپني »هايابوس��ا
موفق به ايجاد يك دهانه مصنوعي بر روي س��يارك 

»ريوگو« )Ryugu( شده است.
روز پنج آوريل، فضاپيماي ژاپني »هايابوسا 2« يك 
موشك كوچك را با سرعت 4500 مايل بر ساعت به 
سمت سيارك ريوگو ارسال و آن را منفجر كرد. شن 
آزاد ش��ده از سطح ريوگو توس��ط دوربين پيشرفته، 

)DCAM۳ ( عكسبرداري شد.
با اين حال تصاوير ثبت شده توسط دوربين در آن زمان 
نشان نداد كه س��طح ريوگو چه تغييري كرده است. 
فضاپيماي مذكور روز 24 آوريل، با سرعت 0.4 مايل 
بر ثانيه از سطح سيارك به پايين آمد تا در ارتفاع كم 

عمليات جست وجو ي دهانه را آغاز كند.
اين فضاپيم��اي ژاپن��ي در نهايت ب��ا موفقيت اين 
ماموري��ت را به اتمام رس��اند و توانس��ت يك دهانه 
شگفت انگيز بزرگي در سطح سيارك ريوگو كه بيش 
از ۱۸0 ميليون مايل دور از زمين قرار دارد، ايجاد كند.
»يواي چي تودا« )Yuichi Tsuda(، استاد »آژانس 
كاوش هاي هوافضاي« ژاپن گفت: سطح سيارك به 

وضوح تغيير كرده است.
»آژانس كاوش هاي هوافض��اي« ژاپن طي بيانيه اي 

اعلام كرد: ما تصوير ثبت ش��ده توسط دوربين نوري 
ناوبري تلس��كوپي نصب ش��ده ب��ر روي فضاپيماي 
»هايابوسا2« را تأييد و اعلام مي كنيم كه يك حفره 

بر روي ريوگو ايجاد شده است.
به همين منظور »آژانس كاوش هاي هوافضاي« ژاپن 
دو تصوير از قبل و بعد س��طح سيارك ريوگو منتشر 
كرده اس��ت كه اولين تصوير روز 22 مارس و دومين 
عكس روز 25 آوريل س��ال 20۱9 ثبت ش��ده است. 
همانطور كه در تصاوير قابل مشاهده است، مي توان 

تصوير حفره ايجاد شده را در تصوير دوم ديد.
اين آژانس هم اكنون در حال آناليز اندازه واقعي و عمق 

دهانه مصنوعي ايجاد شده است.
آژانس كاوش هاي هوافضا ژاپن با انتش��ار پيامي در 
توئيتر گفت: اندازه و شكل دقيق دهانه مصنوعي در 

آينده بطور دقيق مورد بررسي قرار خواهد گرفت، اما 
با توجه به تصوير مي توانيم مشاهده كنيم كه سطح 
منطقه مذكور با عرض حدود 20 متر تغيير كرده است.

مواد جمع آوري ش��ده از س��يارك ريوگ��و، ذخيره 
خواهد شد. انتظار مي رود اين فضاپيما با نمونه هايي 
كه جمع آوري كرده است در س��ال 2020 به زمين 

بازگردد.
هايابوسا 2 يك ماموريت بازگرداندن نمونه سيارك 
ريوگو ۱۶2۱۷۳ توسط آژانس فضايي ژاپن، جاكسا 

است.
اين ماموري��ت ادامه برنامه هايابوس��ا و ب��ا توجه به 
نق��اط ضعف و موفقيت هاي آن فضاپيما و اس��تفاده 
از درس هاي آموخته ش��ده از آن ماموريت است. اين 
فضاپيما در 2۷ ژوئن 20۱۸ به ريوگو ۱۶2۱۷۳ رسيد.

اي��ن فضاپيم��ا از ويژگي هايي نظي��ر موتورهايي با 
پيشرانه يوني، تكنولوژي هدايت و ناوبري پيشرفته 
و به روز ش��ده، آنت��ن و سيس��تم هاي تنظيم حالت 

برخوردار است.
س��يارك ۱۶2۱۷۳ ريوگو يكي از سيارك هاي آپولو 
اس��ت. اين س��يارك از نوع نادر طيف��ي Cg، يعني 
داش��تن كيفيت هر دو نوع سيارك نوع C و سيارك 

نوع G است.

ارتش ربات ها جايگزين كارمندان انسان مي شوند

ابزاري براي شناسايي »داده هاي كثيف« رسوايي هاي امنيتي فيس بوك 
جلوي محبوبيتش را نگرفت

پروژه استارلينك در يك قدمي 
بهره برداري

آمازون فراتر از پيش بيني ها 
ظاهر شد

ايجاد اولين حفره مصنوعي بر سطح يك سيارك توسط بشر
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رويداد

دريچه فضا

تدوين برنامه تقويت توان 
فني پليس را آغاز كرديم

مهر|وزير ارتباطات گفت: م��ا بايد پليس را در امر 
امنيت در فضاي مجازي، ياري كنيم. از ابتداي سال 
تدوين برنامه تقويت توان فني پليس را آغاز كرده ايم.

محمدجواد آذري جهرمي در واكنش به يك كاربر 
در خصوص صفحه اينستاگرامي قاتل طلبه همداني 
گفت: آزادي و امنيت هر دو از حق الناس اس��ت. وي 
افزود: ساده انگارانه اس��ت همه علل ريشه اي را رها 
كنيم و صرفاً انتش��ار خبر جنايت در ش��بكه هاي 
اجتماعي را معادل همه علل بدانيم. وزير ارتباطات 
گفت: همين كه امروز، ش��ما مطالبه مي كنيد و من 
مس��وول پاس��خ مي دهم و افكار عموم��ي قضاوت 
مي كند، از دستاوردهاي شبكه هاي اجتماعي است، 
اسمش گزارش به مردم است نه شوآف و البته مردم 
ف��رق اين دو را خ��وب مي دانند. جهرمي همچنين 
گفت: صدالبته ما بايد پليس را در امر امنيت در فضاي 
مجازي، ياري كنيم. از ابتداي س��ال تدوين برنامه 
تقويت توان فني پلي��س را آغاز كرده ايم. همچنين 
در همين خصوص معاون وزير ارتباطات از همكاري 
ميان اين وزارتخانه و پليس ناجا براي پيشگيري از 
جرم و كاهش تهديده��ا در فضاي مجازي خبر داد. 
حميد فتاحي در توئيتي نوشت: با استاندارد امريكايي، 
صفحات پاسداراني كه با تروريسم مبارزه مي كنند 
بايد پاك شود اما صفحه تروريستي كه مردم را به قتل 
تهديد مي كند، نه! معاون وزير ارتباطات گفت: ولي ما 
منتظر آنها نمانده ايم. در جلسه با فرماندهان ناجا مقرر 
شد براي پيشگيري از جرم و كاهش تهديدها برنامه اي 
اجرا شود. وي خطاب به مردم افزود: آزادي و امنيت 

حق شما است.

برنامه افزايش سرعت اينترنت 
را نصب نكنيد

ماهر|مرك��ز مديري��ت ام��داد وهماهنگ��ي 
عمليات رخدادهاي رايانه اي نسبت به گسترش 
اپليكيشن هاي جعلي »افزايش سرعت اينترنت« 
در فروشگاه هاي اندرويد هشدار داد و اعلام كرد: 
۱2۷ هزار كاربر اين اپ ه��ا را نصب كردند. مركز 
ماهر با بررس��ي برنامه هاي اندرويدي »افزايش 
سرعت اينترنت« اعلام كرد: متأسفانه برنامك هاي 
متعددي تحت عنوان »افزايش سرعت اينترنت« 
در فروشگاه هاي برنامك هاي اندرويد وجود دارند. 
اين اپليكيشن ها با ظاهرسازي و ادعاهاي دروغين 
س��عي در ترغيب كاربران به نصب برنامك دارند 
اما هيچ كدام نمي توانند منجر به افزايش سرعت 
اينترنت شوند. چرا كه چنين كاري در دنياي واقعي 
عملي نيست. اين اپليكيشن ها به محض شروع 
اعلام مي كنند كه س��رعت اينترنت پايين است، 
سپس با نمايش اعلان هايي و بعد از چند ثانيه، ادعا 
مي كنند كه سرعت اينترنت افزايش يافته است. 
مركز ماهر با بررسي اپليكيشن هاي پر نصب )29 
برنامك با بيش از ۱2۷ هزار كاربر( در اين زمينه، 
اعلام كرد كه اين اپليكيشن ها در پس زمينه هيچ 
كار مفيدي انجام نمي دهند و تنها با هدف نمايش 

تبليغات و كنترل گوشي كاربر منتشر شده اند.

 اپل اپليكيشن هاي رقيب 
را حذف مي كند

انگجت|طبق گزارش هاي منتشر شده اپل پس از 
عرضه ويژگي »اسكرين تايم« اكنون اپليكيشن هاي 
رقيب كه اي��ن قابليت را عرض��ه مي كرده اند، در 
اپ اس��تور حذف يا محدود كرده اس��ت. عرضه 
ويژگيScreen Time  در  iOS۱2 يك موهبت 
براي والدين و هركسي است كه تمايل دارد ميزان 
استفاده از دستگاه هاي الكترونيك را كاهش دهد. 
اما به نظر مي رس��د اپل با سختگيري هاي جديد 
موجب نگراني اپليكيشن هايي شده كه خدماتي 
مش��ابه را ارايه مي كنند. گزارش نيويورك تايمز 
نشان مي دهد طي سال گذشته حداقل ۱۱ مورد 
از ۱۷ اپليكيش��ن پرطرفدار كنت��رل مدت زمان 
استفاده از دستگاه الكترونيكي يا نظارت والدين 
بر دستگاه را از اپ اس��تور حذف يا محدود كرده 
اس��ت. علاوه بر آن اپل برخي از اپليكيش��ن هاي 
كمتر شناخته شده را نيز س��ركوب كرده است. 
برخي از اين اپليكيشن ها ويژگي هاي پيشرفته اي 
مانند پشتيباني از مديريت دستگاه هاي اندرويد و 
مسدود كردن وب سايت ها در مرورگرهاي مختلف 
را داشتند. اپل اين اپليكيش��ن ها را مجبور كرده 

ويژگي هاي مذكور را حذف كنند.

 اسكوتر برقي گمشده ها را 
به منزل مي رساند

ديجيتال ترندز|دو شركت چيني و انگليسي 
با همكاري يكديگر اسكوتر برقي هوشمندي را 
توليد كرده اند كه پال نام دارد و مي تواند افرادي 
كه آدرس منزلش��ان را فرام��وش كرده اند را به 
سرعت به مقصد برس��اند. اين اسكوتر با بررسي 
مسيرهاي رفت و آمد روزمره مالك خود و همين 
طور از طريق اتصال به گوشي هوشمند يا ساعت 
هوشمند وي از طريق بلوتوث، اطلاعات لازم در 
مورد آدرس منزل هر كاربر را دريافت كرده و در 
حافظه خود ذخيره مي كند. پال به يك سيستم 
كلود موسوم به نيو نيز متصل است و اگر فرد نام 
مقص��دي را كه قبلًا به آن رفت و آمد كرده، بيان 
كند، اسكوتر برقي وي را بطور خودكار به آن مقصد 
خواهد برد، حتي اگر وي مسير حركت به سمت 
آن مقصد را در ذهن نداشته باشد. البته براي اين 
كار بايد از يك هدفون بي سيم خاص كه همراه با 
اين اسكوتر عرضه مي شود استفاده شود. اسكوتر 
يادش��ده مجهز به چهار موتور جداگانه براي هر 
يك از چهار چرخ خود است و از سيستم ويژه اي 
براي تقسيم فشار در ميان چرخ ها و نيز تنظيم 
سرعت در زمان حركت به سمت چپ و راست يا 

در سطوح شيب دار بهره مي گيرد. 
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بنيادبركت10هزارفرصتشغليدر4استانسيلزدهايجادميكند

طراحي 3 مدل مشاركتي با فعالان اقتصادي
گروهبنگاهها|

يكي از مهم ترين ضرورت هاي اعلام ش��ده در مناطق 
سيل زده، بهبود شاخص هاي اش��تغال و بازگرداندن 
فضاي كسب و كار مردم اين مناطق روي نقطه تعادل 
اس��ت. در راستاي پاس��خگويي به اين مطالبه به حق 
معاون مش��اركت هاي اقتصادي بنياد بركت وابسته 
به ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( گفت: امسال 
ايجاد 10 هزار فرصت ش��غلي در 4 اس��تان سيل زده 
فارس، خوزستان، لرس��تان و گلستان از اولويت هاي 

مهم اين بنياد است.
هادي جوهري ديروز افزود: به همين منظور در س��فر 
به اين مناطق و ديدار با كارآفرينان و فعالان اقتصادي 
استان ها شرايط آنان براي همكاري بنياد و كمك به آنها 

بررسي مي شود.
وي با اش��اره به اينكه بنياد بركت سه مدل مختلف را 
براي كمك و مش��اركت با فعالان اقتصادي استان ها 
تعريف كرده، اظهار داشت: در مدل بنگاه محور حداكثر 
49 درصد سهم شركت يا كارخانه توسط بنياد بركت 
سرمايه گذاري مي شود و پس از گذشت سه تا پنج سال 
و رونق واحد هدف، اين سهم به فعالان اقتصادي واگذار 

و بنياد از طرح خارج مي شود.
وي تصريح كرد: در اين نوع مش��اركت بنياد بركت تا 
يك هزار و 500 ميليارد ريال در شركت هاي كوچك 
و متوس��ط مش��اركت مي كند. معاون مشاركت هاي 

اقتص��ادي بنياد بركت گفت: در م��دل اجتماع محور 
نيز كسب و كارهاي خرد و مشاغل خانگي با پرداخت 
تس��هيلات در روستاها ايجاد مي ش��ود كه سقف اين 
تسهيلات از 280 ميليون ريال در سال گذشته به 300 

تا 350 ميليون ريال براي هر نفر افزايش يافته است.
جوهري ادامه داد: در اين راستا سال گذشته 10 هزار 
طرح اشتغالزايي اجتماع محور توسط بنياد بركت در 
كشور اجرا ش��ده كه با متوسط اشتغالزايي يك تا 1.5 
فرصت ش��غلي هر طرح، حدود 15 هزار شغل در اين 

زمينه ايجاد شد.
وي افزود: امسال 18 هزار فرصت شغلي در مدل احتماع 
محور ايجاد مي ش��ود كه 10 هزار شغل آن مربوط به 

مناطق سيل زده است.
عضو هيات مديره بنياد بركت با بيان اينكه اين نهاد در 
شهرك ها و نواحي صنعتي مشاركت يا سرمايه گذاري 
نمي كند اضافه ك��رد: در مدل تس��هيلات محور نيز 
حداكثر 20 ميليارد ريال تس��هيلات ارزان قيمت در 

مناطق روستايي پرداخت مي شود.
جوهري اظهار داشت: بنا بر تاكيد رييس ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره(، حضور و فعاليت بنياد بركت 
در مناطق سيل زده به صورت مستمر و با فعاليت بيشتر 
خواهد ب��ود و همچنين تلاش مي ش��ود با هم افزايي 
طرح هاي بنگاه محور و اجتم��اع محور، زنجيره هاي 

توليد ايجاد شود.

معاونامورزيربناييوتوسعهسازمانبرنامهوبودجهمطرحكرد

نگاهويژهدولتبهتخصيصاعتباراتسيستانوبلوچستان
 معاون امور زيربنايي و توس��عه سازمان برنامه و بودجه 
گفت: دولت ن��گاه ويژه اي در ح��وزه تخصيص اعتبار 
به سيستان و بلوچس��تان دارد و اين استان در اولويت 
طرح هاي اجرايي و اعتباري است. »حميدرضا عدل« 
در كارگروه آب، كش��اورزي و منابع طبيعي سيستان و 
بلوچستان اظهار كرد: دولت با توجه به منابع محدود در 
حوزه تخصيص بودجه، اعطاي تسهيلات و كمك هاي 
بلاعوض به اين اس��تان را در دستور كار قرار داده است. 
وي ادامه داد: در حوزه سيلاب مباحث مربوط به سيل 
و نحوه پرداخت خس��ارات و مانند آن بررس��ي شده و 
سيستان و بلوچس��تان نيز مانند ساير مناطق كشور از 

خدم��ات و كمك هاي مربوطه برخوردار خواهد ش��د. 
معاون امور زيربنايي و توسعه سازمان برنامه و بودجه به 
طرح 46 هزار هكتاري سيستان اشاره كرد و افزود: اين 
طرح به عنوان يكي از طرح هاي بزرگ ملي در دستور كار 
دولت قرار گرفت و تاكنون پيشرفت هاي خوبي داشته 
است. او گفت: مباحث مربوط به ريزگردها، احياي تالاب 
بين المللي هامون، مباحث مربوط ب��ه لايروبي انهار و 
مانند آن به عنوان مقوله هاي زيست محيطي در دستور 
كار دول��ت قرار دارد. عدل تاكيد ك��رد: از ظرفيت هاي 
آبخيزداري بايد به نحو درست استفاده كرد و دولت در 
اين حوزه منابع خوبي در نظر گرفته است. معاون امور 

زيربنايي و توسعه سازمان برنامه و بودجه به ايجاد تصفيه 
خانه سيستان اش��اره كرد و گفت: در صورت نياز براي 
اجراي اين طرح اعتبارات خوبي در نظر خواهيم گرفت.

وي افزود: سيس��تان و بلوچس��تان با توجه به شرايط 
خاصي ك��ه دارد در تخصي��ص اعتب��ارات در اولويت 
است. عدل ادامه داد: س��ازمان برنامه و بودجه به همه 
تعهدهاي خود در سيستان و بلوچستان عمل خواهد 
كرد. رييس كميسيون آب، كشاورزي، منابع طبيعي و 
محيط زيست مجلس شوراي اسلامي نيز در اين نشست 
گفت: دولتمردان در اجراي تصميمات خود با ش��تاب 
بيشتري عمل كنند. احمدعلي كيخا بيان كرد: با توجه 

به مشكلاتي كه در سيستان و بلوچستان وجود دارد بايد 
به اين استان نگاه ويژه اي در زمينه تخصيص اعتبارات 
ش��ود. وي ادامه داد: سامانه هاي آبياري مناسب، اتمام 
طرح نيم لوله، توجه به طرح 46 هزار هكتاري، ريزگردها 
و غيره بايد در اولويت و توجه دولت باش��د. معاون آب و 
خاك وزارت جهاد كشاورزي هم در اين نشست از آغاز 
عمليات اجراي س��امانه هاي نوين آبياري داخل مزارع 
دشت سيس��تان خبر داد. علي مراد اكبري اظهار كرد: 
بخش اعظم پروژه بزرگ 46 هزار هكتاري آبياري دشت 
سيستان شامل خطوط انتقال و توزيع آب تا سطوح 20 
هكتاري و ايستگاه هاي پمپاژ تا پايان خرداد سال جاري 

به اتمام مي رس��د. وي افزود: اكن��ون عمليات اجرايي 
سامانه هاي مدرن آبياري در سطح مزارع يك هكتاري 

آغاز شده است.
اكبري پيشرفت فيزيكي كل طرح انتقال آب با لوله دشت 
سيستان را 92 درصد اعلام كرد و گفت: اين پروژه، 46 
هزار هكتار از گستره 200 هزار هكتاري دشت سيستان 
را با تخصيص 400 ميليون مترمكعب آب از چاه نيمه ها 
آبياري خواهد كرد. وي بيان كرد: 16 ناحيه عمراني، سه 
ايستگاه پمپاژ اصلي و ١٤ ايستگاه پمپاژ نواحي وظيفه 
تامين، انتقال و آبرساني به كل 46 هزار هكتار را برعهده 

خواهند داشت.

درراستايارايهخدماتبهاهاليفرهنگوكتابانجامشد

استقبالبازديدكنندگاننمايشگاهبينالملليكتابازمترويتهران
مدير ارتباطات و امور بين الملل شركت بهره برداري 
متروي تهران و حومه گفت: متروي تهران و حومه با 
استقبال خوب بازديد كنندگان نمايشگاه بين المللي 
كتاب تهران روبه رو شده اس��ت به طوري كه تنها در 
سه روز نخست برگزاري نمايشگاه 277 هزار و 722 
سفر با اين ناوگان حمل و نقل ريلي درون شهري، در 
دو ايستگاه مصلي امام خميني )ره( و شهيد بهشتي 

انجام شد.
ب��ه گزارش »تع��ادل« از مديريت ارتباط��ات و امور 
بين الملل شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران 
و حومه، محس��ن محمديان افزود: ق��رار گرفتن دو 
ايس��تگاه مصلي امام خميني )ره( و ايستگاه شهيد 
بهشتي در خطوط يك و سه متروي تهران، در ضلع 
ش��مال و جنوب مصلي تهران سبب شده تا بهترين 
راه براي دسترسي به نمايش��گاه بين المللي كتاب؛ 
استفاده از مترو باشد و خوشبختانه در اين چند روز 
شاهد استقبال خوب بازديدكنندگان نمايشگاه كتاب 
از متروي تهران بوديم. وي در خصوص تس��هيلات 

متروي تهران و ميزان جابه جايي مس��افر توسط اين 
ناوگان در س��ه روز نخست برگزاري نمايشگاه كتاب 
گفت: در روز چهارش��نبه 4 ارديبهش��ت 98، ميزان 
حركت هاي مس��افري در خط يك مت��روي تهران 
از 387 حرك��ت به 400 حرك��ت افزايش يافت و در 
مجموع شاهد انجام 85 هزار 315 سفر در دو ايستگاه 
متروي ش��هيد بهش��تي و مصلي امام خميني )ره( 
بوديم. وي در خصوص ميزان جابه جايي مس��افران 
نمايش��گاه كتاب در روز پنجشنبه 5 ارديبهشت 98 
نيز اظهار داشت: در اين روز نيز ميزان حركت قطارها 

در خط ي��ك از 351 حركت به 370 حركت افزايش 
ياف��ت و در مجم��وع 101 هزار و 203 س��فر در دو 
ايستگاه متروي شهيد بهشتي و مصلي امام خميني 
)ره( انجام شد. مدير ارتباطات و امور بين الملل شركت 
بهره برداري متروي ته��ران و حومه ادامه داد: در روز 
جمعه 6 ارديبهشت 98 نيز 91 هزار 204سفر در دو 
ايستگاه متروي شهيد بهشتي و مصلي امام خميني 
)ره( انجام شد. در اين روز حركت هاي مسافري خط 
ي��ك از 260 حركت به 330 حرك��ت افزايش يافت 
همچنين مي��زان اعزام قطارها در خط س��ه متروي 

تهران هم از 164 حركت به 214 حركت رسيد.
محمديان در پايان خاطرنشان كرد: با توجه به ترافيك 
سطح شهر قطعاً استفاده از مترو بهترين، سريع ترين، 
ايمن ترين و مقرون به صرفه ترين وسيله براي رسيدن 
به نمايش��گاه بين المللي كتاب تهران است و شركت 
بهره برداري متروي ته��ران و حومه نيز تا روز پاياني 
برگزاري نمايشگاه آمادگي ارايه خدمات حداكثري 

به بازديد كنندگان را دارد. 

مديرعاملهمراهاولخبرداد

رشد۲1درصديدرآمدهمراهاولدرسالگذشته
مديرعامل هم��راه اول از برگزاري مجمع عمومي اين 

شركت در روز يكشنبه 15 ارديبهشت ماه خبر داد.
به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران حميد فرهنگ مديرعامل هم��راه اول در جمع 
خبرنگاران اعلام كرد: مجمع عمومي اين شركت روز 

يكشنبه 15 ارديبهشت ماه برگزار خواهد شد.
فرهنگ اعلام كرد: در سال گذشته درآمدهاي همراه 
اول به ميزان 21درصد رشد و سهم بازار اين شركت نيز 
افزايش داشته است. مديرعامل همراه اول افزود: تمركز 
برنامه هاي همراه اول روي توسعه تحول ديجيتال و ارايه 

سرويس هاي سازماني )B2B( است.
وي در ادامه با اش��اره به همكاري توسكا و صداوسيما 
در پاسخ به س��والي گفت: به زودي در رابطه با قرارداد 
شركت توسعه كسب و كار ايراني )توسكا( با صدا وسيما 
و اپليكيشن »روبيكا« در جلسه هيات مديره همراه اول 
تصميم گيري خواهد شد. مديرعامل همراه اول ضمن 
تكذيب برخ��ي اخبار در رابطه با نقش س��تاداجرايي 
فرمان حضرت امام در مديريت شركت توسعه كسب و 

كار ايراني )توسكا( و اپليكيشن »روبيكا« اعلام كرد: با 
وجود تبليغات برخي رسانه ها و اشخاص در شبكه هاي 
اجتماعي، ستاد اجرايي فرمان حضرت امام هيچگونه 
مالكيت، مديريت و انتفاعي از اين شركت و اپليكيشن 
روبيكا نداشته و ندارد و اين اخبار و تبليغات اساساً كذب 
اس��ت. فرهنگ در پايان با اشاره به اقدامات اپراتور اول 
در مورد سيل اخير افزود: همراه اول در روزهاي اخير 
علاوه بر برقراري مكالمه رايگان در مناطق سيل زده، 
برخي اق��لام امدادي مورد نياز مردم اين مناطق را نيز 

تامين كرده است.

نرخبيكاريدرآذربايجان
شرقي10.۹درصداست

آذربايج�انش�رقي| 
مديركل تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي آذربايجان شرقي 
گفت: اكن��ون نرخ بيكاري 
در استان 10.9 درصد است 
كه در مقابل جمعيت كاري 
ما، آمار بالايي است، معتقدم 
بايد با استفاده از پتانسيل جمعيت كاري، اين آمار را به 
نرخ 5 درصد برسانيم.        به گزارش ايسنا، ميراحد حسيني 
در مراسم بزرگداشت هفته كار و كارگر با بيان اينكه حفظ 
كرامت و حرمت كارگ��ران جزو وظايف اصلي مديران 
است، اظهار كرد: بطور جدي كليد موفقيت واحدهاي 
توليدي استان، مبارزه با تهديدها، تحريم ها، رونق توليد 
و شكوفايي اقتصادي و پيشرفت و توسعه كشور با نيروي 
كار است و صيانت از نيروي كار، وظيفه تك تك مسوولان 
سياسي و اجتماعي ما است، ما به وجود نيروي كار افتخار 
مي كنيم. حسيني با بيان اينكه آذربايجان شرقي نزديك 
به 4 ميليون نفر جمعيت دارد كه از اين تعداد يك ميليون 
و 350 هزار نفر جزو جمعيت فعال استان است، گفت: 
اگر تعداد بيكاران را از اين آمار حذف كنيم، حدود يك 
ميليون و 250 هزار نفر در اس��تان شاغل هستند كه 

4 ميليون نفر از زحمات و دسترنج آنها بهره مي برند.
وي با تاكيد بر اينك��ه بايد حداقل 50 درصد جمعيت 
استان در زمينه اشتغال فعال شوند، گفت: اقدامات خوبي 
براي بهبود كسب و كار و اشتغال در استان انجام شده   كه 
از اين طرح ها 4 هزار فرصت شغلي براي روستاييان و 5 

هزار فرصت شغلي در اشتغال فراگير ايجاد شد.

خروجآباز35هزارهكتار
زمينكشاورزيسيلزده

خوزس�تان|  در راستاي 
ش��اخص هاي  بهب��ود 
زيستي و اقتصادي مناطق 
س��يل زده، رييس سازمان 
جهادكشاورزي خوزستان 
مي گويد: عمليات ضربتي 
خارج سازي آب از 35هزار 
هكتار از زمين هاي كش��اورزي س��يل زده در مناطق 
غربي، مركزي و شمالي خوزستان با مشاركت مردم و 
بهره برداران محلي در چند روز اخير و با فروكش كردن 
سيلاب، انجام شد. كيخسرو چنگلوايي روز يكشنبه در 
گفت وگو با ايرنا افزود: عمليات رفع آبگرفتگي 14هزار 
هكتار زمين كشاورزي ديگر در خوزستان نيز در حال 
انجام اس��ت كه تا 2 روز آينده نيز، از آبگرفتگي ناشي از 
سيلاب آزاد مي شوند. وي با اشاره به اينكه 7 هزار هكتار 
از زمين هاي كشاورزي  نيز از روز دوشنبه نهم ارديبهشت 
در مناطق سيل زده خوزستان شروع مي شود گفت: اين 
زمين ها بايد هرچه زودتر براي كشت تابستانه  سپس 
پاييزه آماده شوند. وي ادامه داد: زمين هاي كشاورزي 
خسارت ديده كه آب از آنان خارج شده به سرعت عمليات 
بازس��ازي زهكش ها، لايروبي انهار و همسطح س��ازي 
زمين ها با كمك بهره برداران محلي و نيروهاي ستادي 
سازمان جهادكش��اورزي انجام مي شود تا زمان كشت 
تابستانه محصولات كش��اورزي از دست نرود.  اوافزود: 
برداشت محصول از برخي زمين هاي كشاورزي كه دچار 
آبگرفتگي شده اند تا حد ناچيزي امكان پذير است ولي 
برداشت محصول از بيشتر زمين هاي سيل زده   امكان 

پذير و اقتصادي نيست.

اهمالمديراندرنابساماني
بازارمرغمحرزاست

دادستان ايلام گفت: اهمال 
مديران استان در نابساماني 
ب��ازار مرغ محرز اس��ت. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، 
افشار خسروزاده ديروز در 
نشست س��تاد تنظيم بازار 
ايلام در ادام��ه اظهاراتش 
اظهار داش��ت: يكي از اهمال كاري هاي مديران عدم 
اعمال مديريت درست و به موقع در راستاي ماموريت 
ذاتي است كه به عنوان نمونه با توجه به 70 درصد توليد 
مرغ در ايلام مازاد برمصرف تشخيص و به استان هاي 
ديگر منتقل مي شود و اين امر در حالي است كه استان با 
نبود مرغ در بازار مواجه است. وي به رعايت حفظ شأن 
و جايگاه مديران اشاره كرد و افزود: حفظ شان و جايگاه 
و حرمت مديران در دس��تورات صادره قضايي به دقت 
مد نظر بوده و اگر حفظ ش��أن و حرمت مديران نبود، 
بسياري از مديران كه امروز در جلسه حاضرند، نبايد در 
جلسه حضور داشته باشند. خسروزاده با اشاره به اينكه 
برخي مديران توانايي اداره چن��د مرغداري در داخل 
استان ندارند تصريح كرد: مديري كه در به تاراج رفتن 
بيت المال و سكوت در مقابل اين اقدام موجب مي شود، 
كشتارگاه ايلام تعطيل شود و توليد استان با وجود نياز 
به ساير استان ها انتقال يابد و اقدام او موجب گله مندي 
و اعتراض شهروندان مي شود، چنين مديري را بايد به 
زور قانون به وظايف مديريتش آگاه كرد. دادستان ايلام 
به ممنوعيت صادرات مرغ در ايلام گريزي زد و افزود: 
دادستاني استان تا پاي كار آمدن اتحاديه مرغداران اجازه 

صادرات مرغ از استان را نخواهد داد .

اتصالبرقنيروگاهاتمي
بوشهربهشبكهسراسري

بوشهر| مديرعامل شركت 
بهره ب��رداري نيروگاه اتمي 
بوش��هر گفت: پس از انجام 
برخي تعميرات نيمه اساسي 
و جابه جايي سوخت، فردا 
مجددا نيروگاه اتمي بوشهر 
وارد مدار تولي��د و برق آن 
به شبكه متصل مي شود. حسين غفاري  با بيان اينكه 
نيروگاه اتمي بوش��هر از 7 اسفند سال قبل فعاليت آن 
متوقف شد، اظهار داش��ت: براي انجام تعميرات نيمه 
اساس��ي و تعويض يك سوم س��وخت، نيروگاه اتمي 
بوش��هر از 7 اسفند فعاليت آن متوقف شد. وي از انجام 
موفق عمليات ياد شده خبر داد و بيان كرد: پس از انجام 
موفق اين عمليات مجددا، نيروگاه اتمي بوشهر از فردا وارد 
مدار توليد برق مي شود و برق توليدي به شبكه سراسري 
متصل مي شود. مديرعامل شركت بهره برداري نيروگاه 
اتمي بوشهر با بيان اينكه سال قبل 7.2 ميليارد كيلووات 
ساعت برق در نيروگاه اتمي بوشهر توليد شد افزود: از اين 
ميزان برق توليدي، 6.6 ميليارد كيلووات ساعت تحويل 
شبكه برق سراسري شد. غفاري، به برنامه امسال در توليد 
برق در نيروگاه اتمي بوشهر پرداخت و خاطرنشان كرد: 
امسال براي 298 شبانه روز موثر براي فعاليت نيروگاه 
اتمي برنامه ريزي شده كه توليد 7.3 ميليارد كيلووات 
ساعت برق از برنامه مهم امسال است. وي تصريح كرد: 
نيروگاه اتمي بوش��هر از ايمني بالايي در ابعاد گوناگون 
برخوردار است كه آمادگي براي پاسخگويي به حوادث 
گوناگون بر اساس اس��تاندارد هاي آژانس بين المللي 

هسته اي امري مهم و ضروري است .

جزيياتطرحبرايجبران
خسارتكشاورزانسيلزده

كردس�تان|نايب رييس 
كميس��يون كش��اورزي 
مجل��س جزيي��ات طرح 
2فوريتي پرداخت تسهيلات 
ب��ه كش��اورزان مناط��ق 
س��يل زده را تش��ريح كرد. 
جلال محم��ودزاده با بيان 
اينكه بر اثر سيلاب هاي اخير محصولات و زيرساخت هاي 
كشاورزي مناطق سيل زده آسيب ديده است، گفت: طبق 
گزارشات در حدود 25 درصد از محصولات كشاورزي در 
مناطق سيل زده تحت پوشش صندوق بيمه كشاورزي 
هستند كه خسارت آنها به كشاورزان پرداخت مي شود.

نايب رييس كميسيون كشاورزي مجلس ادامه داد: براي 
جبران خسارت محصولات كشاورزي طرح دوفوريتي 
در دست بررسي است تا از محل صندوق توسعه ملي و 
اعتبارات مواد 10 و 12 حوادث غيرمترقبه تأمين اعتبار 
شود تا تس��هيلات بلا عوض و كم بهره )سود 4 درصد( 
در اختيار كشاورزان و باغداران قرار گيرد. محمودزاده 
در همين راس��تا اضافه كرد: همچنين طبق اين طرح 
قرار است اگر كش��اورزي در گذشته وام دريافت كرده، 
بازپرداخت آن 3 سال تمديد شود و كارمزد اين 3 سال 
هم توسط دولت پرداخت ش��ود. نماينده مردم مهاباد 
در مجلس با بيان اينكه همچنين بر اس��اس اين طرح 
قرار است دولت براي تلف شدن هر دام سنگين، مبلغ 
3 ميليون و دام س��بك 500 هزار تومان پرداخت كند، 
اظهار داش��ت: همچنين اگر محص��ولات باغي از بين 
رفته باش��د به ازاي  هر هكتار 5 ميليون تومان به باغدار 

پرداخت مي شود. 
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افزايش نظارت و برخورد با 
تاسيسات گردشگري غيرمجاز

تبريز|مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي 
و گردشگري آذربايجان ش��رقي، از افزايش نظارت 
و برخ��ورد ب��ا تاسيس��ات گردش��گري غيرمجاز، 
خبر داد. مرتض��ي آبدار ضمن بيان اينك��ه در ارايه 
خدمات گردش��گري بايد وحدت رويه و هماهنگي 
بين دس��تگاه هاي اجرايي صورت پذيرد، از تشديد 
نظارت و برخورد با تأسيسات گردشگري غيرمجاز، 
خب��ر داد و گفت: اف��راد و مراكزي ك��ه بدون مجوز 
بصورت غيرقانوني و با تبليغات در فضاهاي عمومي 
و محيط هاي مجازي اقدام ب��ه بازاريابي و راه اندازي 
تورهاي گردشگري مي نمايند با تشديد برخورد اجازه 
فعاليت نخواهند داشت. وي در ارتباط با اين موضوع 
افزود: در حال حاضر اقدامات لازم در راستاي نظارت 
بر فعاليت اين افراد اتخاذ ش��ده و پس از جمع آوري 
مستندات تخلفات آنان، مراتب به مراجع انتظامي و 

قضايي اعلام و ارجاع داده خواهد شد.

سرپرست جديد امور توزيع 
نيروي برق سيمرغ منصوب شد

س�اري|طي حكمي از سوي ش��هابي مديرعامل 
شركت توزيع برق مازندران مهندس ابراهيم جعفري 
سوخت آبنداني به عنوان سرپرست امور توزيع نيروي 
برق س��يمرغ منصوب ش��د. با حضور معاون منابع 
انساني ش��ركت توزيع برق مازندران و هيات همراه 
مراسم توديع و معارفه مدير امور توزيع برق سيمرغ 
انجام گرفت. علي رحماني لارمايي سومين مدير امور 
توزيع برق شهرستان سيمرغ بود كه در مراسم توديع 
و از زحمات وي در سال هاي خدمت در سيمرغ تشكر 
و ابراهيم جعفري سوخت آبنداني به عنوان چهارمين 

مدير امور توزيع برق شهرستان سيمرغ معارفه شد.

انتقاد از دولتي بودن اقتصاد 
كشور

ساري|رييس اتاق تعاون مازندران با انتقاد از دولتي 
بودن اقتصاد كش��ور تصريح ك��رد: بخش تعاون در 
رقابت با دولت كه درصد بالايي از اداره امور اقتصادي 
را در اختيار گرفته، توانمندي خود را از دست مي دهد. 
س��يدعلاالدين ربيعي با بيان اينكه در حال حاضر 
بيش از هزاران شركت تعاوني در قالب 10 ها اتحاديه 
استاني و سراسري و تحت پوشش اتاق تعاون ايران و 
اتاق هاي تعاون استان ها به ارايه انواع خدمات به مردم 
مشغول به فعاليت هستند، اظهار كرد: يكي از نكات 
برجسته بخش تعاون، تشكيل اتاق هاي تعاون است. 
وي افزود: اين اتاق ها به عنوان عالي ترين نهاد مردمي 
بخش تعاون كشور، متشكل از اتحاديه ها و تعاوني ها، 
تمام تلاش خود را براي توس��عه همه جانبه و كيفي 

فعاليت هاي بخش تعاون معطوف كرده اند.

افزايش 300   درصدي توليد 
شركت پالايش نفت اصفهان

اصفهان| تيراژ قطعات توليدي براي شركت پالايش 
نفت اصفهان نسبت به سال گذشته 300درصد افزايش 
داشته است. رييس پشتيباني ساخت داخل شركت 
پالايش نفت اصفهان با اعلام اين خبر گفت: در سال 
گذشته موفق به ساخت 453 قطعه با تيراژ 120هزار 
عدد ش��ده ايم و مي��زان صرفه جوئي اي��ن توليدات 
برابرحدود 260 ميلياردريال برآورد شده است. سعيد 
احتراميان هزينه ساخت قطعات را 45ميليارد ريال 
عنوان كرد وي با بي��ان اينكه در حال حاضر با بيش از 
500 شركت سازنده داخلي ارتباط داريم، اظهار داشت: 
تاكنون با اين روش كارهاي بسيار مهم و ارزشمندي 
صورت گرفته كه حتي با نمونه هاي خارجي قابل رقابت 

و معتبرتر از آنها هستند. 

هلاكت قاتل طلبه همداني
همدان|فرد ش��روري كه دو روز قبل حوالي ساعت 
12و30 دقيقه طلبه اي را در همدان به قتل رسانده بود 
بامداد يك شنبه در درگيري با ماموران نيروي انتظامي 
كشته شد.  فرمانده انتظامي استان همدان با بيان اين 
مطلب گفت: پس از وقوع قتل ديروز تيم هاي اطلاعاتي 
وشناسايي نيروي انتظامي تا 4 صبح پيگيري ماجرا بودند 
كه موفق به كشف محل اختفاي اين شرور در حاشيه 
شهر همدان شدند كه به محض ورود به كوچه مخفيگاه با 
شليك متعدد مواجه شدند . تيراندازي حدود نيم ساعت 
ادامه داشت تا اينكه قاتل به ضرب گلوله از پاي درآمد . 
يك درجه دار و يك سرباز هم بطور سطحي از ناحيه پا و 

كتف زخمي شدند كه حال آنها مساعد است .

چهرههاياستاني

ويژه

شرکت های سامسونگ و ال 
جی از ايران نمی روند

عباس هاشمی، مدير کل صنايع فلزی و لوازم خانگی 
گفت: خطوط توليد شرکت های سامسونگ و ال جی 
هم اکنون فعال اس��ت و اين دو ش��رکت برای خروج از 
ايران برنامه ای ندارند.وی با بيان اينکه توليد محصولات 
سامسونگ و ال جی در ايران ادامه دارد، افزود: معمولا ماه 
فروردين و گاهاً تا نيمه ارديبهشت برنامه های آموزش ، 
تعمير و نگهداری خطوط در کارخانه های صنعتی انجام 
می ش��ود .در حال حاضر توليد ادامه دارد و طبق روال 
هميشگی قطعات و مواد اوليه جديد در راه ايران است. 
مدير کل صنايع فلزی و لوازم خانگی با اش��اره به اينکه 
شرکت های سامس��ونگ و ال جی در ايران خط توليد 
دارند، تصريح کرد: در آغاز ورود اين شرکت ها به ايران، 
توسط سرمايه گذار ايرانی برای آن ها خط توليد ايجاد 
شد. مواد اوليه وارد شده و محصولات اين شرکت ها طبق 
استاندارد جهانی در ايران توليد می شوند. وی تاکيد کرد : 
طبق جلساتی که با مديران ارشد شرکت های سامسونگ 
و ال جی داش��تيم، دو طرف در خصوص شرکت دادن 
ساپلايرهای ايرانی که برای رشد صنعت کشور بسيار 

مفيد است، به نتايج مثبتی دست پيدا کردند. 



اقتصاد اجتماعي12اخبار

رييس سازمان بهزيستي: هزينه خدمات روان شناسي نسبت به نرم جهاني هيچ است 

اختلال بيمه، براي اختلال رواني
آمارهاي وزارت بهداشت نش��ان مي دهد كه در سال 
گذشته 23.3 درصد از بالغين در ايران، طي يك سال 
گذشته، حداقل يك اختلال رواني را تجربه كرده اند. از 
اين تعداد، 2۷.۶ درصد اين افراد را زنان و ۱۹.۴درصد 
را مردان تش��كيل مي دهند و به عبارت��ي از هر ۴ نفر 
بالاي ۱۵ سال يك نفر دچار اختلال رواني است با اين 
حال خدمات مش��اوره و روانشناسي هنوز هم تحت 
پوشش بيمه نيس��ت. اين وضعيت در حالي است كه 
روانشناسان، معتقدند هزينه بالاي مشاوره سبب شده 
تا افراد رغبت چنداني براي درمان نداشته باشند و در 
شرايط اقتصادي فعلي، هزينه مشاوره و روان درماني 
به يك كالاي لوكس در سبد خانوار تبديل شده با اين 
وجود اگرچه روانشناسان بر گران بودن هزينه مراجعه 
به مشاور و روانش��ناس به عنوان يك عامل بازدارنده 
تاكيد مي كنند اما رييس سازمان بهزيستي بر اين باور 
اس��ت كه هزينه روان درماني در ايران نسبت به ساير 

كشورهاي دنيا ارزان بوده و تقريبا هيچ است. 

  گران بودن يا گران نبودن مشاوره؛
مساله اين است

هر ۴۵ دقيقه جلسه مشاوره در تهران بر اساس مدرك 
تحصيلي روان درمانگر، از ۶0 هزار تومان تا ۱38 هزار 
تومان بر اس��اس نرخ مصوب سال ۹۷، براي مراجعان 
آب مي خورد. به اين ترتيب دور از ذهن نيس��ت كه با 
توجه به استمرار جلسه هاي درماني، بالا رفتن هزينه 
مشاوره براي يك فرد با متوسط سطح درآمد توجيه 
منطقي نداشته باشد، موضوعي كه روانشناسان هم 
آن را اصلي تري��ن عامل براي امتن��اع افراد از مراجعه 
به روانش��ناس مي دانند و معتقدند با توجه به سطح 
خشونت و فش��ارهاي زندگي به ويژه روي دهك هاي 
كم توان جامع��ه، دولت بايد فكري به حال حمايت از 
خدمات مشاوره داشته باشد. فريد براتي، روان شناس 
درباره عدم اس��تقبال م��ردم از خدمات مش��اوره و 
روان شناس به »تعادل« گفت: به نظر شما چه تعداد 
از افراد جامعه مي توانند براي ۴۵دقيقه مشاوره 200 
هزار تومان پرداخت كنند؟ اين در حالي است كه در 
پروسه درمان، برگزاري جلسات مشاوره بطور هفتگي 
الزامي است. در اين زمينه حمايت سازمان هاي بيمه گر 

از خدمات مشاوره و روان شناسي مطرح مي شود.
او اف��زود: ن��رخ درمان روان شناس��ي ه��م مثل اكثر 
قيمت گذاري هاي بازار آزاد، دل خواه است و هر مطبي 
نرخ خودش را دارد. بس��ته به اينكه مطب در ش��مال 
شهر باش��د يا جنوب ش��هر، بر خيابان باشد يا داخل 

كوچه و... البته قيمت مصوبي هم هست كه سازمان 
نظام روان شناس��ي و مش��اوره و س��ازمان بهزيستي 
هر كدام به صورت جداگان��ه آن  را ابلاغ مي كنند. اما 
اين قيمت ه��اي مصوب در بيش��تر مطب ها و مراكز 
روان شناسي رعايت نمي شود و قيمت گذاري به صورت 
آزاد بسته به مكان، س��ابقه و شهرت روان شناس بالا 
مي رود. طبعا با اين وضعيت كساني كه وضعيت مالي 
بهتري دارند خدمات بهتري دريافت مي كنند. طبيعي 
است يك روان شناس در شمال شهر كه مطبش متري 
2۵ ميليون تومان قيمت دارد و ش��ارژ آن چناني هم 
بايد بدهد، حق ويزيت بالايي دريافت كند. كسي هم 
كه پيش اين روان ش��ناس مي رود حتما توانايي مالي 

بيشتري دارد. 
اظهارات اين روانش��ناس درحالي اس��ت كه رييس 
سازمان بهزيس��تي كش��ور، درباره اين موضوع نظر 
ديگري دارد. وحيد قبادي دانا، روز گذشته، در سومين 
همايش بزرگداشت روز روانشناس و مشاور درباره اين 
موضوع گفت: با توجه به شيوع و بروز اختلالات رواني، 
اجتماعي مانند اضطراب، افس��ردگي يا سوء مصرف 
مواد، نقشي كه روانشناسان و مشاوران در پيشگيري 
از بدو تولد تا انتها مي توانند داش��ته باشند بي بديل و 

بي نظير است.
او با اشاره به اينكه تلاش ما ايجاد عدالت و دسترسي 
آحاد جامعه به روانشناسان است، بيان كرد: دهك هاي 
پايي��ن جامعه كه بعضاً مش��كلات بيش��تري دارند 
نيازمندند كه دسترسي بيشتري به روانشناسان داشته 
باشند. عدالت در دسترسي يكي از محورها، موضوعات 
و اهتمام سازمان بهزيستي كش��ور است تا اين افراد 
بتوانند از دانش و مهارت روانشناسان استفاده كنند. 
البته بحث گراني دسترسي به اين خدمات وجود دارد 
كه اگر اين گراني را با نُرم جهاني مقايس��ه كنيم هيچ 
است. دستمزد مشاوران ما آن طور كه شايسته شان 
هستند نيس��ت، اما جامعه هدف روانشناسان دچار 
مش��كلات عديده اي بوده و اي��ن نگراني يك موضوع 

نسبي است.

  حلقه مفقوده بيمه ب�راي درمان اختلالات 
رواني

يك��ي از موضوعاتي كه سال هاس��ت ب��راي كاهش 
هزينه هاي خدمات مشاوره مطرح شده، بحث پوشش 
بيمه اي اين خدمات بوده اما ب��ا وجود آنكه در برنامه 
شش��م توس��عه بر حمايت بيمه از خدمات مشاوره و 
روانشناسي تاكيد شده سازمان تامين اجتماعي تنها 

خدمات بيم��ه اي را در زمينه روان ش��ناختي و روان 
پزشكي ارايه مي دهد و ارايه خدمات بيمه اي در زمينه 
روان شناسي و مش��اوره در دستور كار سازمان تامين 
اجتماعي نيست و همين موضوع سبب شده تا ميزان 
مراجعه به روانشناس براي حل اختلالات رواني، كم 
باشد. مهدي كريمي، روانشناس، معتقد است با توجه 
به آسيب هاي اجتماعي كه در جامعه وجود دارد، براي 
پيش��گيري از آن، بيمه س��لامت روان به عنوان يك 
اس��تراتژي جدي و اصلي محسوب مي شود. او درباره 
اين موضوع به »تعادل« گفت: بيمه س��لامت روان و 
بيمه هاي مرتبط با حوزه هاي روانشناس��ي و مشاوره 
كمك مي كند كه اقشار خاص، آسيب پذير و افرادي 
كه به نوعي درگير آسيب هاي اجتماعي هستند بتوانند 
وارد اين چرخه مشاوره شوند در اين صورت مقداري از 
اين آسيب ها مي تواند كاهش پيدا كند. البته بيمه ها در 
چنين فضاهايي مطرح مي كنند كه لازم است نقدينگي 
اين ماجرا تامين ش��ود .از طرفي ديگر جامعه به اين 
خدمات به شدت نيازمند اس��ت و در اين زمينه لازم 

است تصميم گيري هاي لازم توسط متخصصان حوزه 
بيمه، اقتصاد و مديريت مالي گرفته شود. او افزود: يكي 
از تصميمات جدي براي كاهش آسيب هاي اجتماعي 
بيمه سلامت روان است. در حال حاضر اگر بخواهيم 
اعتباراتي براي كاهش و پيش��گيري از آس��يب هاي 
اجتماعي در نظر بگيريم، يكي از مهم ترين اقداماتي 
كه مي توانيم در اين حوزه انجام دهيم بيمه س��لامت 
است با اين حال بيمه مرتبط با خدمات روانشناسي، 
سلامت روان، خدمات مشاوره و خدمات روانشناسي 
تنها در جامعه ميان رسانه ها و نخبگان مطرح شده و 

اقدام خاصي در راستاي آن صورت نگرفته است.
كريمي بيان كرد: با توجه به پيمايشي كه توسط وزارت 
بهداشت انجام شد، مي توان گفت حدود يك چهارم 
افراد جامعه، نيازمند دريافت خدمات سلامت روان، 
روانشناختي و روانشناسي هستند، بايد توجه داشت 
تنها طبقات اجتماعي بالا از جمله اين افراد محسوب 
نمي ش��وند كه توانايي پرداخ��ت هزينه هاي درمان 
خود باشند. ممكن است يك دانشجو در طول دوران 

تحصيل خود در گير مشكلات عاطفي شود و نتواند 
درس بخواند يا پس از فارغ التحصيلي شغل مناسبي 
پيدا كند اين فرد نيازمند دريافت خدمات روان است 
اما از كدام هزينه مي تواند اين اقدام را انجام دهد؟ اگر 
اين فرد تحت پوش��ش بيمه باشد به راحتي مي تواند 
از اين خدمات اس��تفاده كند در حالي كه سياس��ت 
وزارت بهداش��ت عمدتا به سلامت جسم مي پردازد 
در وزارت بهداش��ت حوزه هايي وج��ود دارند كه به 
حوزه س��لامت روان توجه مي كنند، اما س��هم دفاتر 
وزارت بهداشت كه به سلامت روان مي پردازند ناچيز 
است و به نظر مي رسد توجه و اهتمام وزارت بهداشت 
عمدتا بر سلامت جسم تاكيد بيشتري دارد هر چند 
معاونت اجتماعي وزارت بهداش��ت و حوزه سلامت 
اجتماعي اقدامات مناس��بي را انجام داده است اما به 
نظر مي رسد در حوزه كلان بايد به سلامت روان توجه 
بسيار ويژه اي شود و درصد قابل توجهي از بودجه هاي 
س��لامت بايد در حوزه س��لامت روان ب��ه ويژه بيمه 

سلامت روان هزينه شود. 

ريل گذاري هاي غلط در طرح تحول سلامت 
سال ها بود كه كارشناسان سلامت، طرح تحول را نيازمند 
تغييرات اساسي مي دانستند و از آن به عنوان چاه ويلي ياد 
مي كردند، اما مس��وولان وزارت بهداشت با پافشاري آن را 
يك دستاورد مهم معرفي مي كردند.سال ۹3 بود كه حسن 
روحاني در جشن بيمه س��لامت با اعلام خبر بيمه شدن 
۹ ميليون نفر خبر از بيمه همه اف��راد كم درآمد در تحول 
سلامت داد و گفت: »با افتخار مي گوييم كه همه ايرانيان 
تحت پوشش بيمه قرار گرفته اند و امروز به نقطه اي رسيديم 
كه به جرأت مي توانيم بگوييم، تمام ايرانيان صاحب دفترچه 
بيمه همگاني شده اند.« حسن قاضي زاده هاشمي وزير سابق 
بهداشت نيز با بيان اينكه بيمه سلامت تحول شگرف است 
آن را آرزوهاي ديرين مردم و مسوولان كشور ناميد و گفت: 
طي دو س��ال گذشته بيش از ۱۱ ميليون نفر بيمه شدند.

البته اين دور افتخار به همين جا ختم نش��د و دولتي ها در 
ميدان انتخابات نيز بارها از اين بيمه ۱۱ ميليون نفري به 
عنوان يكي از دس��تاوردهاي مهم دولت ياد ك��رده و آن را 
به عنوان برگ برنده انتخاباتي بارها رو كردند.در ادامه نيز 
قاضي زاده در جلسه رأي اعتماد در مرداد ۹۶ مجدد براي 
اين اشتباه پافشاري كرد و گفت: ۱۱ ميليون ايراني بيمه 
ش��ده اند كه نزديك به 8۵ درصدشان درآمد كمتر از يك 

ميليون داشته اند.

  كسي به منتقدان توجه نكرد
كافي اس��ت در صفحات وب كلمه چاه ويل را جست وجو 
كنيد، قطعاً به مصاحبه و مقالات و گزارش هاي متعددي 
خواهيد رس��يد كه همگي به ايرادات طرح تحول سلامت 
و مش��كلات مالي كه در آينده در پي خواهد داشت تاكيد 
كرده اند. بارها تمامي دلس��وزان و بزرگان نظام سلامت و 
كارشناسان اقتصادي مشكلات طرح تحول را به دولت و 
وزارت بهداشت تذكر داده بودند اما همه آنها با بي اعتنايي 
و بي توجهي مسوولان وزارت بهداشت و از طرفي پافشاري 

بر ادامه اين مسير روبرو شده بودند. پزشكيان نايب رييس 
مجلس شوراي اس��لامي به عنوان كسي كه حامي دولت 
بود بارها با عنوان اين مطلب كه طرح تحول سلامت قانون 
نيست، گفته بود: بارها گفته ام و اعلام كرده ام كه اجراي اين 
طرح، غيرقانوني است. دولت در طرح تحول نظام سلامت 
ورشكست شده است. گرفتار ش��دن دولت در اين طرح از 
حركت هاي خلاف قانون و عدم برنامه ريزي دقيق ناشي شد.

مصري نماينده مجلس نيز از جمله منتقدان طرح تحول 
سلامت بود؛ او در سال ۹۴ و در جلسه علني مجلس با بيان 
اينكه طرح تحول سلامت ۱0 هزار ميليارد تومان هزينه به 
تأمين اجتماعي تحميل كرده است، خطاب به وزير وقت 
تعاون گفت: حرف ما اين است كه مبناي قانوني طرح تحول 
سلامت كجاست و چرا قانون برنامه پنجم را اجرا نكرده ايد 
و هزينه هاي درمان تأمين اجتماع��ي را 2.۵ برابر افزايش 
داده ايد؟ مصري تاكيد كرد: اين چاهي كه شما كنده ايد، ته 

ندارد؛ كمر كشور را با اين طرح مي شكنيد.طريقت منفرد 
وزير اسبق بهداشت نيز از جمله مهم ترين منتقدان طرح 
تحول سلامت و سياست هاي قاضي زاده هاشمي در وزارت 
بهداش��ت بود. به گزارش مهر، وي باره��ا در مصاحبه ها و 
ميزگردهاي تخصصي، نبود نظام ارجاع و پزشك خانواده را 
از آفت هاي بزرگ طرح تحول سلامت بيان كرده بود، طريقت 
معتقد بود كه بدون راه اندازي نظام ارجاع حتماً طرح سلامت 
با مشكل مواجه خواهد شد و مسوولان مجبور به برگشت 
به پزشك خانواده خواهند بود. دقيقاً تمامي پيش بيني هاي 
طريقت منفرد درباره عاقبت اين طرح به واقعيت تبديل شد و 
دولت در دوران پسا قاضي زاده مجبور به اصلاحات ساختاري 

و پذيرش و به كار بردن همين توصيه ها شد.
البته نظر قاضي زاده هميشه درباره منتقدان به يك شيوه 
ختم مي ش��د. وي منتقدان را مخالف تزري��ق بودجه در 
نظام سلامت مي دانس��ت و آنها را متهم به سياسي كاري 

مي كرد. حال در انتها اين بودجه چندين برابر ش��د اما به 
دليل سياست هاي غلط هرگز در مسير درست قرار نگرفت.

همانط��ور كه وي در س��ال ۹۴ و در اج��لاس مديران 
سازمان بيمه سلامت عنوان كرد: مقصر اين وضعيت 
كساني بودند كه در سال هاي گذشته هر زمان افرادي 
درخواست افزايش بودجه هاي سلامت را مي كردند، 
مي گفتند، نظام سلامت چاه ويل است و هر چقدر پول 

در آن بريزيم باز هدر مي رود.

  نمكي: بيمه سلامت تبديل به چاه ويل شده!
حالا بعد از رفتن قاضي زاده و روي كار آمدن نمكي، وزارت 
بهداشت روي خوشي به منتقدان نشان داده است و بسياري 
از صحبت ها و انتقادات آنها را پذيرفته و حتي خود وزير و 

مسوولان وزارتخانه نيز به اين مشكلات اعتراف كرده اند.
تا آنجا كه س��عيد نمكي وزير بهداش��ت روز گذش��ته در 
سخنراني خود در كنفرانس ملي بيمه سلامت با اشاره به 
اينكه طرح تحول سلامت به درستي اجرا نشده است، گفت: 
در سال هايي كه در سازمان برنامه و بودجه بودم، دغدغه طرح 
تحول و بيمه سلامت را داشتم. امروز بيمه سلامت تبديل به 
چاه ويلي شده كه هر قدر پول در آن مي ريزيم پر نمي شود. 
نمكي با تاكيد بر اينكه در يك مقطعي بودجه بيمه سلامت 
صددرصد افزايش يافت، گفت: اما باز هم دولت مجبور شد 8 
هزار ميليارد تومان اوراق به فروش برساند و اين موضوع نشان 
مي دهد چاه ويل بيمه سلامت ناشي از درست اجرا نشدن 
طرح تحول سلامت است و در اين راستا طرح هايي مانند 
پرونده الكترونيك، نظام ارجاع، پزشك خانواده و راهنماي 
باليني را به درستي اجرا نكرديم به همين دليل امروز به اين 
مشكلات دچار ش��ده ايم. او به عدم نظارت بر اجراي طرح 
تحول نيز اشاره كرد و اظهار داشت: در سال ۹۴، ۹0 ميليارد 
تومان صرف نوشتن نسخه هورموني شد كه در بدن سازي 
اجرا مي ش��ود كجاي دنيا چنين رقمي، توس��ط بيمه ها 

پرداخت مي شود و ضعف نظارت در نظام سلامت باعث شده 
هر طبيبي به خود اجازه دهد هر تجويزي را داشته باشد.

نمكي با اش��اره به اينكه با اين شرايط بيمه سلامت پايان 
تلخ ورشكستگي را تجربه خواهد كرد افزود: براي اينكه به 
چنين سرنوشتي دچار نشويم بايد به سمت رويكرد علمي 
و اقتصادي تغيير مسير دهيم. البته نمكي در بهمن ماه سال 
گذشته نيز در همايش بيمه سلامت با بيان اينكه در تير ماه 
سال ۹۴ در سازمان برنامه و بودجه شاهد اجراي طرح تحول 
نظام سلامت و بيمه همگاني بوديم، گفته بود: در آن زمان 
هم در نامه محرمانه به آقاي نوبخت نوشتم كه اگر در اجراي 
اين طرح تدبير نكنيم، مي ترسم عاقبتش مانند مسكن مهر 
و غيره شود. بيمه سلامت در سال ۹2، مبلغ 2.۴00 ميليارد 
اعتبار در منابع عمومي داشت كه اين ميزان در سال ۹۴ به ۵. 
300 هزار ميليارد تومان رسيد. در آن زمان با اوضاع سختي 

در كشور مواجه بوديم.
موضوع توليت بيمه ها نيز يكي از چالش هاي بزرگ نظام 
سلامت در سال هاي گذشته بوده است. البته باعث اختلافات 
شديدي بين وزير بهداش��ت و وزير رفاه وقت هم بود. وزير 
بهداش��ت معتقد بود كه بايد س��اختار بيمه از وزارت رفاه 
جدا شود و در زير مجموعه وزارت بهداشت فعاليت كند تا 
مشكلات مالي و وضعيت پرداخت هاي اين حوزه برطرف 
شود. اما وزير كنوني بهداشت دقيقاً نظري عكس قاضي زاده 
دارد و معتقد است: من از روز اول معتقد نبودم كه خريدار، 
ارايه دهنده و گيرنده خدمت در يك ساختار باشند. اما آن قدر 
بين دو وزير دولت در اين زمينه بحث بود و عمدتاً هم بحث ها 
به اتاق من مي رسيد، خسته شدم و گفتم بگذاريد اين بحث را 
قيچي كنيم. بنابراين هنوز هم معتقد نيستم كه مديرعامل 
سازمان بيمه سلامت كارمند من است. بيمه سلامت شركتي 
مستقل است و نمي توانم برايش تعيين تكليف كنم. اين 
سازمان مستقل بوده و بايد بطور مستقل هم پاسخگو باشد. 

بايد چانه زني كند و با بيمارستان ها درگير باشد.
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معلولان خيلي به فكر 
استخدام دولتي نباشند! 

معاون توانبخشي سازمان بهزيستي كشور معتقد 
است؛ معلولان خيلي به فكر استخدام دولتي نباشند 
و بر مهارت آموزي، كسب و كارهاي خرد و تدريس 
تكيه كنند.معلوليت به معناي محرويت نيست و 
هيچ انساني به دليل داشتن نقص يا كاستي جسمي 
از حقوق انساني و بشري خود محروم نمي شود و هيچ 
فرد ديگري هم حق ندارد كه حقوق و كرامت شخص 
داراي معلوليت را خدشه دار كند. همه افراد جامعه 
مسووليت دارند كه با حفظ كرامت انساني معلولان، 
حقوق آنان را رعايت كنند و كاملا طبيعي است كه 
جامعه نيز براي دسترسي افراد داراي معلوليت به 
حقوق و جايگاه انساني شان بايد راهكارهاي مناسب 
و سهولت هاي لازم را فراهم كند، اما متاسفانه نگاه 
دولتمردان و مسوولان به اين قشر از جامعه كمرنگ 
است. حسين نحوي نژاد، معاون توانبخشي سازمان 
بهزيس��تي كش��ور، به ايلنا گفت: مشكل اساسي 
معلولان كش��ور اين است كه فكر مي كنند، دولت 
سالي يك ميليون استخدام مي كند و30 هزار آن 
سهم معلولان است، درصورتي كه ممكن است كل 
استخدام ها در كشور در سال ۱000 مورد باشد اما 
سهميه معلولان 30 نفر است كه اگر بين استان هاي 
كشور تقسيم شود، در هراستان يك نفر استخدام 
مي شود و كسي هم عملا متوجه نمي شود. به همين 
علت اس��ت كه مي گوييم معل��ولان خيلي به فكر 
استخدام دولتي نباشند و بر مهارت آموزي، كسب 
و كاره��اي خرد و تدريس تكي��ه كنند، حتما نياز 
نيست كه فرد پا داشته باشد تا بتواند روان شناس 
خوبي باش��د. او افزود: با خانه نشستن به كسي كار 
نمي دهند، معلولان هم بايد به دنبال كار باش��ند، 
آنها بايد در آزمون ش��ركت كنند و بعد در اولويت 
قرار گيرند، آنها فكر مي كنند سازمان بهزيستي يك 
كارخانه توليد كار دارد و مي تواند همه را استخدام 
كند، درصورتي كه ما نمي توانيم يك ميليون نفر را 
استخدام كنيم.اين استدلال نادرست است كه همه 
معلولان بايد در بهزيستي كار كنند به عنوان مثال 
مگر ممكن است، همه افرادي كه بيمار هستند در 

وزارت بهداشت كار كنند؟

۸ روستاي شادگان زير آب رفت
رييس جمعيت هلال احمر اس��تان خوزستان 
گفت: تعداد خانوارهايي كه نمي توانند از منازلشان 

استفاده كنند، حدود 2۵00 خانوار است.
علي خدادادي درباره وضعيت اس��تان خوزس��تان 
گفت: با توجه به اعلام وزارت نيرو و سازمان آب و برق 
استان تقريبا از شرايط بحران گذر كرده ايم. او ادامه 
داد: ظرفيت سدهاي استان در حال حاضر پذيراي 
آب سيلابي است و چنانچه بارندگي داشته باشيم، 

مشكلي براي استان ايجاد نمي شود.
رييس هلال احمر استان خوزس��تان با بيان اينكه 
س��دها در حال حاضر گنجايش آب بالا دس��ت را 
دارند، خاطرنشان كرد: مشكل اصلي ما روستاهايي 
است كه دچار آب گرفتگي شده اند و در پايين دست 
استان هنوز شرايط بحراني وجود دارد و ما نگران اين 
روستاها هستيم. خدادادي با بيان اينكه حجم آب 
در پايين دست نيز تا چند روز آينده كاهش مي يابد، 
تصريح كرد: احتمال مي دهيم تا سه روز آينده سطح 
رودخانه هاي استان به پايين ترين ميزاني كه انتظار 
داريم برسد و احتمال مي دهيم دبي كارون از 3200 
مترمكعب به ۱۵00 مترمكعب برسد، اما همانطور كه 
گفتم مشكل ما ساختمان ها و منازلي است كه دچار 
آبگرفتگي شده اند و براي اسكان مجدد در اين منازل 
نظر كارشناسي لازم است، چراكه احتمال ريزش نيز 
وجود دارد. او ادامه داد: با ايجاد س��يل بند از ورود آب 
به خرمش��هر و آبادان جلوگيري كرديم، اما نگراني 
ما بابت شادگان است كه متاس��فانه 8 روستاي آن 
دچار آبگرفتگي شده اس��ت. وي با بيان اينكه 2۷0 
روس��تا در محاصره آب بودند، اظهار كرد: ۷8 روستا 
بطور صددرصد دچار آب گرفتگي شده بودند، اما در 
مجموع با احتساب روستاهاي منطقه شادگان كه در 
روزهاي اخير دچار آبگرفتگي شده اند در حال حاضر 
۱۱3 روستا دچار آبگرفتگي شده اند كه ۱0۵ روستا 
بطور كامل آبگرفته هستند و مابقي به صورت جزيي 
دچار آب گرفتگي شده اند. ما جمعيتي بالغ بر 22 هزار 
خانوار متاثر از سيل داريم كه نياز به امدادرساني دارند 
و بايد مساله اسكان موقت اين افراد حل شود يا بايد 
در صورت تاييد كارشناس��ي به منازلشان بازگردند 
يا تصميم جدي در خصوص وضعيت اس��كان آنها 
صورت گيرد. البته تعداد خانوارهايي كه نمي توانند 
از منازلشان استفاده كنند، حدود 2۵00 خانوار است 
و تا جايي كه اطلاع دارم بنياد مس��كن و شهرسازي 

تصميماتي براي آنها در نظر گرفته اند.

نگراني بهداشتي براي سيل زدگان طي دو هفته آيندهبحران تنهايي، گريبانگير خانواده هاي امروزي 
معاون رييس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: خانواده ها نمي توانند به 
خوبي با هم ارتباط برقرار كنند؛ كيفيت ارتباطات به شدت مختل شده، 
سوءتفاهم بالا و قدرت شنيداري و درك پايين است كه اين موارد مناسبات 

اجتماعي را دچار مشكل مي كند.
معصومه ابتكار معاون رييس جمه��ور در امور زنان و خانواده بيان كرد: از 
سال گذشته در بحث خاص خانواده نيز با توجه به آسيب هايي كه خانواده 
امروزي با آن مواجه است و در دنيا نيز با آن مواجه هستند، ورود پيدا كرديم. 
خانواده ها در دنيا بحران تنهايي دارند و دچار آسيب هاي شديدي شده و 
انسجام خود را از دست داده اند، حفظ انسجام خانواده را در دستور كار قرار 
داديم كه يك مفهوم آن كاهش طلاق است. اين امر در استان اجرا شده و 
موفق هم بوده است. مشكلات خانواده ريشه در مشكلات اقتصادي هم 
دارد اما در كنار اين موارد، اختلالي در كش��ور و در اكثر استان ها و نيز در 

كشورهاي ديگر وجود دارد و آن اختلال ارتباطي است.
وي اف��زود: خانواده ها نمي توانند به خوب��ي ارتباط برقرار كنند؛ كيفيت 
ارتباطات به شدت مختل شده، سوءتفاهم بالا و قدرت شنيداري و درك 
پايين است، اين موارد مناسبات اجتماعي را دچار مشكل مي كند. خانواده 
سالم و شكوفا، خانواده اي است كه عشق، محبت و پيوندهاي قوي عاطفي و 

انساني در آن برقرار شود و روح اعضاي خانواده را سيراب كند، اين خانواده 
است. اكنون ارتباط از طريق شبكه هاي اجتماعي براي خانواده ها راحت تر 

و ارتباطات دچار مشكل شده است.
ابتكار خاطرنشان كرد: از س��ال گذشته گفت وگوي خانواده در حال 
اجرا بوده و در اس��تان نيز اجرا شده است. با مشاركت و همياري تمام 
دستگاه ها، همزمان گفت وگوي بين نسلي را با همكاري وزارت آموزش 
و پرورش اجرا مي كنيم. تفاهم نامه اي را نيز با وزرات علوم امضا كرديم 
تا تقويت مهارت هاي ارتباطي و گفت وگو در دانشگاه ها و تشكل هاي 
دانشجويي اجرا شود. تنش ها را مي توانيم با مفاهمه و گفت وگو حل و 
فصل كنيم.معاون رييس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به اينكه 
در عدالت جنسيتي سند ارتقاي وضعيت زنان و خانواده تنظيم شده 
است، تصريح كرد: اين سند در استان خراسان رضوي نيز وجود دارد. 
سند ارتقاي وضعيت زنان و خانواده، برنامه عملياتي به ما مي دهد تا 
بدانيم مشكلات و كمبودها چيست، عدد شاخص هاي عدالت جنسيتي 
چند است و بايد افزايش يابد. اين برنامه تكليف را روشن مي كند. اين 
سند در شوراي برنامه ريزي تنظيم و نهايي شده و اجرايي خواهد شد تا 
برنامه براي حركت به سوي بهبود وضعيت زمان و خانواده فراهم شود.

معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به وضعيت حيوان گزيدگي 
در مناطق سيل زده كشور، گفت: در اين زمينه نگران دو هفته آينده 
هستم؛ زيرا با توجه به جاري شدن سيل و خراب شدن لوله ها و با توجه 
به گرماي هوا، حيوانات احتمالا به سطح خواهند آمد و ممكن است 
مشكلاتي را ايجاد كنند. عليرضا رييسي با اشاره به نگراني هايي كه در 
رابطه با گزش سيل زدگان توسط مارهاي سمي، سگ و عقرب به ويژه 
در مناطق سيل زده خوزستان و سيستان و بلوچستان وجود دارد، گفت: 
در حال حاضر هم سيل و هم گرم شدن هوا در تمام مناطق سيل زده از 
جمله زابل خطر حيوان گزيدگي توسط عقرب، مار و سگ هاي ولگرد را 
بالا برده است. البته گزش توسط سگ هاي ولگرد بيشتر در خوزستان، 

لرستان و گلستان مطرح بود.
او با بيان اينكه براي مقابله با اين پديده تمهيداتي انديشيده شده و 
آموزش هاي لازم به مراقبين سلامت و پايگاه هاي بهداشت به طور 
مرتب داده مي شود، افزود: از طرفي به اندازه كافي در تمام اين مناطق 
سرم هاي ضد عقرب گزيدگي و مارگزيدگي توزيع كرديم، اما در هر 
صورت حتي اگر سيل هم نبود، فصل گرما فصل گزش حيوانات است 
و حتماً بايد مراقب باش��يم. در اين زمينه اطلاعات لازم هم به مردم 

داده شده است. رييسي با بيان اينكه البته تاكنون آمار خارج از نُرمي 
در زمينه حيوان گزيدگي در مناطق س��يل زده نداشته ايم، به ايسنا 
گفت: بطور كلي طبق آخرين آمارها در كل اس��تان هاي سيل زده 
كمتر از 30 مورد گزش داشته ايم كه خوشبختانه سريعاً هم درمان 
ش��دند، اما بنده نگران دو هفته آينده هستم. زيرا با توجه به جاري 
شدن س��يل و خراب شدن لوله ها و با توجه به گرماي هوا، حيوانات 
احتمالًا به سطح خواهند آمد و ممكن است مشكلاتي را ايجاد كنند 

كه بايد مراقب باشيم.
او تاكيد كرد: حتماً بايد مراقبت و مواظبت كرد تا اين گزش ها اتفاق 
نيفتد. در عين حال سرم هاي ضدگزيدگي به مراكز بهداشت مناطق 
سيل زده داده شده است؛ به طوري كه خانه بهداشت و بهورزان هم به 
تمام كمپ هايي كه در حال حاضر اسكان موقت سيل زدگان هستند، 
رفته اند و به��ورزان و اورژانس ما در اين مناطق همراه س��يل زدگان 
هستند و مراقبت هاي لازم را انجام مي دهند. در عين حال مهم ترين 
نكته براي پيشگيري از حيوان گزيدگي، اسكان دايم و هر چه سريع تر 
افراد اس��ت، زيرا در چادر و در معرض خطر قرار گرفتن مردم كارمان 

را سخت تر مي كند.

سيل در ۴ استان به ۱۴۰۰ مدرسه 
خسارت وارد كرد

وزير آموزش وپرورش اعلام كرد تا مهر امسال ۱۴0 
مدرسه در مناطق زلزله زده كرمانشاه افتتاح مي شود 
و همچنين سيل در ۴ استان كشور به ۱۴00 مدرسه 
خسارت زده اس��ت.محمد بطحايي وزير آموزش و 
پرورش در صفحه شخصي خود در اينستاگرام نوشت: 
»در زلزله كرمانشاه تعداد ۷8 مدرسه بايد كلًا تخريب 
و بازس��ازي مي ش��د كه با اقدام به موقع همكارانم و 
كمك هاي قابل توجه خيرين تاكنون 82 مدرس��ه 
احداث و تحويل شده است اين تعداد تا مهر ۹8 بالغ بر 
۱۴0 مدرسه و تا پايان سال به حدود به دو برابر مدارس 
تخريبي در حادثه زلزله خواهد رسيد. سيل در ۴ استان 
كشور به حدود ۱۴00 مدرسه خسارت وارد كرده است 
كه غالباً قابل ترميم و بازسازي خواهند بود و حدود 
۱00 مدرسه بايد كاملًا تخريب و بازسازي شوند.با 
همان تلاش قبلي، همه مدارس ترميمي را تا مهر ۹8 
كاملًا آماده خواهيم كرد و بخشي از مدارس تخريبي 
را نيز به بهره برداري خواهيم رساند آموزش و پرورش 
شايد اولين دستگاهي باشد كه بازسازي و نوسازي 

مناطق آسيب ديده را شروع مي كند.«
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در پارلمان شهري پايتخت تصويب شد

آب بها احتمالا تا  ۱۵ درصد افزايش مي يابد

كسريبودجه»آبفا«توسطشهرداريتهرانتامينميشود
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|

روز گذشته مديرعامل ش��ركت آبفاي تهران مهمان 
شوراي ش��هر بود و گزارشي از وضعيت آب و فاضلاب 
شهر تهران ارايه كرد. همچنين در اين جلسه كليات 
اصلاحيه و تمديد مصوبه تأمين اعتبار مورد نياز براي 
اجراي پروژه هاي آب و فاضلاب شهر تهران با 18 رأي 
موافق و يك رأي مخالف به تصويب رسيد كه بر اساس 
آن قرار است ش��هرداري 2 هزار و 500 ميليارد تومان 

از كسري بودجه شركت آب و فاضلاب را تامين كند.
ابتداي جلسه، محمدرضا بختياري، مديرعامل شركت 
آب و فاضلاب تهران به ارايه گزارش خود پرداخت و با 
اشاره به اينكه وضعيت بارندگي استان تهران از ابتداي 
امسال خوب بوده است، گفت: ميزان بارندگي از ابتداي 
امس��ال ۳۶۳ ميليمتر بوده كه نسبت به سال گذشته 
18 درصد و نسبت به ۴0 سال گذشته ۶2 درصد بهبود 
يافته است. درنتيجه بارندگي ها حجم مخازن سدهاي 
استان تهران بهبود يافته است و به غير از سد لار بقيه 
سدهاي استان تهران در وضعيت نرمال هستند. با توجه 
به پيش بيني باران، مديريت وزارت نيرو در استان تهران 
به گونه اي بود كه با وجود حجم بالاي بارش ها مشكلي 

براي استان تهران پيش نيامد.
بختياري درباره اصلاحيه تمديد مصوبه تأمين منابع 
مورد نياز اجراي پروژه هاي آب و فاضلاب تهران گفت: 
در مدت زمان 8 س��الي كه تبصره ۳ ب��راي كمك به 
پروژه هاي آب و فاضلاب تهران تأمين اعتبار شده است، 
2هزار و 2۶8 ميلي��ارد و ۴00 ميليون تومان از محل 
تبصره ۳ بودجه دريافت كرده ايم. همچنين از س��ال 
گذشته كه ماده ۷۷ براي اين پروژه ها تعريف شد 5۹ 
ميليارد تومان بودجه دريافت كرده ايم كه درخواست 

داريم از اول مهر ۹8 اين بودجه تمديد شود.
او با اشاره به اينكه از محل بودجه تبصره ۳ و ماده ۷، 2۷ 
درصد ب��راي پروژه هاي آب و 21 درصد براي فاضلاب 
هزينه شده است، اعلام كرد: براي اتمام پروژه هاي آب 
و فاضلاب با وجود هزينه هاي انجام شده 8 هزار ميليارد 
تومان ديگر بودجه نياز اس��ت و انتظار داريم 2 هزار و 
500 ميليارد تومان آن از تبصره ۳ و ماده ۷ تأمين شود 
و 5هزار و 500 ميليارد تومان باقي مانده از منابع داخلي 
ش��ركت آبفا يا دولت تأمين شود تا بتوانيم طرح هاي 

مذكور را تا 5 سال ديگر به اتمام برسانيم.
بختياري با اشاره به اينكه طرح هاي آب و فاضلاب شهر 
تهران ۶5 درصد پيشرفت فيزيكي داشته است، گفت: 
تا پيش از اج��راي اين طرح ها تعداد تصفيه خانه هاي 
شهر تهران ۷ عدد بود كه امروز اين تعداد به 1۳ تصفيه 
خانه افزايش يافته و در صورت نياز امكان ايجاد تصفيه 
خانه جديد نيز وجود دارد. همچنين در بخش فاضلاب 
در ش��هر تهران ۷5 درصد شبكه فاضلاب ايجاد شده 
است اما تنها ۴۳ درصد طرح اجرايي شده و اولويت ما 
اين است كه عملياتي كردن تصفيه خانه هاي تهران را 

از ۴2 درصد به ۶0 درصد افزايش دهيم.

    كاهش 6 درصدي هدر رفت آب
مديرعامل شركت آبفا درباره هدر رفت آب نيز گفت: 
در سال 88 ميزان هدر رفت تهران 28.۶۶ درصد بود 
كه با اقدامات انجام شده اين رقم به 22.5 درصد تقليل 
يافته اس��ت در حال حاضر نرم دنيا ب��راي هدر رفت 
آب 15درصد اس��ت و تلاش داريم به اين نرم دس��ت 

يابيم. نكته مهم اين اس��ت كه براي كاهش هر درصد 
به ۳۷5 ميليارد تومان اعتبار نياز است و براي اهميت 
اين موضوع كافي است به اين آمار توجه كنيم كه يك 
درصد هدر رفت در تهران 10 ميليون متر مكعب آب 
شرب تهران اس��ت.در طرح رينگ پيراموني آبرساني 
شهر تهران در تلاش هستيم تمام مخازن 5 سد تهران 
به هم وصل ش��ود با اتصال اين مخازن تهران به لحاظ 
تأمين و توزيع آب در شرايط ايده آلي قرار خواهد گرفت.

حجت نظري، عضو كميسيون فرهنگي شوراي شهر 
نيز در جريان بررسي»تمديد مصوبه تأمين اعتبار مورد 
نياز براي اجراي پروژه هاي آب و فاضلاب شهر تهران« 
در مخالفت با كليات اين مصوبه صحبت كرد و گفت: 
هزينه هاي توافق شده نبايد از جيب مردم پرداخت شود؛ 
امسال، سال افزايش هزينه ها خواهد بود و ما نيز نبايد در 
افزايش هزينه ها به مردم نقش داشته باشيم.پيش بيني 
مي شود در سال جاري هزينه هاي احتمالي شهروندان، 
افزايش سرس��ام آوري داشته باشد .به طور مثال گفته 
مي شود قيمت بنزين دونرخي شده و همين افزايش 
بر هزينه هاي ش��هر از جمله هزينه هاي حمل و نقل 
عمومي مانند تاكسي تأثيرگذار است، ما نيز بر اساس 
مصوبه امروز، هزينه اي كه مردم بايد طي 5 سال بدهند 
را چندي��ن  برابر مي كنيم زيرا در اصل، اين هزينه ها از 
جيب مردم مي رود: براي من جاي سوال است كه اجراي 
اي��ن پروژه ها از چه محلي تأمين مالي مي ش��ود و اگر 
مي خواهيد اين هزينه ها را از مردم بگيريد، من مخالف 
هستم..بنابراين بايد محلي براي تأمين اعتبارات لازم 

براي تكميل اين پروژه ها پيش بيني شود.
زهرا صدر اعظم نوري، رييس كميس��يون س��لامت، 
محيط زيست و خدمات شهري شوراي شهر تهران نيز با 
بيان اينكه بررسي اين لايحه توسط دو كميسيون انجام 
شده است، گفت: ما در حوزه  آب در دنيا با چالش هايي 

مواجه هستيم كه حتي لازم است اردكانيان، وزير نيرو 
را به شوراي شهر دعوت كنيم تا در مورد سياست ها و 
برنامه هايشان در خصوص وضعيت نيرو به خصوص آب 
در تهران توضيحاتي را ارايه كنند. 5 منبع براي تأمين 
منابع مالي سازمان آب تعريف شده است كه عبارتند 
از منابع داخلي، كمك هاي دولت، استفاده از تبصره ۳  

استفاده از ماده ۷ و فاينانس.
حسن رس��ولي خزانه دار شوراي ش��هر تهران نيز در 
اين باره گفت: بر اساس تبصره 8 مصوبه »اصلاحيه و 
تمديد مصوبه تأمين اعتبار موردنياز اجراي پروژه هاي 
آب و فاضلاب ش��هر تهران«، دو نفر از اعضاي شوراي 
ش��هر تهران به نمايندگي از شورا به عنوان عضو ناظر 
در هيات مديره ش��ركت آب و فاضلاب ش��هر تهران 
با هدف كنترل و نظارت بر روند پيش��رفت پروژه ها و 
هزينه كرد منابع حاص��ل از تبصره ۳ و ماده ۷، حضور 
خواهند داشت. مصوبه در دو كميسيون برنامه وبودجه 
و كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات شهري 
شوراي شهر تهران بررسي شده است. در تبصره هاي 
مصوبه »اصلاحيه و تمديد مصوبه تأمين اعتبار موردنياز 
اجراي پروژه هاي آب و فاضلاب شهر تهران« به تمامي 
دغدغه هاي اعضاي شوراي شهر پاسخ داده شده است. 
خزانه دار شوراي شهر تهران ادامه داد: ۳۳ درصد از سهام 
شركت آبفاي استان تهران متعلق به شهرداري تهران 
است، اما تاكنون ش��ورا و شهرداري هيچ حضوري در 
مديريت و راهبري آبفا نداش��ته است. براي همين در 
تبصره 8 مصوبه اصلاحيه، به منظور كنترل و نظارت 
بر روند پيشرفت پروژه ها و هزينه كرد منابع حاصل از 
اين مصوبه در قالب تبصره ۳ و ماده ۷، دو نفر از اعضاي 
شوراي شهر تهران به نمايندگي از شورا به عنوان عضو 
ناظر در هيات مديره شركت آب و فاضلاب شهر تهران 

معرفي خواهد شد.

رسولي با تأكيد بر اينكه ما مصر هستيم كه شركت آبفا 
منابع حاصل از اين مصوبه )تبصره ۳ و ماده ۷( را صرف 
هزينه هاي جاري ش��ركت نكند، اعلام كرد: در قالب 
تبصره ۹ قيدش��ده تمامي مبالغ حاصل از اين مصوبه 
پس از دريافت بايد در حساب هاي جداگانه اي در دفاتر 
مالي شركت هاي آب و فاضلاب مناطق شش گانه شهر 
تهران و شركت فاضلاب تهران ثبت شود و حسابرس 
معتمد شوراي شهر گزارش عملكرد مصوبه را هر سه 

ماه يك بار به شورا ارسال كند. 
وي همچني��ن درب��اره ح��ق انش��عاب آب در برخي 
از ايس��تگاه هاي مت��رو، گفت: براي حق انش��عاب در 
ايستگاه هاي مترو، آبفا ۴ تا 5 ميليارد تومان هزينه اعلام 
كرده بود. در تبصره 11 اين مصوبه تأكيد شده شهرداري 
تهران با همكاري شركت آب و فاضلاب استان تهران 
ظرف س��ه ماه از زمان اجراش��دن مصوبه، توافقنامه 
مشترك براي اختصاص بخشي از منابع مالي حاصل از 
اجراي مصوبه در راستاي تأمين آب شرب ايستگاه هاي 
مت��رو و اماكن عمومي تأمي��ن آب و نصب تجهيزات 
موردنياز براي اطفاي حريق شهر تهران به ويژه حريق 
پس از زلزله و غيره ارايه كند. در صورت عدم تصويب اين 
اصلاحيه، شركت آبفا با شهرداري تهران همانند ساير 

دستگاه هاي متقاضي رفتار خواهد كرد. 
 نايب رييس كميس��يون برنامه وبودجه بابيان اينكه 
تمامي پروژه ها تعريف شده اس��ت، تأكيد كرد: براي 
تصفيه خانه ششم تاكنون 2 هزار ميليارد هزينه شده 
و تنها 20 درصد پروژه باقي مانده اس��ت. اگر شورا اين 
مصوبه را تصويب نكند با نرخ تورم 20 درصد س��الانه 
۴0ميليارد توم��ان به مردم تهران ض��رر وارد خواهد 
شد.ما از ش��ركت آبفا خواستيم كه براي زمان ۴ ساله 
برنامه ريزي و اصلاحيه به شورا تقديم كند و در تبصره 
۴ نيز قيد شده بعد از تصويب مصوبه اصلاحيه تا سال 

1۴02 هرس��اله به ميزان تورم اعلامي بانك مركزي 
كليه مبالغ افزايش مي ياب��د. در ادامه مجيد فراهاني، 
رييس كميته بودجه و نظارت شوراي شهر تهران نيز 
با بيان اينكه آب در تهران به يك ابرچالش تبديل شده 
اس��ت، گفت: قيمت هر ليتر براي هر تهراني سه ريال 
اس��ت و ما ارزان ترين آب بهداشتي را در اختيار مردم 
قرار مي دهيم.امروزه آب حتي از نفت هم ارزشمندتر 
است، به همين دليل قيمت گذاري بايد به شكلي باشد 
كه مانعي براي هدر رفت آب باشد. محمود ميرلوحي، 
عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران نيز با 
بيان اينكه اگر مي خواهيم موضوع فاضلاب تهران براي 
هميشه حل شود بايد انشعابات را افزايش دهيم، گفت: 
به نظر مي رسد مي توانيم در قالب تبصره ۳ بخشي از 

هزينه هاي اجراي اين پروژه ها را تأمين كنيم.
احمد مسجدجامعي ديگر عضو شوراي شهر تهران نيز 
با اشاره به اينكه درخواست ارايه گزارش از شركت آبفا 
از سوي بنده براي اين بود تا مشخص شود تاكنون اين 
پروژه در چه مرحله بوده است، گفت: انتظار بر اين بود 
كه مصوبه در س��ال ۹۶ به اتمام برسد اما مجددا آن را 
تمديد كرديم. سند تهيه شده براي اين كمك نيز ۴ساله 
تهيه شده است، ما ۴ سال ديگر كجا هستيم كه براي 
اين ۴ سال سند تهيه مي كنيم؟ بهتر است تجديدنظر 
كنيم. او همچنين از شركت آبفا خواست درباره مسائل 
ديگر از جمله وضعيت سد لار تعيين تكليف كند كه 
چگونه قرار اس��ت فرار آب در اين س��ند كنترل شود. 
همچنين درباره فاضلاب تهران و نشست هاي زمين 
نيز توضيح داده ش��ود. نكته مه��م اينكه تمام ذخيره 
آبي كوهپايه البرز را تهران مي بلعد و سفره زيرزميني 
نمي ش��ود، سوال اين اس��ت كه براي اين موضوع چه 

تمهيداتي در نظر گرفته شده است.
مسجدجامعي با اشاره به مشكل مديريتي در مقوله آب 
و فاضلاب گفت: شهرك اكباتان تصفيه خانه دارد اما بعد 
از تصفيه آب مجددا آب تصفيه شده به آب هاي آلوده 
اضافه مي شود، بهتر است براي اين مسائل نيز تصميم 

مديريتي اتخاذ شود.
در ادامه محس��ن هاش��مي در جمع بندي اظهارنظر 
اعضاي پ��س از ارايه گزارش مديرعامل آبفا گفت: اين 
اصلاحيه مساله مهمي است كه دو كميسيون برنامه و 
بودجه و كميسيون سلامت به دقت آن را بررسي كردند 
و ماحصل آن تهيه يك ماده و 12 تبصره است. از اعضا 
مي خواهم نسبت به كليات اين اصلاحيه رأي دهند.در 
نهايت اعضاي شوراي شهر تهران به كليات پيشنهاد 
س��ازمان آب و فاضلاب در مورد تأمين كسري بودجه 
از محل تبصره ۳ )حق انشعاب( رأي مثبت دادند. اين 
لايحه داراي يك ماده و 11 تبصره است كه در جلسه 
بعدي به جزييات آن و تبصره آن رسيدگي خواهد شد.

    احتمال افزايش آب بهاي تهران تا ۱۵ درصد
رييس شوراي ش��هر تهران همچنين در پايان جلسه 
علني ديروز اين شورا در پاسخ به اينكه آيا با تصويب اين 
لايحه، قيمت آب در شهر تهران افزايش پيدا مي كند 
يا خير گفت: در حال حاض��ر نمي توان قيمت قطعي 
اعلام كرد اما بين 10 تا 15 درصد هزينه آب در ش��هر 
تهران اضافه خواهد ش��د و اين درآمد صرف سيستم 
آبرساني زير زميني شهر تهران مي شود  و البته درباره 
اعلام قطعي در جلسه بعدي تصميم گيري خواهد شد.

در نشست تخصصي »درس هايي از سيل اخير« مطرح شد

هدر رفت ۵۰  درصدي سيلاب
بر اساس تازه ترين آمار منتشر شده درباره خسارت هاي 
ناشي از سيل اخير در كشور، به 151هزار مسكن شهري 
و روستايي آسيب وارد ش��ده كه از اين تعداد51 هزار 
واحد تعميري و مابقي نيازمند بازسازي 100درصدي 
است، بالابودن حجم خسارت هاي مالي و جاني ناشي 
از س��يل هاي اخير، بهانه اي شد تا مركز تحقيقات راه، 
مسكن و شهرسازي نشستي را در اين زمينه برگزار كند.

در اين نشس��ت رييس مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي با تاكيد بر اينكه سيل بر خلاف زلزله يك 
حادثه پرتكرار و مخاطره آميز است، گفت : مطالعات در 
خصوص سيل هاي اخير نشان دهنده اين است كه ايران 
نيازمند تهيه يك بانك زمين لغزش به منظور شناسايي 

پهنه هاي ناپايدار است.
به گزارش ايس��نا، دكتر ش��كرچي زاده در نشس��ت 
تخصصي »درس هايي از سيل اخير« با اشاره به تخريب 
بيش از ۷00 سازه مس��كوني و زير ساختي و 12 هزار 
كيلومتر راه و يكصد واحد مسكوني، ادامه داد: اين ميزان 
آسيب ديدگي نشان دهنده اين است كه مهندسي كشور 

در معرض يك آزمون بزرگ قرار داشته است.
شكرچي زاده با اشاره به مطالعات انجام شده در سيل 
اخير كش��ور، اظهار كرد: اين بررس��ي ها نشان دهنده 
اين است كه كشور در بخش ابنيه از رويكرد استاني به 
رويكرد حوضه آبريز تغيير يابد، چرا كه مطالعات نشان 
داد كه مديريت اس��تاني جوابگوي نيازهاي كشور در 

زمان بروز مخاطرات نيست.
او با تاكيد بر اينكه س��يلاب ها داراي دوره بازگش��ت 
هس��تند، گفت: ايجاد راه آهن بر اس��اس ارزيابي هاي 
ريسك و پهنه بندي ريسك سيلاب ها صورت مي گيرد 
و بايد مديريت س��يلاب ها در اين زمينه مورد ارزيابي 

قرار گيرد.
شكرچي زاده با تاكيد بر رعايت حريم راه ها، گسل ها و 
رودخانه ها، يادآور شد: اين در حالي است كه به دليل 
بي توجهي به حريم رودخانه ها موجبات تسريع لغزش 
در برخي از نقاط كشور فراهم شده است علاوه بر اين با 
برداشت بي رويه ماسه و شن از بستر رودخانه ها مواجه 

هستيم كه اين امر به ناپايدار كردن رودها منجر شده 
است.

رييس مرك��ز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي 
همچنين بر ضرورت تهيه آيين نامه مقاوم سازي سازه ها 
در برابر سيلاب ها، تاكيد كرد و در اين باره اضافه كرد: 
در حال حاضر بس��ياري از شهرهاي كشور در معرض 
آسيب هاي ناشي از سيل قرار دارند، اين در حالي است 
كه شهرهاي باستاني كشور در برابر مخاطرات سيل در 
امان مانده اند كه اين امر نشان دهنده آن است كه نياكان 
ما به موضوع سيل توجه داشته اند. بسياري از پل هايي 
كه آنها س��اخته اند، عملكرد بهتري نسبت به پل هاي 

ساخته شده در عصر حاضر داشته است.
او يادآورشد: ارزش دارايي هاي عمومي و زيرساخت هايي 
همچون پل، راه آهن نزديك هزار بيليون تومان است كه 
اين سرمايه عظيمي است كه بر اساس يك بررسي لازم 
است كه س��الانه يك درصد از اين ميزان ارزش صرف 
جلوگيري از سيلاب ها شود اما آسيب هاي اخير ناشي از 
سيل نشان داد كه بايد 2 درصد از اين ميزان براي مقابله 

با حوادث ناشي از سيل هزينه شود.

    احتمال وقوع سيل در تهران
دبيركارگ��روه مخاطرات زلزله هم در اين نشس��ت با 
بيان اين كه50 درص��د از ۹2 ميليارد متر مكعب آبي 
كه همراه با بارش هاي اخير وارد كشور شد، هدر رفت، 
گفت: در صورت ذخيره سازي اين آب مي توانستيم به 
مدت 2 س��ال آب مورد نياز كشورمان را تأمين كنيم 
اما رخدادهاي اخير نش��ان داد كه بايد درباره س��يل 

بازنگري هايي داشته باشيم.
به گزارش ايس��نا، علي بيت اللهي با اش��اره به حادثه 
زلزله سرپل ذهاب كرمانشاه و سيل هاي اخير، افزود: 
خس��ارات برآورد شده از زلزله 21 آبان ماه سال ۹۶ در 
سر پل ذهاب كرمانشاه 5 هزار ميليارد تومان برآورد شد، 
درحالي كه خسارات ناشي از سيل  هاي اخير ۳5 هزار 
ميليارد تومان بوده است، درواقع تخريب هاي ناشي از 
سيل به مراتب بيش��تر از خسارت ناشي از زلزله است 

كه نمونه ه��اي آن را مي توان در ميزان تخريب اراضي 
كشاورزي و از بين رفتن پل ها و ساختمان ها در مناطق 

سيل زده مشاهده كرد.
بيت اللهي با اشاره به بارش هاي اس��تان مازندران در 
روزهاي 28 و 2۹ اسفند ماه سال گذشته ياد آور شد: 
از 25 اس��فند ماه سال گذشته نسبت به وقوع سيلاب 
هشدارهايي داده ش��د و پس از بارندگي ها شاهد بروز 

سيلاب ها و رخنمون هاي ناشي از آن شديم.
دبيركار گروه مخاطرات زلزله بارش هاي از اسفند ماه 
در كشور را بي سابقه خواند و يادآور شد: ميزان بارش ها 
122 برابر مقدار ميانگين آن در مقطع 50 ساله خود 

بوده است.
او ادامه داد: اين بارندگي ها جنبه هاي مثبتي داشته كه 
از آن جمله مي توان به پرآب شدن تالاب هاي خشك 
چون هامون و جازموريان همچنين افزايش آب درياچه 

اروميه اشاره كرد.
بيت اللهي با بيان اينكه اگر آب هاي وارد شده در كشور 
ذخيره سازي مي ش��د، براي دو سال كشور كافي بود، 
اظهار كرد: در مقابل اراضي كشاورزي و راه هاي كشور 
بر اثر روان آب ها آسيب هاي زيادي ديدند، به گونه اي 
كه 1۴ هزار كيلومتر از جاده هاي كش��ور آسيب ديد و 

۷25 پل هم تخريب شد.
او با اشاره به اينكه شاهد كشته شدن ۷۶ نفر در اين سيل 
اخير بوديم، افزود: در اين س��يل تعداد كشته شدگان 
مرد بيشتر از كشته شدگان زن بود كه اين امر بر خلاف 
مخاطرات زلزله است چرا كه در زلزله بزرگ كرمانشاه 

بيشتر افراد كشته شده در ميان زنان بودند.
به گفته بيت اللهي، در اس��تان گلستان 1۷ هزار واحد 
مس��كوني آس��يب ديدند و در مازندران ۴00 منطقه 

دچار رانش شدند.
او با اشاره به سيل شيراز ياد آور شد: 21 نفر كشته شدند 
كه اين تعداد نشان مي دهد كه بايد ضوابط شهرسازي را 
مورد ارزيابي قرار دهيم چرا كه آسيب هاي وارد شده به 
شهر شيراز قابل تعميم به ساير شهرهايي كه در معرض 

سيلاب قرار دارند، است.

بيت اللهي همچنين در خصوص احتمال وقوع سيل در 
شهر تهران هشدار داد و گفت: در شهر تهران تنگه هاي 
مشرف به شهر مسدود ش��ده و بر اثر ساخت و سازها 
قطع شده اند كه اين امر احتمال وقوع سيل در تهران را 

افزايش خواهد داد.

    مهم ترين عامل سيل خرم آباد؟
فرزانه صادق مالواجرد، معاون معماري و شهرس��ازي 
وزارت راه و شهرس��ازي نيز در اين نشس��ت گفت : در 
خرم آباد مس��ير رود تغيير كرد و در مس��ير انحرافي 
نسبت به ساخت و ساز اقدام ش��د كه اين امر موجب 
شد خسارات زيادي در زمان وقوع سيل در اين مناطق 

وارد شود.
صادق مالواجرد با تاكيد بر اينكه حجم آب وارد شده به 
كشور در بارش هاي اخير قابل مقايسه با سنوات گذشته 
نبوده است، اظهار كرد: ميزان بارش نسبت به ميانگين 
مش��ابه به 2۷5 درصد و نسبت به متوسط بلندمدت 
110درصد افزايش نشان مي دهد، ولي اگر اين ميزان 

افزايش نيابد، منجر به آسيب هاي وارده مي شود.
او با اشاره به اينكه اين ميزان آسيب، نشان دهنده اين 
اس��ت كه در كل نياز به بازنگري در آمايش سرزميني 
داريم، اضافه كرد: مطالعات نشان دهنده اين است كه 
حجم انبوهي از جنگل ها و اراضي بالادست در استاني 
مانند لرستان كاهش داشته اس��ت، به گونه اي كه در 
20س��ال قبل 20 ميليون درخت از بي��ن رفته و اين 
جنگل تراشي و تبديل آن به مرتع چنين خساراتي را 

به بار آورده است.
معاون معماري و شهرسازي وزارت راه و شهرسازي با 
اشاره به سيل در پلدختر يادآور شد: در خرم آباد اقدام 
به تغيير مسير رودخانه كردند و در مسير انحرافي اقدام 
به توسعه اراضي و كاربري هاي شهري شد و نتايج اين 
اقدام نشان دهنده اين بود كه بيشترين خسارات وارد 

شده مربوط به اين منطقه بوده است.
مالواج��رد با بي��ان اينك��ه در حريم رودخانه ها س��ه 
دسته س��ازه احداث ش��ده اس��ت، در اين باره گفت: 

س��اخت و س��ازهاي بدون مجوز كه بعد از وارد شدن 
به كميسيون هايي مانند كميس��يون ماده »100« با 
پرداخت جريمه صاحب مجوز مي ش��وند، س��اخت و 
س��ازهايي كه قبل از تعيين حريم س��اخته شده اند و 
دست اندازي ها در حريم رودخانه ها از جمله ساخت و 
ساز در حريم رودخانه در كشور است و بايد مصوباتي كه 
ارايه شده براي حفظ حريم رودخانه ها اجرايي شوند، 
اين در حالي اس��ت كه اين مصوبات ضمانت اجرايي 

لازم را ندارند.
او اضافه كرد: ت��ا زماني كه غفلت هاي ش��هري جرم 
محس��وب نش��ود، مصوبات ضمانت اجراي��ي لازم را 

نخواهد داشت.
صادق مالواجرد با اش��اره به ضوابط ساخت و ساز و در 
نظر گرفتن ۴0 درصد از فضاهاي آزاد در ساخت و سازها 
گفت : مطالعات نشان مي دهد كه در هيچ يك از فضاهاي 
كش��ور اين فضاي ۴0 درصدي رعايت نمي شود و اين 
در حالي اس��ت كه اين فضا براي كنترل روان آب ها و 

سيلاب ها است.

    لزوم مطالعات عميق تر 
معاون مسكن و شهرسازي وزارت راه و شهرسازي هم 
با اش��اره به اعلام زمان هاي دوره بازگشت سيلاب ها، 
گفت : ما ب��راي اعلام اي��ن زمان ها نياز ب��ه مطالعات 

بيشتري داريم.
مازيار حسيني در نشس��ت تخصصي »درس هايي از 
سيل اخير«، با تاكيد بر اينكه سيل اخير جزو حوادث 
نادر به ش��مار مي آيد، در اين رابطه گفت : بر اس��اس 
مطالع��ات صورت گرفته اعلام ش��ده اس��ت كه دوره 
بازگشت س��يلاب ها در برخي اس��تان ها 200 سال و 
در برخي ديگر از استان ها همانند لرستان 500 سال 

بوده است.
او ادامه داد: اعلام اين اعداد نشان دهنده اين است كه 
براي اعلام زمان دوره بازگشت سيلاب ها نياز به مطالعه 
بيش��تري داريم تا در اين صورت بتوانيم اين اعداد را 

همراه با تقريب اعلام نكنيم.
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 تعيين قيمت مسكن 
برعهده اتحاديه املاك نيست

چندي پيش خبري منتشر شد مبني بر اينكه طبق 
بخشنامه جديد بنياد مس��كن از اواسط خرداد ماه 
سال جاري قيمت مسكن با افت ۳5 تا ۴0 درصدي 
مواجه مي شود و هرگونه خريد و فروش ملك از سوي 
كارشناس رسمي دادگستري قيمت گذاري مي شود 
و امكان انتقال سند بدون نامه كارشناسي قيمت وجود 
ندارد و رييس اتحاديه مش��اوران املاك به اين خبر 
واكنش نشان داد و گفت: اگر مجلس، قانوني مصوب 
كند كه تعيين قيمت به عهده اتحاديه املاك گذاشته 
شود موظف به اجرا هستيم، اما تاكنون چيزي در اين 
زمينه به اتحاديه اعلام نش��ده است و تعيين قيمت 
مسكن بر عهده اتحاديه املاك نيست. مصطفي قلي 
خسروي در گفت وگو با ايسنا افزود: كسي نمي تواند 
مالك را مجبور به فروش واحد خود با قيمت تعيين 
شده كند، بلكه ايجاد تعادل در بازار مسكن به توازن 
عرضه و تقاضا مربوط مي شود. خسروي تصريح كرد: 
با اين حال اگر مجلس، وظيفه  كارشناسي ملك را به 
اتحاديه املاك واگذار كند از آن استقبال مي كنيم 
در صورت ارايه اين پيشنهاد مي توانيم كارشناساني 
را آموزش دهيم و آنها را به مناطق بفرستيم تا قيمت 
واحدها را بررس��ي و اعلام كنن��د.  او ادامه داد: البته 
نبايد هيچ اجباري براي مالك ايجاد كنيم بلكه فقط 

مي توانيم او را از قيمت ملك خود مطلع سازيم .

راه خانه دار شدن مردم پس انداز 
است نه بليت بخت آزمايي

وزير راه و شهرسازي از عملياتي شدن كارت اعتباري 
مصالح ساختماني خبر داد و با اشاره به اينكه وظيفه 
اين وزارتخانه تعادل بخشي به بازار مسكن است، گفت: 
راه خانه دار ش��دن پس انداز است، مردم نمي توانند 
با بليت بخت آزمايي صاحب خانه شوند. به گزارش 
تسنيم، محمد اسلامي اظهار كرد: يكي از اقدامات مهم 
وزارت راه و شهرسازي فراهم كردن محيط زندگي 
مطلوب براي مردم در پروژه هاي مسكن مهر است و 
در اين رابطه هم به وظايف قانوني خود عمل خواهيم 
كرد. او با بيان اينكه وضعيت كنوني بازار مسكن متاثر 
از شرايط اقتصادي اس��ت، افزود: بايد زمين آماده را 
در اختيار سرمايه گذاران قرار دهيم تا جريان توليد 
مسكن آغاز شده و ش��تاب بگيرد. اسلامي با تاكيد 
بر اينكه سياست توليد مسكن را به صورت مستمر 
اجرا خواهيم كرد، به بحث كنترل قيمت ها در بازار 
مسكن اشاره كرد و گفت: مهم ترين برنامه وزارت راه و 
شهرسازي در اين حوزه تعادل بخشي به قيمت تمام 
شده است، براي اين كار زمين را در اختيار سازندگان 
قرار مي دهيم، صدور مجوز را تسهيل مي كنيم و به 
سازندگان نيز وام پرداخت خواهيم كرد. او با يادآوري 
افزايش سقف وام ساخت در پايان سال گذشته،  اظهار 
كرد: اين وام به سازنده پرداخت مي شود وقابليت انتقال 
به خريدار را دارد؛ اين وام در شهري مثل پرديس ۶0 
تا ۶5 درصد قيمت واحد مسكوني را پوشش مي دهد. 
وزير راه و شهرسازي با تاكيد دوباره بر اينكه وزارت راه و 
شهرسازي تسهيل كننده توليد و عرضه مسكن است، 
افزود: اگر در بيابان خانه بسازيم و خدمات آن را تامين 
نكنيم براي مردم جذاب نخواهد بود و احتياج اول مردم 

غير از سرپناه سرانه هاي زيربنايي و روبنايي است.

 تكذيب توقيف كشتي ايراني 
در ليبي

مديرعامل شركت كشتيراني جمهوري اسلامي با 
تكذيب خبر توقيف كشتي ايراني در ليبي، گفت: هيچ 
كشتي توقيف نشده است. محمد سعيدي، مديرعامل 
شركت كشتيراني جمهوري اسلامي در گفت وگو با 
ايرنا، ادامه داد: در مورد يك كش��تي اختلاف هايي با 
دولت ليبي وجود دارد كه در حال مذاكره و حل و فصل 
آن هستيم اما آن كشتي توقيف نشده است. او تاكيد 
كرد: اين خبر درست نيست و يك خبرگزاري آفريقايي 
به اشتباه آن را منتشر كرده است. پيش از اين، برخي 
سايت هاي خبري در ايران خبري مبني بر توقيف يك 
كشتي ايراني در ليبي را منتشر كرده بودند؛ خبرها 
حاكي از آن بود كه اين كشتي ايراني با نام شهركرد در 
ليبي توقيف شده است. هنوز از محتويات اين كشتي 

و مقصد احتمالي آن خبري در دست نيست.

 افزايش نرخ كرايه  
حمل و نقل عمومي از فردا 

معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران گفت: 
احتمالا از س��ه ش��نبه نرخ كرايه هاي حمل و نقل 
عمومي 20 درصد افزايش مي يابد. به گزارش فارس، 
ديروز محسن پورس��يدآقايي معاون حمل و نقل و 
ترافيك شهرداري تهران، در ارتباط با نرخ جديد كرايه  
وسايل حمل و نقل عمومي، اظهار كرد: احتمالا طي 
2۴ س��اعت آينده كرايه هاي جديد اعمال مي شود. 
قيمت هاي جديد ش��وراي شهر مصوب و پس از آن 
براي تاييد به فرمانداري ارسال شد، فرمانداري يك 
مرحله اش��كال لحاظ و اعلام كرد كه سقف كرايه ها 
نبايد بيش از 20 درصد تعيين شود.  معاون حمل و 
نقل و ترافيك شهرداري تهران ادامه داد: اين در حالي 
است كه قرار بود افزايش نرخ كرايه ها براساس افزايش 
نرخ تورم باشد و اين مساله در اتوبوس، مترو و تاكسي 
تفاوتي نداشت كه البته فرمانداري قبول نكرد و قرار 
شد اين ميزان به 20 درصد برسد. شورا مجددا موضوع 
را بررسي و ليست نهايي سرانجام به تاييد فرمانداري 
رسيد.  پورس��يدآقايي اظهار كرد: قصد داشتيم كه 
نرخ هاي جديد كرايه اتوبوس، تاكسي و مترو را از اول 
ارديبهشت اجرايي كنيم ولي اين مساله به دليل انجام 
هماهنگي نهايي با دولت به تعويق افتاد كه اميدواريم 
طي 2 روز آينده نرخ هاي جديد ابلاغ و اجرا شود. البته 
در جزييات نرخ كرايه هاي تاكسي از آنجايي كه بايد 
اعدادي گرد شود متوسط 20 درصد در نظر گرفته 
شده و ممكن است در يك خط ميزان نرخ كرايه كمتر 
يا بيشتر از 20 درصد باشد كه همه به تاييد شوراي 

شهر و فرمانداري رسيده است.
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بانك »كونلون چين« درباره شيوه فعاليت با مشتريان ايراني در آينده اطلاعيه  صادر كرد

ضوابط جديد بانك چيني براي بازرگانان  ايراني
تعادل |

»كونلون بانك چين« روابط بانكي ومالي خود را با ايران 
سخت كرد. هفته گذشته اين بانك در اطلاعيه اي، روش 
ومحدوده ارايه خدمات به مش��تريان ايراني خود را اعلام 
كرد، كه فحواي آن نش��ان از محدودي��ت روابط بانكي و 
تجاري با چين دارد. اما اين بانك چيني چه فاكتورهاي 
محدود كننده اي براي مشتريان ايراني در نظر گرفته است؟ 
براساس بند نخست اين اطلاعيه، مشتري ايراني بايد در 
كشورش شركت ثبت شده داشته و حواله پولي به نام آن 
شركت و بار را تحويل بگيرد. مورد مهم تر اما آنكه مشتري 
 SDN ايراني و كالاي صادراتي نبايد در ليست تحريم هاي
باشد، كه به گفته فعالان اقتصادي دايره شمول اين كالاها 
مي تواند گسترده باشد. سومين محدوديت جديد تجاري 
كه را براي مش��تريان ايراني اعمال كرده، اينكه تنها يك 
توليدكننده صرفا مي تواند ص��ادرات كالاهاي مربوط به 
توليد يا مونتاژ خود را انجام دهد و حق صادرات كالا را دارد. 
علاوه بر اين صادركننده حق صادرات مجدد كالا را نخواهد 
داشت؛ بر اين اساس چنين محدوديتي، امكان صادرات 
از بازرگانان س��لب خواهد ش��د. همچنين براساس اين 
اطلاعيه صادرات كالا بايد از بنادر چين مستقيم به ايران 
باشد و به ساير كشورها يا بنادر ديگر انتقال داده نشود. از 
طرفي، اين بانك چيني از امر صادراتي كه ابتدا كالا ارسال و 
سپس مبلغ كالا دريافت گردد، پشتيباني مي كند. البته در 
همين حال، بانك مركزي نيز در اطلاعيه اي طي روزهاي 
گذشته اعلام كرده بود: »پيرو مذاكرات اخير انجام شده 
با مديران كونلون بانك چين، در حال حاضر تغييري در 
سياست هاي اين بانك در معاملات كالاهاي غيرتحريمي 
با بانك هاي غير تحريمي ايراني ايجاد نشده و مسوولان 
بانك مذكور اعلام كردند ب��ه همكاري خود با بانك هاي 
ايراني غيرتحريمِي براي معاملات و پرداخت هاي مربوط 
به كالاهاي غيرتحريمي ادامه خواهند داد.« اما با اين حال 
همچنان اين پرسش قابل طرح است كه آيا روابط با بانك 
»كونلون چين« سختگيرانه و با اعمال محدوديت روبرو 
است؟ »تعادل« در گفت وگو با برخي از فعالان اقتصادي 

به اين پرسش پاسخ مي دهد. 

    متن اطلاعيه بانك چيني 
اتاق ته��ران در اطلاعيه اي، ش��يوه تعام��ل و همكاري 
»بانك كونلون چين« با مشتريان ايراني را تشريح كرد. 
در اين اطلاعيه كه از س��وي غلامرضا ملكي، معاون امور 
تشكل هاي اتاق بازرگاني تهران صادر شده، آمده است: 
عطف به نامه داخلي 27 فروردين 98، فريدون وردي نژاد، 
مدير پروژه چين اتاق بازرگاني تهران به اطلاع مي رساند، 
هفته گذشته بانك »كونلون چين« در خصوص روش و 
محدوده ارايه خدمات آن بانك به مشتريان خود )ايرانيان( 

نامه اي را ارسال كرده است. 
بند نخست اين اطلاعيه، موضوعاتي كه مشتريان ايراني 
بايد براي تجديد امور كسب و كار خود مراعات كنند، را 
مشخص كرده اس��ت. بر اين اساس، مشتري ايراني بايد 
در كشورش شركت ثبت شده داش��ته و حواله پولي به 

نام آن ش��ركت و بار را تحويل بگيرد. از طرفي براس��اس 
اين اطلاعيه، مش��تري ايراني و كالاي صادراتي نبايد در 
ليست تحريم هاي SDN باشد. مش��تري ايراني صرفا 
مي تواند صادرات كالاهاي مربوط به توليد يا مونتاژ خود 
را انجام دهد و حق صادرات مجدد ندارد يا نمي تواند پس 
از خروج از بندر تجارت روي دريا انجام دهد يا حساب خود 
را با دريافت وجه براي كمك به سايرين مورد استفاده قرار 
دهد. در بخش ديگر اين نامه نيز آورده شده كه صادرات 
كالا بايد از بنادر چين مستقيم به ايران باشد و در راه به ساير 
كشورها يا بنادر ديگر انتقال داده نشود. همچنين اين بانك 
از امر صادراتي كه ابتدا كالا ارسال گردد و سپس مبلغ كالا 
دريافت گردد، كه همان »حواله بانكي« يا »ال سي« است 

پشتيباني مي كند. 
همچنين براساس اين اطلاعيه، بانك چيني اعلام كرده 
است كه چنانچه با مواردي مواجه شويم كه مشتري 
ابتدا وجه��ي را به عنوان پيش پرداخت به بانك حواله 
كرده، اين بانك وجه را به حس��اب گيرنده حواله واريز 
نخواهد كرد؛ طرف چيني بايد ظ��رف ۱۵ روز پس از 
دريافت اطلاعيه رسيدن پيش پرداخت به اين بانك، 
زمان توليد و صادرات را مش��خص كند و پس از اينكه 
كالا را ص��ادر و بارنامه را اخذ ك��رد، مدارك مربوطه را 
به اين بانك ارايه كرده تا وجه حواله ش��ده به حساب 
صادركننده واريز شود. پيش از حواله پول، بايد تاييديه 
اين بانك در مورد بانك حواله كننده و ميزان وجه گرفته 
شود )به دلايل امنيتي ممكن است بانك هاي همكار هر 
زمان تغيير كنند( . در ادامه اين اطلاعيه نيز آمده است 
كه در حال حاضر تنه��ا از طريق RMB )يوان( حواله 
پول صورت مي گيرد و تس��ويه حساب نيز با اين واحد 

پولي خواهد بود.
ام��ا در ادامه اي��ن اطلاعيه آم��ده اس��ت: از آنجا كه 
مهلت مقررات امري��كا در اي��ن دور از تحريم ها ۴ مه 
2۰۱9 پنج شنبه ۱9 ارديبهشت 98 است و تغييرات 
سياست هاي بعدي غير قابل پيش بيني است، بنابراين 
قبل از پايان آوريل )قبل از 2۰ آوريل( مشتريان ايراني 
بايد اطمينان حاصل كنند كه تشريفات گمركي را انجام 
و كالا را حم��ل كنند. چراكه پس از اين تاريخ احتمال 
برگشت پول وجود دارد، نبايد خود را در معرض ريسك 
قرار دهند. در بند ديگري از اين اطلاعيه در مورد مدارك 
مورد نياز براي دريافت حواله و پرداخت آن در س��ال 
2۰۱9 نيز آورده شده: » پيش فاكتور قراردادها، فاكتور 
رسمي تجاري، گواهي مبدا توليد، بارنامه، اظهارنامه 
گمركي )به ضميمه برگه تخفيف برگشت مالياتي(، 
تاييديه س��ابقه تجارت، گواهي انجام معامله از طريق 
RMB خارج از مرز )off-shore( تعهدنامه تجاري. 
در زمينه فرآيند بررسي و تصويب واريز وجه به مقصد: 
ابتدا اين موضوع توس��ط مدير امور مشتريان بررسي 
و تأييد مي شود، س��پس براي بررسي و تأييد به دفتر 
مركزي ارسال مي شود، پس از آن كار به مدير بخش امور 
اجرايي ارايه و پس از تأييد به دفتر امور اجرايي محول و 

در نهايت به حساب واريز مي شود.«

  وقتي شرايط سخت تر مي شود
اما اين اطلاعيه چند بندي »كونل��ون بانك چين« چه 
معنايي مي تواند داش��ته باشد؛ آيا مسير تجارت و روابط 
بانكي براي مشتريان ايراني و به ويژه بازرگانان سخت تر 
خواهد ش��د؟ فعالان اقتص��ادي و اعضا اتاق مش��ترك 

بازرگاني ايران وچين در اين باره چه نظري دارند؟ 
رييس مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق بازرگاني تهران 
در تحليل اطلاعيه »كونلون بان��ك چين« به »تعادل« 
مي گويد: مسلما شرايط و محدوديت هايي كه اين بانك 
چيني براي ايراني ها در آينده اعمال كرده اس��ت، روند 

تجارت با چين سخت تر خواهد شد. 
فريال مس��توفي با اش��اره اينك��ه در روش قبلي پيش 
پرداخت از طريق گش��ايش »ال سي« توسط مشتريان 
ايراني به توليدكنندگان چيني پرداخت مي شد، توضيح 
مي دهد كه اكنون براس��اس بند نخس��ت اين اطلاعيه، 
طرف چيني بايد ظ��رف ۱۵ روز پس از دريافت اطلاعيه 
رسيدن پيش پرداخت به اين بانك، زمان توليد و صادرات 
را مش��خص كند و پس از اينكه كالا را ص��ادر و بارنامه را 
اخذ كرد، م��دارك مربوطه را به اين بان��ك ارايه كرده تا 
وجه حواله ش��ده به حس��اب صادركننده واريز شود. به 
گفته او، اين بند مي تواند به تنهايي بسياري از مراودات 
في مابين را ب��ا چالش هاي جدي مواج��ه كند؛ چراكه 
اكثريت فروشنده ها و توليدكننده هاي چين، حاضر به 
توليد اجناس خود بدون دريافت پيش پرداخت نيستند. 
رييس مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق بازرگاني تهران 

در مورد محدوديت هاي ديگر اين اطلاعيه، مي گويد: در 
بند ديگري ذكر شده كه مش��تري ايراني و كالاي مورد 
تقاضاي او، نبايد در فهرست تحريم هاي SDN باشد، اين 
در حالي است كه اين موضوع مي تواند منجر به كاهش 
مراودات تجاري با اين كشور شود و اقلام خريداري شده 
را نيز تنها به كالاهاي بش��ر دوستانه همچون غذا و دارو 
محدود كند. اين محدوديت در شرايطي اعمال شده كه 
به گفته مستوفي، پيش از اين، بانك »كونلون چين« اعلام 
كرده بود كه از پنجم نوامبر روابطش با ايران تنها محدود 
به كالاهاي بشردوس��تانه از جمله دارو، غذا و تجهيزات 
پزشكي اس��ت. اما با اين حال ممكن است برخي كالاها 
كه در فهرست تحريم ها قرار ندارند، همچون نخ نساجي 

مشمول اين محدوديت هاي جديد شود. 
از نگاه اين فعال اقتصادي، هرچند شرايط سختي كه بانك 
»كونلون چين« تعيين كرده، بيش��تر به مبادلات رديف 
كالايي »غذا و دارو« مربوط مي شود، اما اين در شرايطي 
است كه مبادلات در اين گروه كالايي خود با محدوديت 
روبرو اس��ت. رييس مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق 
بازرگاني تهران در ادامه اظهار مي كند: طبق بندي ديگر 
از اين اطلاعيه، مبالغ پرداختي تاكن��ون به دو صورت با 
پرداخت »ي��وان« و »يورو« بود اما حال اين بانك مبناي 
مبادلات مالي خود را تنها با پول رسمي اين كشور يعني 
»يوان« قرار داده اس��ت. اين موضوع نيز مشكلاتي ديگر 
براي بازرگانان ايراني به همراه خواهد داشت. به گفته او، 
بند ديگري از اين اطلاعيه كه محدوديت جديدي را براي 

مشتريان ايراني اعمال كرده، اين است كه تنها توليدكننده 
حق صادرات كالا را دارد و اين امكان را از بازرگانان سلب 
كرده است. علاوه بر اين صادركننده حق صادرات مجدد 

كالا را نخواهد داشت. 

  محدوديتي در كار نيست!
اما برخلاف مس��توفي، نايب رييس اتاق مشترك ايران و 
چين درباره اطلاعيه جديد بانك »كونلون چين« ديدگاه 
ديگري دارد. مجيد رضا حريري در گفت وگو با »تعادل« 
مي گويد: محتواي يك نامه را نبايد مبناي تحليل روابط 
بانكي وتجاري دو كشور قرار داد. او اظهار مي كند: اينگونه 
نامه ها و اطلاعيه ها نمي تواند تصوير روابط ميان دو كشور را 
ترسيم كند؛ چرا كه در درجه نخست، بر اساس اعلام بانك 
مركزي به عنوان تنها مرجع اظهارنظر رسمي كشور در 
مورد روابط بانكي ايران با ساير كشورها در زمان تحريم ها، 
رواب��ط بانكي ميان اي��ران و چين و ب��ه خصوص »بانك 
كونلون« قطع نشده و همچنان در جريان است. علاوه بر 
اين، دولت چين نيز به صورت رسمي موضع گيري خود 
را تعيين و اعلام كرده است كه به تحريم ها تن نمي دهد؛ 
بنابراين بايد گفت كه اين اعلاميه خدشه اي بر روابط ما با 
چين وارد نخواهد كرد. به گفته حريري، نبايد منكر اين 
شد كه تحريم ها به روابط تجاري ما با شركاي تجاري لطمه 
خواهد زد، اما با توجه حجم مراودات ميان ايران و چين، كه 
نخستين شريك تجاري ايران است، بايد گفت كه تحريم ها 
كمترين تاثير را در روابط ميان ايران و چين خواهد داشت.

فعالان اقتصادي زواياي مختلف احياي وزارت بازرگاني را بررسي مي كنند

چرخش نگاه مخالفان »تفكيك« 
تعادل| گروه تجارت |

موافقان ومخالفان احياي وزارت بازرگاني چه مي گويند؟ 
برخ��ي فعالان اقتص��ادي با اش��اره ب��ه محدوديت ها و 
ممنوعيت هاي اعمال ش��ده بر تجارت خارجي از سوي 
وزارتخانه صنعت به بهانه حمايت از توليد، موافق احياي 
وزارت بازرگاني هستند. از نگاه آنها، مساله ادغام، نتوانسته 
حتي دو هدف »چابك س��ازي و كوچك سازي« را دنبال 
كند. از آنسو، احياي اين وزارتخانه مخالفان سرسختي نيز 
دارد. آنها بر اين باورند كه تفكيك اين وزارتخانه ها نوعي 
عقبگرد از پيشرفت هاي حاصل شده در سال هاي گذشته 
است. اما توصيه آنها به دولت اين است كه به جاي احياي 
وزارت بازرگاني، حلقه ه��اي ادغام در وزارت صنعت را به 
سرعت تكميل كند. اما به نظر مي رسد، دولت در اين مقطع 
با وعده كاهش گراني ها و سامان يافتن بازار توانسته است، 
نظر مخالفان را جلب و چرخش نگاه آنها به مساله تفكيك 
شود. به نظر مي رسد، يكي از مهم ترين دلايلي كه موجب 
چرخش نگاه مخالفان تفكيك شده، نارضايتي از عملكرد 
وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت است كه طي يكسال 

اخير بر تصميم سازان و فعالان اقتصادي آشكار شد.

  ادغام يا تجميع؟
موضوع تفكيك وزارت بازرگاني از وزارت صنعت، براي 
چندمين بار در مجلس مطرح شده و با وجود آنكه حدود 
يك سال پيش، نمايندگان مجلس با آن مخالفت كردند، 
اما اواخر فروردين ماه سال جاري، اين طرح در كميسيون 
صنايع و معادن مجلس به تصويب رسيد و قرار شد، طرح 
مذكور براي بررسي در جلسه علني پارلمان تقديم هيات 
رييسه مجلس شود. ضمن آنكه شنيده ها حاكي از آن 
است كه مساله تفكيك وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اكنون در دولت به مرحله بررس��ي گزينه هاي تصدي 

وزارت بازرگاني نيز رسيده است.
طرح جداسازي اين وزارتخانه البته مخالفان سرسختي 
دارد؛ از جمله مركز پژوهش هاي مجلس كه با بررس��ي 
تجربيات بيش از ۱۰۰ كش��ور جهان و بررسي تطبيقي 
كاركردهاي وزارتخانه هاي صنعت در كشورهاي مختلف 
از يكپارچگي سياست هاي صنعتي و تجاري دفاع كرد و 
تفكيك اين وزارتخانه ها را نوعي عقبگرد از پيشرفت هاي 
حاصل شده در س��ال هاي گذشته توصيف كرد. توصيه 
بازوي مشورتي مجلس شوراي اسلامي اين بود كه دولت 
به جاي احياي وزارت بازرگاني، حلقه هاي ادغام در وزارت 
صمت را به س��رعت تكميل كند. اما ظاهرا دولت در اين 

مقطع با وعده كاهش گراني ها و سامان يافتن بازار توانسته 
است، نظر مخالفان را جلب كند.

اما شايد دليل ديگري كه سبب شده مخالفان سال هاي 
گذشته اكنون در صف موافقان اين جداسازي قرار گيرند، 
نارضايتي از عملكرد وزارت صنعت، معدن و تجارت است 
كه در يك س��ال اخير بيش از گذشته بر تصميم سازان و 
فعالان اقتصادي آشكار شد. چراكه صاحبان كسب وكار 
و فعالان اقتصادي در يكس��ال اخير با انواع بخشنامه ها، 
محدوديت ها و محروميت ها دس��ت و پنجه نرم كردند و 
بسياري از آنها ناگزير به اين تصور رسيده اند كه جداسازي 
بخش بازرگاني از صنعت و معدن ممكن است براي آنها 
شرايط بهتري فراهم س��ازد؛ گرچه در نهايت بعيد است 
به اين طريق هم گرهي از كار فروبسته بخش خصوصي 

باز شود.
در همين حال، اتاق تهران ب��ا برخي از فعالان اقتصادي 
درباره تغيير ساختار وزارت صنعت، به گفت وگو پرداخته 
كه موافق موافق احيا وزارت بازرگاني بودند. آنها در دلايل 
موافقت بر اين باورند كه اه��داف ادغام يعني چابكي در 
تصميم گيري و كوچك سازي دولت محقق نشده است. 
ضمن اينكه تجارت كاملا زير سايه حمايت از صنعت قرار 
گرفته و مشمول محدوديت ها و ممنوعيت ها فراواني شده، 
كه به اقتصاد كشور لطمه زده است. بديهي است كه انتشار 
اين نظرات به منزله اعلام نظر رسمي اتاق بازرگاني تهران 

در قبال طرح تفكيك وزارتخانه ها نيست.
محمد لاهوتي، عضو هي��ات نمايندگان اتاق تهران با 

بيان اينكه از ابتدا ادغامي بين وزارتخانه هاي بازرگاني 
و صنعت ص��ورت نگرفته بود، در تحليل اين مس��اله 
مي گويد: گستردگي و حجم مس��ووليت هاي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ك��ه تقريباً از چهار وزارتخانه 
تشكيل شده، اكنون بر عهده يك فرد قرار گرفته و اين 
يكي از دلايلي است كه مساله تفكيك را الزام آور مي كند. 
بنابه اظهارات او، مجلس چند سال قبل به ادغام اين دو 
وزارتخانه راي مثبت داد و اكنون پس از گذشت تقريبا 
7 سال مشخص شده، كه هدف دولت و حاكميت از اين 
ادغام مبني بر كوتاه شدن مسير تصميم گيري و كوچك 
شدن دولت محقق نشده و حاصل اين تصميم تجميع 
ساختار دو وزارتخانه بوده اس��ت و نه ادغام. او معتقد 
است كه همان گستردگي و عرض و طول وجود دارد و 
تصميم گيري ها نيز بر عهده يك فرد است كه اگر وزير 
منتخب، از جنس بازرگاني باشد، تجربه نشان داده كه 
صنعت به فراموشي س��پرده مي شود و اگر او از جنس 
صنعت باشد، تجارت و بازرگاني ناديده گرفته مي شود.

او ناكارآمدي ساختار فعلي اين وزارتخانه را نيز زير سوال 
مي برد، كه خود را در تنظيم بازار ماه هاي گذشته كه كشور 
در شرايط تحريم قرار گرفت نش��ان داده است. لاهوتي 
مي گويد: اگرچه، در بسياري از اقتصادهاي پيشرفته، امور 
توليد و تجارت در يك مجموعه مديريت مي شود، اما ميزان 
دخالت دولت در اقتصاد ايران با اين كشور ها قابل قياس 
نيست. بنابراين، به نظر مي رسد، براي توجه ويژه به صنعت، 
وزارت صنايع و براي توجه به ح��وزه بازرگاني و تجارت، 

وزارت بازرگاني بايد احيا شود. البته اين دو وزارتخانه بايد 
با تمام وظايف و اختيارات از يكديگر تفكيك شوند.

احمدرضا فرش��چيان عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
و از ديگ��ر موافقان احياي وزارت بازرگاني، نيز در اين باره 
مي گويد: دنيا به سوي تخصص پيش مي رود و آنچه اكنون 
به عنوان وزارت صنعت، معدن و تجارت شكل گرفته است، 
بدنه بسيار بزرگي دارد و كسي هم كه در راس آن نشسته، به 
همه امور مربوط به حوزه هاي صنعت و بازرگاني وزارتخانه 
مسلط نيست. بنابراين، امروز ضرورت ايجاب مي كند كه 
اين دو از يكديگر جدا شوند تا وزيري كه در راس آن قرار 
مي گيرد، تخصصي تر به مسائل رسيدگي كند. فرشچيان 
هم با بيان اينكه در سال هاي گذشته، حوزه صادرات مغفول 
واقع ش��ده، اظهار مي كند: كشوري موفق است كه همه 
شئون اقتصادي آن بر محور صادرات استوار باشد. هدف 
سياست گذاران بايد تجارت با دنياي 7 ميليارد نفري باشد 
نه بازار7۰ ميليوني خودمان. بنابراين در ساختار جديد اين 
وزارتخانه ها، توجه به صادرات بايد در اولويت قرار گيرد و 

توليد و واردات نيز بايد در خدمت صادرات باشد.
اما كاوه زرگران هم با بيان اينكه سياس��ت هاي تجاري، 
ممنوعيت ها و محدوديت ها، اغلب با ابزارهاي منس��وخ 
ش��ده در دنيا اعمال مي شود، در موافقت با احياي وزارت 
بازرگاني مي گويد: ايجاد ي��ك پايگاه جديد يا وزارتخانه 
تخصصي براي پرداختن به امر بازرگاني در شرايط فعلي 
لازم اس��ت. اين عضو هي��ات نمايندگان ات��اق تهران به 
نابه ساماني ها در توليد و واردات كالاهاي مختلف از جمله 
خودرو اشاره كرده و مي گويد: از زماني كه اختيار واردات 
و تعرفه گذاري و توليد خودرو در دست يك وزارتخانه قرار 
گرفته، خودروسازي ايران هيچ گونه پيشرفتي حاصل نكرد 
و اين همه نابه ساماني نيز در اين صنعت پديد آمد. در واقع، 
صنعت خودرو، تنها توانسته از حمايت هاي دولتي كه به 
سبب ادغام اين وزارتخانه براي آن ايجاد شده است بهره 
ببرد. من فكر مي كنم، جدايي اين دو وزارتخانه به اتخاذ 
تصميمات سالم و مستقل در حوزه هاي مختلف بينجامد. 

  پيش شرط موفقيت وزارتخانه جديد بازرگاني 
اما حميدرضا نبي زاده عضو اتاق بازرگاني ايران هم در 
گفت وگو با ايران اكسپو مي گويد: بزرگ ترين آفت ادغام 
براي بخش بازرگاني اين بود كه اين حوزه به حاش��يه 
رانده شد و مورد بي توجهي مسوولان وزارتخانه جديد 
قرار گرفت. از طرف ديگر برخي فعالان حوزه صنعت 
همچون خودروسازان كش��ور پس از ادغام تبديل به 

واردكننده ش��دند. او بر اين باور اس��ت كه با توجه به 
بالا بودن وابس��تگي توليد و صادرات به واردات، وجود 
وزارتخانه  بازرگاني هم براي ساماندهي بخش واردات و 
هم براي حمايت از بخش صادرات بسيار ضروري است. 
اين فعال حوزه تجارت بر اين باور است كه تصميم هاي 
خلق الساعه مديران موجب ضرر و زيان هاي متعدد به 
تجارت خارجي كشور شده است. حال اگر مي خواهيم 
كه تشكيل وزارتخانه جديد به نفع صادرات كشور تمام 
ش��ود، بايد قوانين حمايت از صادرات و مش��وق هاي 
صادراتي مجددا درست تدوين ش��ده و از آن مهم تر، 

درست اجرا شوند.
نبي زاده، در عين حال تاكيد مي كند: فردي كه در راس 
وزارتخانه قرار مي گيرد، باي��د درحوزه تجارت قوي و 
با مفهوم صادرات دلاري آشنا باش��د. او بايد بداند كه 
اگر مي خواهد دس��تورالعمل جديدي صادر كند، چه 
بازارهايي را ازدست مي دهد و چه بازاراهاي جديدي 
را به دست مي آورد. به گفته اين فعال تجاري، حضور 
وزيري كه سال ها در حوزه تجارت فعاليت كرده باشد، 
ضروري است در غير اين صورت انتخاب وزير جديد از 
حزب و جبهه سياسي خاص موجب هدر رفتن زمان و 

آزمون و خطا خواهد شد. 
از س��وي ديگر، اما رييس اتاق بازرگاني تهران در واكنش 
به ماجراي پرحاش��يه تفكيك وزارتخانه هاي بازرگاني و 
صنعت و معدن و از موضعي مخالف، به انتقاد از تصدي گري 
دولت در اقتصاد مي پ��ردازد و مي گويد: ما در اين زمينه 
قبلا بحث كرده ايم و معتقدي��م هرچقدر دولت بزرگ تر 
ش��ود، موانع پيش روي بخش خصوصي بيشتر خواهد 
شد. مسعود خوانساري در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم 
اظهار مي كند: اين يك اصل اس��ت ك��ه هرچقدر دولت 
بتواند در بخش سياس��ت گذاري تمركز كند و در بخش 
حاكميت فعال تر باشد نه تصدي گري، موفقيت بيشتري 
در اقتصاد و بازار خواهيم داشت. او همچنين در انتقاد از 
تصدي گري دولت در اقتصاد با مقايسه با كشورهاي ديگر 
دنيا و وزارتخانه ه��اي آنها عنوان مي كند: در هيچ كجاي 
دنيا وزارتخانه اي نمي بينيد كه كارخانه خودروسازي يا 
تشكيلاتي مثل ايدرو يا ايميدرو تحت مديريتش داشته 
باشد. حال بايد ديد با توجه به چرخش نگاه اكثر مخالفان 
به سمت احياي وزارت بازرگاني، بهارستان در نهايت چه 
تصميمي را اتخاذ خواهد كرد آيا تن به خواس��ته دولت و 
موافقان تشكيل وزارت جديد بازرگاني با محوريت توسعه 

صادرات خواهد داد يا خير. 

  Mon. Apr 29.   دو شنبه    9 ارديبهشت 1398   23 شعبان 1440  سال پنجم    شماره   1365  2019 

افزايش تقسيط ماليات 
بنگاه هاي توليدي 

شاتا|دبير ستاد تسهيل و رفع موانع توليد از اصلاح 
ماده ۱67 قان��ون ماليات هاي مس��تقيم و افزايش 
مدت زمان تقس��يط بدهي بنگاه هاي توليدي از 3 
سال به ۵ س��ال خبر داد و گفت: اين مصوبه فقط تا 
پايان سال 98 قابل اجرا است. ميثم زالي با اعلام اين 
خبر گفت: ستاد تسهيل و رفع موانع توليد نسبت به 
رفع مشكلاتي كه در سال جاري بطور فراگير براي 
بنگاه هاي توليدي به وج��ود آمده تلاش مي كند با 
حمايت موثر از توليدكنندگان اين مشكلات را رفع 
كند. در ابتدا طي مصوبه اي درخواست افزايش مدت 
زمان تقسيط ماليات بنگاه هاي توليدي از 3 سال به 
۵ سال را به جلسه سران قوا اعلام كرد كه اين مصوبه 
در جلسه روز گذشته بررسي و تصويب شد. او افزود: 
بنگاه هاي توليدي مشروط به ارايه برنامه مشخص و 
اجرايي براي تثبيت و ارتقاء توليد و اشتغال مي توانند 
درخواست خود را به كارگروه هاي استاني اعلام تا در 
صورت تاييد اوليه كارگروه استاني و تاييد نهايي ستاد 

در تهران، از اين مزيت بهره مند شوند. 

فهرست اقلام طرح ويژه 
رمضان اعلام شد

ش�اتا| ستاد تنظيم بازار كش��ور كالاهاي اساسي 
مش��مول طرح ويژه توزيع در ماه مبارك رمضان را 
اعلام كرد. با تصميم اعضاي ستاد تنظيم بازار مقرر 
شد با هدف تامين برنج مورد نياز خانوار در كشور 3۰ 
هزار تن برنج با قيمت 7۴۰۰ تومان عرضه شود و در 
صورت نياز استان ها، اين ميزان تا سقف ۵۰ هزارتن 
با مسووليت وزارت جهاد كش��اورزي افزايش يابد. 
همچنين ۱۴۰ هزار تن با هدف تامين شكر مورد نياز 
صنف، صنعت و خانوار توزيع مي شود كه ۱2۰ هزار تن 
از اين محصول براي صنف و صنعت و 2۰ هزار تن براي 
مصرف خانوار خواهد بود كه قيمت شكر توزيعي در 
اين طرح 3 هزار و ۴۰۰ تومان است. براساس تصميم 
ستاد تنظيم بازار، 3۰ هزار تن روغن نيز در اين ماه با 
هدف تامين نياز خانوار و صنف و صنعت توزيع خواهد 
شد. سهم خانوار از روغن توزيعي در اين قالب 2۰ هزار 
تن و س��هم صنف و صنعت ۱۰ هزار تن خواهد بود. 
قيمت روغن براي صنف و صنعت توس��ط كارگروه 
تنظيم بازار مصوب خواهد شد و روغن خانوار نيز با 
قيمتي معادل ۱۰ درصد كمتر از نرخ مصوب عرضه 
مي شود. همچنين با هدف تنظيم بازار پروتئين مورد 
نياز كشور گوشت مرغ گرم و منجمد و گوشت قرمز 
منجمد نيز توزيع خواهد شد. حجم گوشت مرغ گرم 
توزيعي در اين ماه ۱۵ هزار تن و حجم گوش��ت مرغ 

منجمد توزيعي ۵ هزار تن است.

قطعات و مواد اوليه جديد
در راه ايران

ايسنا|مديركل صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر اينكه شركت هاي 
»سامس��ونگ و ال جي« از اي��ران نمي روند، گفت: 
هم اكن��ون قطعات و م��واد اوليه يخچ��ال، فريزر و 
ماشين لباسشويي اين شركت ها بارگيري شده است. 
عباس هاشمي با اعلام اين خبر اظهار كرد: خطوط 
توليد شركت هاي سامس��ونگ و ال جي )در ايران( 
هم اكنون فعال است و اين دو شركت براي خروج از 
ايران برنامه اي ندارند. او با بيان اينكه توليد محصولات 
سامسونگ و ال جي در ايران ادامه دارد، افزود: معمولًا 
از ابتداي فروردين ماه تا نيمه ارديبهشت برنامه هاي 
آموزش، تعمير و نگهداري خطوط در كارخانه هاي 
صنعتي انجام مي شود. در حال حاضر توليد ادامه دارد 
و طبق روال هميشگي قطعات و مواد اوليه جديد در راه 
ايران است. او با اشاره به اينكه شركت هاي سامسونگ 
و ال جي در ايران خط تولي��د دارند، تصريح كرد: در 
آغاز ورود اين شركت ها به ايران، توسط سرمايه گذار 
ايراني براي آنها خط توليد ايجاد شد. مواد اوليه وارد 
ش��ده و محصولات اين ش��ركت ها طبق استاندارد 
جهاني در ايران توليد مي شوند. او تاكيد كرد: طبق 
جلساتي كه با مديران ارشد شركت هاي سامسونگ 
و ال جي داشتيم، دو طرف در خصوص شركت دادن 
ساپلايرهاي ايراني )توليدكنندگان و تامين كنندگان 
قطعات( كه براي رشد صنعت كشور بسيار مفيد است، 

به نتايج مثبتي دست پيدا كردند.

برنامه ويژه براي پوشش 
ريسك صادراتي 

فارس|مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران 
با بيان اينكه صندوق ضمانت صادرات سپر دفاعي 
صادرات در جنگ اقتصادي است، گفت: اين صندوق 
براي ضمانت ص��ادرات در دوران تحريم  برنامه هاي 
وي��ژه اي دارد. اف��روز بهرامي در م��ورد عدم تمديد 
معافيت خريد نفت بر اثر تحريم هاي يكجانبه امريكا، 
گفت: با همدلي بين بخش خصوصي و دولتي براي 
مقابله با اثرات ناش��ي از تحريم ها، قطعا تحريم هاي 
يكجانب��ه امريكا نمي تواند لطمه زي��ادي به ما وارد 
كند. مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران با با 
اشاره به مش��كلاتي كه بر اثر بسته شدن كانال هاي 
ارتباط مالي به وجود مي آيد، افزود: با تمهيداتي كه 
بانك مركزي مي انديش��يد، قطعا اين مس��اله قابل 
حل و جبران است. او با بيان اينكه صندوق ضمانت 
صادرات ايران پوشش ريسك هاي سياسي و تجاري 
صادركنندگان را برعهده دارد، اظهار كرد: قطعا با توجه 
به محدوديت هاي بانكي ناشي از تحريم ها، خدمات 
صندوق ضمانت صادرات ايران تأثيرگذارتر خواهد 
بود. به گفته بهرامي، صندوق ضمانت صادرات سپر 
دفاعي صادرات در جنگ اقتصادي است و اين صندوق 

متولي ضمانت از صادرات است. 
او با اشاره به شرايط خاص كنوني كشور بر اثر تحريم ها 
اظهار كرد: ما برنامه ويژه اي براي حمايت بيش��تر از 
صادركنندگان داريم و در تلاش هستيم تا سريع و 

بدون بروكراسي كمتر ضمانت ها را صادر كنيم. 
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اميد به  گذار دموكراتيك قدرت در سودان

گروه جهان| 
پ��س از چهار دهه برقراري دموكراس��ي در اس��پانيا، 
راس��ت هاي افراطي بار ديگر ش��انس ورود به عرصه 
سياس��ت اي��ن كش��ور را پي��دا كرده اند. بر اس��اس 
نظرسنجي ها، در انتخابات سراسري يك شنبه حزب 
راست افراطي »ووكس« كه آشكارا از عصر ديكتاتوري 

فرانكو حمايت مي كند وارد پارلمان خواهد شد. 
به  نوشته استريت تايمز، نظرسنجي ها همچنين از پيروزي 
پدرو س��انچز نخست وزير سوسياليس��ت، در انتخابات 
حكايت دارد؛ اما در عين حال نشان مي دهد كه او نمي تواند 
اكثريت پارلمان را براي ش��كل دادن دولت به تنهايي به 
دست آورد. س��انچز طبق يك س��ناريوي خوش بينانه 
مي تواند تنها با اتحاد با ح��زب چپگراي پودموس رهبر 

چهارمين اقتصاد بزرگ منطقه يورو باقي بماند.
بر اساس نظرس��نجي  ها، در انتخابات يك شنبه حزب 
كارگران سوسياليست به رهبري سانچز اسپانيا بيشترين 
آرا را به دست خواهد آورد، اما هيچ يك از احزاب موفق 
نخواهند شد تا اكثريت كرس��ي  هاي پارلمان را كسب 
كنند. به گ��زارش روزنامه ال پايس، سوسياليس��ت  ها 
30 درصد، حزب محافظ��ه  كار مردم حدود 20درصد، 
حزب »مردم« با گرايش راست ميانه و حزب پوپوليست 
متمايل به چپ »پودم��وس« حدود 14درصد و حزب 
ووكس 11درصد آرا را به دس��ت خواهن��د آورند. اين 
سومين انتخابات عمومي در اسپانيا در چهار سال اخير 
است و از هر 10نفر راي دهنده، چهار نفر گفته اند مردد 
هس��تند و هنوز براي اينكه به چه كس��ي راي بدهند، 

تصميم نگرفته  اند.
پدرو سانچز نخست وزير چپ گراي اسپانيا، گفته ترس 
اين را دارد كه پابلو كاسادو رهبر حزب راست گراي مردم، 
بتواند با حزب ووكس يك ائتلاف برنده را ش��كل دهد. 
اگر چنين ائتلافي ايجاد شود، اين ائتلاف بخشي از يك 
جنبش گسترده تر راست افراطي در برخي كشورهاي 
اروپايي مانند ايتاليا اس��ت كه باعث شد تا اعضاي اين 
گروه ها به دولت ورود پيدا كنند. سانچز اخيرا در جمع 
3 هزار نفري از طبقه كارگر در حومه مادريد گفته بود: 
»هيچ كسي چنين شانسي را براي ترامپ قائل نبود كه 
رييس جمهور شود اما شد. هيچ كسي فكر نمي كرد ژايير 

بولسونارو رييس جمهوري برزيل ش��ود اما او هم حالا 
رييس دولت است.« 

ح��زب ووك��س ب��ا مهاج��رت، همگراي��ي و جامعه 
چندفرهنگي مخالف اس��ت و همچنين مي گويد كه 
باي��د از ميزان خودمختاري مناط��ق از جمله كاتالونيا 
كاس��ته ش��ود. اعضاي حزب ووكس همچنين آشكارا 
حمايتش��ان را از ديكتاتوري فاشيستي چهار ده هاي 
فرانسيسكو فرانكو كه در دهه 1970 پايان يافت، اعلام 
كرده اند. تلاش اين حزب براي محكم كردن جاي پاي 
خود در پارلمان اسپانيا با سرمايه گذاري روي ريشه هاي 
هويتي منطقه اي بوده است. اين حزب وعده داده قانون 
مرتبط با حافظه تاريخي مص��وب 2007 را در صورت 

به قدرت رس��يدن لغو خواهد كرد؛ قانوني كه در آن به 
مناطق مختلف استاني در اسپانيا دستور داده شده كه 
نمادهاي دوران نظامي گ��ري و در قدرت بودن فرانكو 
بايد از اماكن عمومي حذف ش��وند. 12 نماينده حزب 
ووكس كه 2013 تش��كيل شد و ش��عارش »بازگشت 
دوباره به اسپانياي بزرگ« است در انتخابات سال گذشته 
به پارلمان اندلس راه يافتند. الجزيره نوش��ته: »ش��ايد 
مهم ترين لحظه براي حزب ووكس انتخابات يك شنبه 
نباشد؛ مهم تر از آن شهرداري ها هستند. در صورتي كه 
اعضاي اين حزب بتوانند كنترل ش��هرداري مادريد و 
والنسيا و ديگر شهرهاي بزرگ را به دست گيرند قدرتش 

تثبيت خواهد شد.« 

  دلايل اقبال عمومي به افراطي ها 
به اعتقاد ناظران، ناتواني سوسياليست ها براي تحقق 
وعده هاي اقتص��ادي از جمله اش��تغال  زايي و بحران 
مهاجرت از جمله دلايل پيروزي راست هاي افراطي بوده 
است. الجزيره در اين باره نوشته: »مالدونادو كه تا پيش 
از اين اهل سياس��ت نبود به اين حزب تازه و جنجالي 
پيوسته است. او گفته »وقتي براي اولين بار به جلسه 
حزب ووكس رفته جاي كافي حتي براي پارك كردن 
خودرو وجود نداشته است و مردم از تمام گروه هاي سني 
حضور داشته اند؛ حتي كهنسالاني كه نمي توانستند 
خوب پياده روي كنند. حتي افرادي بودند كه پرچم دوره 
فرانكو را در دست داشتند. سياست در اينجا هميشه 

جنگ قدرت ميان احزاب سنتي راست و چپ بوده است. 
آنان درگير فساد هستند و به وضع كارگران فقيري چون 
او توجه نمي كنند.« بسياري مي گويند به حزب ووكس 
راي مي دهند چرا كه به نظرشان سياست هاي مهاجرتي 

باعث تضعيف وضعيت اقتصادي اسپانيا شده  است. 
در واقع حزب ووكس كارزار خود را با س��رمايه گذاري 
روي احس��اس ترس از مهاجران و بيگانه ستيزي آغاز 
كرد و تلاش كرد با تحريك احساس��ات ملي گرايانه و 
نوس��تالژيك به جاي تاكيد بر سياست حمايت مردم 
را جلب كند. در اين ميان، رسانه هاي اجتماعي نقش 
مهمي در رساندن صداي حزب ووكس به مردم اسپانيا 
داشته اند. تا پيش از انتخابات قبلي در ماه دسامبر آنان 
حتي ساختار معمولي يك حزب سياسي را نيز نداشتند. 
آنان در تلويزيون و در بحث ها حضور نداشتند و تنها در 
رس��انه هاي اجتماعي بودند و هيچ كس نمي توانست 
پيش بيني كند كه تا اين اندازه محبوبيت كسب كنند. 
آنان در سال 2015 تنها 60 عضو داشتد و ظرف مدت 
يك س��ال بعد در آن منطقه تع��داد اعضاي آن حزب 
به بي��ش از هزار نفر افزايش يافت. اين بالاترين رش��د 
تعداد اعضاي حزب درمنطقه و در كل اسپانيا است. در 
اينستاگرام آنان حزبي هستند كه بيشترين طرفدار را 
دارند. يكي ديگ��ر از علل اقبال به اين حزب عصبانيت 
مردم محلي از مذاكرات و رايزني هاي احزاب چپ اسپانيا 
با جدايي طلبان كاتالان است. اين موضوع راي دهندگان 
جنوب را خش��مگين كرد. همچني��ن، راي دهندگان 
مي گويند پرونده ه��اي فس��اد اداري و مالي و موضع 
احزاب س��نتي در قبال آنان را به اين نتيجه رسانده كه 
اين احزاب علاقه اي به تغيير وضعيت موجود ندارند بلكه 
خواستار حفظ اين وضعيت هستند. مساله ديگر قانون 
موس��وم به حافظه تاريخي است. دولت تحت رهبري 
سوسياليست ها در 2007 قانوني را تصويب كرد كه در 
آن سركوبگري دوره فرانكو محكوم، و حذف نمادهاي آن 
دوران از فضاهاي عمومي مطرح شده بود. دولت سانچز 
بودجه اي 15ميليون يورويي را نبش گورهاي جمعي و 
شناسايي قربانيان فرانكو در نظر گرفته است، اقدامي كه 
مخالفت هايي را برانگيخته و حزب ووكس هم وعده داده 
كه جلوي نبش قبر اين گورهاي جمعي را خواهد گرفت.

گروه جهان| 
معترضان س��وداني ب��ه يكي ديگ��ر از اهداف خود 
رس��يدند. آنها بر س��ر تاسيس ش��وراي مشترك با 
نظاميان توافق كردند. اين توافق مهم ترين پيشرفت 
در گفت وگو هاي بين مقامات شوراي نظامي سودان 
و اپوزيسيون محسوب مي ش��ود و احتمال دارد كه 
به ايجاد حكومت غيرنظامي در اين كشور آفريقايي 
منجر ش��ود. در حال حاضر مذاكرات بر سر تركيب 

اعضاي اين شورا در جريان است.
به گزارش دويچه وله، اختلاف ميان رهبران سياسي 
اپوزيسيون در سودان با نظاميان در چهار ماه گذشته 
ادامه داش��ته و در نهايت به س��رنگوني عمر بشير، 
رييس جمهوري اين كش��ور منجر ش��د. اما پس از 
سرنگوني وي، ارتش همچنان زمام امور را به دست 
گرفت كه موجب ش��د تا اعتراض ها به پايان نرسد 
و مخالفان همچنان با حضور در خيابان خواس��تار 

انتقال قدرت به غيرنظاميان شوند.
حدود دو هفته است كه نظاميان در سودان حكومت 
مي كنند. اما فش��ار معترضان بر ارتش اين كش��ور 
چن��ان افزايش يافته ك��ه نظامي��ان را مجبور كرد 
تا بخش��ي از قدرت را به اپوزيس��يون واگذار كنند. 
نمايندگان جنبش اعتراضي و رهبر نظامي سودان 
موافقت كردند كه يك ش��وراي مش��ترك تشكيل 

دهند كه در آن غيرنظاميان نيز نمايندگي خواهند 
شد. احمد الربيع، يكي از رهبران گروه هاي مخالف 
گفته است كه در حال حاضر درباره ميزان مشاركت 
نظاميان و اپوزيسيون در اين شورا گفت وگو مي شود. 
پيش از توافق بر سر ش��وراي مشترك تظاهرات در 
خارطوم پايتخت س��ودان عليه ارتش ادامه داشت. 
ايمن نمي��ر يكي ديگ��ر از اعضاي مخالف��ان كه با 
نمايندگان دول��ت انتقالي نظامي دي��دار كرده نيز 
گفته است: »امروز ما گام هاي مثبتي برداشتيم و به 
نتايج مشتركي رسيديم.« احمد نجيب يكي ديگر از 
سران معترضان سوداني گفته است كه او از نتايج به 
دس��ت آمده رضايت دارد و در انتظار تركيب جديد 

شوراي مشترك است.

  از شوراي نظامي به شوراي مشترك
پس از سقوط عمر البشير در 11 آوريل سال جاري 
يك ش��وراي نظامي قدرت را براي 2 سال به دست 
گرفت. اما نيروهاي اپوزيس��يون ش��وراي نظامي را 
ادامه حكومت عمر البش��ير دانس��تند و خواس��تار 
سرعت بخش��يدن به تشكيل ش��ورايي متشكل از 
غيرنظامي��ان ش��دند. مذاكرات مي��ان نمايندگان 
تظاهركنن��دگان و ارت��ش 25 آوريل در ش��وراي 
مش��ترك ويژه براي حل اختلاف��ات انجام گرفت. 

اعضاي اين ش��ورا براي نخستين بار هم صبح شنبه 
27 آوريل ديدار كردند. 

دولت نظام��ي انتقالي س��ودان اخيرا چن��د تن از 
مقام هاي رسمي دولت پيش��ين را كه ادعا مي كند 
در پرونده هاي فساد درگير بوده اند، دستگير كرده و 
وعده داده قدرت اجرايي را به يك شوراي غيرنظامي 

واگذار كند. 

  امكان تحويل البشير به ديوان كيفري
ص��ادق المهدي رييس يكي از احزاب اپوزيس��يون 
سودان، گفته كه كشورش هر چه زودتر بايد به ديوان 
كيفري بين المللي لاهه بپيوندد. صادق  المهدي كه 
خود نخست وزير اسبق سودان بود، در سال 19۸9 
در پي كودتايي به دس��ت عمر البشير از قدرت كنار 
رفت��ه و از آن زمان رهب��ر اصلي ترين حزب مخالف 
دولت محس��وب مي ش��د. او پيش از عمر البش��ير، 
آخرين فردي بود كه از طريق انتخابات و به ش��يوه 

دموكراتيك در سودان به قدرت رسيده بود.
ديوان كيفري بين المللي حكم بازداشت عمر البشير 
را ب��ه اتهام جنايات جنگي و نسل كش��ي در دارفور 
صادر كرده است. ارتش اما با تحويل البشير به ديوان 
كيفري بين المللي به ش��دت مخالفت و اعلام كرده 
است كه رهبر سابق سودان در يك دادگاه سوداني 

محاكمه خواهد شد. عمرالبشير و بسياري از اعضاي 
حكومت او در ح��ال حاضر در خارط��وم، پايتخت 

سودان زنداني هستند.
عمر البشير كه سه دهه بر سودان حكومت كرد، با كودتا 
عليه جعفر نميري بر س��ر كار آمد. البشير 75 ساله و 
اطرافيانش مسوول يك بحران عميق اقتصادي، سقوط 
ش��ديد ارزش پول ملي، افزايش افسارگسيخته تورم، 
فساد و سركوب خشونت آميز مخالفان و معترضان در 

سال هاي گذشته شناخته مي شوند.
روسيا اليوم اخيرا از وخامت حال روحي عمر البشير در 
زندان خبر داده است. در اين گزارش به نقل از منابع آگاه 
آمده »او هنوز هم باور ندارد كه به زندان افتاده اس��ت. 

تمامي اين شرايط موجب س��كوت و بهت او شده و بر 
وضعيت جسماني او تاثير گذاشته است. منابع ياد شده 
مدعي شده اند بيشترين چيزي كه موجب ناراحتي و 
آزردگي خاطر عمر البشير شد، حبس او در بخش ويژه 
زندانيان سياسي بود كه تحت حراست شديد دوستانش 
در مركز اطلاعات نظامي قرار دارد، اين آخرين چيزي 
بود كه عمر البش��ير در مورد خود فكر مي كرد. در اين 
راستا محمد حمدان دقلو معاون رييس شوراي انتقالي 
سودان، نيز از تمامي كس��اني كه نسبت به بازداشت 
عمر البشير ترديد داشته و گمان مي كنند كه اين يك 
نمايش است، خواسته به زندان كوبر بروند و با چشمان 

خود ببينند چه كسي در آنجا زنداني است.

دريچه

كوتاه از منطقه

پكن:لندندربرابرفشارهادر
مناقشههوآويمقاومتكند

گروه جهان|س��فير چين از دولت لندن خواست تا 
مقابل فشارهاي خارجي براي همكاري شركت چيني 
هوآوي در پروژه ساخت بخشي از اينترنت پرسرعت 
نسل پنجم شبكه هاي تلفن همراه اين كشور مقاومت 
كند. به گزارش ديلي تلگراف، ليو ژياومينگ سفير چين 
در لندن در يادداشتي نوشته كشورهايي مانند بريتانيا 
كه در سطح جهان نفوذ دارند، بطور مستقل و مطابق با 
منافع ملي خود تصميم گيري مي كنند. اين مساله در 
ساخت شبكه جديد نسل پنجم هم صدق مي كند و 
دولت لندن در موقعيتي قرار دارد كه در مقابل فشارها 
مقاومت كند و بر اس��اس منافع ملي و همسو با برنامه 
چشم انداز توس��عه، به صورت مستقل تصميم گيري 
كند. اين ديپلمات چيني نگراني هاي دولت لندن درباره 
امنيت شبكه جديد نسل پنجم را قابل درك خوانده و 
نوش��ته: »اين نگراني ها بايستي جدي گرفته شود اما 
نبايستي به ترس منجر شود. اگر دو كشور و شركت ها 
با يكديگر همكاري كنند، مي توان نگراني ها را مديريت 
كرد.« درز محتواي محرمانه نشست شوراي امنيت ملي 
بريتانيا درباره چراغ سبز دولت لندن به واگذاري ساخت 
بخشي از اينترنت پرسرعت نسل پنجم شبكه هاي تلفن 
همراه اين كشور به ش��ركت چيني هواوي، خبرساز 
شده است. هواوي چين كه پيشرو فنآوري نسل پنجم 
در دنيا شناخته مي شود، در ماه هاي گذشته به دليل 
پيشرفت هاي فني در اين عرصه از سوي امريكا به شدت 
تحت فشار قرارگرفته است. اين شركت هم اكنون هم 
بخش مهمي از تأسيسات شبكه تلفن هاي همراه در 
انگليس را تأمين مي كند و همواره اين نگراني كه تحت 

تأثير و تسلط دولت چين است را انكار كرده است.

بازداشتمظنونحملهبه
كنيسهيهودياندرسنديگو
گروه جهان|مظنون 19ساله حمله مرگبار به كنيسه 
يهوديان در سن ديگو امريكا شناس��ايي و بازداشت 
شد. جان ارنست جواني كه ادعا مي كند ماه گذشته 
هم يك مسجد را آتش زده، در آخرين روز عيد پسح 
يهوديان به كنيسه اي در اطراف شهر سن ديگو حمله 
كرد. او در اين حمله يك زن را كشت و يك دختر بچه 
و دو مرد ديگر هم در اين تيراندازي زخمي ش��دند. 
دونالد ترامپ رييس جمه��وري امريكا، اين حمله را 
ناشي از نفرت عنوان كرد. رسانه هاي امريكا نوشته اند 
مظنون بازداشت شده، پيش از حمله به اين كنيسه 
يك مانيفس��ت منتش��ر كرده و برنتون ترنت عامل 
حمله به دو مسجد كرايست چرچ نيوزيلند را ستايش 
كرده بود. برنتون ترنت شهروند استراليا دو ماه پيش 
با اسلحه نيمه خودكار به دو مسجد در شهر كرايست 
چرچ نيوزيلند حمله ك��رد. در اين دو حمله، 50 نفر 
كشته شدند. از سوي ديگر مظنون حمله به كنيسه 
در سن ديگو، مدعي شده مارس گذشته، مسجدي را 
در شهر اسكانديدو ايالت كاليفرنيا آتش زده بود. بيل 
گور كلانتر س��ن ديگو گفته پليس و اف بي آي درباره 
نقش ارنست در آتش سوزي مركز اسلامي اسكانديدو 
تحقيق مي كنند. در آن آتش سوزي به كسي آسيبي 
وارد نشد. حمله به اين كنيس��ه در حالي رخ داد كه 
شش ماه پيش هم حمله مشابهي به كنسيه يهوديان 
در ايال��ت پنس��يلوانيا روي داد. در آن حمله 11 نفر 
كش��ته شدند. رابرت باورز 46 س��اله به عنوان متهم 
آن تيراندازي معرفي شد. وي در زمان تيراندازي در 
كنيسه »درخت زندگي« در پيتسبورگ فرياد مي زد 

كه تمام يهوديان بايد بميرند.

درگيريجليقهزردهاحوالي
مقرپارلماناروپادرفرانسه

گروه جهان| دو روز پس از سخنراني امانوئل ماكرون، 
رييس جمهوري فرانس��ه، معترضان براي بيس��ت و 
چهارمي��ن هفته متوالي در قالب جنبش موس��وم به 
»جليقه زردها« بار ديگر در پاريس و ش��هرهاي ديگر 
به خيابان آمدند، اما ش��مار آنها ه��زاران نفر كمتر از 
هفته گذش��ته بود. به گزارش يوروني��وز، هدف اصلي 
تظاهرات پاس��خ دادن به س��خنان اخير ماكرون بود 
كه جليقه زرده��ا آن را »مزخرفات رييس جمهوري« 
ناميدند. هدف ديگر راهپيمايان اعتراض به رسانه هاي 
چيره و »تفسير دلبخواهي« اخبار از سوي آنها اعلام 
ش��ده بود. بنا براين گزارش، خلاف هفته هاي ديگر، 
پاريس و تولوز كانون اصلي اعتراض جليقه زردها نبود 
و در عوض استراس��بورگ به صحنه درگيري جدي 
پليس با معترضان تبديل شد. گفته شده، پليس ضد 
شورش با حضور در حوالي خياباني كه به پارلمان اروپا 
منتهي مي شد، مانع از رسيدن راهپيمايان به اين نهاد 
مهم اروپايي شده و با پرتاب گاز اشك آور تلاش كرد تا 
معترضان را متفرق كند. پليس پيش از اين راهپيمايي 
در برخي مناطق استراس��بورگ به ويژه محله هايي را 
كه نهادهاي اروپايي در آن ق��رار دارند، ممنوع اعلام 
كرده بود. پليس گفت��ه 42 نفر را در جريان ناآرامي ها 
استراسبورگ دستگير كرده اس��ت. جليقه زردهاي 
پاريسي اين بار كم شمارتر از هفته هاي قبل بودند. علاوه 
بر جليقه زردها حدود 3 هزار و 500 نفر نيز در پاريس به 
دعوت اصلي ترين نهاد سنديكايي فرانسه براي اعتراض 
به خيابان آمده بودند. تظاهرات ها در ش��رايطي ادامه 
دارد كه ماكرون وع��ده داد ماليات ها را كاهش داده و 

حقوق بازنشستگان را افزايش خواهد داد. 

وعدهپوتينبرايتسهيلاعطاي
گذرنامهروسيبهاوكراينيها

گروه جهان| رييس جمهوري روسيه گفته در فكر اين 
است كه دريافت گذرنامه روسي را براي تمام شهروندان 
اوكراين تس��هيل كند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
ولاديمير پوتين گفته به طور جدي به اين مساله فكر 
مي كند كه شرايط دريافت گذرنامه روسي براي تمام 
ش��هروندان اوكراين را آسان تر كند. رييس جمهوري 
روسيه با اش��اره به فرمان اخير خود گفته در اين فكر 
است كه تسهيلات ارايه شده به ساكنان شرق اوكراين 
براي دريافت شهروندي و گذرنامه روسي فقط منحصر 
به اين منطقه نباش��د. پوتين هفته گذشته با امضاي 
فرمان مناقش��ه برانگيزي ش��رايط دريافت گذرنامه 
روسي براي ساكنان دو جمهوري خود خوانده دونسك 
و لوهانسك آسان تر كرد. اين مناطق در شرق اوكراين 
و در اشغال جدايي طلبان متمايل به مسكو قرار دارند 
و جامعه بين المللي استقلال و جدايي آنها از اوكراين 
را به رسميت نمي شناسد. مطابق فرمان پوتين بررسي 
تقاضاي كس��ب ش��هروندي و گذرنامه روسي براي 
ساكنان شرق اوكراين نبايد بيش از سه ماه طول بكشد. 
اين اقدام پوتين يك روز پس از اعلام رس��مي نتيجه 
انتخابات رياس��ت جمهوري در اوكراين انجام شد و با 
انتقاد شديد هر دو نامزد شكس��ت خورده و پيروز در 
انتخابات و كشورهاي غربي روبرو شده است. امريكا، 
آلمان، فرانس��ه و فدريكا موگريني مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا، اقدام پوتين را محكوم كرده اند. 
دول��ت اوكراين نيز از ش��وراي امنيت س��ازمان ملل 
درخواست كرده به اين مساله رسيدگي كند. روسيه 
پس از ضميمه كردن شبه جزيره كريمه به خاك خود 
در 2014 ميلادي از سوي كشورهاي غربي تحريم شد. 

ارزشپزويآرژانتينبهكمترين
سطحتاريخخودرسيد

گروه جهان|  با تداوم ريزش سنگين پزو، ارزش پول 
ملي آرژانتين در برابر ارزهاي معتبر جهاني به كمترين 
سطح تاريخ خود رس��يد. به گزارش رويترز، افزايش 
بدهي هاي دولت آرژانتين و نگراني س��رمايه گذاران 
خارجي از وضعيت اقتصادي به دنبال انتشار گزارش 
جديد ش��اخص فلاكت جهاني باعث شد تا هر دلار با 
ريزش 1.۸5درصدي در مقايسه با روز پيش به 45.95 
دلار كاهش يابد. از هفته گذشته دور جديدي از ريزش 
ارزش پزو به دليل نگراني از تورم بالا و رشد اقتصادي 
منفي آغاز شده سومين اقتصاد بزرگ امريكاي جنوبي 
را با تكانه هاي ش��ديدي مواجه س��اخته است. ايليا 
گوفشتين استراتژيس��ت بازارهاي نوظهور در بانك 
استاندارد چارترد گفت: »متأسفانه به نظر مي رسد كه 
نوسان بازارهاي مالي آرژانتين در آينده افزايش خواهند 
يافت.« او شانس مائوريسيو ماكري رييس جمهور فعلي 
براي انتخاب مجدد را كم ارزيابي كرد. آرژانتين كه با 
پديده رش��د منفي نيز مواجه است سال گذشته يك 
بس��ته اعتباري به ارزش 56 ميليارد دلار از صندوق 
بين المللي پول براي احياي پزو دريافت كرد اما فقط 
در سال گذشته، پزو بيش از نصف ارزش خود در برابر 
دلار را از دست داده است. نرخ تورم در آرژانتين اكنون 
از 55 درصد گذشته است و تورم ماهانه تا پايان مارس 
به 4.7درصد رس��يده است. بانك مورگان استنلي در 
گزارش��ي اعلام كرده، چش��م انداز پزو تاريك است و 
اين ارز در حاشيه باقي خواهد ماند. آرژانتين بزودي 
شاهد برگزاري انتخابات رياست جمهوري خواهد بود 
و پيش بيني مي شود نتايج آن در تعيين مسير آينده 

بازارهاي مالي اين كشور نقش بسزايي ايفا كند.
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 تشديد فشارهاي امريكا 
بر ونزوئلا با تحريم نفتي

گروه جهان| تحريم نفت��ي امريكا عليه ونزوئلا 
از يك شنبه و با هدف متزلزل كردن مهم ترين پايه 
قدرت نيكلاس مادورو رييس جمهوري اين كشور، 
آغاز شد. دولت امريكا با وضع تحريم هاي تازه عليه 
ونزوئلا، خريد نفت از ش��ركت ملي نفت اين كشور 
را توسط شركت هاي امريكايي ممنوع كرده است. 
همچنين در صورتي كه ساير كشورها و شركت هاي 
خارجي براي مبادله نفت ونزوئلا از سيس��تم بانكي 
امريكا استفاده كنند، مش��مول جريمه دولت اين 

كشور خواهند شد. 
به گ��زارش يوروني��وز، اي��ن تحريم ها كه از س��وي 
دونال��د ترامپ رييس جمهوري امريكا، ابلاغ ش��ده 
با هدف تس��هيل س��قوط دولت م��ادورو و تثبيت 
رياس��ت جمهوري، خوان گواي��دو، رهبر مخالفان 
دولت و رييس جمهوري خودخوانده ونزوئلاست كه 
از س��وي 50 كشور جهان به رسميت شناخته شده 
اس��ت. نيكلاس مادورو اميدوار است كه با حمايت 
چين و روس��يه همچنان بتواند در برابر تحريم هاي 

امريكا مقاومت كند.
استيون منوچين وزير خزانه داري امريكا، اواخر ژانويه 
گذشته از تدارك امريكا براي تحريم شركت ملي نفت 
پترولئوس دي ونزوئلا )PDVSA( خبر داده بود. در 
واكنش به اين خبر، دول��ت ونزوئلا امريكا را تهديد 
كرده بود عليه واشنگتن به مراجع بين المللي شكايت 
خواهد كرد. در مجموع 96 درصد اقتصاد ونزوئلا به 
درآمدهاي نفتي وابسته اس��ت و به گفته نيكلاس 
مادورو تاكنون اين كشور به دليل اعمال تحريم هاي 
اقتصادي امريكا 30 ميليارد دلار زيان كرده اس��ت. 
ايالات متحده يك روز پيشتر نيز وزير خارجه ونزوئلا 
تحريم كرده بود. واشنگتن جرج آريسا وزير خارجه 
ونزوئلا را به همراه كارول بلكي��س پاديلا دِآرتورتا، 
قاضي دادگاه فوق العاده اين كشور در فهرست تحريم 
قرار داده بود. گفته شده، در اين چارچوب دارايي هاي 
اين اشخاص بلوكه خواهد شد. امريكا اعلام كرده است 
كه در صورت تغيير مواضع دولت ونزوئلا، تحريم هاي 
اعمالي لغو خواهند شد.  فشارهاي ايالات متحده بر 
ونزوئلا در شرايطي تشديد مي شود كه روابط كاراكاس 
با همسايگانش نيز بيش از پيش تيره شده است. در 
تازه ترين اقدام وزير خارج��ه ونزوئلا اعلام كرده كه 
كشورش از يك شنبه بطور رسمي به عضويت خود در 
سازمان كشورهاي امريكايي پايان مي دهد. نيكلاس 
مادورو با حضور نيز در جمع حاميانش در كاراكاس 
جدايي از يك نهاد منطقه اي كليدي موسوم به سازمان 
كشورهاي امريكايي را مناسب توصيف كرده است. 
مادورو سال 2017 روند دو سالانه خروج از اواي اس 
را آغاز كرد اما امسال گوآيدو از گروه مذكور خواست تا 
اين رهبر سوسياليست را ناديده گرفته و در ازاي آن 

گوستاوو تاره را به عنوان نماينده خودش بپذيرند. 

كنسولگري تركيه در نجف 
افتتاح  مي شود

وزير خارج��ه تركيه از موافق��ت دولت عراق با 
افتتاح كنسولگري كشورش در نجف خبر داده 
است. به گزارش فرات نيوز، مولود چاووش اوغلو 
در س��فر به بغداد و ديدار با همتاي عراقي خود 
گفته رج��ب طيب اردوغ��ان رييس جمهوري 
تركيه، پايان سال جاري ميلادي براي مشاركت 
در چهارمين دور نشست همكاري استراتژيك 
ميان بغداد و آنكارا به عراق س��فر خواهد كرد. 
علاوه بر نجف، تركيه قصد دارد در كركوك نيز 

كنسولگري افتتاح كند. 

مشرف اول مه به پاكستان 
برمي گردد

پرويز مشرف بر اساس اعلام وكيلش قصد دارد 
در تاريخ اول مه به پاكستان برگردد. به گزارش 
پي تي آي، پرويز مشرف ديكتاتور نظامي سابق 
پاكس��تان مارس 2014 با كيفرخواس��تي از 
س��وي مقام هاي يك دادگاه ويژه در پاكستان 
به اتهام خيانت به كش��ور روبرو شد. او 2016 
پاكس��تان را به بهانه معالجات پزش��كي ترك 
كرده و به دب��ي رفت. حزب مس��لم ليگ نواز 
متعلق به نوازش��ريف، از پرويز مشرف به اتهام 
خيانت به س��بب اعمال وضعيت اضطراري در 

2007 شكايت كرده بود.

عراق از بحرين خواست 
عذرخواهي كند

وزارت خارجه عراق اظهارات وزير خارجه بحرين 
درباره مقتدا صدر را محكوم كرده و از اين كشور 
خواس��ته عذرخواهي كند. به گزارش سومريه 
نيوز، وزير خارجه عراق همچنين كاردار سفارت 
امريكا در بغداد را احضار كرده است. وزير خارجه 
بحرين اخيرا مقتدا ص��در را احمق خوانده بود. 
در واكن��ش به اين اهانت ده ه��ا عراقي در برابر 

كنسولگري بحرين در نجف تجمع كردند. 

سرمايه گذاري 3.4  ميليارد 
دلاري چين در دبي 

چين با هدف افزايش نفوذ در دومين اقتصاد بزرگ 
منطق��ه خليج فارس تصمي��م دارد 3.4 ميليارد 
دلار در دو مركز تجاري دبي سرمايه گذاري كند. 
به گزارش بلومبرگ، چين در ساخت مركز تجاري 
60 ميليون فوت مكعبي كه از آن براي ذخيره و انبار 
كردن توليدات چين براي انتقال به سراسر جهان 
استفاده خواهد شد، هزينه خواهد كرد. اين مركز 
شامل فروشگاه هاي خرده و عمده فروشي خواهد 
ب��ود كه به تقويت و افزايش تج��ارت منطقه اي و 

بين المللي كمك خواهد كرد.
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عكسروز

چهرهروز

وقتي در ني لبك دميدم؛ موسيقي من را صدا كرد
از او مي خواهم موسيقي را در يك كلمه توصيف كند؛ مي گويد: موسيقي يعني عشق! عباس تهراني تاش، نوازنده كلارينت يا همان قره ني است 
كه از كودكي عاشق موسيقي مي شود و موهايش را در همين راه سپيد مي كند. او كه حالا بيش از ۹۰ سال سن دارد، يك روز بهاري ميزبانمان 
مي شود براي يك گپ و گفت كوتاه. از لحظه عاشق شدنش بر موسيقي مي گويد؛ زماني كه در ۸ يا ۹ سالگي به مغازه اسباب بازي فروشي مي رود 
و ميان آنها يك ني لبك را انتخاب مي كند. مي گويد: وقتي در ني لبك دميدم، صداي لطيفي داشت. آنجا موسيقي من را صدا كرد. اينگونه شد 
كه به دنبال موسيقي و كلارينت رفتم؛ البته در ابتدا فلوت مي نواختم. آنچنان با موسيقي كلاسيك مأنوس نبودم بنابراين رفتم و رديف هاي 
موسيقي ايراني را آموختم. آدم بايد براي هر كاري عشق بورزد يعني عاشق باشد تا موفق شود. من وقتي در ني لبك دميدم آن صدا من را گرفت. 

بازارهنر

سه هنرمند ايراني در دوسالانه هنر ونيز 

»ميمون« به صحنه تئاتر مي آيد

»كلاف« يك جايزه بين المللي گرفت

جزييات طرح ويژه اكران ماه رمضان در سينماها

پنجاه و هشتمين دوسالانه هنر ونيز، ۲۱ 
ارديبهشت ماه آغاز به كار مي كند و ايران 
با سه هنرمند در اين رويداد معتبر جهاني 
حاضر اس��ت. هادي مظف��ري، مديركل 
هنرهاي تجسمي كه با حكم وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي به عنوان كميسيونر ايران در 

بينال ونيز منصوب شده است.
او با اع��لام اين مطلب كه عن��وان غرفه 

جمه��وري اس��لامي اي��ران در اي��ن دوره »از بودن و 
سرودن« نام دارد، گفت: پنجاه و هشتمين بينال هنر 
ونيز، ۲۱ ارديبهش��ت ماه مصادف با ۱۱ مه ۲۰۱۹ در 
Fondaco Marcello ش��هر ونيز ايتاليا با عنوان 
»باشد كه در زمانه جذابي زندگي كني« به طور رسمي 
گش��ايش مي يابد. »از بودن و س��رودن« ن��ام غرفه و 
نمايشگاه جمهوري اسلامي ايران در اين دوره است كه 
از صلح خواهد گفت و ترسيم جهاني بهتر براي زندگي. 
وي با ذكر اين نكته كه عنوان غرفه جمهوري اسلامي 
ايران بر اس��اس شعري از محمدرضا شفيعي كدكني 

كه نش��ان از رويش و اميد به آينده دارد، 
انتخاب شده اس��ت، بيان كرد: براساس 
عنوان نمايشگاه بين المللي ونيز »باشد كه 
در زمانه جذابي زندگي كني«، نمايشگاه 
»از بودن و سرودن« ايران ستايشي است 
بر زندگي و لحظات ارزشمند زيسته شدن 
در اكنون و همچنين آينده. اين نمايشگاه 
پيام آور صلحي اس��ت از سمت جامعه و 
فرهنگ درخش��ان ايراني كه رسانه هاي دنيا كمتر به 
آن پرداخته اند. مظفري درباره گفته »راف روگوف«، 
كيوريتور بينال بين المللي ونيز در نشست مطبوعاتي 
نمايشگاه كه پنجاه و هشتمين بينال ونيز را در ضديت با 
ديدگاه دونالد ترامپ از جهان معرفي كرد، گفت: حضور 
ايران در اين دوره به خصوص، بسيار حايز اهميت است 
گرچه جهان سياس��ي با تمام قدرت، فشارهايش را بر 
ايران اعمال مي كند و سعي در تنگ كردن هر چه بيشتر 
عرصه دارد، اما چشمه جوش��ان فرهنگ و هنر ايران 
همچنان قدرتمند به فعاليت و آفرينش ادامه مي دهد.

نمايش »ميمون« به كارگرداني وحيد 
رهجوي و حس��ين ملكي كه موضوعي 
در ارتباط با ويروس اچ آي وي و بيماري 
ايدز دارد در بيس��ت و دومين جشنواره 

تئاتر دانشگاهي به صحنه خواهد رفت.
گروه تئاتر »ساسات« كه سال گذشته 
نمايش »مرزداران« را به نويس��ندگي 
و كارگرداني وحيد رهجوي و حس��ين 

ملكي در مجموعه تئاترشهر روي صحنه برده بود، در 
تازه ترين فعاليت خود نمايش مونودرام »ميمون« را با 
موضوع اچ آي وي آماده اجرا مي كند. اين اثر نمايشي با 
طراحي و كارگرداني وحيد رهجوي و حسين ملكي به 
بخش هايي از زندگي رضا عبده، كارگردان تئاتر امريكا 
در دهه هش��تاد ميلادي مي پردازد. عبده كه هنوز 
هم به عنوان يكي از پيشروترين آرتيست هاي تئاتر 
امريكا شناخته مي شود در اوايل دهه نود ميلادي از 

عوارض ناشي از بيماري ايدز در نيويورك 
در گذشت. نمايش »ميمون« كه بستري 
مستند دارد توسط دانشجوي تئاتري 
روايت مي شود كه موضوع پايان نامه اش 
بررس��ي آثار رض��ا عبده اس��ت و روند 
پژوهش و نگارش پايان نام��ه او را وارد 
مسيري تازه اي از زندگي خود مي كند... 
بهنام حسنپور تنها بازيگر اين مونودرام 
است. همچنين علي رحماني آهنگساز و رضا دهقاني 

ساخت ويدئوآرت اين اثر نمايشي را برعهده دارند.
»ميمون« كه مانند كار قبلي گروه تئاتر »ساسات« 
توسط وحيد رهجوي و حسين ملكي به نگارش در 
آمده است اولين اجراي خود را روز ۱۳ ارديبهشت در 
بيست و دومين جشنواره بين المللي تئاتر دانشگاهي 
ايران در تالار مولوي خواهد داش��ت و بعد از آن و به 

زودي اجراهاي عمومي خود را آغاز خواهد كرد.

انيميش��ن كوتاه »كلاف« به كارگرداني 
مليحه غلام��زاده از جش��نواره امريكايي 
جايزه گرفت. انيميشن كوتاه »كلاف« به 
كارگرداني مليحه غلامزاده در بخش رقابتي 
جشنواره سياتل امريكا حضور پيدا مي كند.

جشنواره بين المللي فيلم سياتل از سال 
۱۹۷۶ هر سال در سياتل واشنگتن برگزار 
و از فستيوال هاي سينمايي برتر امريكاي 

شمالي محسوب مي شود.  امسال در چهل و پنجمين 
دوره اين جش��نواره بي��ش از ۴۰۰ فيل��م نمايش داده 
مي شود. اين جش��نواره از ۱۶ ماه مه تا ۹ ژوئن برابر ۲۶ 

ارديبهشت تا ۱۹ خردادماه برگزار مي شود. 
همچنين به تازگي اين اثر از جشنواره فيلم 
زنان كالج س��ن فرانسيس جايزه بهترين 
انيميشن حرفه اي را دريافت كرده است. 
اين جشنواره از ۴ تا ۶ آوريل برابر با ۱۵ تا ۱۷ 
فروردين ماه در بروكلين نيويورك برگزار 
شد. اين انيميشن ۷ دقيقه اي محصول سال 
۲۰۱۹ است. ساير عوامل »كلاف« عبارتند 
از تدوين: ناصر فكور، طراح صدا: علي قاسمي، موسيقي: 
هومن راد. اين اثر قصه جدا افتادن انسان ها از وطن خود 
پس از جنگ و دلبستگي هاي جامانده را روايت مي كند.

شوراي صنفي نمايش بليت  سينماها 
را در ماه رمضان تا پيش از افطار نيم بها 
اعلام كرد. غلامرضا فرجي سخنگوي 
اين شورا درباره طرح ويژه ماه رمضان 
بي��ان كرد: در جلس��ه روز يكش��نبه 
هشتم ارديبهش��ت ماه شورا قرار شد 
بليت سينماها تا ساعت ۲۰ به صورت 
نيم بها در تمام س��ينماها به مخاطب 

عرضه ش��ود و پس از آن هم بهاي بليت تمام بها 
خواهد بود. او در پاس��خ به اينكه آيا سانس ويژه 
افطار تا سحر در س��ينماها برقرار خواهد بود؟ به 
ايسنا گفت: طرح ويژه نيم بها شدن بليت ها است 
ولي هر مجموعه س��ينمايي براس��اس موقعيت 
جغرافيايي و طب��ق مقررات در ص��ورت حضور 
مخاطب مي تواند سانس فوق العاده داشته باشد. 
به گفته فرجي، در جلس��ه امروز ش��وراي صنفي 

نمايش فيلم هاي: ايكس لارج« براي 
پ��س از »تگ��زاس« در گ��روه ايران، 
»نبات« در گروه زندگي بعد از »چهار 
انگش��ت«، »به دنيا آمدن« در گروه 
فرهنگ بعد از »پيش��وني س��فيد« و 
فيلم »دختر شيطان« هم بعد از »به 
دنيا آمدن« در گروه فرهنگ ثبت شد.

س��خنگوي ش��وراي صنفي نمايش 
اف��زود: همچنين ب��ا توجه به اينك��ه كف فروش 
فيلم ها بالا بود اكران فيلم هاي نوروزي همچنان 
ادامه دارد و هفته آين��ده احتمالا فيلم جديدي 
اضافه مي ش��ود. فرجي علاوه بر اين تاكيد كرد: 
شوراي صنفي نمايش به استناد گزارش ارايه شده 
از مديران پرديس هاي كورش، ايران مال، مگامال 
و ب��اغ كتاب درب��اره اكران فيلم ه��اي نوروزي و 

رعايت حق و حقوق صاحبان آثار تشكر كرد.

تاريخنگاري

تمديد قرارداد دارسي 
نهم ارديبهش��ت ۱۳۱۲، امتياز شرکت نفتی دارس��ی در ايران به مدت ۶۰ سال 
ديگر تمديد شد و اين موضوع در قراردادی ميان رضاخان پهلوی و دولت انگليس 
به ثبت رسيد. بسياري از زمينه ها و ريش��ه هاي ملي شدن صنعت نفت به مفاد 
قرارداد دارسي و به دنبال آن قرارداد ۱۹۳۳ برمي گردد. در قرارداد دارسي مفادي 
وجود داشت كه مي شد از آن تعابير متعددي كرد و دولت انگليس كه بعدها فعال 
مايشاء در شركت نفت ايران و انگليس شد، با سياست هاي استعماري اش تاثير 
زيادي در نارضايتي مردم ايران نسبت به مقوله نفت داشت تا جايي كه ملي شدن 
صنعت نفت تا حدودي مبارزه با استعمار انگليس نيز بود.  قرارداد دارسی در سال 
۱۹۰۱م/ ۱۲۸۰ش به يکی از اتباع انگليسی به نام دارسی واگذار شده بود. دارسی 
متعهد شده بود طی دو سال شرکت يا شرکت هايی را برای بهره برداری از امتياز، 
تاس��يس کرده و از عوايد حاصله ۱۶ درصد به عنوان حق الامتياز و ۲۰ هزار ليره 
نيز نقدا به عنوان س��هم ايران، به دولت بپردازد. اين قرارداد ۵ سال قبل از انقلاب 
مشروطه منعقد ش��د. مجلس اول پس از مشروطه نيز پس از بحث های مفصل 
درباره قرارداد »دارسی «، آن را نه رد کرد و نه تصويب. قرارداد ۱۳۱۲ در ۲۶ ماده در 
دوره نهم مجلس شورای ملی به تصويب رسيد. به موجب اين قرارداد استعماری ، 
انگليسی ها برای هرتن نفت ۴ شلينگ به ايران پرداخت می کردند و مبلغی هم 
از منافع خالص صاحبان سهام به ايران می دادند. کمپانی انگليسی طرف قرارداد 
نه تنها از پرداخت هرگونه ماليات و عوارض معاف بود بلکه هيچ گاه دفاتر محاسبات 
خود را به دولت ارائه نمی داد و آن را »س��ری « می دانست . در نتيجه دولت ايران 
که مالک نفت و سهيم در درآمد کمپانی بود، چشم بسته ناگزير بود حرف شرکای 

انگليس��ی خود را بپذيرد. اين کمپانی هيچ گاه قدمی در جهت آموزش حرفه ای 
کارکنان و کارگران ايرانی برنمی داشت . تفاوت قرارداد ۱۳۱۲، با قرارداد »ويليام 
دارسی « در اين بود که در قرارداد »دارسی « کليه اموال و امکانات شرکتی که به 
منظور بهره برداری از امتياز تاس��يس می شد به دولت ايران تعلق داشت ولی در 
قرارداد ۱۳۱۲ همه اين دارايی ها متعلق به انگليس��ی ها بود. اين قرارداد پس از 

نهضت ملی شدن صنعت نفت از اعتبار ساقط شد.

میراثنامه

تاريخ چهارباغ عباسي زير بتون!
»پياده روهاي دو طرفِ خيابان چهارباغ بدون طرح مصوب و بدون مجوز شوراي فني و 
بدون مجوز پژوهشكده باستان شناسي لايه برداري و حفاري كرده اند. اين اقدام يعني 
از يك س��و معماري و فضاي ظاهري را به هم زدند و ازسوي ديگر مشخص نيست چه 
آسيبي به لايه ها و بقاياي صفوي زيرلايه هاي خاك وارد كردند و در نهايت امروز شهرداري 
در جلوي چش��م اداره ميراث اصفهان، بدون طرح مصوب و بدون مجوز پژوهش��كده 
باستان شناسي، اقدام به دست اندازي و بتون ريزي كند.«  شهرداري اصفهان از دو سال 
قبل، تصميم به اجرايي كردن طرحي با نام »سنگ فرش و پياده راه سازي چهارباغ« در 
محور چهارباغ عباسي گرفت، اقدامي كه هر چند از همان زمان ابتدايي با انتقادات بسياري 
از سوي كارشناسان و متخصصان روبرو شد و با فشارهاي رسانه هاي و درخواست هاي 
فعالان ميراث فرهنگي، بالاخره ميراث فرهنگي اس��تان اصفه��ان هم اقداماتي براي 
جلوگيري از اين پروژه انجام داد؛ اقدامي كه تأثير چنداني نداشت و بار ديگر شهروندان 
و دوستداران ميراث اصفهان براي حفظ چهارباغ وارد شدند و با نگارش نامه اي خواستار 
»متوقف شدن اجرا هرگونه طرح كالبدي ماندگار و ثابت در چهارباغ عباسي« شدند، 
درخواستي كه همچنان نسبت به آن بي توجهي مي شود و شهرداري حالا با بتون در حال 
پر كردن فضاهاي چهارباغ عباسي است كه هنوز پژوهشكده باستان شناسي بررسي هاي 
كاملي روي آن نداشته است. احسان رعنايي- فعال ميراث فرهنگي اصفهان، به ايسنا 
مي گويد: بعد از پيگيري هاي اتفاقاتِ سال گذشته، قرار بود با توقف كار در محور مياني 
چهارباغ اصفهان، ميراث فرهنگي منتظر طرحِ جديد شهرداري براي اراده به شوراي فني 
كشور و در نهايت براي اجرايي شدن آن در محور مياني چهارباغ عباسي بماند اما با آغاز 
دوباره  كارها، اكنون همه اين قول و قرارها هم متوقف شده اند. او با بيان اينكه شهرداري 
اكنون در حال بتون ريزي در محدوده چهارباغ عباسي است، ادامه مي دهد: از يك سو 
نحوه تصويب و انتخاب اين طرح اصلا شفاف نيست، يعني هنوز اعلام نشده كه اين طرح 
توسط چه كسي و بر چه مبنايي انتخاب شده است؟ از سوي ديگر اين احتمال وجود 
دارد كه اصلًا طرح هاي ديگري هم در ارايه ش��ده باشد كه بهتر از طرح كنوني باشد اما 

متأسفانه هيچ شفاف سازي براي انتخاب طرح تا امروز انجام نشده است، در حالي كه بايد 
پيش از اين طرح در شوراي فني سازمان ميراث فرهنگي تهران تصويب و ابلاغ مي شد.

به گفته او، »با اين وجود شهرداري اصفهان از اواخر فروردين امسال اقدام به حصاركشي 
دور بخش محور مياني چهارباغ در نزديكي محدوده دروازه دولت كرده و اكنون در ادامه 
لايه برداري، آرماتور بندي و در كمال شگفتي بتون ريزي را انجام داده است.« هنوز مردم 
اصفهان از اهميت محدوده چهارباغ اطلاع ندارند  رعنايي تاكيد مي كند: نكته اين است كه 
بسياري از مردم اصفهان هنوز نمي دانند، زير اين محور مياني و حتي زير ساير بخش هاي 
چهارباغ احتمال وجود آثاري از دوره صفوي و حتي دوره هاي قبل تر از آن را بدهند، در 
اين محوطه هنوز كاوش باستان شناسي انجام نشده، بنابراين بتون ريزي و سنگفرش اين 
خيابان تاريخي بدون پژوهش باستان شناسي و بدون صرف وقت و كار مطالعاتي درست، 

به نوعي از بين بردن شواهد تاريخي و اصالت اين خيابان است.

ايستگاه

ميراث سينمايي كوبريك 
در لندن عرضه شد

تارانتينو »هشت نفرت انگيز« 
را سريال كرد

نمايش��گاهي از ميراث 
اس��تنلي  س��ينمايي 
كوبريك در بيستمين 
س��الگرد درگذشت او 
در لن��دن برپا ش��د. به 
گزارش آسوشيتدپرس، 
از لباس هاي��ي ك��ه در 
فيلم »پرتقال كوكي« و 

»غلاف تمام فلزي« پوشيده شده بودند تا ماشين 
تايپ فيلم »درخشش« و بسياري از ديگر وسايل 
به جاي مانده از فيلم هاي اس��تنلي كوبريك، در 
قالب يك نمايشگاه كه به تازگي در لندن افتتاح 
شده، به نمايش درآمده است. اين نمايشگاه براي 
بيستمين سالگرد درگذشت كارگردان امريكايي 
و براي بزرگداشت ياد او برگزار شده است. فيلم ها، 
پوس��ترها، عكس ها، نامه ها و مصاحبه هاي وي 
نيز از ديگر اقلامي هس��تند كه در اين نمايشگاه 
با عنوان »اس��تنلي كوبريك: نمايشگاه« كه در 
موزه ديزاين لن��دن برپا ش��ده، در معرض ديد 
عموم گذاشته شده است. كوبريك به عنوان يك 
فيلمنامه نويس، كارگردان و تدوينگر براي تحقيق 
كامل و توج��ه اش به جزييات در جريان س��اخت 
فيلم هاي تأثيرگذار و ماندگارش شناخته مي شود. 
»۲۰۰۱: اوديس��ه فضايي« اثري در دنياي علمي 
تخيلي، فيلم ترسناك »درخشش« و كمدي سياه 
»دكتر استرنج لاو« شماري از اين آثار هستند كه 
به مناسبت بزرگداشت اين كارگردان ماه آينده بار 
ديگر در بريتانيا اكران مي ش��وند. برگزار كنندگان 
اين نمايش��گاه از كوبريك به عنوان استاد توجه به 
جزييات ياد كرده اند. كوبريك بيش از ۴۰ سال در 
بريتانيا زندگي كرد. دختر كوبريك از اين نمايشگاه 
براي توجه به وسايل پدرش تشكر كرد و گفت اين 
وسايل همه در خانه شان جمع آوري شده بود و تاكيد 
كرد كه پدرش هرگز هيچ چيز را دور نمي انداخت. 
نمايشگاه استنلي كوبريك از ۲۶ آوريل شروع به كار 

كرده و تا ۱۵ سپتامبر داير خواهد بود.

نتين��و  تارا كوئنتي��ن 
فيلم قبلي اش »هش��ت 
نفرت انگي��ز« را ب��راي 
نت فليكس در قالب يك 
ميني سريال تدوين مجدد 
كرد. به گزارش گاردين، 
فيلم ماجراجويانه »هشت 
نفرت انگيز« در قالب يك 

ميني سريال چهار قسمتي براي شبكه نت فليكس 
تدوين مجدد ش��د. اين خبر كه ابتدا در شبكه هاي 
اجتماعي منتش��ر شد، به س��رعت فراگير شد. اين 
مجموعه چهار قسمتي ش��امل ۴۰ دقيقه اضافه بر 
فيلم سينمايي است و در كل در چهار اپيزود ۵۰، ۵۱، 
۵۳ و ۵۶ دقيقه اي در دسترس خواهد بود. »هشت 
نفرت انگيز« آخرين فيلم كوئنتين تارانتينو بود كه با 
همكاري كمپاني واينستين توليد شد. تارانتينو اين 
فيلم را به صورت ۷۰ ميليمتري ضبط كرد. او تلاش 
زيادي براي يافتن لنزهاي قديمي كرد و سرانجام از 
لنزي متعلق به رابرت ريچاردسون استفاده كرد كه از 
سال ۱۹۶۶ و پس از ساخت فيلم »خارطوم« چارلتون 

هستون در توليد هيچ فيلمي به كار نرفته بود.
اين كارگ��ردان از ابتدا نيز دو نس��خه متفاوت در 
سينماها اكران كرده بود. نسخه اول ۷۰ ميليمتري 
و داراي يك پيش درآمد و يك تنفس ميان دو بخش 
بود و در س��ه ساعت و دو دقيقه نمايش داده شد و 
نسخه ديگر كه ۶ دقيقه كوتاه تر بود و بدون تنفس 
۱۲ دقيقه اي بين دو بخش اكران شد. با اين حال 

سريال توليد شده داراي ۴۰ دقيقه اضافه است.

تصميمات كميته انضباطي درباره ديدار پرسپوليس-  سپاهان

واليبال به المپيك مي رسد؟

كميته انضباطي فدراسيون فوتبال حسب 
گزارش هاي رس��يده از مقامات رسمي 
مسابقات و ناظران انضباطي درباره ديدار 
تيم هاي پرسپوليس و س��پاهان، تصميمات ذيل را 
صادر كرد: با اعلام كميته انضباطي س��ياوش يزداني 
به دليل تخلفات حادث شده )تحريك به خشونت(، 
به استناد ماده ۱۰۰ مقررات انضباطي و تا صدور رأي 
نهايي، وي با صدور قرار دستور موقت تا اطلاع ثانوي از 
تمامي مسابقات معلق و محروم است. وي جهت اداي 
پاره اي از توضيحات روز ش��نبه مورخ ۱۴ ارديبهشت 
۹۸ مي بايست در كميته انضباطي حاضر شود. باشگاه 
پرس��پوليس به دليل عدم رعايت شرايط ميزباني و 
فروش بيش از حد ظرفيت بليت مسابقه، مي بايست 
ظرف ۴۸ ساعت آينده درباره اين موضوع توضيحات 
خود را به كميته انضباطي ارايه كند. قلعه نويي، سرمربي 
تيم س��پاهان به دليل عدم حضور در نشس��ت هاي 
متعدد خبري و تكس��يرا، مربي تيم سپاهان به دليل 

رفتار غيرورزشي، چنانچه دفاعياتي در اين باره دارند 
مي توانند حداكثر ظرف ۴۸ س��اعت آينده به كميته 
انضباطي اعلام كنند. همچنين به مهدي كياني، بازيكن 

تيم سپاهان درباره تخلف و نشر اكاذيب از طريق انجام 
مصاحبه، ابلاغ مي شود چنانچه دفاعياتي دارد تا ۴۸ 

ساعت آينده به كميته انضباطي ارسال كند.

در حالي كه اردوهاي تيم ملي واليبال براي حضور در 
ليگ ملت ها آغاز شده است، فدراسيون هيچ مسابقه 
تداركاتي را براي اين تيم در نظر ندارد و حتي دريافت 
رواديد حضور در امريكا نيز منوط به صعود از گروه شده 
است و گويا مسوولان از همين حالا اميدي به موفقيت 
تيم در ليگ ملت ها ندارند. تي��م ملي واليبال ايران در 
سال هاي گذش��ته خود را به عنوان يكي از قدرت هاي 
برتر جهان معرفي كرد اما، به دنبال تغيير و تحولات اخير 
در فدراسيون برنامه ريزي براي واليبال ايران دستخوش 
تغييرات اساسي شد. در حالي كه پيش از اين تيم ملي 
واليبال ايران با برنامه ريزي مناس��ب و انجام بازي هاي 
تداركاتي خوب و آمادگي كامل پا به ليگ ملت ها )ليگ 
جهاني( مي گذاشت، امسال اردوهاي اين تيم صرفاً در 
تهران دنبال مي شود و خبري از بازي هاي دوستانه پيش 
از اين مسابقات نيست. از س��وي ديگر افشين داوري 
سرپرست فدراسيون واليبال دريافت ويزاي امريكا براي 
حضور تيم ملي در دور نهايي را منوط به كسب نتيجه 
در دور مقدماتي عنوان كرده اس��ت. گويي مسوولان 
فدراس��يون از همين حالا اميدي به موفقيت تيم در 
دور مقدماتي ندارند. او در اظهارات خود گفته است: با 
توجه به شرايط اقتصادي كشور منطقي نيست كه ۶۰۰ 
ميليون تومان هزينه كنيم در حالي كه هنوز صعود به 
مرحله نهايي مسابقات مشخص نيست.  مشكلات مالي 

و عدم فعاليت هاي درآمدزا نظير تعيين تكليف باشگاه 
هواداري و جذب اسپانسر از يك سو و كاهش اعتبارات 
وزارت ورزش از س��وي ديگر موجب ش��ده تا علاوه بر 
اخلال در فعاليت هاي تيم ملي بزرگسال، عملًا تيم ملي 
زير ۲۳ سال و تيم ملي »ب« ايران تعطيل شوند. در اين 
ش��رايط بر خلاف ادوار طلايي واليبال پشتوانه سازي 
مناسبي براي تيم ملي وجود نخواهد داشت. همچنين 
محدوديت حضور نمايندگان رسانه ها به دليل ترس از 
ايجاد تنش بين بازيكنان مقابل دوربين رسانه ها نيز حرف 
و حديث ه��اي زيادي را پيرامون فضاي تيم ملي پديد 
آورده است. اما شاه بيت مشكلات واليبال در تداوم دوران 
سرپرستي خلاصه مي شود. واليبال تنها فدراسيوني 
است كه پس از كنار رفتن رييس بازنشسته اش، هنوز 
حتي مقدمات برگزاري انتخابات را انجام نداده است. در 

سال قبل از المپيك فضاي سرپرستي بر اين فدراسيون 
حاكم است و هيچ كس نمي تواند از موقعيت خود در تيم 
ملي و بدنه اجرايي اين ورزش مطمئن باشد. اسپانسرها 
حاضر نيس��تند در دوران سرپرس��تي به تفاهمنامه 
مشترك با فدراسيون دست پيدا كنند، حتي تعيين دبير 
و نايب رييس نيز براي اين فدراسيون به بحران تبديل 
شده است. چنانكه انتخاب دبيركل اين فدراسيون بيش 
از چهار ماه طول كشيد و هنوز تكليف نايب رييس اول 
واليبال نيز مشخص نيست. در اين شرايط چسباندن 
پازل موجود در فدراسيون واليبال مشخصاً نشان مي دهد 
كه فدراسيون نه تنها نمي تواند برخلاف چهار سال قبل 
موفقيت تيم ملي ايران را از يك س��ال قبل در انتخابي 
المپيك تضمين كند، بلكه با تعلل در تعيين تكليف 
حوزه هاي مختلف نگراني ها را از تشديد حواشي در اين 
ورزش را افزايش داده است. چهار سال قبل همه اهالي 
واليبال با هشتگ »ريو نزديك است«، از اطمينان براي 
كسب س��هميه المپيك ۲۰۱۶ خبر مي دادند اما حالا 
به نظر مي رس��د كه توكيو ۲۰۲۰ فعلًا با تداوم شرايط 
موجود نزديك نيست. بهتر است مديران و مسوولان 
وزارت ورزش پيش از اتخاذ سياست هاي دراز مدت براي 
مديريت فضاي واليبال، قدري هم شرايط كوتاه مدت 
واليبال را مد نظر قرار دهند. زيرا زمان براي رسيدن به 

المپيك به سرعت در حال گذر است. 

ورزشي
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